
 
 
 
 
 
 
 
 
 

دوم شهریور 1400



°۳۵تهران

تغ�رقیمتعنوان

140 (%0.19)75,180درهم امارات

0 (%0)32,800لير ترکيه

100 (%0.23)42,750يوان چين

600 (%0.27)219,800دلار کانادا

300 (%0.1)305,000فرانک سوئيس

15 (%0.44)3,450افغاني

0 (%0)4,200روبل روسيه

900 (%0.45)202,100دلار استراليا

600 (%0.22)275,990دلار

3,380 (%1.07)320,200يورو

640 (%0.17)381,200پوند انگليس

 
سه شنبه ۲ شهریور ۱۴۰۰

 
August 24, 2021
چهاردهم محرم ۱۴۴۳

مناسبت ها

۳۰ مرداد شهادت امام زین العابدین علیه السلام [ ١٢ محرم ]
۱ شهریور روز بزرگداشت ابوعلی سینا و روز پزشک

۲ شهریور آغاز هفته دولت
۴ شهریور زادروز داراب (کوروش)

۴ شهریور شهریور روز،جشن شهریورگان
۴ شهریور روز کارمند

۵ شهریور روز بزرگداشت محمدبن زکریای رازی و روز داروساز

اوقات شرعی به افق تهران

طلوع خورشید: ۰۶:۳۰ اذان صبح: ۰۴:۵۹

غروب خورشید: ۱۹:۴۳ اذان ظهر: ۱۳:۰۷

اذان مغرب: ۱۹:۵۹



تغ�رقیمتعنوان

40,000 (%0.03)121,270,000سکه امامي

470,000 (%0.41)115,990,000سکه بهار آزادي

1,000,000 (%1.61)63,000,000نيم سکه

500,000 (%1.28)39,500,000ربع سکه

35,000 (%0.15)23,500,000سکه گرمي



 

1- قدردانی مجري طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت در استان البرز از بانک پارسیان - فراسو

2- بودجه 1401 استارت خورد - سرزمین پویا

3- شهرهاي خلاق ایران در یونسکو را می شناسید ؟ - پارس نیوز

4- مهلت ارسال آثار به مسابقه فصل کارتون2 تمدید شد - خبرگزاري قرآن

5- حمایت حدود 80 تشکل کارگري از وزیر پیشنهادي کار و رفاه اجتماعی - رکنا

6- افتتاح 5 واحد مسکن مددجویی به مناسبت هفته دولت در رودسر - جارستان

7- اطلاعیه وزارت کار و رفاه درخصوص اظهارات "عبدالملکی" - ایسنا

8- بودجه 1401 استارت خورد - آفتاب

9- کدام کشور اصلی ترین شریک تجاري ایران است؟ - ساعت 24

10- محلات باید به مراکز کارآفرینی تبدیل و براي آن ها برند سازي شود - شبستان

11- مانع زدایی از 2 واحد صنعتی و تولیدي در استان - همدان پرس

12- تمدیدمهلت فراخوان فصل کارتون 2 تا دهم شهریور - خبرگزاري صدا و سیما

13- بازداشت دو تن از مدیران کل استان فارس به اتهامات مالی - خبرگزاري فارس

14- نامه اي که جلیلی در سال 84 براي کاسترو برد - شهید نیوز

15- حضور فعالان قرآنی اصفهان در رویداد کارآفرینی قرآن و عترت - باشگاه خبرنگاران جوان

16- افتتاح 21 طرح صنعتی استان سمنان براي یکهزار و 500 نفر شغل ایجاد می کند - صبجانه پرس

17- امسال 10 درصد به سطح زیرکشت تاکستان هاي ابرکوه افزوده شد - ایرنا

18- فاطمی امین دردآشناي صنایع و جزئی از بدنه صنعت کشور است - ایرنا

19- 2 مدیرکل در فارس به اتهامات مالی بازداشت شدند - ایسکا

20- سَمت و سوي صَمت در دولت جدید؛ ازتولید 3 میلیون خودرو در سال تا ایجاد کانال مالی و بانکی - باشگاه خبرنگاران جوان

21- بودجه 1401 استارت خورد - شبکه ایران

22- نیازي به واردات لوازم خانگی نداریم - اتاق بازرگانی ایران

23- ضرورت تعیین تکلیف دامنه نوسان - بورس نیوز

24- اعلام اسامی قبول شدگان آزمون استخدامی فرزندان شهدا و فرزندان جانبازان - ایرنا

25- مخالفان و موافقان وزیر پیشنهادي علوم چه گفتند؟ / زلفی گل، دانشمندي برجسته؛ اما بدون برنامه اي شفاف براي

مشکلات دانشگاهی - دانشجو

26- «اسماعیلی» به دنبال تقویت وضعیت معیشتی هنرمندان است - خبرگزاري مهر

27- انگیزه و ترقی در گروي ارتقاي شغلی - درآمد نیوز

28- بازگشت 134 طرح تولیدي راکد کهگیلویه و بویراحمد طی دو سال - ایسنا

29- اسماعیلی از جمله مدیران تحول گرايِ راهبرديِ سازمان صداوسیما است/ فعالیت فرهنگی ایشان از دهه هفتاد آغاز شده

است - خانه ملت



30- توسعه پارك هاي فناوري باید در برنامه هفتم دیده شود/چگونه می توانم با کسانی که ضرر فتنه 88 را به نظام زدند در

یک خط باشم - خانه ملت

31- بانکداري فداکارانه به سبک بانک پارسیان/ محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت اجتماعی سرلوحه فعالیت کارکنان - کیوسک
خبر

32- تعداد شاغلان معدنی کم شد - دنیاي معدن

33- «اسماعیلی» از جمله مدیران تحول گراي راهبردي سازمان صداوسیما است - ایلنا

34- 2 تن از مدیران کل در استان فارس به اتهامات مالی بازداشت شدند - تسنیم

35- «عبدالملکی» می تواند به وضعیت نابسامان صندوق بازنشستگی سامان دهد - صبح تهران

36- فیلم| پاي درددل هاي یک کارآفرین/ چرا دامداري برتر به خرابه تبدیل شد؟ - صبجانه پرس

37- 70 درصد بنگاه هاي بزرگ دولتی یا عمومی هستند/ سهم یک سوم رشد از بهره وري محقق نشد - خبرگزاري فارس

38- اطلاعیه وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی درخصوص اظهارات حجت االله عبدالملکی؛ شفاف ترین دستگاه اجرایی کشور

هستیم - آریا نیوز

39- همراهی بانک پارسیان در راه اندازي طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت - آریا نیوز

40- دانش بومی کشور با مدیریت «زلفی گل» ارتقاء می یابد - مشرق

41- دستگیري کلاهبردار 800 میلیاردي در اصفهان / اعتراف متهم به فریب 60 نفر - موج

42- افتتاح و بهره برداري از 38 پروژه هفته دولت در چالوس/ آب و راه مهم ترین چالش چالوس - موج

43- راي اعتماد به عبدالملکی آزمون بزرگ مجلس - موج

44- حکومت طالبان براي چابهار چه خطراتی دارد؟ - بورسان

45- مهلت فراخوان فصل کارتون2 تا 10 شهریور تمدید شد - خبرگزاري مهر

46- 23 طرح تعاونی در لرستان آماده افتتاح - روزنامه جام جم

47- افتتاح 6 پروژه گردشگري در بوشهر - روزنامه جام جم

48- راه اندازي مزرعه 25 هکتاري پرورش میگو بوشهر با حمایت بانک کشاورزي - فراسو

49- گزارشی از چهارمین روز بررسی صلاحیت وزراي پیشنهادي دولت سیزدهم - روزنامه آرمان ملی

50- از حوادث کوي دانشگاه تا نزدیکی زلفی گل به خاتمی/ برنامه هاي وزیر پیشنهادي چه بود؟ - خبر آنلاین

51- شرکت فعالان قرآنی اصفهان در رویداد کارآفرینی قرآن و عترت - خبرگزاري قرآن

52- ایجاد اشتغال براي 3500 روستایی در یزد - خبرگزاري صدا و سیما

53- دانشگاه ها ؛خالقان هزاران راه نو براي تولید - اکو نیوز

54- مشارکت 155 نفر در طرح شمیم خدمت در شیراز - روزنامه شیراز نوین

55- رقابت براي کلید طلایی شیراز - روزنامه شیراز نوین

56- افتتاح و کلنگ زنی 443 پروژه عمرانی و اقتصادي به مناسبت هفته دولت در آذربایجان غربی - برنا نیوز

57- افزایش 65 درصدي صادرات در 4 ماه نخست امسال - برنا نیوز

58- نخبگان تکنولوژي، مهمترین سرمایه اقتصادي ایران/ از میزان علاقه سامان گلریز به فست فود تا فلسفه ترکیبات شله زرد -
برنا نیوز

59- افتتاح و بهره برداري از 12 پروژه شیلاتی هرمزگان - موج



60- تعداد شاغلان معدنی کم شد - عصر صنعت

61- بانکداري فداکارانه به سبک بانک پارسیان/ محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت اجتماعی سرلوحه فعالیت کارکنان - موج

62- رشد 65 درصدي صادرات در 4 ماه نخست امسال - دانشجو

63- نماینده مخالف: اگر کوي دانشگاه تکرار شود او مرد میدان است؟/ زلفی گل: رشد علمی ایران، 13 برابر میانگین دنیا -
خبر آنلاین

64- نماینده مخالف: با او مخالفم چون علاقه ویژه اي به خاتمی دارد/ زلفی گل: چگونه با کسانی که به نظام ضرر زدند در یک

خط باشیم؟ - خبر آنلاین

65- کمیسیون آموزش با برنامه وزیر پیشنهادي علوم موافقت کرد - روزنامه شروع

66- توسعه صنایع کوچک اولویت دولت باشد/ لزوم حل مشکل تامین آب و برق - خوز 24

67- شانس استخراج در معادن افغانستان را از دست دادیم - فراز

68- نمایندگان موافق و مخالف وزیر پیشنهادي علوم در مجلس چه گفتند؟ - آریا نیوز

69- مهلت فراخوان «فصل کارتون2» تمدید شد - ایمنا

70- بررسی تمهیدات لازم پیرامون استفاده بهینه از ساختمان جدید صندوق کارآفرینی امید استان سمنان - صندوق کارآفرینی
امید

71- همکاران صندوق کارآفرینی امید کردستان با امام جمعه سنندج دیدار کردند - صندوق کارآفرینی امید

72- پیام تبریک سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان فارس به مناسبت هفته دولت - صندوق کارآفرینی امید

73- بررسی مسایل اشتغال شهرستان هاي لارستان، گراش، اوز، خنج - صندوق کارآفرینی امید

74- بهترین برند یک قرن اخیر ایران معرفی می شود - ایسنا

75- بانکداري فداکارانه به سبک بانک پارسیان - روزنامه اقتصاد ملی

76- تورم بیماري مزمن اقتصاد ایران است - روزنامه اقتصاد ملی

77- وزیر پیشنهادي صمت در صحن علنی مجلس اعلام کرد:وزارت صمت پیشگام هماهنگی بین بخشی می شود - روزنامه عصر
اقتصاد

78- نیازي به واردات لوازم خانگی نداریم/ قاچاق مساله اصلی صنعت لوازم خانگی - روزنامه عصر اقتصاد

79- کارآفرینان کسب و کار الکترونیکی حمایت می شوند - ایرنا

80- تولید باکیفیت و رقابتی زمینه ساز عزت و شرف کشور است - دانا

- صفحه نخست مطبوعات 1400/06/02



 

قدردانی مجري طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت در استان البرز از بانک

پارسیان

منبع: فراسوشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/06/02

مجري طرح هاي اشتغالزایی بنیادبرکت در استان البرز از تلاش هاي جهادگرانه و ارزشمند رییس و کارکنان شعبه هشتگرد
بانک پارسیان در راه اندازي طرح هاي اشتغالزایی این بنیاد تقدیر کرد.

قدردانی مجري طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت در استان
البرز از بانک پارسیانمجري طرح هاي اشتغالزایی بنیادبرکت
در استان البرز با اعطاي لوح سپاس از تلاش هاي جهادگرانه
و ارزشمند رییس و کارکنان شعبه هشتگرد بانک پارسیان در
راه اندازي طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت ستاد اجرایی

 
فرمان حضرت امام (ره) تقدیر کرد. 

به گزارش فراسو، مهدي صبوري همچنین با اعطاي لوح سپاس به صادق دلشاد همکار بانک پارسیان شعبه هشتگرد، از اقدام ارزشمند

 
این همکار در تکریم و گره گشایی از مشکلات مشتریان قدردانی کرد. 

صادق دلشاد همکار بانک پارسیان شعبه هشتگرد براي اینکه مشتري به دلیل بیماري، توانایی خروج از منزل و حضور در شعبه را
نداشت، با رعایت کلیه پروتکل هاي بهداشتی، براي دریافت امضاهاي لازم به منزل ایشان مراجعه کرد و صحنه زیباي بزرگ منشی و

 
شایستگی کارکنان بانک پارسیان در خدمت رسانی وگره گشایی از مشکلات هموطنان را رقم زد. 

کارکنان بانک پارسیان در سراسرکشور با وجود پاندمی کرونا، با از خود گذشتگی و ایثار و البته رعایت حداکثري پروتکل هاي

 
بهداشتی همواره تلاش می کنند که در روند ارائه خدمات به مشتریان خللی وارد نشود. 

تکریم ارباب رجوع ، وجدان کاري، صداقت ، امانت داري سر لوحه ي گفتار و کردار کارکنان این بانک قرار دارد و همواره تلاش خود را

 
در جهت جلب رضایت هموطنان به کار می گیرند. 

گفتنی است؛ در شرایط دشوار مشکلات اقتصادي ناشی از تحریم و پاندمی کرونا ، بانک پارسیان در جهت تحقق اهداف و سیاست

 
هاي مهم" اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید، و محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت اجتماعی" گام هاي بلندي برداشته است. 

گفتنی است؛ همکاري بانک پارسیان طی سال هاي 98 و 99 با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره)، موجبات ایجاد 35
هزار طرح اشتغالزایی اجتماع محور و اشتغال بیش از یکصد هزار نفر را فراهم کرده است.



alternative title

بودجه 1401 استارت خورد

منبع: سرزمین پویاشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/06/02

 
بودجه 1401 استارت خورد 

با برگزاري اولین جلسه ستاد تدوین بودجه، فرایند بودجه ریزي سال آینده آغاز شد.به گزارش سرزمین پویا نیوز،امروز (دوم
شهریورماه) اولین جلسه ستاد تدوین بودجه 1401 در سازمان برنامه و بودجه برگزار شده است، بودجه اي که دولت سیزدهم باید آن

 
را به عنوان این لایحه پیشنهادي خود در نیمه آذرماه به مجلس تحویل دهد. 

گرچه جزئیاتی از این جلسه منتشر نشده ولی با توجه به شرایط موجود در بودجه 1400 و ابعاد مختلف درآمد و هزینه اي و کسري
که با آن دست و پنجه نرم می کند، تدوین بودجه سال بعد می تواند براي دولت جدید بسیار پرچالش باشد.براي بودجه امسال که
رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز به کسري آن اذعان داشته و برخی نمایندگان این کسري را بین 250 تا 300 هزار میلیارد تومان
پیش بینی کرده اند، با دستور رئیس جمهور قرار بر بررسی و اصلاح و حتی ارائه متمم شده است که البته هنوز اعلامی درباره اقدام در
این رابطه از سوي سازمان برنامه و بودجه صورت نگرفته است.به هر صورت عملکرد بودجه امسال و نحوه مدیریت دولت در منابع و
مصارف و ایجاد راه هاي درآمدزایی قابل اطمینان و از سویی مدیریت هزینه در سال بعد در لایحه اي که در دستور کار قرار دارد حائز
اهمیت خواهد بود، این در حالی است که در بودجه سال جاري رشد شدید هزینه ها به ویژه چند برابر شدن هزینه هاي جاري و از
سویی افزایش منابع دولت در صورتی که تضمینی براي تحقق بخش هایی از آن نبوده، اکنون دولت را با مشکل در تامین منابع مواجه

 
است. 

آنطور که اخیرا میرکاظمی- رئیس سازمان برنامه و بودجه- اعلام کرده است عملکرد درآمدي در سال جاري فقط 225 هزار میلیارد
تومان بوده در صورتی که در همین مدت مصارف به 280 هزار میلیارد تومان است، از منابع مورد استفاده نیز حدود 55 هزار میلیارد
تومان تنخواهی بوده که دولت از بانک مرکزي گرفته است، اقداماتی که عاملی براي افزایش پایه پولی و تشدید کننده تورم
است.بودجه امسال که خود با اعداد و ارقام قابل ملاحظه و رشد یافته اي نسبت به سال گذشته از سوي دولت راهی مجلس شده بود با
افزایش بیشتري مواجه شد؛ به گونه اي که سقف کلی بودجه از 2435 هزار میلیارد تومان لایحه به بیش از 2880 میلیارد تومان

 
رسید. 

از بودجه کل، منابع عمومی که در سال گذشته کمتر از 600 هزار میلیارد تومان بود در لایحه امسال به841 هزار میلیارد افزایش
یافت که همراه با 88 هزار میلیارد تومان درآمد اختصاصی بودجه عمومی را به 929 هزار میلیارد تومان می رساند، با این وجود در
مصوبه نهایی، بودجه رشد بیشتري کرد و منابع و مصارف عمومی در 1227 هزار میلیارد تومان تراز شد و بودجه عمومی از 1370
هزار میلیارد تومان عبور کرده است.اکنون با توجه به این شرایطی که بودجه 1400 دارد اینکه دولت در سال بعد در بودجه چه برنامه
اي براي پیش بینی منابع نفتی که در بودجه امسال چهار برابر شده و بسیار بحث برانگیز بود دارد یا در مورد تامین ارز کالاهاي
اساسی و مدیریت ارز 4200 چه تصمیمی می گیرد، مصارف را چگونه صرفه جویی خواهد کرد، فرار ها و معافیت هاي مالیاتی را
چطور اصلاح می کند یا اهداف تورمی، اشتغال و مدیریت یارانه هاي پنهان و آشکار را بر چه اساسی انجام خواهد داد بخشی از اما و

اگرهاي اساسی تدوین اولین بودجه دولت سیزدهم خواهد بود.1400/6/2



شهرهاي خلاق ایران در یونسکو را می شناسید ؟

منبع: پارس نیوزشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/06/02

یونسکو از سال 2004 جریان شبکه شهرهاي خلاق را به منظور ترویج همکاري میان شهرها مطرح کرد.

 
 

شهرهاي خلاق ایران در یونسکو را می شناسید ؟  یونسکو از سال 2004 جریان شبکه شهرهاي خلاق را به منظور ترویج همکاري

 
میان شهرها مطرح کرد. 

شهرهاي خلاق یونسکو براي همکاري میان شهرها انتخاب می شوند. دیدن و سفر کردن به شهرهاي خلاق یونسکو توصیه می شود.
شهرهاي خلاق یونسکو از جاذبه هاي جالبی برخوردارند. یونسکو به عنوان سازمانی آموزشی، علمی و فرهنگی سعی دارد با همکاري
هاي بین المللی میان کشورها در حوزه هاي آموزش، علوم و فرهنگ صلح ایجاد کند. همچنین تلاش می کند برنامه هایش در راستاي

 
توسعه پایدار باشد تا براي آیندگان هم محفوظ بماند. 

احتمالا با ثبت آثار باستانی، فرهنگی و طبیعی در یونسکو آشنا باشید. یونسکو با توجه به معیارها و استاندارهایش، آثار ملموس و
ناملموس را به ثبت می رساند تا در ابعاد وسیع تري از آن آثار ارزشمند محافظت شود. در این متن می خواهیم با مفهوم دیگري که
در یونسکو دنبال می شود آشنا شویم؛ شبکه شهرهاي خلاق. ابتدا ببینیم منظور از این مفهوم چیست و بعد با شهرهاي ایران که ذیل

 
این عنوان در یونسکو ثبت شده اند آشنا شویم؛ 4 شهر اصفهان، رشت، بندر عباس و سنندج. 

شبکه شهرهاي خلاق یونسکو چیست؟ یونسکو از سال 2004 جریان شبکه شهرهاي خلاق را به منظور ترویج همکاري میان شهرها
مطرح کرد؛ خلاقیت در این گام یونسکو، عامل راهبردي براي پیشرفت پایدار شهري به شمار می رود. شبکه شهرهاي عضو آن، براي
رسیدن به هدف مشترکشان با هم کار می کنند. هدف مشترك آنها، قرار دادن خلاقیت و صنایع فرهنگی در مرکز برنامه هاي توسعه
محلی و همکاري هاي بین المللی است. شبکه شهرهاي خلاق یونسکو، هفت حوزه خلاق را پوشش می دهد: صنایع دستی، هنرهاي

 
بومی ، هنرهاي رسانه اي، فیلم، طراحی، خوراك شناسی، ادبیات و موسیقی. 

در واقع، شهرهایی که به جمع این شهرهاي خلاق اضافه می شوند، تعهد می دهند که فعالیت هاي مثبتشان را با هم به اشتراك

 
بگذارند و بین بخش هاي عمومی و خصوصی و جامعه مدنی، همکاري ایجاد کنند تا به موارد زیر دست پیدا کنند: 

 
- آفرینش، تولید و توزیع فعالیت ها، محصولات و خدمات فرهنگی را تقویت کنند؛ 



 
- توسعه کانون هاي خلاقیت و نوآوري و گسترش فرصت ها براي افراد آفریننده و حرفه اي در بخش فرهنگی؛ 

 
- بهبود دسترسی به زندگی فرهنگی و شرکت در آن، به ویژه براي گروه ها و افراد به حاشیه رانده شده و آسیب پذیر؛ 

 
- ادغام کامل فرهنگ و خلاقیت در طرح هاي پیشرفت پایدار. 

اهداف شبکه شهرهاي خلاق یونسکو حالا پس از آشنایی مختصري با فعالیت یونسکو و شهرهاي عضو آن در شبکه شهرهاي خلاق،

 
لازم است به صورت مجزا با اهداف کلی آن آشنا شویم: 

 
- تقویت خلاقیت، تولید، توزیع و بهره مندي از محصولات و خدمات فرهنگی در سطح محلی 

 
- ترویج خلاقیت و بیان خلاقانه، به ویژه در میان اقشار آسیب پذیر از جمله زنان و جوانان 

 
- افزایش دسترسی به زندگی فرهنگی و شرکت در آن و همچنین بهرمندي از محصولات فرهنگی 

 
- تلفیق صنایع فرهنگی و خلاق در برنامه هاي توسعه محلی 

 شهرهاي خلاق ایران در یونسکو همانطور که براي ثبت آثار
ملموس و ناملموس در یونسکو طرحی آماده می شود و پس از به تصویب رسیدن کمیته یونسکو به ثبت می رسد. ثبت شهرها به
عنوان شبکه شهري خلاق هم مراحل و روال خودش را دارد. ایران تا کنون توانسته 4 شهر خود را به عنوان شهر خلاق در یونسکو

 
ثبت کند. در ادامه هر کدام از شهرها را به صورت مجزا بررسی می کنیم. 

اصفهان؛ شهر خلاق صنایع دستی و هنرهاي مردم اصفهان به عنوان اولین شهر خلاق ایران در سال 1394 در یونسکو به ثبت رسید.
این شهر با توجه به ظرفیت هایی که دارد، به عنوان شهر خلاق صنایع دستی و هنرهاي مردم (Crafts and Folk Art) در

 
یونسکو ثبت شد. 

قلم کار، خاتم سازي، منبت کاري، نمدمالی، گیوه بافی و گیوه دوزي، عبابافی، سفال و سرامیک سازي، پوست و پوستین دوزي، ملیله
سازي، میناکاري، کاشی سازي، سوزن دوزي، صحافی، ضریح سازي، فیروزه کوبی فقط بخشی از هنرهاي مردم اصفهان است که روزانه
تولید می شود. کافی است گردشی در بازار سنتی میدان نقش جهان داشته باشید تا با گوشه اي از هنرهایی که در اصفهان تولید می

 
شوند، از نزدیک آشنا شوید. این شهر یکی از مهمترین قطب هاي صنایع دستی ایران است. 



 
با ثبت اصفهان به عنوان شهر خلاق در یونسکو، انتظار می رود موارد زیر در این شهر انجام شود: 

- توسعه ظرفیت هاي هنرمندان و کارآفرینان خلاق با ارائه پشتیبانی مالی و آموزش مدیریت و بازاریابی از طریق طرح اصفهان خلاق

 
که توسط شهرداري در سال 2014 راه اندازي شد؛ 

- تشویق برابري جنسیتی در تولید صنایع دستی و هنرهاي عامیانه از طریق طرح بازسازي کابینت، با هدف ارزش گذاري زنان با

 
دانش سنتی در این زمینه و تبدیل آنها به تولیدکننده براي ادامه دانش و ارتقاي اقتصاد محلی؛ 

- افزایش شفافیت ساختار صنایع دستی و هنرهاي عامیانه از طریق پلت فرم اطلاعات وب شهر خلاق اصفهان که فرصت هاي موجود

 
را از نظر آموزش، اشتغال و کارآفرینی مشخص می کند. 

- تقویت همکاري بین المللی و تبادل تخصص با سایر شهرهاي خلاق از طریق پروژه هاي مشترك در راستاي برنامه صنایع دستی

 
نوآورانه این شهر که نوآوري را بر اساس رویکردهاي بین رشته اي برجسته می کند. 

 
 

 
 

رشت؛ شهر خلاق خوراك شناسی کافی است به یکی از رستوران هاي خوب محلی در رشت بروید تا حسابی در انتخاب غذا سردرگم
شوید. غذاهاي متنوع محلی که هر کدام طعم ویژه خود را دارد. همین تنوع رنگارنگ و خوشمزه غذاها در گیلان سبب شده که رشت
در سال 94 به عنوان شهر خلاق خوراك شناسی (Gastronomy) در یونسکو به ثبت برسد. از دلایل ثبت این شهر به عنوان شهر
خلاق خوراك، استفاده از مواد غذایی محلی و متناسب فصل، منابع غذایی طبیعی غنی و همراه با فرهنگ محلی منطقه را می توان



نام برد. در واقع آشپزي رشتی طی نسل ها نه فقط دستور غذایی هاي قدیمی، بلکه روش هاي آشپزي و استفاده صحیح از وسایل هم

 
انتقال داده است؛ بنابراین ما در رشت به عنوان شهر خلاق، با یک فرهنگ منحصربفرد غذایی طرف هستیم. 

 
با ثبت شهر رشت به عنوان شهر خلاق خوراك، موارد زیر در دست اقدام است: 

 
- ایجاد موزه غذاي محلی براي حفظ و ترویج محصولات و دستورالعمل هاي غذایی محلی؛ از جمله فرهنگ غذایی بومی گیلان؛ 

 
- حمایت از تحقیق و توسعه در زمینه غذا و تغذیه از طریق شبکه اي از دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی؛ 

- توانمندسازي زنان و گروه ها و افراد آسیب پذیر در زمینه فرهنگ، امور اجتماعی و اقتصادي با ارائه آموزش ها و فرصت هاي شغلی

 
بیشتر به آنها؛ 

 
- همکاري با سایر شهرهاي خلاق خوراك شناسی با تبادل دانش و تجربیات و انجام ابتکارات مشترك 

 
 

 
 

بندر عباس؛ شهر خلاق صنایع دستی و هنرهاي مردم با وجود اینکه در بندر عباس شاخصه هاي مختلف فرهنگ از جمله غذاهاي
دریایی، موسیقی محلی و صنایع دستی و هنرهاي بومی وجود دارد، صنایع دستی و هنرهاي آن با توجه به قدمتشان اهمیت بیشتري



(Crafts and Folk Art) داشتند و به عنوان ویژگی این شهر خلاق در سال 97 در یونسکو با عنوان صنایع دستی و هنرهاي مردم
به ثبت رسید. صنایع دستی بندر عباس شامل سه بخش می شود: صنایع دستی کاربردي و دریایی، لباس هاي محلی و آلات موسیقی
بومی. همچنین، صنایع دستی بندر عباس، بخش مهمی از اقتصاد آن را تشکیل می دهد و براي مردمش درآمدزایی دارد. بنابراین،
صنایع دستی در بندر عباس نقش مهمی دارد و اگر در مسیر درستی هدایت شود، نسل هاي آینده می توانند توسعه دهنده آن در

 
آینده نزدیک باشند. 

 
با ثبت بندر عباس به عنوان شهر خلاق صنایع دستی، برنامه هاي آن به صورت زیر دنبال خواهد شد: 

 
- ادغام صنایع فرهنگی و خلاق در برنامه هاي توسعه محلی؛ 

 
- تغییر شهر از طریق ارزش هاي فرهنگی و تشویق همکاري همه ذینفعان براي ارتقاي تعاملات ملی و بین المللی؛ 

 
- حفظ میراث انسانی براي اطمینان از توسعه پایدار شهر؛ 

 
- تبدیل شدن به مرکز برتر در توسعه صنایع خلاق براي شهرهاي همجوار خود. 

 
 



 
 

سنندج؛ شهر خلاق موسیقی سنندج به عنوان دومین شهر بزرگ کردنشین ایران، در زمینه موسیقی بسیار مطرح است و حرف براي
گفتن دارد. نوازندگان بزرگی از این شهر به جهان معرفی شده اند. در قلب میراث موسیقی سنندج، «دف» به عنوان ابزار موسیقی ملی
به ثبت رسیده. با توجه به اهمیت موسیقی در این شهر، در سال 97 سنندج به عنوان شهر خلاق موسیقی در میان شهرهاي خلاق

 
یونسکو به ثبت رسید تا مسیري براي حفظ و توسعه این سبک ویژه موسیقی فراهم شود. 

بنابراین با توجه به ظرفیت هاي فراوان سنندج، قرار است ثبت این شهر به توسعه پایداري شهري آن بر اساس موسیقی کردي کمک

 
کند. در این راستا، موارد زیر در سنندجاین شهر به اجرا درمی آیند: 

 
- گسترش همکاري علمی خلاقانه با اعضاي شبکه UCCN از طریق سازماندهی جشنواره ها، کنفرانس ها و کارگاه ها؛ 

 
- جذب جوانان خلاق و داوطلب، زنان و افراد حاشیه نشین در ابعاد مختلف شهر خلاق؛ به ویژه در زمینه موسیقی؛ 

 
- به اشتراك گذاشتن تجربیات شهر با سایر اعضاي شبکه؛ 

 
- افزایش دسترسی و مشارکت در زندگی فرهنگی؛ 

 
- ادغام صنایع فرهنگی و خلاق در برنامه هاي توسعه شهري؛ 

- شرکت در کنفرانس هاي سالانه UCCN و تلاش براي دستیابی به اهداف UCCN و در نتیجه به هم افزایی قوي تر اعضا کمک می

 
کند. 



 

 
 

سخن آخر همانطور که گفته شد تا به حال چهار شهر ایران به عنوان شهر خلاق با عناوین مختلف در یونسکو به ثبت رسیده اند.
عنوان شهر خلاق به شهرها کمک می کند که در آن زمینه به خصوص تواناتر شوند و با برنامه ریزي صحیح و جامع سبب ارتقاي
اقتصاد و فرهنگ خود شوند. این عناوین همچنین در جهت برندسازي شهري و گردشگري و درنتیجه، افزایش گردشگران تخصصی
هم موثر هستند و براي آن منطقه، مسافر خواهد آورد. لازم است بدانیم که در کنار آثار ملموس و آثار ناملموس ایران در فهرست
جهانی یونسکو، شناخت شهرهاي خلاق که در این سازمان جهانی ثبت شده اند هم اهمیت دارند و می توانند در راستاي ارتقاي

 
فرهنگی ایران و محافظت از عناصر فرهنگی، موثر باشند. 

به نظر شما، شهر بعدي ایران که به عنوان شهر خلاق ثبت شود، کدام شهر است و با چه عنوانی ثبت می شود؟



مهلت ارسال آثار به مسابقه فصل کارتون2 تمدید شد

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/06/02

مهلت ارسال آثار به مسابقه «فصل کارتون2» با عنوان «دردسرهاي تولید و کارآفرینی» تا 10 شهریورماه تمدید شد.

 
مهلت ارسال آثار به مسابقه «فصل کارتون2» با عنوان «دردسرهاي تولید و کارآفرینی» تا 10 شهریورماه تمدید شد. 

به گزارش ایکنا از اصفهان، به نقل از روابط عمومی حوزه هنري
استان، مسابقه «فصل کارتون2» با همکاري حوزه هنري استان
اصفهان و با حمایت شرکت فولاد مبارکه با دو محور موضوعی
«دردسرهاي تولید و کارآفرینی» و «نقش صنایع پیشرو در

 
توسعه کشور» برگزار می شود. 

عنوان بخش اصلی این مسابقه، «دردسرهاي تولید و کارآفرینی»
با ریزموضوعات مشکلات صنایع و تولیدکننده ها (تحریم؛ تورم؛

قاچاق و ...)، موانع پیش روي تولیدکنندگان و کارآفرینان، استفاده از رانت و پارتی براي واردات بی رویه و نقش کارآفرینان در رونق

 
اقتصادي است. 

 
همچنین موضوع بخش ویژه این مسابقه، «نقش صنایع پیشرو در توسعه کشور» است و جایزه ویژه صنعت را به همراه خواهد داشت. 

مسابقه «فصل کارتون2» ویژه اعضاي خانه کاریکاتور اصفهان برگزار می شود، ولی هنرمندان دیگر شهرها نیز می توانند به عنوان

 
مهمان در این مسابقه حضور یابند. 

علاقه مندان می توانند آثار خود را براي شرکت در مسابقه «فصل کارتون» به آدرس esfahancartoon@gmail.com ارسال

 
کرده و در قسمت موضوع ایمیل قید کنند که مربوط به جشنواره «فصل کارتون 2 اصفهان» است. 

جوایز مسابقه «فصل کارتون2» براي نفر اول 30 میلیون ریال، نفر دوم 20 میلیون ریال و نفر سوم 10 میلیون ریال تعیین شده است.

یادآور می شود، آخرین مهلت ارسال اثر، 30 مرداد 1400 بود که تا 10 شهریورماه تمدید شد و علاقه مندان می توانند براي کسب

 
اطلاعات بیشتر به آدرس تلگرامی و اینستاگرام ESFAHANCARTOON@ مراجعه کنند. 

انتهاي پیام



حمایت حدود 80 تشکل کارگري از وزیر پیشنهادي کار و رفاه اجتماعی

منبع: رکناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/06/02

رکنا: حدود 80 تشکل کارگري در نامه هایی جداگانه در حاشیه معرفی وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی، ضمن تقدیر از
انتخاب رئیس جمهور، حمایت خود را از حجت االله عبدالملکی اعلام نمودند.

حدود 80 تشکل کارگري در نامه هایی جداگانه در حاشیه
معرفی وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی ، ضمن تقدیر از
انتخاب رئیس جمهور، حمایت خود را از حجت االله

 
عبدالملکی اعلام نمودند. 

به گزارش رکنا، این تشکل ها عبدالملکی را به عنوان فردي
متعهد، پاکدست و آشنا به مفاهیم اقتصادي و تجارب عینی در حوزه کار و اشتغال براي تصدي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
دانسته که انتخاب ایشان موجب مسرت و تقویت بارقه هاي امید و نشاط در بین جامعه کارگري شده است و ضمن حمایت از انتخاب
ایشان و آمادگی جهت همکاري، ابراز داشتند که اقدامات لازم براي معرفی اهداف و برنامه هاي دکتر حجت االله عبدالملکی را در بین

 
جامعه کارگري و نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی در تمام استان ها و شهرستان ها در دستور کار خویش قرار خواهند داد. 

 
اسامی تشکل ها: 

 
1.     کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگران ایران 

 
2    . مجمع عالی نمایندگان کارگران جمهوري اسلامی ایران 

 
3    . کانون سراسري پیمانکاران عمرانی ایران با 31 انجمن پیمانکاري 

 
4    . کانون انجمنهاي صنفی کارگران ساختمانی سراسر کشور 

 
5    . مجامع نمایندگان کارگران استانهاي کشور 

 
6    . اتحادیه تعاونی هاي صنفی و کارگران ساختمانی و فصلی کشور 

 
7    . کانون انجمن هاي صنفی رانندگان حمل کالاي سراسر کشور 



 
8.     اتحادیه سراسري تعاونی هاي تولید کنندگان فرش دستبافت شهري و عشایر ایران 

 
9.     کمیته بانوان و خانواده کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگري کشور 

 
10.     کانون عالی شرکتهاي خدماتی و فنی و مهندسی ایران 

 
11.     کانون انجمن هاي صنفی کارگري راهنمایان گردشگري سراسر کشور 

 
12.     کانون انجمن هاي صنفی کارگري استان تهران 

 
13.     تعاونی تامین نیاز کارگران و استادکاران ساختمانی کشور 

 
14.     انجمن صنفی کارگري دریانوردان تجاري ایران 

 
15.     کانون سراسري انجمن هاي صنفی کارگري رانندگان سواري کرایه بین شهري کشور 

 
16.     کانون انجمن هاي صنفی آموزشگاه هاي آزاد فنی و حرفه اي استان تهران 

 
17.     انجمن صنفی آموزشگاه هاي فنی و حرفه اي آزاد نیشابور 

 
18.     انجمن صنفی مؤسسان آموزشگاه هاي فنی و حرفه اي آزاد شهرستان کازرون 

 
19.     انجمن صنفی استادکاران و کارگران ساختمانی زاهدان 

 
20    . کانون انجمن هاي صنفی آموزشگاه هاي آزاد فنی و حرفه اي شهرستان نجف آباد 

 
21    . کانون انجمن هاي صنفی کارگران و استادکاران ساختمانی استان خوزستان 

 
22.     کانون استادکاران و کارگران ساختمانی سیستان و بلوچستان 

 
23.     کانون انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی هرمزگان 

 
24.     انجمن صنفی آموزشگاه هاي آزاد فنی و حرفه اي شهرستان شاهین شهر و میمه 

 
25.     مجمع نمایندگان کارگران استان آذربایجان شرقی 

 
26.     مجمع نمایندگان کارگران استان اردبیل 



 
27    . مجمع نمایندگان کارگران همدان 

 
28.     مجمع نمایندگان کارگران خراسان جنوبی 

 
29.     مجمع نمایندگان کارگران کهگیلویه و بویراحمد 

 
30    مجمع نمایندگان کارگران لرستان 

 
31    مجمع نمایندگان کارگران مازندران 

 
32    مجمع نمایندگان کارگران مرکزي 

 
33    مجمع نمایندگان کارگران خوزستان 

 
34    مجمع نمایندگان کارگران خراسان رضوي 

 
35    مجمع نمایندگان کارگران چهارمحال و بختیاري 

 
36    مجمع نمایندگان کارگران اصفهان 

 
37    کانون مسئولین ایمنی و بهداشت کار استان تهران 

 
38    کانون استادکاران و کارگران ساختمانی کرمانشاه 

 
39    کانون کارگران ساختمانی ایلام 

 
40    کانون هماهنگی شوراهاي اسلامی کار کردستان 

 
41    کانون انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی استان کرمان 

 
42    کانون انجمن هاي کارگران و استادکاران ساختمانی استان کردستان 

 
43    انجمن صنفی کارگري کارکنان مخابرات استان قم 

 
44    انجمن صنفی راهنمایان گردشکري استان قم 

 
45    انجمن صنفی کارگري رانندگان وانت شهر تهران 



 
46    انجمن صنفی مسئولین ایمنی و بداشت کار استان همدان 

 
47    کانون انجمن هاي صنفی کارگري استان سیستان و بلوچستان 

 
48    کانون انجمن هاي صنفی کارگري استان خراسان رضوي 

 
49    کانون انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی استان خراسان شمالی 

 
50    کانون سراسري انجمن هاي صنفی کارگري رانندگان سواري کرایه بین شهري 

 
51    کانون هماهنگی شوراي اسلامی کار استان خراسان رضوي 

 
52    کانون بازنشستگان و مستمري بگیران تامین اجتماعی شهرستان اهواز 

 
53    انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی شهرستان مهران 

 
54    انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی شهرستان دهلران 

 
55    انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی شهرستان دره شهر 

 
56    انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی شهرستان آبدانان 

 
57    انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی شهرستان بدره 

 
58    انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی شهرستان ملگشاهی 

 
59    انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی شهرستان ایوان 

 
60    انجمن صنفی کارگري، کارگران و استاد کاران کشور 

 
61    انجمن صنفی کارگري، کارگران و استادکاران ساختمانی شهرستان تنگستان 

 
62    انجمن صنفی کارگران ساختمانی سرآسیاب ملارد 

 
63    انجمن صنفی کارگران و استادکاران کارگران ساختمانی شهرستان بجنورد 

 
64    انجمن صنفی کارگران ساختمانی استان خراسان شمالی 



 
65    انجمن صنفی کارگران و استادکاران ساختمانی شهرستان اسفراین 

 
66    انجمن صنفی کارگران ساختمانی استان گیلان 

 
67    انجمن صنفی کارگران ساختمانی قم 

 
68    انجمن صنفی استادکاران و کارگران ساختمانی شهرستان راور 

 
69    انجمن صنفی کارگري کارگران ساختمانی شهرستان رفسنجان 

 
70    انجمن صنفی کارگري کارگران ساختمانی شهرستان کهنوج 

 
71    انجمن صنفی کارگران ساختمانی شهرستان بم 

 
72    انجمن صنفی کارگران ساختمانی شهرستان انار 

 
73    انجمن صنفی کارگران و استادکاران ساختمانی شهرستان سیرجان 

 
74    انجمن صنفی کارگري، کارگران و استادکاران شهرستان بویراحمد 

 
75    شرکت تعاونی تامین نیاز استادکاران و کارگران ساختمانی شهرستان کرمان 

 
76    شرکت تعاونی تامین نیاز استادکاران و کارگران ساختمانی شهرستان بافت 

 
77    شرکت تعاونی تامین نیاز استادکاران و کارگران ساختمانی شهرستان رفسنجان 

 
78    شرکت تعاونی تامین نیاز استادکاران و کارگران فصلی سیرجان 

79    شرکت تعاونی تامین نیاز استادکاران و کارگران ساختمانی شهرستان کرمانشاه



افتتاح 5 واحد مسکن مددجویی به مناسبت هفته دولت در رودسر

منبع: جارستانشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/06/02

جارستان:صبح روز دوم شهریور ماه در اولین روز از هفته دولت 5 واحد مسکن مددجویی با حضور مهندس محمد مهدي
مظفري فرماندار شهرستان ، ساسان جهانبخش معاون مشارکت هاي مردمی بهزیستی استان ، طاهري ریاست بهزیستی

شهرستان و جمعی از مسئولین در رودسر افتتاح گردید. در این ایین ساسان جهانبخش معاون مشارکت هاي ...

 جارستان:صبح روز دوم شهریور ماه در اولین روز از هفته
دولت 5 واحد مسکن مددجویی با حضور مهندس محمد مهدي مظفري فرماندار شهرستان ، ساسان جهانبخش معاون مشارکت هاي
مردمی بهزیستی استان ، طاهري ریاست بهزیستی شهرستان و جمعی از مسئولین در رودسر افتتاح گردید. در این ایین ساسان

 
جهانبخش معاون مشارکت هاي مردمی و (...) 

جارستان:صبح روز دوم شهریور ماه در اولین روز از هفته دولت 5 واحد مسکن مددجویی با حضور مهندس محمد مهدي مظفري
فرماندار شهرستان ، ساسان جهانبخش معاون مشارکت هاي مردمی بهزیستی استان ، طاهري ریاست بهزیستی شهرستان و جمعی از

 
مسئولین در رودسر افتتاح گردید. 

در این ایین ساسان جهانبخش معاون مشارکت هاي مردمی و اشتغال بهزیستی گیلان در خصوص اقدامات بهزیستی استان در

 
راستاي توانمدسازي جامعه هدف درحوزه مسکن و اشتغال بیاناتی را ایراد نمودند. 

در ادامه مهندس مظفري فرماندار رودسر نیز ضمن تقدیر از عملکرد شهرستان در این حوزه در خصوص مشکلات موجود بویژه افراد
چند معلول فاقد زمین و مسکن با مسئولین رایزنی نمودند، مقرر گردید از طریق رایزنی با بنیاد علوي در حل این مشکل اقداماتی

 
صورت گیرد. 

در پایان طاهري  رئیس اداره بهزیستی شهرستان نیز ضمن عرض خیرمقدم به میهمانان، گزارشی از وضعیت و عملکرد بهزیستی

 
شهرستان در حوزه مسکن ارائه و برخی مشکلات در این حوزه را بیان نمودند 

گفتنی است براي ساخت این واحد هاي مسکونی که هر کدام با زیربناي 50 متر مربع ساخته شد در مجموع 280 میلیون تومان



 
هزینه شد و کلید این واحد ها طی مراسمی در اداره بهزیستی رودسر به متقاضیان واگذار شد 

 
لازم به ذکر است کل واحد هاي مسکونی قابل افتتاح در استان  55 واحد می باشد که به مناسبت هفته دولت افتتاح خواهند گردید. 

افتتاح 5 واحد مسکن مددجویی به مناسبت هفته دولت در

افتتاح 5 واحد مسکن مددجویی به مناسبت هفته دولت رودسر 

افتتاح 5 واحد مسکن مددجویی به مناسبت هفته در رودسر 

افتتاح 5 واحد مسکن مددجویی به مناسبت دولت در رودسر 
هفته دولت در رودسر



اطلاعیه وزارت کار و رفاه درخصوص اظهارات "عبدالملکی"

منبع: ایسناشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/06/02

به دنبال حضور دکتر حجت االله عبدالملکی، وزیر پیشنهادي تعاون کار و رفاه اجتماعی در جلسه راي اعتماد مجلس شوراي
اسلامی و طرح سخنانی درباره «تحقق شفافیت» به عنوان محور اصلی برنامه ها، این وزارتخانه در اطلاعیه اي اعلام کرد:

بستر شفافیت و فساد ستیزي از زمان حضور محمد شریعتمداري در این وزارتخانه مهیا ...

به گزارش ایسنا، در این اطلاعیه آمده است: یکی از وعده
هاي اصلی محمد شریعتمداري در زمان اخذ راي اعتماد از
مجلس شوراي اسلامی در آبان ماه 1397 تحقق شفافیت و
فساد ستیزي در این وزارتخانه مهم و مردمی بود که
خوشبختانه در دوران سه ساله سکانداري وي، این شعار نه
تنها در عمل محقق و در همه ارکان و فعالیت ها ساري و
جاري شد، بلکه به گواه ارزیابی هاي مستمر نهادهایی چون
«سازمان فناوري اطلاعات» و «شوراي اجرایی فناوري
اطلاعات» براي دو دوره پیاپی در صدر دستگاه هاي شفاف

 
کشور قرار گرفت. 

این اطلاعیه می افزاید: هرچند اقدامات این وزارتخانه در حوزه شفافیت بارها رسانه اي شده است اما براي اطلاع بیشتر مردم به ویژه

 
وزیر پیشنهادي تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دولت سیزدهم به بخشی از این اقدامات می پردازیم: 

این وزارتخانه با تدبیر و تاکید همواره محمد شریعتمداري و به همت و تلاش مدیران و کارکنان توانست حائز کسب رتبه اول شفافیت
بین 140 دستگاه اجرایی (دولتی و حکومتی)، رتبه اول کیفیت خدمات الکترونیک در بین 166 دستگاه و سازمان دولتی و حکومتی و

 
رتبه برتر در عملکرد سال 99 در شاخص هاي عمومی و اختصاصی در بین همه دستگاه ها در جشنواره شهید رجایی شود. 

سامانه هاي شفافیت (سامانه جامع روابط کار،تعاون،سامانه ملی اشتغال و کسب و کار، سامانه هوش تجاري (BI ) در صندوق هاي
بازنشستگی و شرکت هاي تابعه،مشاغل خانگی،... )و داشبوردهاي مدیریتی در مجموعه هاي اقتصادي تابعه و همه صندوق هاي
بازنشستگی زیرمجموعه مستقر شده است. سامانه مجامع شرکت ها و سامانه قراردادها تکمیل و تمامی قراردادهاي مربوط به معاملات
بزرگ و متوسط در آن بارگذاري شده است ، همچنین با راه اندازي سامانه اطلاعات اعضاء هیات مدیره و مدیران عامل شرکت هاي

 
تابعه صندوق ها، منتشر و به روز رسانی شده است. 

در این اطلاعیه تصریح شده است: شرکت هاي زیر مجموعه سازمان تامین اجتماعی و صندوق هاي بازنشستگی زیر نظر وزارت
تعاون،کار و رفاه اجتماعی با هدف شناسایی وزن عملیاتی و مالی شرکت ها، شناسایی ، گزینش و انتصاب مدیران متناسب با هر سطح

 
و تدوین نظام جبران خدمات و پاداش دهی منصفانه رتبه بندي و سطح بندي شده اند. 



در اطلاعیه وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی تاکید شده است: دسترسی آنلاین به مشخصات مدیران زیرمجموعه هاي وزارتخانه فراهم
شده و در سامانه هاي مربوطه مشخصات مدیران عامل، هیات مدیره ها و همه تغییراتی که در آن رخ می دهد به صورت آنلاین قابل
دسترس است، بر همین اساس اطلاعات حدود 1200 مدیر در کسوت مدیرعامل یا عضو هیات مدیره با همه ویژگی هاي سنی،

 
تحصیلی و سوابق در یک سامانه متمرکز شده است. 

در بخش پایانی این اطلاعیه آمده است: این وزارتخانه با عرضه سهام برخی شرکت هاي زیرمجموعه صندوق هاي چهارگانه در بورس

 
از جمله شستا، توانست قدم بزرگی در عرصه شفافیت بردارد و پس از سال ها از تاریکخانه خارج و به اتاق شیشه اي تبدیل کند. 

الکترونیکی کردن بسیاري از خدمات در ستاد و سازمان هاي زیرمجموعه از جمله صدور مجوزها و نسخ پزشکی و درمانی، تنقیح
بخشنامه ها از 2هزار به 60 بخشنامه و... این وزارتخانه را در صدر وزارتخانه هاي هوشمند و ارائه دهنده خدمات دولت الکترونیک قرار

 
داده است. 

بسیاري خدمات دیگر در حوزه فساد ستیزي و شفافیت انجام شده که در این مجال کوتاه امکان بازگویی همه آن ها نیست، ضمن
آرزوي موفقیت براي فردي که تصدي این وزارتخانه را برعهده می گیرد، امید می رود به یاري خداوند متعال همچنان ادامه دهنده

 
مسیر شفافیت عملی باشد. 

انتهاي پیام



بودجه 1401 استارت خورد

منبع: آفتابشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/06/02

با برگزاري اولین جلسه ستاد تدوین بودجه، فرایند بودجه ریزي سال آینده آغاز شد.

 
با برگزاري اولین جلسه ستاد تدوین بودجه، فرایند بودجه ریزي سال آینده آغاز شد. 

آفتاب نیوز : امروز (دوم شهریورماه) اولین جلسه ستاد تدوین
بودجه 1401 در سازمان برنامه و بودجه برگزار شده است، بودجه
اي که دولت سیزدهم باید آن را به عنوان این لایحه پیشنهادي

 
خود در نیمه آذرماه به مجلس تحویل دهد. 

گرچه جزئیاتی از این جلسه منتشر نشده ولی با توجه به شرایط
موجود در بودجه 1400 و ابعاد مختلف درآمد و هزینه اي و
کسري که با آن دست و پنجه نرم می کند، تدوین بودجه سال

 
بعد می تواند براي دولت جدید بسیار پرچالش باشد. 

براي بودجه امسال که رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز به کسري آن اذعان داشته و برخی نمایندگان این کسري را بین 250 تا 300
هزار میلیارد تومان پیش بینی کرده اند، با دستور رئیس جمهور قرار بر بررسی و اصلاح و حتی ارائه متمم شده است که البته هنوز

 
اعلامی درباره اقدام در این رابطه از سوي سازمان برنامه و بودجه صورت نگرفته است. 

به هر صورت عملکرد بودجه امسال و نحوه مدیریت دولت در منابع و مصارف و ایجاد راه هاي درآمدزایی قابل اطمینان و از سویی
مدیریت هزینه در سال بعد در لایحه اي که در دستور کار قرار دارد حائز اهمیت خواهد بود، این در حالی است که در بودجه سال
جاري رشد شدید هزینه ها به ویژه چند برابر شدن هزینه هاي جاري و از سویی افزایش منابع دولت در صورتی که تضمینی براي

 
تحقق بخش هایی از آن نبوده، اکنون دولت را با مشکل در تامین منابع مواجه است. 

آنطور که اخیرا میرکاظمی- رئیس سازمان برنامه و بودجه- اعلام کرده است عملکرد درآمدي در سال جاري فقط 225 هزار میلیارد
تومان بوده در صورتی که در همین مدت مصارف به 280 هزار میلیارد تومان است، از منابع مورد استفاده نیز حدود 55 هزار میلیارد

 
تومان تنخواهی بوده که دولت از بانک مرکزي گرفته است، اقداماتی که عاملی براي افزایش پایه پولی و تشدید کننده تورم است. 

بودجه امسال که خود با اعداد و ارقام قابل ملاحظه و رشد یافته اي نسبت به سال گذشته از سوي دولت راهی مجلس شده بود با
افزایش بیشتري مواجه شد؛ به گونه اي که سقف کلی بودجه از 2435 هزار میلیارد تومان لایحه به بیش از 2880 میلیارد تومان

 
رسید. 



از بودجه کل، منابع عمومی که در سال گذشته کمتر از 600 هزار میلیارد تومان بود در لایحه امسال به841 هزار میلیارد افزایش
یافت که همراه با 88 هزار میلیارد تومان درآمد اختصاصی بودجه عمومی را به 929 هزار میلیارد تومان می رساند، با این وجود در
مصوبه نهایی، بودجه رشد بیشتري کرد و منابع و مصارف عمومی در 1227 هزار میلیارد تومان تراز شد و بودجه عمومی از 1370

 
هزار میلیارد تومان عبور کرده است. 

اکنون با توجه به این شرایطی که بودجه 1400 دارد اینکه دولت در سال بعد در بودجه چه برنامه اي براي پیش بینی منابع نفتی که
در بودجه امسال چهار برابر شده و بسیار بحث برانگیز بود دارد یا در مورد تامین ارز کالاهاي اساسی و مدیریت ارز 4200 چه
تصمیمی می گیرد، مصارف را چگونه صرفه جویی خواهد کرد، فرار ها و معافیت هاي مالیاتی را چطور اصلاح می کند یا اهداف
تورمی، اشتغال و مدیریت یارانه هاي پنهان و آشکار را بر چه اساسی انجام خواهد داد بخشی از اما و اگرهاي اساسی تدوین اولین

بودجه دولت سیزدهم خواهد بود.



کدام کشور اصلی ترین شریک تجاري ایران است؟

منبع: ساعت 24شماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/06/02

ساعت24-معاون وزیر صمت گفت: صادرات غیرنفتی در 4 ماه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال گذشته به لحاظ
ارزشی 65 درصد و از نظر وزنی 27 درصد رشد داشته است.

ساعت24-معاون وزیر صمت گفت: صادرات غیرنفتی در 4 ماه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال گذشته به لحاظ

 
ارزشی 65 درصد و از نظر وزنی 27 درصد رشد داشته است. 

به نقل از سازمان توسعه تجارت ایران حمید زادبوم، توجه ویژه رئیس جمهور به صادرات غیرنفتی در شرایط تحریم و مشکلات
صادرات نفت خام را ناشی از استراتژي حساب شده و اثر بخش توصیف کرد و اظهار داشت: اولویت تولید صادراتی از نگاه رئیس
جمهور توسعه اشتغال را در پی داشته و در نهایت منتج به رونق اقتصادي و توسعه صادرات غیر نفتی خواهد شد که با مطالعه دقیق،

 
مشورت هاي متعدد و بررسی دغدغه هاي صادرکنندگان برنامه ریزي شده است. 

وي با تاکید بر اینکه یکی از مهمترین راه هاي توسعه اقتصادي کشور توجه به توسعه صادرات غیرنفتی است، افزود: تمرکز دولت
سیزدهم بر ثبات در بخش تجارت خارجی نشان از اهمیت مضاعف این بخش براي رئیس جمهور داشته که موجب آسودگی خاطر

 
صادرکنندگان را فراهم می آورد. 

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در خصوص تجارت جهانی گفت: در سال 2020 صادرات کالایی دنیا به رقمی بیش از 17.5
تریلیون دلار رسید که در مقایسه با سال 2019 کاهش 5.3 درصد را نشان می دهد. همچنین صادرات خدمات نیز به 5 هزار میلیارد

 
دلار رسید. 

زادبوم اضافه کرد: در دو فصل نخست از سال جاري میلادي تجارت جهانی رشد بیش از 5 درصد را تجربه کرده و پیش بینی می شود

 
این میزان تا پایان سال 2021 به 8 درصد افزایش یابد. 

وي در تشریح تجارت خارجی کشورمان بیان داشت: ایران با توجه به ظرفیت هاي تولیدي و صادراتی می تواند در تعامل با اقتصاد

 
جهانی، به ویژه، کشورهاي دوست و همسایه و شرکاي تجاري مهم، نقش قابل توجهی در تجارت بین المللی داشته باشد. 

معاون وزیر صمت ادامه داد: مبادلات تجاري کشورمان در چهارماهه نخست سال 1400 نزدیک به 29 میلیارد دلار رسید که در این

 
میان صادرات غیرنفتی نسبت به مدت مشابه سال گذشته به لحاظ ارزشی 65 درصد و از نظر وزنی 27 درصد رشد داشته است. 

زادبوم در خصوص آرایش بازار هدف و شرکاي تجاري کشور گفت: بیشترین میزان صادرات ایران به ترتیب به کشورهاي چین با 4.4
میلیارد دلار، عراق با 2.8 میلیارد دلار، امارات متحده عربی با 1.6 میلیارد دلار، ترکیه با 921 میلیون دلار و افغانستان با 728 میلیون

 
دلار بوده است. 

وي اضافه کرد: در مدت یاد شده ترکیب واردات از نظر ارزشی حدود 84 درصد کالاهاي سرمایه اي و واسطه اي و 16 درصد کالاهاي



مصرفی بوده که بیشترین واردات به ترتیب از کشورهاي امارات به میزان 4.7 میلیارد دلار، چین به ارزش 3.1 میلیارد دلار. ترکیه 1.5

 
میلیارد دلار، آلمان با 562 میلیون دلار و سوئیس به میزان 538 میلیون دلار صورت گرفته است. 

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به سیاست هاي اتخاذ شده براي رفع تعهدات ارزي با توجه به اختیارات کمیته اقدام
ارزي مستقر در سارمان توسعه تجارت ایران پیش بینی کرد با توجه به سیاست هاي دولت سیزدهم تا پایان سال جاري صادرات غیر

 
نفتی به میزانی بیش از رشد صادرات سال 98 خواهد رسید. 

زادبوم گفت: در بازه زمانی 22 فروردین 1397 تا مرداد ماه سال جاري صادرات غیر نفتی به استثناي گاز و فرآورده هاي نفتی 69
میلیارد یورو بوده که 56.6 میلیارد یورو به چرخه اقتصاد کشور بازگشته و مابقی فرآیند ایفا را دنبال می کنند.



محلات باید به مراکز کارآفرینی تبدیل و براي آن ها برند سازي شود

منبع: شبستانشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/06/02

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان با بیان ضرورت فعال کردن ظرفیت محلات جهت کارآفرینی و اشتغال، بر لزوم
برندسازي و تعیین محصول غالب براي هر محله تاکید کرد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان با بیان
ضرورت فعال کردن ظرفیت محلات جهت کارآفرینی و
اشتغال، بر لزوم برندسازي و تعیین محصول غالب براي هر

 
محله تاکید کرد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از بندرعباس، «
هادي ابراهیمی » در دیدار با « محمد دلپسند »، رئیس
جهاددانشگاهی استان هرمزگان به تشریح نحوه اجراي طرح

ملی توسعه مشاغل خانگی پرداخت و اظهار کرد: شرایط استان هرمزگان به گونه اي بوده است که تاکنون احساس نیاز براي خلاقیت
و نوآوري در عرصه کارآفرینی به وجود نیامده است چرا که این استان همیشه یکی از استان هایی بوده است که مقصد کارجویان بوده
است و اکنون برخی از ظرفیت هاي اشتغال در استان اشباع شده است بایستی افراد را به سمت و سوي خلاقیت و مشاغل جدید سوق

 
دهیم. 

وي افزود: نیاز است براي سرعت بخشی به امر اشتغالزایی به ویژه در مشاغل خرد و زودبازده پیشران ها به متقاضیان ارتباط پیدا کنند

 
و بعضا نیز لازم است دولت نیز در این حلقه ایفاي نقش انجام دهد و با افزایش نقش تسهیل گرانه ي خود افراد را به بازار متصل کند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان عنوان کرد: متاسفانه در استان خیلی علاقه اي به خلاقیت زایی بر اساس ظرفیت ها
نشان داده نمی شود و تنها حوزه اي که شاید بتوان در آن افراد بسیاري را فعال کرد صنایع غذایی است که آن هم با مشکلات در اخذ

 
مجوز ها روبرو است. 

وي گفت: بی شک یکی از مسائلی که وزیر جدید تعاون، کار و رفاه اجتماعی بایستی دنبال کند حل و فصل کردن مسئله مجوزات

 
فعالیت هاي غذایی ذیل مشاغل خانگی است چرا که با فعال شدن این عرصه می توان بسیاري از افراد را مشغول کار کرد. 

ابراهیمی افزود: در حوزه مشاغل خانگی بایستی به شبکه سازي بپردازیم و براي فعالان این عرصه بر اساس عرضه و تقاضا و جدا از

 
حضور پیشران ها یک بازار مجازي ایجاد کنیم. 

وي بیان کرد: با توجه به ظرفیت ها و توانمندي هایی که در هر محله وجود دارد می توانیم از هر محله براي تولید محصولی غالب
استفاده کرده و در آنجا برند سازي هم انجام دهیم و از ظرفیت معتمدین و خبرگان محلات نیز جهت راهبري افراد استفاده کنیم. 



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان خاطرنشان کرد: معتمدین و خبرگان هر محله می توانند حلقه وصل بین بیکاران و دولت
باشند و ما را در جهت پیشبرد اهداف و هدایت شغلی افراد جویاي کار محله خود کمک کنند.



مانع زدایی از 2 واحد صنعتی و تولیدي در استان

منبع: همدان پرسشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/06/02

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان از مانع زدایی2 واحد صنعتی و تولیدي این استان خبر داد | حمایت و
پشتیبانی از صنایع موجود براي رونق تولید و ایجاد اشتغال پایدار ، زمینه مناسب براي حضور فعال و موثر بخش خصوصی

براي سرمایه گذاري در عرصه اقتصادي و حوزه تولید استان را فراهم می کند.

به گزارش همدان پرس؛ معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان از مانع زدایی2 واحد صنعتی و تولیدي این استان

 
خبر داد. 

ظاهر پورمجاهد در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان اظهار داشت: شرکت «هگمتان داروي غرب» براي واردات ماشین الات و
تجهیزات دچار مشکلاتی بود که با مساعدت بانکهاي توسعه تعاون، صادرات، ملت و کشاورزي راهکارهایی براي رفع موانع پیش روي

 
این واحد تولیدي ارائه  شد. 

وي اضافه کرد: شرکت هگمتان داروي غرب از صنایع داروسازي واقع در شهرستان تویسرکان است که در کنار شرکتهاي داروسازي 

 
«فاران شیمی» و  «تدبیر دارو سلامت» دیگر توانسته اند این شهرستان کوچک را به قطب دارو در غرب کشور تبدیل کنند. 

پورمجاهد خاطرنشان کرد: یک سرمایه گذار قصد راه اندازي واحد تولید دستگاه ازن ساز را دارد که در این مسیر با موانعی مواجه شده

 
که با کمک اعضاي ستاد تسهیل مصوبه هاي لازم به براه گره گشایی از این واحد ثبت شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان گفت: این واحد در شهرك فناوري هاي برتر مستقر می شود و این شهرك با

 
زیرساختهاي آماده از صنایع دانش بنیان و نوین استقبال می کند. 

وي همچنین به بررسی مسائل شرکت مارال فروز واقع در شهرستان اسدآباد تاکید کرد و گفت: براي بازگشت این واحد تولید رب

 
گوجه فرنگی به چرخه تولید تلاش می کنیم. 

معاون استاندار همدان افزود: با توجه به شعار و سیاست محوري امسال در راستاي حمایت از تولید و رفع موانع پیش روي واحدهاي
تولیدي، این مهم در دستور کار مدیران اجرایی استان همدان قرار دارد و جلسات ستاد تسهیل نیز با همین رویکرد به صورت هفتگی
و با هدف رفع مشکلات و گره گشایی از کار واحدهاي تولیدي در حوزه هاي مختلف اقتصادي، کشاورزي و صنعتی به طور مستمر و

 
منظم برگزار می شود. 

پورمجاهد با تاکید بر ضرورت همکاري و تعامل بیشتر بانک هاي استان با ستاد در راستاي حمایت از واحدهاي تولیدي، گفت: حمایت
و پشتیبانی از صنایع موجود براي رونق تولید و ایجاد اشتغال پایدار ، زمینه مناسب براي حضور فعال و موثر بخش خصوصی براي

سرمایه گذاري در عرصه اقتصادي و حوزه تولید استان را فراهم می کند.



تمدیدمهلت فراخوان فصل کارتون 2 تا دهم شهریور

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/06/02

فراخوان فصل کارتون 2 که در تیرماه منتشر شده بود تا دهم شهریور تمدید شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز اصفهان؛ مسابقه
فصل کارتون2 با همکاري حوزه هنري استان اصفهان و با
حمایت شرکت فولاد مبارکه با دو محور موضوعی دردسر
هاي تولید و کارآفرینی و نقش صنایع پیشرو در توسعه

 
کشور برگزار می شود. 

همچنین موضوع بخش ویژه این مسابقه «نقش صنایع
پیشرو در توسعه کشور» است و جایزه ویژه صنعت را به

 
همراه خواهد داشت. 

این مسابقه ویژه اعضا خانه کاریکاتور اصفهان برگزار می
شود، اما هنرمندان دیگر شهر ها نیز می توانند به عنوان

 
مهمان در این مسابقه حضور داشته باشند. 

علاقه مندان می توانند آثار خود را براي شرکت درمسابقه
به آدرس esfahancartoon@gmail.com ارسال کنند.



بازداشت دو تن از مدیران کل استان فارس به اتهامات مالی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/06/02

به گزارش خبرگزاري فارس از شیراز، رئیس کل دادگستري
استان فارس با اعلام این خبر گفت: مدیران دستگیر شده
در راستاي مبارزه با فساد و با هوشیاري سربازان گمنام

 
امام زمان(عج) بازداشت شدند. 

حجت الاسلام و المسلمین سیدکاظم موسوي با بیان اینکه
مدیران بازداشت شده در حوزه اشتغال و سرمایه گذاري
داراي مسئولیت بودند گفت: طبق مستندات ارائه شده

توسط ضابطین، متهمین در راستاي وظایف شغلی خود و انجام امور حمایتی و پیمانکاري اقدام به اخذ مبالغ میلیونی در قالب رشوه

 
نموده اند. 

 
وي تصریح کرد: متهمین هم اکنون با قرار مناسب قضایی در راستاي تکمیل تحقیقات در بازداشت به سر می برند. 

انتهاي پیام/ن/ع



نامه اي که جلیلی در سال 84 براي کاسترو برد

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/06/02

کاسترو در پاسخ به نامه ي مرحوم حکیمی نوشته است: «براي دکتر محمدرضا حکیمی، با سلامی دوستانه از کوبا؛ جایی که
...

کاسترو در پاسخ به نامه ي مرحوم حکیمی نوشته است: «براي دکتر محمدرضا حکیمی، با سلامی دوستانه از کوبا؛ جایی که با

 
افتخار، امید دیدار ایشان را دارد. فیدل کاسترو.» 

 دکتر سعید جلیلی، معاون وقت وزیر خارجه در جریان سفر خود

 
به کوبا و دیدار با فیدل کاسترو در سال 84، حامل نامه مهم مرحوم علامه حکیمی به رئیس جمهور فقید این کشور نیز بود. 

کاسترو در پاسخ به نامه ي مرحوم حکیمی نوشته است: «براي دکتر محمدرضا حکیمی، با سلامی دوستانه از کوبا؛ جایی که با افتخار،

 
امید دیدار ایشان را دارد. فیدل کاسترو.» 

 
این نامه شامل بندهاي مهمی در راستاي معرفی اسلام به غیرمسلمانان در قالب زبانی ساده، متقن و مستدل است. 

نامه علامه حکیمی خطاب به رهبر کوبا به دستور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و از سوي سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی به 16

 
زبان زنده دنیا ترجمه و منتشر شده است. 

 
متن کامل این نامه در ادامه آمده است: 

حضرت عالیجناب، ریاست جمهور محترم جمهوري کوبا دام جلاله پس از سلام و اداي احترام، معروض می دارد:براي آن عالیجناب، در
جهت حمایت از محرومان جهان و حفظ «کرامت انسان» و مقاومت پایدار در برابر استعمارگران و مستکبران جهانی، همواره سلامتی و
طول عمر با نشاط و مقاومت، آرزو می کنم و به رجال دولت و ملت نجیب و مقاوم کوبا - بوسیله آن عالیجناب - سلام می رسانم و

 
براي آنان آرزوهاي نیک دارم و از رفیق مجاهد و شجاعتان چه گوارا به احترام و عظمت یاد می کنم. 



اینجانب از سالها پیش، به شخصیت بارز شما واقف بودم و بوجه اشتراك حمایت از محروم و مظلوم و ایستادگی در برابر ظلم و غاصب،
نسبت به آن جناب محبت و علاقه داشتم. خوب است اکنون که مجال سخن گفتن با شما پیش آمده است، این خاطره را نقل کنم:
حدود 40 سال پیش، در یک سخنرانی دانشگاهی، اینجانب درباره تعالیم بسیار مهم و انسانی و قاطع اسلام شیعی و دفاع دامنگستر و
پرشور و پرژرفاي قرآن کریم و پیامبر اکرم و امامان مطهر، از حقوق طبقات مستضعف و مقاومت در حفظ «کرامت هاي انسانی» و
ایستادگی در برابر ظالمان و مستکبران و انسانیت سوزان، تا سر حد شهادت، سخن می گفتم، و با شور و حرارتی خاص - که از ذات
این تعالیم در روح من نفوذ می کرد - کلمات را ادا می کردم. عنوان سخنرانی، در آنجا «تفسیر آفتاب» بود، به این معنا که خورشید
که در سراسر کره زمین بر زندگی ها و انسان ها می تابد، براي نشر عدالت جهانی و حفظ کرامت انسانی است ... نه تقویت ظالمان و
گرم کردن فضاي زندگی ستم آفرینان و انسانیت نشناسان ... و اگر اکنون چنین نیست باید چنین شود، و کوشیدن و جهادکردن در

 
راه انسان و عدالت وظیفه اي خطیر و بدل ناپذیر است. 

 
 

این سخنان را با قاطعیت و استناد به دستورهاي قرآن و پیشواي اسلام می گفتم و ارواح شنوندگان سخت تحت تأثیر این حقایق
متعالی و تعالیم انسانی قرار گرفته بود. در یکی از آن روزها، یکی از دانشگاهیان فاضل - که به حضرتعالی هم ارادت داشت - پس از
پایان سخنرانی نزد من آمد و گفت: «اي کاش امروز، آقاي فیدل کاسترو، در این محفل حضور می داشتند، و به این سخنان گوش فرا
می دادند، و می دیدند که تعالیم دینی ما براي بشریت چه پیام هایی دارد، و ما با ایشان و مبارزات ایشان، تا چه اندازه وجه اشتراك

 
داریم. 

با اینکه تعالیم عدالت گستر و انسانیت پرور دینی ما به 14 قرن پیش و هنگام ظهور اسلام و شکل گرفتن سخنان امام علی(ع) در
«نهج البلاغه» (بزرگترین منشور دفاع از انسانیت، و کوبیدن محرومیت آفرینی و حرمان) می رسد، و به نوع اجرایی متکی است که
امام علی، در حکومت پرمشکل و کوتاه خود، فریاد می زند که تنها شهر «کوفه» را دشمن در اختیار من باقی گذاشته است و در این
شهر که من بر پایه دین خدا بر آن حکومت می کنم، یک تن، مستمند، گرسنه، بیکار، بدون خانه و سامان، و مظلوم و محروم به هم
نمی رسد. و آیا تاکنون، روزي رسیده است که خورشید بر آبادي ها و ویرانی ها بتابد، و رئیس حکومتی بتواند صادقانه چنین ادعایی

 
کند؟ 

باري، عالیجناب! بدینگونه می نگرید، که پیوند انسانی و آرمانی و روحی میان ما به 40 سال پیش بازمی گردد. پس من می توانم به

 
خود اجازه دهم که اندکی از وقت گرانبار و حساس شما را - با نوشتن این نامه - بگیرم. 

 
من مصاحبه شما را با کشیش محترم، جناب آقاي فري بتو (FREI BETTO) خواندم. 



 
 

مصاحبه شما با ایشان، دوباره به زبان فارسی، به دست چند نویسنده و ادیب ترجمه شده است. کشیش محترم از شما سؤال هایی می
کند و پاسخ هایی می شنود. در این مصاحبه، شما از ایشان می پرسید: در مسیحیت چه تعالیمی درباره محرومین و دفاع از آنها و
ایستادگی در برابر ظلم دارید؟ جناب فري بتو، چند جمله معدود در پاسخ شما یاد می کنند: به هنگام خواندن این کتاب، همواره می
اندیشیدم، که در «تعالیم اسلامی»، (چه آنها که در قرآن کریم آمده است و چه آنهایی که در سخنان و تعالیم پیامبر اکرم و امامان)،
از اینگونه تعالیم و احکام قاطع و موج آفرین فراوان آمده است و جزو تعالیم و احکام اصلی دین اسلام است، که هم از نظر شماره
چندان بسیار است که به چندین جلد کتاب می رسد و هم از نظر محتوي، در بلندترین آفاق «فردسازي» و «جامعه پردازي» و نشر

 
عدالت و آزادي جاي دارد و من به نمونه هایی در این نامه اشاره خواهم کرد. 

این نکته را نیز خاطرنشان سازم، که در سفر آن عالیجناب به سرزمین ما - چندي پیش - بسیار مشتاق بودم که شما را زیارت کنم،
لیکن افسوس که اشتغال هاي مطالعاتی و تحقیقاتی، به همراه بیماري، و کمی روزهاي ماندن شما در ایران، این توفیق را از من

 
گرفت، اگر چه از طریق تلویزیون، برنامه هاي شما را در ایران می دیدم. 

و چنین اتفاق افتاد که پس از بازگشت شما از ایران، از برخی شنیدم که آن جناب، در این سفر (و حتی پیش نیز، در چند مورد) گفته
بودند که دوست دارند، از دین اسلام و تعالیم قرآن چیزهایی بدانند و من شادمان شدم از این روحیه پویا، و فرصت را براي خود
مغتنم شمردم که اداي وظیفه اي کنم و اجابت خواست آن انسان صادق در رفتار خود با مردم و مقاوم در برابر دشمنان عدل و
فضیلت و انسان و انسانیت (بویژه دولت سفاك و تروریست و جهانخوار آمریکا و پشتیبان خبیث ترین و کثیف ترین باند تروریستی ...)

 
را برعهده گیرم. 

و من در نظر گرفتم که 2 جلد از کتاب «الحیاه» را - که به زبان اسپانیولی ترجمه شده است- به حضورتان از سوي خود و برادرانم
(که شریک و همدم من در این تألیف بوده اند) ارسال دارم. و بعنوان اداي احترام، نامه اي برایتان بنویسم، لیکن دوستان گفتند نامه

 
اگر قدري مفصل شود، و مطالبی در آن ذکر گردد، مناسب تر است. 

الحیاه، داراي دو دوره است، که دوره اول آن در 6 جلد، ابتدا به زبان عربی انتشار یافته است. سپس بوسیله مرحوم استاد بزرگوار آقاي
احمد آرام، به فارسی ترجمه گشته، بعد از آن، 2 جلد آن (1 و 2) به زبان اسپانیولی (بوسیله فاضل محترم، آقاي معلمی زاده)

 
برگردانده شده است. چنانکه جلد 1 و 2 به زبان اردو نیز (بوسیله فاضل محترم، آقاي عابد عسگري) ترجمه و منتشر گشته است. 

گرچه در همین 2 جلد ترجمه شده به زبان شما (که در 4 جلد به چاپ رسیده است و تقدیم می شود)، درباره انسان، شناخت، آزادي،



عدالت، تفکر و مدنیت متعالی، تعالیم بسیاري آمده است و مستند است به دو منبع اصیل شناخت اسلام، یعنی کتاب و سنت (قرآن و
حدیث)، بویژه در 2 باب آخر جلد چهارم اسپانیولی که مسائل و موضوعاتی مهم - اگرچه به اختصار - درباره حاکمیت و نسبت آن با
توده ها، و رساندن حقوق همه صاحب حقوقان - با کمال احترام - به آنان، و رعایت دقیق و کامل محافظت از کرامت انسان، ذکر شده
است؛ لیکن اي کاش جلد ششم آن نیز - بزودي - به اسپانیولی ترجمه گردد، و در دسترس شما قرار گیرد، که در آن جلد، بحثهاي
خاص و بی سابقه اي درباره حقوق انسان، و شخصیت انسانی، و ضرورت اجراي عدالت - تا جایی که فقر از جامعه به کلی ریشه کن

 
شود - گردآوري شده است. 

من اکنون - با اجازه شما - وارد مباحث مختصري می شوم، که می خواهم از 3 منبع مهم اسلامی و اسلام شناختی براي شما بنگارم:

 
قرآن کریم، پیامبر اکرم، و امام علی. 

 
 

 
قرآن کریم: 

 
اصولاً اگر بخواهیم همه تعالیم قرآن و اسلام را در دو کلمه، خلاصه کنیم، چنین می شود: 

 
1- توحید 

 
2- عدل 

 
«توحید»؛ یعنی: «تصحیح رابطه انسان با خدا» 

 
«عدل»؛ یعنی: «تصحیح رابطه انسان با انسان» 

و اکنون شما به هر شناخت اسلامی، یا حکم اسلامی، یعنی اسلام از جنبه هاي نظري و جنبه هاي عملی آن که نگاه کنید، هیچ چیز
را خارج از دو موضوع بالا نمی بینید. و خوب توجه داریم که براي سعادت کامل (یعنی دنیوي و اخروي، یا به تعبیر دیگر: سعادت فانی
و سعادت باقی) انسان، همین دو اصل و رعایت دقیق نظري و عملی آن - در ضمن انواع تربیتها و برنامه ریزي هایی که باید عملی

 
گردد - کافی و بسنده است. 

انسان، پس از اعتقاد به خدا، با اداي تکلیف نسبت به آفریدگار خویش، در بعد ابدي کامیاب است؛ و پس از اعتقاد به اهمیت عدالت و
اجراي آن (که آزادي معقول نیز در دل آن خفته است)، در سعادت اجتماعی و رسیدن به زندگی سالم اجتماعی به چیزي نیازمند

 
نیست. 

کدام جامعه اي است، که در آن به فریاد قرآن، درباره توحید و عدل ترتیب اثر دهند، و از سقوط هاي بزرگ نرهند؟ و در هر کشور
اسلامی، و در هر مجتمع قرآنی که دیده شود، وضع جز این است که گفته شد، در آنجا اسم اسلام است نه رسم اسلام. درگیري ها به
نام اسلام است نه براي اسلام. در این گونه اجتماعات، ایمان توحیدي و عمل عدلانی از قوت و قدرت افتاده است و باید - در آنجاها -



 
فریادگران فریاد توحید و عدل سر دهند، تا جامعه هاي خراب را بیدار کنند، و حاکمیت هاي غافل را بلرزانند. 

 
در رسالت قرآنی، دو مسأله، دو رکن بنیادین است: 

 
1- تربیت سالم، یعنی «فردسازي» (به منظور جامعه سازي). 

 
2- سیاست عدل، یعنی: «جامعه پردازي» (به منظور فردسازي). 

و بطور خلاصه، جامعه قرآنی، «جامعه قائم بالقسط» است، و حاکمیت قرآنی، «حاکمیت عامل بالعدل». هر چه جز این باشد، نام

 
اسلامی و قرآنی بر آن روا نیست. 

 
آقاي رئیس جمهور 

منظور نهایی قرآن - در تعالیم و آیات خویش - رساندن انسان است و «حیات طیبه»، یعنی: «زندگی رشدآور». هدف نهایی در این
دین ساختن چنین جامعه و چنین حیاتی است. و براي رسیدن به چنین هدفی بس بزرگ، نمی توان به «فردسازي» پرداخت، بدون
«جامعه پردازي» (و پیراستن جامعه از انواع عوامل سقوط انسانی)، چنانکه نمی توان به «جامعه پردازي» پرداخت، بدون «فردسازي».
در اینجا سخنی از پیامبر اکرم رسیده است بسیار آموزنده: «کلکم راع و کلکم مسوول عن رعیته»، یعنی همه افراد جامعه اسلامی
مانند چوپانند، و همه نیز مانند رمه. در این مسئولیت مضاعف و مرکب، خوب بیندیشید. در چنین جامعه اي، همه مسئول همه اند،
همه ناظرند همه اند، همه معلم همه اند، همه پندآموز همه اند، و حتی همه پلیس همه، و جامعه اي از این انسانی تر و یکدست تر

 
می توان تصور کرد؟ 

پس، حرکت اسلام، در جهت ساختن انسان و جامعه، به منزله سکه اي است دورو، که بدون هر یک از آن دیگري تحقق نمی یابد،

 
یعنی تا افراد ساخته نشوند جامعه ساخته نمی شود، و تا جامعه ساخته نشود افراد ساخته نمی شوند. 

بنابراین، در جامعه اي که قرآن می خواهد بسازد، شما مسئولیت یکجانبه پیدا نمی کنید، یعنی نمی شود فرد فقط مسئولیت هاي
فردي داشته باشد نه مسئولیت اجتماعی، یا جامعه فقط مسئولیت اجتماعی داشته باشد نه مسئولیت فردي. و بدینگونه است که بناي
باشکوه «انسانیت عملی» ساخته می شود، و انسانها از عدالت محروم می گردند و نه از کرامت. و البته آزادي معقول هم - چنانکه یاد
شد - در درون عدالت جاي دارد و لازمه عدالت است، لیکن عدالت لازمه آزادي نیست. و به همین دلیل است که در جامعه قرآنی،
قدرت هدف نیست، بلکه وسیله است، و بقدر ضرورت از آن استفاده می شود. قدرت براي رسیدن به اهداف قرآنی (حیات رشدآور)

 
است نه اغراض شیطانی، و خردکردن کرامت انسان، و خوردن حقوق انسان ها، چنانکه قدرت دولت آمریکا یک نمونه بارز آن است. 

یعنی خروج از حد انسانیت و دخول در جرگه سبعیت. آمریکا نه تنها نمی گذارد که در کشور خودش، انسانیت متعالی و رشدآور و
فرشته گون شکل بگیرد، بلکه کشورهاي دیگر - مانند کشور ما - را از تحکیم ارکان حیات قرآنی باز می دارد، و با عوامل نفوذي و نشر
فرهنگ متناقض با فرهنگ قرآنی، از سامانیابی یک «جامعه قرآنی» ممانعت می کند، تا مبادا بسیاري از کشورهاي زیر نفوذ او، سر به
آزادیخواهی و آزادگی بردارند، و او را تحت قدرت شیطانی و تسلط هاي غصبی خویش به زیر کشند، و در برابر انسانیت به پوزش

 
خواهی وادارند، و در برابر نوامیس انسانی خاضع سازند. 

 
در هر حال، ما اگر بخواهیم، «جامعه قرآنی» را به روشنی تعریف کنیم چنین تعریف می شود: 

 
«جامعه قرآنی، جامعه اي است که عوامل رشد انسانی انسان در آن موجود باشد، و موانع این رشد مفقود». 

 
قرآن، انفجار ملکوت ادراك است، در آفاق سعادت جاودانی. 

 
قرآن، ستون خیمه انسانیت است در قرون و اعصار. 

 
قرآن، جاري صلابت اعصار است در امتداد تاریخ. 



قرآن، انسان را وا می دارد تا در احوال امتهاي پیشین و سرگذشت تمدنهاي باستانی نیک بیندیشد، تا از روزگار ستمگران که خود به

 
ستم دچار گشتند عبرت گیرد، و از ستم کردن بپرهیزد. 

 
قرآن، عدالت را فریاد می کند، تا مردمان همه زیر سایه گسترده عدل زندگی کنند، و هر کس بتواند به رشد خویش برسد. 

قرآن، می خواهد که مردم قهرمانانه جباران را بکوبند، و طاغوتهاي سه گانه: فرعون (طاغوت سیاسی)، قارون (طاغوت اقتصادي) و

 
هامان (طاغوت فرهنگی) را، در هر جا و هر وقت نابود سازند. 

قرآن، به مردمان انگیزه می دهد، تا براي فهم حقایق هستی و شناخت پدیده هاي گوناگون وجود بکوشند و تلاش کنند، و راه نظم و

 
تجربه را پیش گیرند، و از نیروي عقل خود حداکثر استفاده را ببرند. 

قرآن، می خواهد که مردم، در راه نجات انسان محروم، آتش انقلابهاي دگرگون ساز را برافروزند، و با سردمداران ستم و تباهی نبرد

 
کنند، . در هر لحظه اي نیازي به قیام بود - براي اصلاح جامعه هاي فاسد و حکومتهاي جائر - به پا خیزند. 

 
قرآن، می خواهد که انسانها حماسه سازانی دلاور باشند. و از جانبازي در راه ارزشهاي متعالی بازنایستند. 

قرآن، می خواهد که مسلمانان، پیام آوران صلح و امنیت براي همه مردم جهان باشند، و پایه هاي حکومتهاي سالم را استوار سازند، و

 
از حدود الهی در نگذرند، و به هیچ کس - چه مسلمانان و چه غیرمسلمانان - ستم نکنند. 

قرآن، می خواهد که مردمان - با کوشش - نعمت هاي الهی را زیاد کنند، و طبیعت را بشناسند و مسخر سازند، و شهرها را آباد و زیبا
کنند، و از دیدن بوستانها و مرغزارها و و رودهاي جاري و دریا و آسمان و ستاره و ماه لذت برند، و پندآموزند، و عدالت را - بصورتی
دقیق - مراعات نمایند، و زندگی را براي همه و همه نیکو و دوست داشتنی سازند، و از هرگونه خودخواهی و غیرفراموشی و

 
انحصارطلبی - بشدت تمام - پرهیز کنند، تا به تقواي فردي و اجتماعی و سیاسی و حقوقی و اجتماعی و مدنی دست یابند. 

قرآن، می گوید، اموال نباید در دست گروهی خاص باشد، بلکه باید در میان همه مردم به گردش درآید (و مانند خون در همه رگ

 
هاي پیکر اجتماعی جاري گردد). 

 
قرآن، راه رسیدن به تقوي (سلامت اندیشه و عمل) را، اجراي بی دریغ عدالت می داند. 

قرآن، می خواهد که مردم دروغ نگویند، کم نفروشند، غیبت نکنند، بد یکدیگر را نخواهند، و زندگی را بازاري بدانند که انسان باید از

 
آن توشه برگیرد. و این توشه، تقوي است. و تقوي، عدالت و خدمت به انسانیت است. 

قرآن، می خواهد مسلمانان، شجاع، بامحبت، جهاد آشنا، سلحشور، و مدافع مرزهاي ارزشهاي قرآن و اسلام، و سربازان دفاعگر

 
سرزمینهاي قرآن و قبله باشند، و در «دفاع از اسلام و نوامیس اسلامی» سستی نورزند. 

قرآن، انسان را تکریم کرده و حفظ کرامت انسان را لازم شمرده است. و مدار تعالیم و احکام قرآن، پس از توحید، انسان است و عدالت

 
و آزادي، و رشد در دو جهت مادي و معنوي. 

قرآن، تنزیلی است که جانب پروردگار عالمیان، که فرشته امین وحی آن را بر قلب محمد(ص) فرود آورده است، به زبانی عربی روشن،

 
تا جهانیان را بیم دهد. 

 
قرآن، آیینه تجلی پروردگار هستیهاست براي بندگان خویش. 

قرآن، سرآمد همه کتابهایی است که پیش از قرآن از جانب خداي متعال نازل شده است (و پس از قرآن دیگر کتابی از آسمان فرود



 
نخواهد آمد). 

 
قرآن، جداکننده حلال و حرام کردارهاي مختلف فردي و اجتماعی انسان است. 

 
قرآن، هدایت کننده به استوارترین و محکمترین طریق است. 

 
قرآن، بشارت دهنده مؤمنانی است که «عمل صالح» دارند، به پاداشی بزرگ. 

قرآن، پیشوایی مهربان، و اندرزگویی خالص است، که به «صراط مستقیم» هدایت می کند، صراطی که هیچ تعدد و تفرقه اي در آن
نیست. چنانکه خود بصراحت می گوید: «و ان هذا صراطی مستقیماً فاتبعوه. و لاتتبعوا السبل، فتفرق بکم عن سبیله، ذلکم و صاکم به
لعلکم تتقون» - این، صراط مستقیم الهی است، پس پیرو آن باشید، و به راهها و صراط هاي دیگر مروید، که گم و گور می شوید و از

 
راه خدا می مانید. خداوند شما را بدینگونه سفارش می کند، تا بشنود که از اهل تقوي گردید». 

قرآن، کتابی است که توحید درست (خالی از انواع شرکها و الحادهاي بصورت توحید) در آن است، و توحید، توحید قرآن است نه جز

 
آن. 

 
قرآن، برهان حقیقت است از جانب پروردگار بزرگ، و روشن است و بینش درونی است. 

 
قرآن، چراغی است خاموش ناشدنی. 

 
قرآن، عهدنامه خداوند متعال است براي بندگان، با بینشهاي نمایان و ظواهر تابان. 

 
قرآن، پرچم نجاتی است که هر کس در زیر سایه آن قرار گیرد گمراه نمی شود. 

قرآن، کتابی است که بشریت را سراسر - به فروغگیري از پرتو عقل فرامی خواند، و انسان ها را به تفکر و تدبر در آیات کوچک و بزرگ

 
هستی وامی دارد. 

 
قرآن، منبع حکمت و علم است، و کانون خودسازي و تربیت. 

 
قرآن، معلم کار و کوشش است، و مژده دهنده انقلاب هاي دگرگونساز. 

قرآن، کتابی است که در آن حقایق بسیار شفاف و مرزبندي شده بیان گشته است، بدون هیچ شکی و اختلافی (... و لو کان من عند

 
غیراالله، لوجدوا فیه اختلافاً کثیراً - اگر قرآن کتاب خدا نبود، سرریز از اختلاف بود). 

 
قرآن، میزان عدالت، و فراخوان با اقامه قسط است. 

 
قرآن، کتاب دوست داشتن است (دوست داشتن خدا انسان را، و انسان خدا را). 

 
قرآن، مژده دهنده است، بیم دهنده است، و دعوتگر به تعهد و پایداري و مقاومت. 

 
قرآن، امرکننده به اجراي عدالت و احسان و کار نیک و رعایت تقوي است. 

 
قرآن، فراخواننده مردم است که براي خدا گواهان حق، و پایوندان اقامه قسط باشند. 

 
قرآن، فریادگر همیاري در راه نیکی کردن و پرهیزگاري، و همیاري نکردن در راه گناه و کینه توزي است. 

 
قرآن، آموزگار گذشت و عفو، و امر به کارهاي نیک، و ترك فساد و تباهکاري است. 

قرآن، خواهان آن است که مردمان در برخوردهاي بزرگوارانه رفتار کنند، و مسلمانان اهل چشمپوشی و تواضع باشند، و متکبرانه راه



 
نروند، و از خود راضی و سرکش نباشند. 

 
قرآن، خواهان آن است که مردم خدا را بسیار یاد کنند، که اطمینان دل و آسایش روح به ذکر «االله» بدست می آید. 

قرآن، خواستار آن است، که با تأمل و تأنی و به خود یادآوري کردن، آیات آن را بخوانند (نه با شتاب و حواس پرتی)، چون قرآن کتاب
خداي متعال است که به سوي خلق فرستاده است، تا در آیات آن - یک یک - تدبر (اندیشه ممتد) کنند، و با طهارت و علوم قرآن،

 
پرده هاي پوشاننده حقیقت را از دلهاي خود پاره کرده بدور افکنند. 

قرآن، بدان فرامی خواند که مردم از رکود جسمی و روحی در آیند، و در زمین سیر و سفر کنند، و با چشم باز و اعماق بین در هر چیز

 
بنگرند. 

قرآن، کتابی است که به انسانها فرصتهاي تدبر ژرف و اندیشیدن سازنده نشان می دهد، هم درباره بدن و چگونگی آفرینش آن از
مراحل اولیه، و هم درباره استعداد و روحی که آفریدگار به انسان داده است، و هم درباره تکاملهاي او در هستی انسانی. و قرآن انسان
را می انگیزاند تا در فاصله هاي حیاتی خویش (کودکی، نوجوانی، جوانی و ...) نیک بیندیشد، تا پایان زندگی و انتقال به جهان دیگر، و

 
عوالم و نشآتی که در آنجا هست. 

قرآن، کتابی است که فرا می برد انسان را تا دنیاي تأمل و تدبر، و فهمیدن خلاق، از راه موفق حقی که در انفس و آفاق در حال تجلی

 
است. 

قرآن، کتابی است که انسان را وادار می سازد، تا در احوال امتهاي پیشین و چگونگی سرنوشت آنان، و تمدنهاي باستانی، و شداید و
گرفتاریهایی که براي پیشینیان، به دلیل ظلم و ستمی که کردند پیش آمد (فلما نسوا ما ذکروا به، فتحنا علیهم ابواب کل شیء -

 
چون هر چه به آنان تذکر دادیم به دست فراموشی دادند، ما درهاي بدبختیها و عذابها را بر روي ایشان گشودیم ...) 

قرآن، همچنین کتابی است که سرگذشت مردمانی را نیز یاد می کند، که به دلیل پایداري در راه خدا، و ایثار مال و جان، و پیروي از
حقیقت تابناك، با هدایت الهی به انقلابهاي دگرگونساز، و برکات و رفاه در زندگی دست یافتند، و دست غاصبان حقوق خویش را قطع

 
کردند. 

قرآن، کتابی است که به مردمان انگیزه می دهد، تا براي فهم حقایق شناختی و معرفت الهی بکوشند و بتلاشند، و در سیر مترقیانه
روحی چنان پیگیر باشند، تا به آستانه قرب خداوندي برسند، زیرا که آفریننده آنان، و روزي دهنده آنان، و همواره نعمت حیات و عقل
را در اختیارشان قرار داده است، در هر آن، آن را تجدید می کند، و گر نه هم حیات را از دست می دادند، هم عقل را. و بدینگونه
انسانهاي باخردي که در جهان اندیشیده اند، و راه را از چاه شناخته اند، با آرزومندي و سرخوشی به نزد پروردگار خویش می روند -
پیش زا آنکه آنان را نومید و مقهور به درگاه او کشند - و اینگونه انسانها از آستان الهی طلب آمرزش می کنند. تا آنان را ملحق سازد،
به صابران، صادقان، خاشعان، انفاق کنندگان و در سحرها آمرزش خواهان (... الصابرین و الصادقین و القانتین و المنفقین و

 
المستغفرین بالاسحار) 

قرآن، کتاب «نماز» است مردم را فرام می خواند تا نماز را برپاي دارند و زکات بدهند، و با نمازگزاران نماز گذارند و در پیشگاه

 
آفریدگار ازل و ابد، به رکوع و سجود روند. 

قرآن، کتاب «عدالت»، که عدالت را فریاد می کند، و بر تحقق آن تأکید می ورزند، تا عادلان را در زمین جانشین خود سازد، و آنان را



 
وارث همه چیز گرداند. 

 
 

 
قرآن، می خواهد که مردم همه خیر را بخواهند. 

قرآن، می خواهد که مردم قهرمانانه جباران را بکوبند، و طاغوتهاي سه گانه (طاغوت سیاسی - فرعون هر جا و هر قوم، طاغوت
اقتصادي - قارون هر جا و هر قوم، و طاغوت فرهنگی - هامان هر جا و هر قوم) را سرنگون سازند، تا براي انسانها زمینه عزت و

 
سربلندي فراهم آید. 

قرآن، می خواهد، مسلمانان سست عنصر نباشند، و اندوه به دل خویش راه ندهند، تا با ایمان قاطع و عمل صالح، سروران جهان

 
گردند. 

قرآن، می خواهد که مردم، در راه نجات انسان محروم، آتش انقلابهاي دگرگونساز را برافروزند، و با پیشوایان کفر و گمراهی و ظلم

 
نبرد کنند، و در هر لحظه نیازي به قیام بود. براي اصلاح جامعه هاي فاسد و حکومتهاي جائر از پاي ننشینند. 

قرآن، می خواهد مسلمانان، مبلغان صلح و امنیت براي همه مردم جهان باشند، و پایه هاي حکومتهاي سالم را استوار سازند، و از

 
حدود الهی در نگذرند، و به هیچکس - چه خودي و چه بیگانه - ستم نکنند. 

قرآن، می خواهد همیشه دسته اي از مؤمنان، مردمان را به کار خیر فرا خوانند، و امر به معروف و نهی از منکر را با جدیت (و در

 
صورت وجود شرایط) اجرا کنند. 

قرآن، می خواهد که مردم نعمتهاي الهی را زیاد کنند، و بر اموال بصورت صحیح بیفزایند، و شهرها را آباد و زیبا سازند، و زندگی و
معیشت را نیکو دارند، و در استفاده از نعمتهاي الهی، عدالت را مراعات نمایند، یعنی آنها را در دسترس همه قرار دهند، و از هر گونه

 
ویژه خواهی و خصوصی طلبی پرهیز کنند. 

قرآن، می خواهد که اموال در دست شماري سرمایه دار نگردد و بصورت «دوله بین الاغنیاء» درنیاید، و در اختیار همگان باشد. و
کوششهاي تکاثري و زندگیهاي پرریخت وپاش و مسرفانه اشرافی را براندازند، تا محرومین فرصت رسیدن به حقوق پایمال شده

 
خویش را به دست آورند. 

 
قرآن، می خواهد که مردم از اسراف بپرهیزند، و بپرهیزند، و بپرهیزند ... 



قرآن، می خواهد که در راه ادي تکلیفهاي مختلف فردي و اجتماعی، و وظایف الهی - انسانی خویش بکوشند و حوصله به خرج دهند،
و در این راه هیچگونه سستی و کسل بودن به خود راه ندهند، و بدانند که آفرینش آسمان و زمین، و زندگی چند روزه انسان در کره

 
ارض و سپس مرگ و انتقال به عالم بیخود و بی هدف نیست. 

قرآن، می خواهد مسلمانان اختلاف نداشته باشند، و امت واحده باشند، و عاملان تفرقه را چنان مأیوس کنند، که آرزوي خود را به

 
گور برند. 

قرآن، می خواهد انسانها به جمال جهان و زیباییهاي شادي آور زندگی به چشم لذت بردن - و در عین حال آموختن - نگاه کنند، و
در این خورشید و ماه و ستارگان و دریا و صحرا و درختان و گیاهان و شکوفه ها و گلها و بیشه ها و کوهها و پرندگان رنگارنگ و
جانوران وحشی دشتی و دریایی و باغهاي سرسبز شادي آور و بوستانهاي انبوه در هم تنیده، یا چشم زیبانگري و زیباشناسی بنگرند، و

 
اینهمه جمال و زیبایی خیره کننده را ساده نگیرند ... 

قرآن، می خواهد مردم نگاههاي تفریحی و شادیجویانه - و فراگیرانه - خویش را به جهان و آنچه در آن است، با توجه به ملکوت عالم
و باطن وجود درآورند، تا به سر الهی در هر چیز - به اندازه استعداد و توجه و تأمل خود - پی ببرند، و از ظاهر عالم به باطن برسند، و

 
چشم ظاهر را وسیله رسیدن به چشم باطن قرار دهند. 

قرآن، می خواهد، در همه این امور که ذکر شد، تکیه شان به هدایت قرآنی باشد، یعنی با عصاي قرآن در پهنه کائنات سیر کنند، و با
مشعل قرآن همه جا را روشن ببینند. و مهمتر از همه اینکه از تعمق و تدبر در خود «قرآن کریم» - فهرست جهان کبیر است - و
اندیشیدن در آیات مبهوت کننده آن، که همواره دارد با مردم سخن می گوید، غفلت نکنند، و بدانند که قرآن کریم یک کتاب معمولی
نیست، بلکه ریسمانی است که آنان را به آفریدگارشان و روزي دهنده شان وصل می کند، غرائب آیات آن تمام نمی شود، عجائب

 
اسرار آن پایان نمی پذیرد، و شباهتی و ربطی به سخن مردمان و کلام انسان عادي ندارند. 

 
قرآن، می گوید، دانشمندان، به هیچ روي، قابل مقایسه با مردم بی دانش نیستند. 

 
قرآن، می گوید، مجاهدان در راه ارزشهاي متعالی، براي رسانیدن انسانیت به رشد انسانی، پاداشی بسیار بسیار برتر و بیشتر دارند. 

 
و قرآن، ... 

 
پیامبر اکرم 

 
و چند سخن از پیامبر اکرم، در جهت معرفی محتواي اسلام: 

پیامبر اکرم: یک ساعت عدالت، بهتر از هفتاد سال عبادت خداست. (در اینجا ملاحظه می کنید که در یک دین، که باید همه توجهش
به عبادات و مناسک دینی معطوف باشد، چگونه جانب انسان و عدالت در جامعه و زندگی و معیشت و اقتصاد، مراعات شده است، تا

 
جایی که یک ساعت عدالت کردن نسبت به بندگان خدا، 70 سال عبادت خدا بشمار آمده است؟!) 

 
پیامبر اکرم: حقوق مستمندان در اموال توانگران است. پس هر کس گرسنه و برهنه بماند، مسوول او، توانگرانند. 

 
پیامبر اکرم: اهل هر آبادي اي که در آن گرسنه اي بسر برد، از رحمت خداوند محرومند. 

پیامبر اکرم: بالاترین مرتبه خردمندي - پس از ایمان به خدا - جلب دوستی مردم است، و نیکی کردن در حق هر کسی، چه خوب

 
باشد چه بد. 

 
پیامبر اکرم: هر کس حق مظلومی را از ظالم بگیرد و به او بدهد، با من (که پیغمبرم)، در بهشت همرتبه است. 



 
پیامبر اکرم: هر مدیونی که نتواند دین خود را ادا کند، چون به حاکم اسلامی اظهار کند، پرداخت دین او وظیفه حاکم است. 

 
پیامبر اکرم: اي مسلمانان! حقوق مستمندان را بدهید، تا نمازتان در درگاه خداوند قبول شود. 

(در اسلام نماز ستون دین شمرده شده است. و نماز و عبادت، هنگامی از نظر یک مسلمان ارزش دارد که قبول درگاه خدا واقع شود.
حال توجه کنید به این دقت و ظرافت و استحکام، در روح سازي افراد در جامعه اسلامی که می گوید، اگر حقوق محرومان را بدرستی

 
پرداختی، نماز و عبادتت قبول است). 

 
پیامبر اکرم: هر کس مالی باقی گذارد، از آن وارثان اوست، و هر کس قرضی یا مزرعه اي باز گذارد، متعلق به حاکمیت است. 

 
پیامبر اکرم: من مأمور شدم تا میان مردم به عدالت رفتار کنم (از قرآن). 

 
پیامبر اکرم: هر کس در کنار دانشمندي بنشیند، کنار دوست خدا نشسته است، و خداوند او را به بهشت وارد می کند. 

 
پیامبر اکرم: هر کس پس از اینکه او را بترسانند، به جرمی اقرار کند، این اقرار ارزش قضایی ندارد. 

 
پیامبر اکرم: زنان مانند دسته گلند، پس با آنان خشونت نکنید. 

امام علی: (امام علی پرورده قرآن و محمد(ص) است). و از دهسالگی در دامان پیامبر بزرگ شده است، و هیچ لحظه از عمر اجتماعی
او به پلیدیهاي جاهلیت آلوده نگشته است. او یک نمودار کامل از قرآن و محمد و اسلام است. اینک چند نمونه از سخنان و تعالیم و

 
رفتار امام علی، در برابر انسانیت و عدالت و تاریخ. 

امام علی: هر کس به قدرت رسید نباید نور چشمان و نزدیکان خود را در کنار خود جمع کند، تا آنها به حقوق مردم دست درازي

 
نکنند، و فرصتی براي سوء استفاده نیابند. 

 
امام علی: خداوند بر حاکم اسلامی واجب کرده است، که زندگی او و خانواده اش با پایین ترین فرد جامعه هم سطح باشد. 

امام علی: مبادا گمان کنید، جامعه بدون اجراي عدالت اصلاح می شود! اي کارگزاران حکومت اسلامی، پست و مقام، امانت است و در

 
دست شما براي انجام وظیفه، نه دکه اي براي چپاول اموال عمومی. 

 
امام علی: نظارت بر بازارها و نرخها لازم است و ناظرانی که خیانت کنند باید به سختترین کیفرها برسند. 

 
امام علی: اگر حسن و حسین (دو فرزندش که نواده پیغمبر نیز بودند)، خطایی کنند، کمترین گذشتی در حقشان نخواهم کرد. 

امام علی: من قدرتمندان را خوار و ناتوان می کنم، تا حق ضعیفان را از حلقوم آنان بیرون کشم، و ضعیفان جامعه را چنان قدرت می

 
دهم که بتوانند به همه حقوقشان برسند. 

امام علی: عالمان و آگاهان جامعه، در برابر محرومیت محرومان بی پناه، و قدرت مالی و نفوذ ثروتمندان (دیکتاتوري مال)، در نزد خدا

 
مسئولند. 

 
امام علی: شبها بروید، و نیاز مردم نیازمند را - حتی آنان که در خوابند - برآورده سازید. 

امام علی: اگر حکومت، اسلامی باشد به احدي ظلم نمی شود، حتی غیرمسلمانان، و زندگی هیچ کس با محرومیت و کمبود نمی

 
گذرد، حتی غیرمسلمانان. 

امام علی: روزي جمعی از شخصیتهاي مسلمان نزد علی آمدند، و خدمات خود را به اسلام ذکر کردند، و امتیازهایی خواستند ... علی
فرمود: این مال - که در بیت المال نزد دولت است - مال خداست، و شما همه بندگان خدایید. و من در کتاب خدا (قرآن) نظر کردم



 
و ندیدم که کسی را بر کسی امتیاز داده باشد. 

امام علی: به گناهکاران می فرمود: نزد من نیایید و به گناه خود اقرار کنید تا شما را حد بزنم (تنبیه کنم)، بلکه بین خود و خدایتان

 
توبه کنید (اگر چه اجراي حد، براي حفظ عصمت جامعه و تعالی انسانیت مضر است، لیکن توبه بهتر است). 

امام علی: اشخاص سازشکار، اشخاصی فسادپذیر (و ضعیف النفس و دنیادوست)، و اشخاصی که بخواهند به خود و نزدیکانشان چیزي

 
برسد، هیچ نمی توانند حکومت دینی تشکیل دهند، و جامعه را مطابق رضاي خدا اداره کنند. 

 
امام علی: (امام بزرگ، تا آن حد، درباره اموال عمومی احتیاط می کرد که به کارگزاران حکومت خویش می نوشت): 

قلمهاي خود را ریزتر کنید! خطها را نزدیک به هم بنویسید! حرف زیادي ننویسید! سعی کنید فقط مقصود را، در سطرهایی نزدیک به

 
هم بنویسید! و به عبادت پردازي می پردازید! که به اموال عمومی، به هیچ عذري، نمی توان زیان رسانید. 

امام علی: براي قضاوت، بهترین و بافضیلت ترین قاضیان را انتخاب کنید، که نه رشوه می گیرند، و نه هیچ رأیی بر آنان تحمیل می

 
شود. 

 
امام علی: بدترین توشه اي که انسان براي آخرت خود بفرستد، ظلم و تجاوز به حقوق مردم است. 

امام علی: (امام شهر کوفه - مقر حکومت خود - را به هفت بخش تقسیم کرده بود. و قسمت همه مردم را از بیت المال بطور مساوي
می داد. یکبارکه اجناس به بیت المال رسیده بود، و آنها را به هفت قسمت تقسیم کردند، یک گرده نان زیاد آمد، فرمودم: آن را نیز به

 
هفت لقمه تقسیم کنید، و بر سر سهم هر محله اي لقمه اي بگذارید. 

امام علی: من هنگامی که به حاکمیت رسیدم، چند درهم و اندکی لباس مندرس داشتم، که خانواده ام یافته بودند. حال اگر به هنگام

 
پایان کار بیش از این چیزي داشتم، بدانید که من خائنم، و بر جامعه و مردم خیانت کرده ام. 

امام علی: (امام خود همیشه مانند یک کارگر پرکار، کار می کرد، و از زحمت خود و با دست خود نخلستانهایی پدید آورده بود.
هنگامی که درآمد این نخلستانها را می آوردند - و گاه مبلغ فراوانی هم می شد - همه را به مستمندان و نیازداران می داد. و یکبار که
چنین کرد، بلند شد و به سوي بازار رفت و شمشیر خود را براي فروش عرضه کرد، و گفت): اگر شام امشب را می داشتیم، شمشیرم را

 
نمی فروختم. و در آخر هم همه نخلستانهایی را که پدید آورده بود وقف کرد. و «اوقاف علی» معروف بود. 

امام علی: (یکی از شخصیتهاي بسیار برجسته و مشهور بصره را به نام ابوالاسود دئلی به قضاوت بصیره گماشت، سپس اندکی نگذشته
بود که او را - با وجود نداشتن نیروي انسانی کافی - از قضاوت عزل کرد. قاضی معزول پرسید: چرا مرا عزل کردي، با اینکه نه جنایتی
کرده ام، نه خیانتی؟! گفت: (درست است)، لیکن یک روز دیدم به هنگام سخن گفتن با مراجعه کننده به دادگاه، صدایت را کمی از او

 
بلندتر کرده اي! 

و آیا انسانیت تاکنون چنین مرزبانی براي ارزشهاي خود دیده است، که اجازهندهد، قاضی سالخورده متشخصی، صدایش به هنگام
گفتگو، با یک مجرم، از او بلندتر کند؟ هیهات! آیا تمدن روم و یونان چنین اخلاق قضاوتی داشته اند، یا در اروپاي بعد از رنسانس

 
چنین چیزي دیده شده است، آمریکا که هیچ ... 

امام علی«ع» در دستوري که براي اداره مصر می نویسد (عهدنامه مالک اشتر) می نویسد، 30 بار درباره حقوق و کرامت انسان سخن

 
می گوید و سفارش می کند، اصلاً می توان گفت، کتاب «نهج البلاغه» او کتاب انسان است. 



یکی از عالمان پردانش اسلامی، یعنی علامه جعفري - که دوست من نیز بود، و 4 سال پیش درگذشت - در رساله اي از مزایاي اسلام

 
سخن گفته است، بعضی نکات آن را براي ملاحظه شما می آورم. این قسمت درباره حقوق اسلامی حیوانات است: 

 
1- هر جانداري که در اختیار کسی قرار گیرد، باید همه وسائل زندگی آن جاندار را تهیه و تأمین کند. 

2- اگر صاحب جاندار درباره مطلب یارش کوتاهی کرد، باید حاکم اسلامی او را به این کار وادارد، و اگر نشد باید خود حاکم زندگی

 
حیوان را تأمین کند. 

3- اگر جاندار، بچه شیرخوار داشته باشد، باید به اندازه کفایت تغذیه بچه، شیر در پستان مادر بماند، از اینرو شیر فقط به اندازه غذاي

 
بچه بود دوشیدن مادر حرام است. 

 
4- کسی که شیر می دوشد، باید ناخنهایش را بگیرد تا حیوان اذیت نشود. 

 
5- دشنام دادن به حیوان و زدن و لعنت کردن آنها حرام است. 

 
6- شکار حیوانات براي تفریح و بدون احتیاج حرام است. 

 
7- شکار جوجه پرندگان در آشیانه حرام است. 

 
8- باید کسی که متصدي کار حیوانات می شود، آدمی خشن نباشد، تا ظلمی و اجحافی بر حیوان نرود. 

 
9- بر حیوان سواري باید آنقدر سوار نشد که حیوان خسته گردد. 

 
10- با حیوانی که نقصی دارد و نمی تواند خوب راه رود باید با کمال مدارا رفتار شود ... تا ماده 30. 

آري، عالیجناب! اگر چه نامه قدري طولانی شد، لیکن فرصت گفتگو با شما مغتنم بود. و اینهمه، قطره اي بود از دریاي هدایت و
تربیت انسانی اسلام. من امیدوارم فرصتهایی براي آنجناب پیش آید - اگر چه گهگاه - و همان 2 جلد تقدیمی را که داراي 10 باب، و

 
فصلهاي اصلی و فرعی بسیار است بخوانند. 

 
و اي کاش جلد 6 نیز ترجمه شده بود و به حضورتان تقدیم می گشت. 

آنچه را بعنوان نمونه براي شما - از قرآن و پیامبر اکرم و امام علی - نقل کردم، براي شناختی اجمالی بسنده است، لیکن حق اسلام و
سرمایه گرانقدري را که اسلام براي بشریت بر جاي گذاشته است درست شناخته نیست. آیا عاشورا چه بود و چه روزي بود؟ عاشورا
روز طلوع راستین خورشید است. این روز، روز بشریت و همه انسانها و همه ارزشهاي متعالی است. پس چرا - دستکم - همه جهان در

 
این روز - براي احترام به انسانیت کلی - یکساعت تعطیل نشود؟ 

 
اما روزي خواهد رسید که حقایق روشن شود. به گفته خود شما: 

 
«روزي خواهد رسید که تاریخ بطور عینی نوشته شود، تاریخ ساخته خواهد شد، مردم، توده ها، تاریخ را می سازند ...» 

و روزي که تاریخ ساخته شد، و به همه چیز با چشم انصاف نگریسته گشت، معلوم خواهد شد که در قلمرو طلوع خورشید، از آغاز
تمدن تاریخ و تمدن تاکنون، چنین هادیان و مربیان و پشتیبانانی براي بشر و حفظ حقوق بشر و پاسداري از کرامت انسان کمتر به



 
هم رسیده است. 

سخن از حقوق بشر به میان آمد، آقاي فیدل کاسترو! آیا این حقوق بشر، حقوق بشر است، یا دستاویز قدرتهاي شیطانی با حق «وتو»؟

 
آیا با همه عرض و طول تمدن معاصر، انسان امروز از هر روز بیچاره تر نیست؟ 

 
آیا تفاوت طبقاتی و فقر معیشتی امروز در جهان بیداد نمی کند؟ 

آیا در کشورهایی بهترین غذاها - بعنوان غذاي زیادي - دور ریخته نمی شود، در حالی که فرزند انسان در جاي جاي کره زمین از

 
نداشتن قوت لایموت جان می دهند؟ 

آیا بیمارستانهاي مجهز به بهترین تجهیزات در یکسوي جهان، و انسانها و اطفال بی دوا و درمان در سویی دیگر، براي انسانیت معنایی

 
و آبرویی گذاشته است؟ 

 
آیا این کاخ نشینان مدعی، حیاتی انسانی دارند یا حیوانی؟ 

 
آیا انسانی که در فکر انسان دیگر نیست و از غم او و گرسنگی او و درد معنوي و بیماري او رنج نمی برد، انسان است؟ 

آیا دانشمندان علوم نظامی و اسلحه سازي به بشریت جنایت نکردند، که این سلاحی مدرن را براي این آدمخواران پوشت زده

 
ساختند؟ 

 
آیا چه چیز در برابر این کار گرفتند، که ارزش این جنایت کبیر را داشت؟ 

جناب آقاي کاسترو! آیا این سازمان ملل، سازمان ملل است یا سازمانی داراي انواع سیستمها و تن زدنها از بار تکلیف و زبونی در برابر

 
جباران. 

 
آیا مردم فلسطین، بوسنی و هرزگوین، افغانستان و ... بشر نبودند و نیستند و حقوق بشري ندارند؟ و قبلاً مردم کوبا و مردم ژاپن و ... 

آیا هر روز که خورشید بر کاخ سازمان ملل می تابد، با چشم تمسخر - که حاکی از تمسخر انسانیت است به دست این کاخ - به آن

 
نمی نگرد؟ 

آیا دولتمردان آمریکا بویی از انسانیت برده اند؟ مگر این ظلم بی پایان و برون از اندازه آنان نیست، که مظلومانی را به عکس العملی
اندك وامی دارد (که آنهم نباید باشد). آنگاه همان را بهانه می کنند، و در هر جاي زمین که دستشان برسد، بدتر از هر حیوان

 
خونخوار وحشی، خون انسانها را می ریزند؟ 

 
جناب آقاي کاسترو! اگر با شما درد دل و گله گذاري نکنیم، با چه کسی درددل کنیم؟ 

ملت ما که در این عصر اخیر توانست سلطنتی بسیار قدرتمند را ساقط و نابود کند و ارتشی مجهز را در برابر خود خاضع سازد، و
مستشاران فاسد و مفسده انگیز و سراسر سوء نیت آمریکایی را - با آن شمار بسیار - از کشور ایران بیرون اندازد، و لانه جاسوسی را



(که نام مستعار سفارت بر خود داشت)، باز پس گیرد، و دو تن از رجال آمریکا را - که قصد سفر به ایران را داشتند - در میان هوا و
زمین توقیف کند . نگذارد پا به ایران گذارد (و مجبوراً در ترکیه فرود آیند)، و همچنین هشت سال جنگ نابرابر تحمیلی را تحمل کند
و همه تحریمها را از سر بگذراند، همه از این بود که دوباره روحی از «قرآن» در کالبد او دمیده شد و خونی از «عاشورا» در رگهاي او
به جوش آمد و اگر هر سال در مجالس می نشست و بر حسین و یاران و خاندان اسیرشده او - به دست اشقیا - گریه می کرد، در
عاشوراي انقلاب، در معابر و میدانها بپا خاست و خون حسین را بر رواق بلند زمان پاشید و زندگی ظلم پذیر را زندگی ظلم ستیز کرد.

البته ما هنوز موفق نشده ایم، احکام سیاسی، اقتصادي، قضائی و اجتماعی و انسانی اسلام را در این مملکت عملی کنیم، عوامل فراوان
و ایادي طرار نفوذي و مهاجمات گوناگون دشمن، و عده اي سست عنصر و دنیاطلب در داخل - حتی داخل نظام - مانع اسلامی شدن
راستین کشور شده اند، اما به تعبیر شما، «باید به اصلاحات دردناك و اجتناب ناپذیر» دست زد، و امید است که مقامات بالاي کشور
گوش شان را براي شنیدن حقایق و چشمشان را براي دیدن واقعیات - با هر وسیله اي که ممکن است - بگشایند - تا اسلام را عملی
کنند - همه اسلام را - و ملت را نجات دهند ما همه ملت را و دست تکاثر و سرمایه داري و ارتجاع و کم عقلی را از دامان انقلابی
خورشید سان کوتاه سازند. و به گفته شما: «در شرایط حاضر، فوق العاده شخصی صحبت کنند، با عینیت فوق العاده، صراحت،

 
صداقت و درستی و مخفی نکردن هیچ چیز ...» 

همچنین این سخن شما را - که چه بسیار نزدیک است به تعالیم انقلابی اسلام - باید به یاد دارند: مردم کوبا زنجیره هاي خود را
شکسته اند و شکستن زنجیره هایی که آنها را در قید بردگی نگه می داشت؛ بر امتیازات پایان دادند، به بی عدالتی ها پایان دادند.1 (و

 
اینها روح انقلاب است). 

من سخنانم را، بنام «سخنان اسلام» - در لحظاتی تاریخی - با یکی از مردان بزرگ تاریخ معاصر در میان گذاشتم، مدارك همه آنها
موجود است و مقداري عمده در کتاب «الحیاه» ذکر شده است. در نامه نیاوردم - نه مدارك را و نه متن عربی آیات و احادیث را - تا

 
نوشته بسی بطول نینجامد. امیدوارم آن جناب در فرصت هایی این نامه ویژه را از نظر بگذرانند. 

من از درگاه خداوند متعالی می خواهم که عدالت را بر جهان بگستراند، و زمینه هاي رشد انسان و انسانیت را فراهم سازد و ملت ها -
بویژه ملت نجیب و مقاوم کوبا - را از سلامتی، آزادي، عدالت، رشد و سعادت برخوردار سازد. و سایه آن مرد حرکت و تأثیر را و
حماسه و اقدام را بر سر ملت خویش مستدام بدارد، و بازوي شما و یارانتان را در برابر آمریکا هر چه پرتوان تر سازد، و قلبتان به
مقاومت نگاه دارد، و همه مستضعفان جهان را نجات بخشد. و رنج وجدان بشري را از اینهمه تفاوت و ظلم، با سرنگون سازي ظالمان و

 
مستکبران، زایل گرداند. 

 
والسلام 

 
با احترام بسیار 

محمدرضا حکیمی 5/5/1381



حضور فعالان قرآنی اصفهان در رویداد کارآفرینی قرآن و عترت

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/06/02

رویداد کارآفرینی «قرآن و عترت» ویژه فعالان فرهنگی و قرآنی استان اصفهان با محوریت ایده ها و فعالیت هاي نوآورانه
قرآنی و فرهنگی برگزار می شود.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اصفهان، رویداد کارآفرینی «قرآن وعترت» ویژه فعالان
فرهنگی و قرآنی استان اصفهان با محوریت ایده ها و

 
فعالیت هاي نوآورانه قرآنی و فرهنگی برگزار می شود. 

این رویداد در چهار مرحله برگزار می شود، برپایی کارگاه
خلاقیت ایده پردازي در فعالیت هاي فرهنگی در مرحله
اول، انتشار فراخوان ایده ها و نوآوري ها در قالب ایده شو

در مرحله دوم، پذیرش ایده هاي برتر در خانه فناوري هاي فرهنگی در مرحله سوم و فرایند اعتباربخشی مراکز داراي ایده نوآورانه در

 
قالب شرکت خلاق در مرحله چهارم این رویداد صورت می پذیرد. 

حجت الاسلام محمد قطبی، منصور سلطانی زاده و نوید ادریس، مدرسان کارگاه هاي خلاقیت ایده پردازي در فعالیت هاي فرهنگی

 
خواهند بود. 

www.isfahan.fahma.org علاقه مندان تا 10 شهریورماه به منظور ثبت نام در این رویداد کارآفرینی از طریق نشانی اینترنتی

 
مهلت دارند. 

این رویداد به همت بنیاد فرهنگی بقیۀاالله (عج) با همکاري ستاد کانون هاي فرهنگی ـ هنري مساجد (فهما) استان اصفهان، معاونت
قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان، مرکز ملی نوآوري و خلاقیت اشراق برگزار می شود.



افتتاح 21 طرح صنعتی استان سمنان براي یکهزار و 500 نفر شغل ایجاد می کند

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/06/02

به گزارش آراس، علی تشنه دل روز سه شنبه به رسانه ها افزود: 10 هزار میلیارد ریال براي 21 طرح افتتاحی صنعتی و
معدنی استان سمنان در هفته دولت سرمایه گذاري (...)

به گزارش آراس، علی تشنه دل روز سه شنبه به رسانه ها افزود: 10 هزار میلیارد ریال براي 21 طرح افتتاحی صنعتی و معدنی

 
استان سمنان در هفته دولت سرمایه گذاري (...) 

به گزارش آراس، علی تشنه دل روز سه شنبه به رسانه ها افزود:
10 هزار میلیارد ریال براي 21 طرح افتتاحی صنعتی و معدنی

 
استان سمنان در هفته دولت سرمایه گذاري شده است. 

وي بیان کرد: این طرح ها همزمان با هفته دولت و با حضور
مسئولان استانی در شهرستان هاي سمنان، گرمسار، شاهرود،

 
دامغان و سرخه به بهره برداري می رسد . 

وي با اشاره به میزان اشتغال ایجاد شده در این واحدها ، اضافه کرد: با بهره برداري از این واحدها براي حدود یکهزار و 500 نفر شغل

 
مستقیم ایجاد می شود و براي راه اندازي این طرح ها بالغ بر 10 هزار میلیارد ریال سرمایه گذاري انجام شد. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان تصریح کرد: طرح هاي قابل افتتاح در زمینه هاي مختلف تولید لوازم خانگی،
دارویی و بهداشتی، قطعات خودرو، مواد غذایی، صنایع معدنی، مصالح ساختمانی ، ظروف پلاستیکی و پلی استایرن است که در هفته

 
دولت به چرخه تولید استان اضافه می شوند. 

 
هفته دولت امسال 401 طرح با یکهزار و 690 میلیارد تومان اعتبار در شهرستان هاي مختلف استان افتتاح و یا کلنگ زنی می شود. 

طرح هاي افتتاحی هفته دولت در استان سمنان 317 طرح با هزینه کرد یکهزار و 285 میلیارد تومان است که شامل 34 طرح

 
سرمایه گذاري اقتصادي با 881 میلیارد تومان و 283 طرح عمرانی با 404 میلیارد تومان می شود. 

هفته دولت امسال در استان سمنان 84 طرح با 405 میلیارد تومان اعتبار نیز کلنگ زنی می شود.



امسال 10 درصد به سطح زیرکشت تاکستان هاي ابرکوه افزوده شد

منبع: ایرناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/06/02

یزد- ایرنا – سرپرست مدیریت جهاد کشاورزي ابرکوه  با اشاره به کم آبخواه بودن محصول انگور گفت: امسال 10 درصد به
سطح زیر کشت تاکستان هاي شهرستان افزوده شد و با این میزان افزایش پیش بینی می شود، 6 هزار تن انگور برداشت

شود.

یزد- ایرنا – سرپرست مدیریت جهاد کشاورزي ابرکوه  با
اشاره به کم آبخواه بودن محصول انگور گفت: امسال 10
درصد به سطح زیر کشت تاکستان هاي شهرستان افزوده
شد و با این میزان افزایش پیش بینی می شود، 6 هزار تن

 
انگور برداشت شود. 

علی محمد هوشمند عصر سه شنبه در حاشیه برداشت
محصول انگور در یکی از تاکستان هاي ابرکوه در گفت و
گو با ایرنا افزود: سطح زیرکشت تاکستان ها با 30 هکتار

 
افزایش به 290 هکتار رسید. 

وي علت افزایش سطح زیرکشت این گیاه را کم آبخواه بودن محصول انگور و تلاش کشاورزان به کشت گیاهان کم آبخواه و صرفه

 
اقتصادي ذکر کرد. 

 
ابرکوه ظرفیت خوبی براي تولید محصول کم آبخواه دارد 

هوشمند با بیان اینکه ابرکوه ظرفیت هاي خوبی براي کشت گیاهان کم آبخواه دارد، اظهار کرد: متوسط تولید این محصول در هر

 
هکتار 16 تن است که در برخی تاکستان ها تا 24 تن نیز می رسد. 

به گفته وي بیشتر تاکستان ها در منطقه فراغه و علوي قرار دارد، ادامه داد: دلیل دیگر افزایش تولید دربرخی از باغ ها، توجه

 
کشاورزان به توصیه هاي کارشناسان به موقع کوددهی، آبیاري و هرس به موقع درختان است. 

وي ارقام انگور تولیدي را مثقالی، ریش بابا، عسکري، شاهانی و یاقوتی ذکر کرد و یادآور شد: محصول تولیدي علاوه بر تامین و تازه

 
خوري در این شهرستان به بازار شهرهاي همجوار نیز عرضه می شود. 

وي ، با اشاره به اینکه کشاورزان حدود 10 درصد محصول را به آبغوره تبدیل می کنند ، خاطرنشان کرد: برداشت انگور با توجه به

 
شرایط اقلیمی از اواخر تیرماه آغاز و تا اواخر شهریور ادامه دارد . 



این مسوول اضافه کرد : همچنین انگور تولیدي بعد از برداشت انگور یاقوتی به بازار روز عرضه می شود و از لحاظ رنگ و مزه و طعم

 
کیفیت بالایی دارد. 

به گفته سرپرست جهاد کشاورزي ابرکوه : با توجه به نیاز آبی کم گیاه انگور به کشاورزان توصیه می شود نسبت به کشت و توسعه باغ

 
هاي انگور اقدام کنند . 

وي بیان کرد: با توجه به اینکه ایران سومین تولید کننده کشمش در جهان است می توان با فرآوري انگور، علاوه بر افزایش طول مدت

 
نگهداري، آن را به بازارهاي هدف و صادراتی معرفی کرد و ارزش افزوده قابل توجهی به دست آورد. 

 
اجراي 400 هکتار طرح آبیاري نوین 

همچنین مسوول آب و خاك جهاد کشاورزي ابرکوه گفت: کشاورزان با توجه به تداوم 25 سال پدیده خشکسالی و لزوم بهره وري

 
بیشتر آب تلاش ویژه اي در مدیریت برداشت این ماده حیاتی دارند. 

احمد زرنگار افزود: هم اکنون کشاورزان در سال زراعی جاري 400 هکتار آبیاري نوین با کمک هاي بلاعوض دولت به مبلغ 70

 
میلیارد ریال در دست اجرا دارند. 

وي افزود: از این میزان 250 هکتار آبیاري کم فشار( انتقال آب با لوله گذاري ) و بقیه به صورت تحت فشار با کمک حدود 100

 
کشاورز و بهره بردار در اراضی زراعی و باغی در دست اجراست . 

این مسوول با اشاره به اینکه این طرح حدود60 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، اظهار کرد: با بهره برداري از 400 هکتار طرح آبیاري

 
نوین در سال جاري مجموع سیستم آبیاري به پنج هزار و 900 هکتار افزایش می یابد. 

زرنگار ادامه داد: با توجه به تداوم پدیده خشکسالی و کم آبی در بخش کشاورزي ، هزینه اجراي آبیاري تحت فشار در هر هکتار 450

 
میلیون ریال و در طرح آبیاري کم فشار 250 میلیون ریال است. 

وي خاطرنشان کرد: دولت براي اجراي آبیاري تحت فشار با پرداخت 300 میلیون ریال و براي اجراي طرح کم فشار 90 میلیون ریال

 
به صورت بلاعوض کشاورزان را در اجراي این طرح ها یاري می کند. 

از ابتداي سال 1373 تا سه ماهه نخست سال 1400مجموعا پنج هزار و500 هکتار طرح هاي آبیاري نوین با مشارکت کشاورزان در

 
این شهرستان اجرا شد که حدود سه هزار هکتار آن مربوط به هشت سال گذشته است. 

اراضی قابل کشاورزي ابرکوه به علت کاهش بارندگی، کم آبی و تداوم خشکسالی از 20 هزار هکتار به 15 هزار و 800 هکتار در سال

 
هاي اخیر کاهش یافت و 40 درصد اشتغال مردم وابسته به فعالیت هاي کشاورزي، دامداري و دامپروري است. 

هشت هزار و 500 خانوار،140 میلیون مترمکعب آب مورد نیاز حوزه کشاورزي را از 684 حلقه چاه عمیق و نیمه عمیق و همچنین

 
13 رشته قنات برداشت می کنند. 



سالانه در مجموع 200 هزار تن محصول کشاورزي و دامی در ابرکوه تولید و بخشی از آن در بازار استان هاي همجوار و کشورهاي
حوزه خلیج فارس عرضه می شود و در این شهرستان با توجه به شرایط اقلیمی 50 گونه محصول کشاورزي با کیفیت مناطق

 
گرمسیري و سردسیري به ارزش 2 هزار میلیارد تومان تولید می شود. 

ابرکوه 200 سال قبل 120 رشته قنات داشت که به دلیل کاهش بارندگی در این مدت در 40 سال گذشته این تعداد به 91 رشته
کاهش یافت و هم اکنون 13 ( 10.83درصد) رشته آن دایر است و به عبارتی در 2 قرن اخیر 89.17 درصد این سازه آبی سازگار با

 
اقلیم منطقه ابرکوه که گرم و خشک و اطراف آن پوشیده از عرصه هاي بیابانی است، از توان آبی بازمانده است. 

 
مرکز این شهرستان 55 هزار نفري در 140 کیلومتري جنوب غربی شهر یزد قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- برداشت محصول 

 
- ابرکوه 

 
- آبیاري 

 
- خشکسالی 

 
- اراضی کشاورزي 

 
- خلیج فارس 

- صادرات غیر نفتی



فاطمی امین دردآشناي صنایع و جزئی از بدنه صنعت کشور است

منبع: ایرناشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/06/02

تهران- ایرنا- یک کارشناس صنعت فولاد گفت: گزینه پیشنهادي رییس جمهوري براي تصدي وزارت صنعت، معدن و تجارت
با توجه به سوابق حضور در وزارت صنایع و معادن، دردآشناي صنایع است که می تواند به دور از شعارزدگی هاي رایج، به

حل و رفع مشکلات بپردازد.

تهران- ایرنا- یک کارشناس صنعت فولاد گفت: گزینه
پیشنهادي رییس جمهوري براي تصدي وزارت صنعت،
معدن و تجارت با توجه به سوابق حضور در وزارت صنایع و
معادن، دردآشناي صنایع است که می تواند به دور از

 
شعارزدگی هاي رایج، به حل و رفع مشکلات بپردازد. 

«بهمن قاسمی» امروز (سه شنبه) در گفت وگو با خبرنگار
اقتصادي ایرنا افزود: صنعتگران بسیار به حضور فاطمی
امین در راس وزارت صنعت، معدن و تجارت خوشبین
هستند و امیدوارند که وي بتواند برنامه هاي خود را عملی

 
کند. 

به گفته این تولیدکننده فولاد، صنعتگران و فعالان اقتصادي، تجاري و معدنی از «شعار درمانی» خسته شده اند و امیدوارند کسی بر

 
مسند کار بنشیند که به دور از شعار زدگی، مرد عملیاتی و میدان باشد. 

وي تاکید کرد: فاطمی امین در جمع صنعتگران به عنوان فردي که توان بالایی براي ایجاد هم افزایی در بین فعالان صنعتی و

 
اقتصادي دارد، شهره است و امید می رود عدم هماهنگی هاي موجود در برخی بخش ها با حضور وي رفع شود. 

قاسمی ابراز امیدواري کرد که نمایندگان مجلس نیز حمایت حداکثري از گزینه پیشنهادي رییس جمهوري براي این سمت داشته

 
باشند. 

وي در همین زمینه به برخی مشکلات مبتلا به صنعت فولاد و واحدهاي نوردي اشاره کرد و گفت: تامین سرمایه در گردش و حمایت

 
از واحدهایی که توان صادراتی بالایی دارند به منظور توسعه صادرات، انتظار می رود. 

این کارشناس فولاد همچنین تامین برق را یک عامل اساسی در تداوم روند رو به رشد تولید و اشتغال برشمرد و افزود: کمبود

 
نقدینگی و مواد اولیه سبب شده تا برخی واحدها با کمتر از ظرفیت واقعی خود کار کنند. 

وي همچنین از تامین اکسیژن و شارژ رایگان کپسول هاي اکسیژن براي افراد و واحدهاي بیمارستانی توسط برخی شرکت هاي



 
فولادي و نوردي خبر داد که در شرایط کرونایی کنونی می تواند بسیار امیدبخش باشد. 

به گزارش ایرنا، سید رضا فاطمی امین که در سال 1353 در شاهرود متولد شده، تحصیلات دانشگاهی خود را در سال 1371 در

 
رشته الکترونیک دانشگاه فردوسی مشهد آغاز کرد و دکتراي مدیریت راهبردي دانش دارد. 

از جمله سوابق اجرایی وي می توان به عضویت در هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، رییس ستاد
تحول صنایع و معادن و مشاور و مدیر سرمایه گذاري و مشارکت هاي آستان قدس رضوي اشاره کرد. آخرین سمت فاطمی امین، قائم

 
مقام آستان قدس رضوي بود که پیش از آن مدیرعامل سازمان اقتصادي آستان قدس رضوي بوده است. 

از جمله دیگر سوابق کاري فاطمی امین، مجري پروژه شهر سالم مشهد، رییس ستاد تحول صنایع و معادن، مجري طرح نوسازي
خودروهاي فرسوده کشور، عضو هیات عامل سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران (ایدرو)، معاون برنامه ریزي، توسعه و فناوري
وزارت صنایع و معادن، سخنگوي وزارت صنایع و معادن، مشاور دستیار ویژه رییس جمهوري و رییس پروژه هاي اقتصادي- تولیدي،

 
قابل اشاره است. 

بررسی صلاحیت و برنامه هاي وزیران پیشنهادي دولت سیزدهم از صبح روز یکشنبه با حضور آیت االله سید ابراهیم رییسی، رییس

 
جمهوري آغاز شد. 

 
برچسب ها 

 
- راي اعتماد 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- فولاد 

 
- سید ابراهیم رییسی 

 
- آستان قدس رضوي 

 
- دولت سیزدهم 

 
پروندهٔ خبري 

- راي اعتماد به دولت سیزدهم



2 مدیرکل در فارس به اتهامات مالی بازداشت شدند

منبع: ایسکاشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/06/02

رئیس کل دادگستري استان فارس گفت: دو تن از مدیران کل مجموعه اجرایی استان با اتهامات مالی و به دستور مقام
قضایی بازداشت شدند.

رئیس کل دادگستري استان فارس گفت: دو تن از مدیران
کل مجموعه اجرایی استان با اتهامات مالی و به دستور

 
مقام قضایی بازداشت شدند. 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري ایسکانیوز، حجت
الاسلام والمسلمین سیدکاظم موسوي با اعلام این خبر
اظهار داشت: مدیران دستگیر شده در راستاي مبارزه با
فساد و با هوشیاري سربازان گمنام امام زمان(عج) بازداشت

 
شدند. 

رئیس کل دادگستري استان فارس با بیان اینکه مدیران بازداشت شده در حوزه اشتغال و سرمایه گذاري داراي مسئولیت بودند گفت:
طبق مستندات ارائه شده توسط ضابطان، متهمان در راستاي وظایف شغلی خود و انجام امور حمایتی و پیمانکاري اقدام به اخذ مبالغ

 
میلیونی در قالب رشوه کرده اند. 

 
وي تصریح کرد: متهمان هم اکنون با قرار مناسب قضایی در راستاي تکمیل تحقیقات در بازداشت به سر می برند. 

انتهاي پیام/



سَمت و سوي صَمت در دولت جدید؛ ازتولید 3 میلیون خودرو در سال تا ایجاد

کانال مالی و بانکی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/06/02

جلسه بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت در مجلس برگزار شد و برنامه هاي او مورد نقد و تایید قرار
گرفت.

به گزارش خبرنگار اقتصاد و انرژي گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، صبح امروز (سه شنبه 2 شهریور ماه) جلسه علنی

 
مجلس شوراي اسلامی درخصوص راي اعتماد به وزیران پیشنهادي دولت سیزدهم با حضور 223 نفر از نمایندگان برگزار شد. 

امروز نوبت به سید رضا فاطمی امین وزیر پیشنهادي صمت رسید تا در فرآیند بررسی راي اعتماد به وزراي پیشنهادي، برنامه او مورد

 
ارزیابی و صلاحیتش تایید شود. 

فاطمی امین در برنامه کوتاه مدت خود از مهم ترین مسائل اقتصادي کشور در سال 1400 خبر داد که مورد توجه بسیاري از منتقدان
و موافقان قرار گرفت. او همچنین برنامه هایی را براي رفع این مشکلات ارائه داد. از جمله این برنامه ها را می توان به افزایش صادرات،

 
تنظیم بازار و رفع موانع تولید اشاره کرد. 

او نیز در صحن علنی مجلس اعلام کرد: تورم بیماري مزمن اقتصاد ایران است و درمان آن به 2 تا 3 سال زمان نیاز دارد، در دولت
سیزدهم بر این موضوع تاکید شده و تلاش خواهد شد در آینده نزدیک این موضوع ابتدا به نصف تورم سال 99 کاهش یابد و سپس به

 
سمت تک رقمی شدن حرکت کند. 

وزیر پیشنهاد صمت درباره از بین بردن فساد در این بخش ادامه داد: با شفاف سازي و اصلاح فرآیندها، فساد، امضاهاي طلایی، حیات
خلوت ها و رانت ها را از بین خواهم برد، فساد ستیزي یکی از مهم ترین شعارهاي دولت سیزدهم است که تجلی آن را در وزارت

 
صمت خواهیم دید. 

 
در ادامه نظرات موافق و مخالف وزیر صنعت، معدن و تجارت را به طور کلی بررسی می کنیم. 

نماینده موافق وزیر پیشنهادي: پیشنهاد افزایش ارزش افزوده صنعت تا 6.9 درصد طی 4 سال احمد راستینه هفشجانی نماینده مردم
شهرکرد، در موافقت با وزیر پیشنهادي صمت گفت: فاطمی امین از کلی گویی و اهداف غیرشفاف که اساسا قابل ارزیابی نیست پرهیز

 
کرده و با این اقدام خود را در مقابل ارزیابی شما نمایندگان ملت قرار داده است. 

او در خصوص شجاعت وزیر پیشنهاد صمت توضیح داد: وزیر پیشنهادي صمت در یک اقدام شجاعانه رشد ارزش افزوده صنعت را از

 
1.8 درصد در سال 99 به 6.9 درصد در افق 1404 اعلام کرده است. 

راستینه درباره برنامه کوتاه مدت وزیر پیشنهادي صمت اظهار کرد: فاطمی امین به درستی مهمترین مسائل اقتصادي 1400 را
شناخته و براي آن ها برنامه کوتاه مدت ارائه داده است، همه می دانیم 3 مسئله ثبات نرخ ارز، تنظیم بازار و کسري بودجه باید در



 
کوتاه مدت برایش علاجی کرد در غیر این صورت این فریاد هاي ما در دفاع از ملت بی فایده خواهد بود. 

نماینده مخالف با وزیر پیشنهادي: برنامه هاي فاطمی امین انشایی است نه اجرایی! اردشیر مطهري نماینده مردم گرمساردر مخالفت با
وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت گفت: برنامه وزیر پیشنهادي انشایی است و نه اجرایی و برنامه کوتاه مدت وي ناامیدکننده
است! برنامه هاي تنظیم بازار و رشد صادرات فاطمی امین موهوم است، چرا در برنامه هایتان از میراث منحوس ارز 4200 تومانی

 
نگفته اید و مشخص نیست به چه کالا هایی این ارز را اختصاص می دهید؟ 

او ادامه داد: رشد اقتصادي کشور طی 20 سال اخیر، تقریبا صفر بوده و بیشترین تورم بعد از چند کشور در سال 2021 متعلق به

 
ایران است؛ عبور از تورم 50 درصدي را در حالی تجربه می کنیم که متوسط نرخ تورم جهانی کمتر از 4 درصد است. 

نماینده مردم گرمسار و آرادان اظهار کرد: وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت، موتور محرکه اقتصادي کشور در عرصه تولید و بازار

 
است، لذا وزیري می خواهد که ببُِرَد، بدوزد و تصمیم بگیرد و سرعت عمل و جسارت داشته باشد. به عبارتی مرد میدان باشد. 

نماینده موافق وزیر پیشنهادي صمت: فاطمی امین در مقابل شبکه فساد قاطعانه می ایستد خلیل بهروزي فر نماینده مردم فومن و
شفت در موافقت با وزیر پیشنهادي صمت اعلام کرد: فاطمی امین داراي روحیه جهادي و فسادستیز است و در مقابل کسانی که در
شبکه فساد حضور پیدا کردند، می ایستد. لازمه مبارزه با فساد اقتصادي رأي نمایندگان است که وي بتواند با پشتوانه قوي با فساد

 
مبارزه کند. 

بهروزي فر با اشاره به اهداف و راهبرد هاي فاطمی امین در برنامه هاي خود افزود: رشد ارزش افزوده صنعت حدود 6.2 درصد، رشد
ارزش افزوده معدن 10.5 درصد، رشد ارزش افزوده بازرگانی 1.5 درصد، اشتغال 13 میلیون نفر، تولید خودرو 3 میلیون دستگاه، تولید
لوازم خانگی بزرگ 24 میلیون دستگاه، حفاري هاي اکتشافی معادن 2 میلیون متر، استخراج معادن 700 میلیون تن، صادرات
غیرنفتی 70.1 میلیارد دلار، پوشش یکپارچه و رهگیري و ردیابی کالا ها 90 درصد از اهداف فاطمی امین است، نتیجه گیري

 
اقتصادي به رتبه 40 خواهد رسید. 

نماینده موافق وزیر پیشنهادي صمت: فاطمی امین توانایی اجراي اهداف در حوزه صنعت را دارد محمدحسین فرهنگی نماینده مردم
تبریز، آذرشهر و اسکو در موافقت با وزیر پیشهاد صمت گفت: فاطمی امین علاوه بر داشتن قدرت و توان ایده پردازي و روحیه تحول
گرایی و مهارت ادراکی که لازمه تصدي وزارت در هر کشوري است، عملکرد اجرایی قابل توجهی در دوران حضور در ریاست جمهوري

 
داشته است. 

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو از پیشنیه موفق وزیر پیشنهادي خبر داده و افزود: ایشان یک نموداري از برنامه هاي خود به
کمیسیون ها ارائه کرد که داراي برنامه هاي زمان بندي شده با اعداد و ارقام است و کاملا مشخص شده که تا پایان 1400 چه اقدامی

 
قرار است صورت بگیرد و همچنین براي افق سال هاي آینده نیز چه برنامه هایی مدنظر دارد. 

نماینده مخالف وزیر پیشنهادي: به صرف رفاقت به وزراي پیشنهادي رأي ندهید احسان ارکانی نماینده مردم نیشابور و فیروزه در
مخالفت با وزیر پیشنهادي صمت و کسانی که به او راي اعتماد داده اند، گفت: تاکنون می گفتیم مشکل از دولت دوازدهم بوده که
مرد میدان عمل نیستند، برنامه ندارند، اهل بده و بستان بوده و پرادعا و کم مایه هستند؛ اکنون ورق برگشته و باید دید در دولت
سیزدهم چگونه عمل می کنیم و اگر حجت شرعی و وجدان براي رأي اعتماد ندارید نباید به صرف رفاقت به وزراي پیشنهادي رأي

 
دهید. 



اردکانی درباره برنامه و طرح هاي وزیر پیشنهادي توضیح داد: در روز هاي اخیر شاهد افزایش قیمت ها به ویژه در حوزه خودرو و
لوازم خانگی بوده ایم این در حالی است که نمره برنامه هاي فاطمی امین، 55.5 از 100 بوده است و برخی سرفصل هاي برنامه ها
داراي ابهام است. همچنین برنامه هایی که درباره طرح ویژه تولید و عرضه خودرو و ایجاد کانال مالی و بانکی ارائه شد، پشتوانه قابل

 
اجرا نداشته و صرفا یک ایده خام است. 

طرح تولید 3 میلیونی خودرو و صادرات یک میلیون آن امکان پذیر نیست در برنامه کوتاه مدت فاطمی امین، وزیر پیشنهادي صمت
درباره تولید 3 میلیون خودرو در سال و یک میلیون صادرات نوشته شده است. این در حالی است که تولیدات خودرو ایران در سال

 
1399، 991 هزار و 692 دستگاه خودرو تولید کردند. به همین منظور با بابک صدرایی کارشناس خودرو مصاحبه کردیم. 

بابک صدرایی کارشناس خودرو در گفت و گو با خبرنگار صنعت، تجارت و کشاورزي باشگاه خبرنگاران جوان، در خصوص برنامه
فاطمی امین درباره تولید 3 میلیون خودرو و صادرات یک میلیونی آن گفت: چنین چیزي غیر ممکن است. 3 میلیون خودرو در توان
خودروسازان نیست همانطور که می دانید ما در تحریم هستیم و پلتفرم هاي داخلی ما براي 3 یا 4 دهه قبل است که با کمترین
سطح کیفی کار می کند. ماشین شاهین یک پلتفرم 10 سال قبل ژاپنی است که یکبار هم چینی ها از آن استفاده کردند. تیبا، ساینا،

 
کوئیک و سمند خانواده پژو با پلتفرم 4 دهه قبل است. آیا با این خودرو ها می توان صادرات کرد؟ 

صدرایی ادامه داد: خودروساز هاي چینی که تولیدات زیادي دارند و صادرات آن ها به کشور هاي مختلف زیاد است همانطور در ایران

 
به وفور وجود دارد، هنوز صادراتش به یک میلیون در سال نرسیده است. آنوقت ما می خواهیم به صادرات یک میلیونی برسیم. 

او درباره خودرو هاي کیفیت ماشین هاي داخلی اظهار کرد: اگر بخواهیم وارد رقابت جهانی شویم باید واردات خودرو آزاد شود تا

 
بتوانیم با خودرو هاي جهانی رقابت کنیم و سطح کیفیت را افزایش دهیم. 

صدرایی درباره بالا بردن سطح کیفیت خودر براي رقابت در بازار جهانی گفت: ما نمی توانیم در رقابت با سایر ماشین ها بگوییم که
ماشین می سازیم با حداقل هاي ایمنی و بدون امکانات و صادر می کنیم. دنیا در حال حاضر بازار رقابتی است اگر کیفیت خودرو ها
را بالا نبریم کسی از ما خودرو خریداري نمی کند. وارد بازار جهانی شدن کیفیت می خواهد هیچ کدام از خودروهاي تولیدي ما به جز

 
تارا که آن هم مشکلاتی دارد ارزش صادرات ندارد. 

سخن پایانی؛ طبق صحبت هاي ارائه شده در صحن علنی مجلس، حدود 70 درصد از نمایندگان با برنامه وزیر پیشنهادي صمت
موافق و 30 درصد با او مخالف هستند. فاطمی امین طرح هاي کارشناسی براي اداره صمت ارائه داده است، اما طبق نظر مخالفان این
برنامه ها خام است. همانطور که مشاهده شد یکی از برنامه هایی که نمی توان به آن اکتفا کرد طرح تولید 3 میلیونی خودرو و
صادرات آن است. پس در نتیجه وقتی برخی وعده هاي دور از دسترس داده می شود ممکن است در آینده مشکلات زیادي را براي

اقتصاد کشور رقم بزند.



بودجه 1401 استارت خورد
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با برگزاري اولین جلسه ستاد تدوین بودجه، فرایند بودجه ریزي سال آینده آغاز شد.

با برگزاري اولین جلسه ستاد تدوین بودجه، فرایند بودجه ریزي سال آینده

 
آغاز شد. 

امروز (دوم شهریورماه) اولین جلسه ستاد تدوین بودجه 1401 در سازمان
برنامه و بودجه برگزار شده است، بودجه اي که دولت سیزدهم باید آن را به

 
عنوان این لایحه پیشنهادي خود در نیمه آذرماه به مجلس تحویل دهد. 

گرچه جزئیاتی از این جلسه منتشر نشده ولی با توجه به شرایط موجود در
بودجه 1400 و ابعاد مختلف درآمد و هزینه اي و کسري که با آن دست و پنجه نرم می کند، تدوین بودجه سال بعد می تواند براي

 
دولت جدید بسیار پرچالش باشد. 

براي بودجه امسال که رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز به کسري آن اذعان داشته و برخی نمایندگان این کسري را بین 250 تا 300
هزار میلیارد تومان پیش بینی کرده اند، با دستور رئیس جمهور قرار بر بررسی و اصلاح و حتی ارائه متمم شده است که البته هنوز

 
اعلامی درباره اقدام در این رابطه از سوي سازمان برنامه و بودجه صورت نگرفته است. 

به هر صورت عملکرد بودجه امسال و نحوه مدیریت دولت در منابع و مصارف و ایجاد راه هاي درآمدزایی قابل اطمینان و از سویی
مدیریت هزینه در سال بعد در لایحه اي که در دستور کار قرار دارد حائز اهمیت خواهد بود، این در حالی است که در بودجه سال
جاري رشد شدید هزینه ها به ویژه چند برابر شدن هزینه هاي جاري و از سویی افزایش منابع دولت در صورتی که تضمینی براي

 
تحقق بخش هایی از آن نبوده، اکنون دولت را با مشکل در تامین منابع مواجه است. 

آنطور که اخیرا میرکاظمی- رئیس سازمان برنامه و بودجه- اعلام کرده است عملکرد درآمدي در سال جاري فقط 225 هزار میلیارد
تومان بوده در صورتی که در همین مدت مصارف به 280 هزار میلیارد تومان است، از منابع مورد استفاده نیز حدود 55 هزار میلیارد

 
تومان تنخواهی بوده که دولت از بانک مرکزي گرفته است، اقداماتی که عاملی براي افزایش پایه پولی و تشدید کننده تورم است. 

بودجه امسال که خود با اعداد و ارقام قابل ملاحظه و رشد یافته اي نسبت به سال گذشته از سوي دولت راهی مجلس شده بود با
افزایش بیشتري مواجه شد؛ به گونه اي که سقف کلی بودجه از 2435 هزار میلیارد تومان لایحه به بیش از 2880 میلیارد تومان

 
رسید. 

از بودجه کل، منابع عمومی که در سال گذشته کمتر از 600 هزار میلیارد تومان بود در لایحه امسال به841 هزار میلیارد افزایش
یافت که همراه با 88 هزار میلیارد تومان درآمد اختصاصی بودجه عمومی را به 929 هزار میلیارد تومان می رساند، با این وجود در



مصوبه نهایی، بودجه رشد بیشتري کرد و منابع و مصارف عمومی در 1227 هزار میلیارد تومان تراز شد و بودجه عمومی از 1370

 
هزار میلیارد تومان عبور کرده است. 

اکنون با توجه به این شرایطی که بودجه 1400 دارد اینکه دولت در سال بعد در بودجه چه برنامه اي براي پیش بینی منابع نفتی که
در بودجه امسال چهار برابر شده و بسیار بحث برانگیز بود دارد یا در مورد تامین ارز کالاهاي اساسی و مدیریت ارز 4200 چه
تصمیمی می گیرد، مصارف را چگونه صرفه جویی خواهد کرد، فرار ها و معافیت هاي مالیاتی را چطور اصلاح می کند یا اهداف
تورمی، اشتغال و مدیریت یارانه هاي پنهان و آشکار را بر چه اساسی انجام خواهد داد بخشی از اما و اگرهاي اساسی تدوین اولین

 
بودجه دولت سیزدهم خواهد بود. 

-ایسنا



نیازي به واردات لوازم خانگی نداریم
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معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه در بخش لوازم خانگی نیازي به واردات نیست، گفت: مهم ترین مسئله
صنعت لوازم خانگی قاچاق کالاست که با قیمت پایین تر وارد کشور می شود.

مهدي صادقی نیارکی با بیان اینکه ممنوعیت واردات لوازم
خانگی از سال 1397 به استناد مصوبه شوراي عالی
هماهنگی اقتصادي سران قوا اجرا شده، اظهار کرد: با توجه
به محدودیت هاي ارزي و ضرورت صیانت از صنایع داخلی،
شوراي عالی هماهنگی اقتصادي سران قوا در آن سال
مصوب کرد واردات برخی کالاهاي مصرفی و مصرفی بادوام

که توان تولید آن ها در کشور وجود دارد و همچنین کالاهاي غیر ضرور به کشور محدود شود. این مجوز فعلاً تا پایان سال 1400

 
تمدید شده است. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه با توجه به وضعیت کنونی تولید، در بخش محصولات آماده لوازم خانگی نیازي به
واردات نیست و از طرف دیگر رقابت تولیدکنندگان داخلی با برندهاي خارجی نیازمند فراهم کردن برخی الزامات است، بر لزوم
حمایت چهار ساله از این صنعت تاکید کرد، پیشنهاداتی براي سرمایه گذاري جدید و حمایت از صنعت عنوان کرد و مهم ترین مسئله

 
صنعت لوازم خانگی را قاچاق کالا دانست که با قیمت تمام شده پایین تر وارد کشور می شود. 

 
5 میلیون تن ظرفیت خالی در صنعت لوازم خانگی 

وي با اشاره به اجراي سیاست هاي حمایتی از صنایع داخلی نظیر لوازم خانگی با توجه به خروج برندهاي خارجی افزود: محدودیت
هاي ارزي، ضرورت ها و اولویت تأمین مواد اولیه در کشور ممکن است این ممنوعیت را در سال آتی در صورت تصویب در جلسه
شوراي هماهنگی ادامه دار کند. یعنی ممکن است بر اساس منابع و مصارف ارزي و ظرفیت تولید کشور براي این موضوع تصمیم
گیري شود. در صنعت لوازم خانگی در حال حاضر براي تولید 20 میلیون تن ظرفیت وجود دارد که حدود 15 میلیون تن از آن
استفاده می شود. با توجه به ظرفیت هاي این صنعت و تأمین بازار داخلی توسط صنعتگران به رغم بدعهدي برندهاي خارجی تصمیم

 
گیري براي واردات، با بررسی شرایط صورت خواهد گرفت. 

این مقام مسئول تصریح کرد: وضعیت کنونی به نفع تولید تمام شد و شاهد رشد تولید در صنعت لوازم خانگی نسبت به سال 1396
هستیم که واردات آزاد بود، اما در حال حاضر عمق ساخت داخل و میزان تولید بالا رفته و اشتغال نیز ایجاد شده است. بنابراین در

 
حال حاضر در بخش محصولات آماده واقعاً نیاز به واردات نداریم. 



 
در چه بخش هایی نیاز به سرمایه گذاري داریم؟ 

اما به گفته معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت، تحقیق و توسعه و طراحی در بخش پلتفرم، هوشمند سازي و تأمین
مواد اولیه و عمق ساخت داخل موضوعاتی است که در دستور صنایع این بخش قرار دارد و بهتر است، به جاي وارد کردن کالاي کامل

 
به سمت سرمایه گذاري در این بخش حرکت کنیم. 

وي افزود: براي مثال عمق ساخت داخل در بخش کولر گازي حدود 30 درصد است، اما می توان با یک برنامه سریع و چابک عمق
ساخت داخل در این بخش را از 30 درصد به 60 درصد رساند که این شدنی است. به جز برخی قطعات الکترونیک سایر قطعات امکان
داخلی سازي دارد. بنابراین می توان ارزي که به زحمت به دست می آید و عمدتاً ناشی از فروش منابع است در بخش ماشین آلات،

 
ابزار آلات، تجهیزات و صنعت ساخت محور استفاده شود تا کارگر ایرانی در این بخش ها شاغل شود. 

صادقی نیارکی با بیان اینکه درون زایی و برون گرایی بخشی از سیاست هاي اقتصاد مقاومتی است، اظهار کرد: پخش عمده لوازم
خانگی مواد پلیمر و فلزي است که هر دو جزو مزیت هاي کشور است. در چنین شرایطی ما به سمت تولید کالاهایی حرکت می کنیم

 
که هم در تأمین مواد اولیه، مجموعه سازي و قطعه سازي عمق داخلی دارند و هم محصولات با ارزش افزوده بالاتر صادر می شود. 

 
نیاز به حمایت 4 ساله از صنعت لوازم خانگی 

وي با بیان اینکه سیاست وزارتخانه، دولت و حاکمیت اتکا به توان داخل است، تصریح کرد: چیزي که تاکنون براي ممنوعیت واردات
الزام ایجاد کرده مجوز شوراي هماهنگی سران قوا بوده و من به عنوان یک کارشناس می گویم نه براي بلندمدت، بلکه تا زمانی که

 
سرمایه گذاري هاي در حال انجام به نتیجه برسد، یعنی یک دوره حدود چهار سال بهتر هست از صنعت لوازم خانگی صیانت شود. 

صادق نیارکی با اشاره به تبلیغات گسترده برندهاي ایرانی لوازم خانگی در سطح کشور، اظهار کرد: این نشان می دهد صنعت لوازم
خانگی در حال ورود به مرحله بالندگی است. این مرحله خوبی است و باید تبدیل به مرحله عمق ساخت داخل و طراحی فنی
مهندسی شود. اگر اینجا برش بزنیم همه کارهایی که تاکنون انجام شده شکست می خورد و مسیر روبه رشدي که موجب رشد
اشتغال، سرمایه گذاري، توسعه همکاري بین صنعت و دانشگاه، مراکز تحقیق و توسعه و شرکت هاي دانش بنیان و غیره شده همه

 
مقطوع می شود. 

 
چگونه از صنعت داخل حمایت کنیم؟ 

وي پیشنهاد داد که با مجموعه اي از سیاست ها محصولاتی وارد کشور شود که به آن ها نیاز داریم یا مجوزها با اعمال سیاست ها و
ملاحظاتی نظیر ایجاد تعرفه، الزام به سرمایه گذاري، درصد عمق ساخت داخل، همکاري هاي مشترك و غیره در نظر گرفته شود. دنیا
در حال حاضر به همین سمت حرکت می کند، کشورهاي دیگر بازار خود را به سادگی در اختیار کشور دیگري قرار نمی دهند و

 
ضوابط فنی را به کار می گیرند و از صنایع خود حمایت می کنند. 

بنابراین به گفته این مقام مسئول کماکان در دوره اي که سرمایه گذاري ها و قطعه سازي در حال عمق پیدا کردن است، باید
محدودیت واردات کالاهاي آماده وجود داشته باشد و به مرور زمان که عمق ساخت داخل افزایش پیدا کرد، شرایط اقتصاد کلان به

 
ثبات رسید و امکان رقابت فراهم شد تصمیمات دیگر اتخاذ شود. 



 
قبل از واردات باید الزاماتی براي توان رقابت داخلی ها فراهم شود 

او با بیان اینکه در شرایطی که نرخ سود مؤثر تسهیلات اعطایی با احتساب سپرده اخذ توسط برخی مؤسسات پولی در ایران حدود 23
درصد و در برخی کشورهاي همسایه بین 3 تا 15 درصد است، تولیدکننده به سختی می تواند با برندهاي خارجی بدلیل نرخ تورم
تورم کننده و هزینه مالی رقابت کند، گفت: همچنین باید سایر شرایط تولید کنندگان داخلی نیز در نظر گرفته شود براي مثال
تولیدکنندگان داخلی براي انتقال پول مواد اولیه ملزم به پرداخت کارمزد انتقال هستند و باید 130 درصد پیش پرداخت بدهد تا پول

 
برود و کالا برگردد که این شرایط زمان بازگشت سرمایه را براي صنعتگر افزایش داده است. 

 
در قبال حمایت، تضمین بخواهیم 

وي با تاکید برضرورت ایجاد بسترهاي لازم براي حمایت از تولیدات داخلی در مقابله با محصولات خارجی، افزود: فضاي رقابت با
محصولات خارجی الزامات دارد و اگر این الزامات فراهم شد می توان براي واردات تصمیم گیري کرد، اما اگر به هر دلیلی نمی توان
الزامات رقابت را فراهم کرد باید اتکا، توان و تخصص داخلی را اصل بشماریم و از آن حمایت کنیم. البته این حمایت زمان دار است و
می توانیم در قبال حمایت، تضامین لازم اخذ کنیم. به این معنی که خواستار بهبود وضعیت کیفیت، کاهش شکایت مشتریان، افزایش

 
نوآوري، طراحی محصول جدید، سبد کالا و توسعه صادرات شویم. 

 
قاچاق، مسئله اصلی صنعت 

البته به گفته معاون امور صنایع وزارت صمت در حال حاضر مهم ترین مسئله صنعت لوازم خانگی قاچاق کالا است، چراکه براي
کالاي قاچاق 9 درصد مالیات ارزش افزوده و حقوق ورودي براي اجزا و قطعات و مالیات بر عملکرد پرداخت نمی شود و این کالا بدون
فاکتور رسمی به فروش می رسد. حتماً باید ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و سایر دستگاه هاي مسئول به صورت ریشه اي و عمیق

 
مبارزه با قاچاق لوازم خانگی را دنبال کند. 

 
ورود کالاي قاچاق با قیمت تمام شده پایین تر 

وي با اینکه در حال حاضر نگرانی از کمبود کالا در صنعت لوازم خانگی وجود ندارد، تصریح کرد: این صنعت نشان داد خیلی سریع
می تواند ظرفیت تولید را افزایش دهد، برند خلق کند، خدمات پس از فروش ارائه دهد و طراحی و نوآوري کند و حالا باید عرصه بر
رقیب تولید داخل که قاچاق است، هیچ گونه عوارضی پرداخت نمی کند و با قیمت تمام شده پایین تر وارد کشور می شود مقابله شود

 
تا این مسیر ادامه پیدا کند. 

صادقی نیارکی درباره تأثیر شناسه کالا بر کاهش قاچاق نیز گفت: شناسه کالا نشان می دهد کالا داخلی است یا خارجی. وقتی واردات
سه سال به کشور ممنوع بوده مشخص است کالاهایی که در بازار وجود دارد قاچاق است. البته در حال حاضر شناسه الزامی است.

 
کالاهاي خارجی که وارداتشان ممنوع نیست، همه باید شناسه بگیرد و داخلی ها هم همه شناسه دارند. 

 
راه حل: نا امن شدن مسیر قاچاق 

به گفته وي در حال حاضر فقط باید مسیر قاچاق ناامن شود سرمایه ها به سمت تولید، ساخت داخل، مجموعه سازي و قطعه سازي



هدایت شود در عوض باید براي سرمایه گذاران امنیت ایجاد شود. این مسئله حتماً باید در دستور کار دولت و دستگاه هاي مسوول
قرار گیرد.



ضرورت تعیین تکلیف دامنه نوسان

منبع: بورس نیوزشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/06/02

معاون سرمایه گذاري شرکت مشاورسرمایه گذاري فاینتک گفت: تعیین تکلیف دامنه نوسان قیمت سهام در بازارسرمایه را
یکی از مهم ترین اولویت هاي برنامه وزیر پیشنهادي اقتصاد دانست

 
معاون سرمایه گذاري شرکت مشاورسرمایه گذاري فاینتک: 

 
ضرورت تعیین تکلیف دامنه نوسان 

معاون سرمایه گذاري شرکت مشاورسرمایه گذاري فاینتک گفت: تعیین تکلیف دامنه نوسان قیمت سهام در بازارسرمایه را یکی از مهم

 
ترین اولویت هاي برنامه وزیر پیشنهادي اقتصاد دانست 

به گزارش بورس نیوز، محمدرضا کاتوزیان معاون سرمایه گذاري
شرکت مشاورسرمایه گذاري فاینتک گفت: احسان خاندوزي که
وزیر پیشنهادي اقتصاد است، می داند اقتصاد در دایره جمهوري
اسلامی چه جایگاه و کاربردي دارد و چگونه از علم اقتصاد اثباتی
روز دنیا در جهت حل معضلات اقتصادي کشور بهره گیرد.
همچنین وجهه علمی خاندوزي به دلیل اشتغال چندین ساله در
مرکز پژوهش هاي مجلس و پرداختن به مشکلات روز اقتصادي
کشور متفاوت با اسلاف ایشان است که وجه تمایز را آشکار می

 
سازد. 

وي در ادامه افزود: به نظرم وزیر پیشنهادي اقتصاد می تواند با بهره گیري از نخبگان علمی و اجرایی کشور بنیان گذار تحولاتی عمیق،
پایدار و بلندمدت در اقتصاد کشور باشد. همچنین نگاه چند وجهی ایشان به اقتصاد و مشکلات اقتصادي کشور باعث شده که حداقل

 
در مسئله شناسی، تقریبا تمامی نقاط آسیب زا و حساس اقتصادي را در برگیرد. 

نگاهی به دغدغه هاي اقتصادي معاون سرمایه گذاري مشاورسرمایه گذاري فاینتک عنوان کرد: با نگاهی به برنامه پیشنهادي خاندوزي
می توان محور هاي اصلی و دغدغه هاي ایشان براي اقتصاد آینده کشور را در چند حوزه اصلی زیر دسته بندي کرد که عبارتنداز:
اصلاح نظام مالیاتی و گمرکی، اصلاح نظام تأمین مالی، اصلاح چالش هاي بازارسرمایه و بیمه، اصلاحات محیط کسب و کار، شفاف
سازي و ارتقاء بهره وري در مدیریت دارایی ها و شرکت هاي دولتی، مدیریت تعارض منافع، مدیریت دارایی ها و بدهی هاي دولت،

 
اصلاحات خزانه داري کل، اصلاحات در مناطق آزاد. 

ایجاد پایه هاي جدید مالیاتی؛ برنامه مهم اقتصادي کاتوزیان بیان کرد: آنچه که در برنامه پیشنهادي خاندوزي بیش از هرمسئله اي
پررنگ تر به نظر می رسد، ایجاد پایه هاي جدید مالیاتی از قبیل مالیات بر مجموع درآمد، مالیات بر عایدي سرمایه و مالیات بر ثروت
است. همچنین به نظر می رسد در شرایط اقتصادي کنونی و باتوجه به آسیب شدیدي که کسب و کار ها از همه گیري ویروس کرونا و
از آنجا که دولت قبل به هردلیلی هیچ گونه حمایتی در قالب پرداخت نقدي یا تخفیفات مالیاتی براي عموم مردم قائل نشد، ایجاد پایه

هاي جدید مالیاتی می تواند تبعات منفی اجتماعی داشته باشد. 



این مدیر باسابقه تصریح کرد: از وزیر پیشنهادي انتظار می رود که با محوریت قرار دادن اصل عدالت، کسري بودجه دولت را از طریق
جلوگیري از فرار هاي مالیاتی کلان به حداقل ممکن برساند و این اصل را در اولویت اول قرار دهند. از سوي دیگر آنچه که در بخش
مالیاتی برنامه نیاز به شفافیت دارد، رابطه ایشان با قانون مالیاتی است که در آن اصل بر صحت میزان اعلام شده درآمد مشمول
مالیاتی است که توسط مودیان اظهار می شود. همچنین در سال هاي اخیر، حتی در شرکت هاي نیمه دولتی نیز ممیزان قائل به این
اصل نبوده اند و حسابرسان مورد وثوق نیز در کمک به این ایجاد شفافیت، مورد اعتماد ممیزان مالیاتی نیستند؛ بنابراین اگر مبنا
اعتماد بر اظهار نامه مالیاتی مودیان و پذیرش اظهارنظر حسابرسان مورد تایید است؛ مگر در موارد خاص، اجراي این اصل باید مورد

 
تأکید وزیر پیشنهادي باشد. 

تاکید موکد بر سه محور اصلی این استاد دانشگاه بیان داشت: در حوزه بانکی، احسان خاندوزي به درستی به مشکلات در قوانین و
مقررات، حاکمیت شرکتی، نبود الگوي مناسب براي تخصیص منابع، ناترازي بانک ها و تأمین مالی نامطلوب بخش تولید پرداخته و

 
آنچه که در این برنامه از دیدگاه بنده نیازمند تاکید بیشتر است در سه محور زیر گنجانده می شود: 

 
تعریف رابطه و جایگاه بانک هاي ایرانی در نظام بانکداري بین المللی 

 
تعیین سهم نظام بانکی از تأمین مالی بخش حقیقی اقتصاد کشور 

 
ایجاد یک سیستم نظارت کارا و آینده نگر بر عملکرد بانک ها به منظور جلوگیري از رسیدن بانک ها به آستانه بحران 

چالش هاي 6 گانه بازارسرمایه وي افزود: در حوزه بازارسرمایه، شناسایی برخی از چالش ها به درستی و دقت صورت گرفته است که
مهم ترین مشکلات بورسی می تواند عرضه اولیه کم، عدم تعیین تکلیف سهام شرکت هاي لیست شده در بازار پایه، دستوري بودن
نرخ اوراق منتشره در این بازار و عدم تناسب میان نرخ بازدهی اوراق دولتی و غیردولتی، سهم پایین اوراق شرکتی در بازار و عدم بهره
گیري از موسسات رتبه بندي اعتباري اوراق باشند. همچنین به نظر می رسد نگاه وزیر پیشنهادي به بازارسرمایه جزئی تر و مسئله
محور است. یکی از بهترین محور هاي مورد تاکید ایشان اولویت در تعیین تکلیف سهام شرکت هاي بازار پایه است که سهم قابل
توجهی از ارزش پرتفوي فعالان بازارسرمایه را به خود اختصاص داده و در حال حاضر با ایجاد سه تابلو با دامنه نوسان محدود، هیچ
توازنی میان ریسک و بازده این بازار وجود ندارد و تمامی قواعد شناخته شده و علمی روز مدیریت ریسک در دنیا را به چالش کشیده

 
است. 

ضرورت تعیین تکلیف دامنه نوسان کاتوزیان تعیین تکلیف دامنه نوسان قیمت سهام در بازارسرمایه را یکی از مهم ترین اولویت هاي
برنامه وزیر پیشنهادي اقتصاد دانست و گفت: باتوجه به پیشینه مطالعاتی و علمی ایشان در حوزه اقتصاد اسلامی، با نگاهی به
بازارسرمایه با این پارادوکس مواجه می شوند که طبق اصول صحت معاملات در یک بازارسرمایه اسلامی، شرط و اصل بر اختیارو
تسلط افراد نسبت به اموالشان است و از طرفی طبق حدیث مشهور نبوي تعیین قیمت در بازار ها بصورت آزادانه شکل می گیرد
(السّعر الله؛ اشاره به آزادي در قیمت گذاري)؛ بنابراین همین دو اصل کافی است تا نتیجه بگیریم تعیین دامنه نوسان؛ یعنی دستکاري
در قیمت ها و دخالت در اصل اختیار و آزادي افراد در معاملات. همچنین خاندوزي باید نسبت به آن تعیین تکلیف کند، نحوه تعامل
با وزارت صمت نسبت به آزادسازي قیمت ها در برخی از صنایع و ورود محصولات آن ها به بورس کالاست. باید گفت در تمامی این
سال ها نبود یک عزم جدي در تیم اقتصادي دول قبلی همواره باعث شده تا سهامداران صنعت سیمان، فولاد، محصولات شیمیایی و

 
پتروشیمی، مشتقات نفتی و... متضرر تصمیمات خلق الساعه باشند. 



عدم شفافیت در صورت هاي مالی؛ چالش کهنه بازار معاون مشاورسرمایه گذاري فاینتک عدم شفافیت را یکی از چالش هاي مهم بازار
دانست و بیان کرد: چالش کهنه دیگر بازارسرمایه، عدم شفافیت بخش قابل توجهی از ارزش بازارسرمایه کشور است؛ یعنی عدم
شفافیت در صورت هاي مالی شرکت هاي پالایشگاهی. این که هیچ تحلیلگري به روشنی و به جرأت نمی تواند نسبت به پیش بینی
صورت هاي مالی این صنعت اظهار نظر کند، بخش عمده آن مرتبط با عدم شفافیت در صورت هاي مالی این شرکت هاست. همچنین
یکی از بزرگترین چالش هاي پیش روي وزیر پیشنهادي اقتصاد، بحث سررسید شدن اوراق دولتی است که تقریبا تمامی اوراقی که در

 
دولت گذشته منتشر شده، در سه ساله نخست وزارت ایشان سررسید می شوند و باید براي آن چاره اندیشی کند. 

محرویت مناطق آزاد از تامین مالی ارزان؛ موضوعی مغفول مانده به گفته وي بحث مناطق آزاد اقتصادي باتوجه به حساسیت هاي
سیاسی، اقتصادي، اجتماعی و ژئوپولیتیک بسیار دشوار است و نیاز به یک اندیشه ورزي بین رشته اي و فرصت مستقل دارد؛ اما آنچه
که در این سال ها از دیدگاه بنده به عنوان فعال بازار پول و سرمایه و مدرس دانشگاه در حوزه مالی مغفول مانده است، محروم بودن
مناطق آزاد از تأمین مالی ارزان قیمت از بورس است. به نظرم نگاه دولتی و مدیران دولتی به دنبال توسعه مناطق آزاد بودن از چالش

 
هاي مناطق آزاد کشور است و همین نگاه دولتی، خصوصی سازي هاي ما را در این چند سال با مشکل مواجه کرده است. 

ضرورت نگاه ویژه به صنعت بیمه این کارشناس بازارسرمایه اظهار داشت: در بخش بیمه نکات قابل توجه و امیدوارکننده اي در برنامه
خاندوزي مشاهده می شود و آن تأکید ایشان بر تسهیل ورود استارت آپ ها در این صنعت و تقویت ساختار هاي بیمه اتکایی داخلی،
تفکیک نقش نظارتی و اجرایی بیمه مرکزي است. انتظار می رود که این وزیر پیشنهادي اصلاح ساختار صورت هاي مالی صنعت بیمه
و نیز کمک به سودآوري بخش عملیات اصلی شرکت هاي بیمه را مدنظر قرار دهند؛ چراکه به دلیل ضریب نفوذ پایین بیمه در کشور،
بخش اصلی سودآوري این شرکت ها مربوط به پرتفوي سرمایه گذاري آنهاست که این امر باعث می شود شرکت هاي بیمه که خود

 
باید پوشش دهنده ریسک باشند، وارد فعالیت هاي ریسکی شوند. 

کاتوزیان در آخر گفت: آنچه که به اعتقاد بنده نگرانی تمامی فعالان اقتصادي کشور در همه بازارهاست، کسري بودجه بی سابقه کشور
است که به نظر بنده خوب است که وزیر پیشنهادي اقتصاد رقم پیش بینی دقیق این کسري را اعلام و برنامه جبران این کسري از
محل هاي دقیق با اعداد و ارقام قابل وصول آن را بیان کند و نمایی از آینده تورمی این کسري بودجه را براي فعالان اقتصادي کشور

ترسیم نماید.



اعلام اسامی قبول شدگان آزمون استخدامی فرزندان شهدا و فرزندان

جانبازان

منبع: ایرناشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/06/02

تهران - ایرنا - مدیرکل اشتغال و کارآفرینی بنیاد شهید و امور ایثارگران از اعلام نتایج و اسامی قبول شدگان آزمون
استخدامی ویژه فرزندان شهدا و فرزندان جانبازان 70 درصد و بالاتر خبر داد.

 تهران - ایرنا - مدیرکل اشتغال و کارآفرینی بنیاد شهید و
امور ایثارگران از اعلام نتایج و اسامی قبول شدگان آزمون استخدامی ویژه فرزندان شهدا و فرزندان جانبازان 70 درصد و بالاتر خبر

 
داد. 

به گزارش خبرنگار حوزه ایثار وشهادت ایرنا از «ایثار»، سردار حسن زاده با بیان اینکه نتایج آزمون استخدامی ویژه فرزندان شاهد و
فرزندان جانبازان 70 درصد و بالاتر از روز دوشنبه اول شهریور بر روي درگاه اطلاع رسانی سازمان سنجش آموزش کشور قرار گرفته
است افزود: شرکت کنندگان در این آزمون باید در اسرع وقت با مراجعه به نشانی www.sanjesh.org ضمن رؤیت کارنامه خود از

 
نتیجه آزمون مطلع شوند. 

وي افزود: بر اساس اطلاعیه سازمان سنجش متقاضیان هر یک از رشته هاي شغلی در هر یک از دستگاه هاي اجرایی این آزمون باید
جهت اقدامات بعدي و ارائه مدارك و مستندات لازم و طی مراحل استخدامی در روز شنبه 6 شهریور به آدرس درگاه اطلاع رسانی

 
دستگاه مورد نظر خود مراجعه و بر اساس توضیحات و زمان بندي هاي مندرج در اطلاعیه دستگاه اقدام کنند. 

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی بنیاد شهید و امور ایثارگران در خصوص افرادي که در این مرحله از آزمون مورد پذیرش قرار نگرفته اند
گفت: پیگیري هاي جدي جهت تکمیل ظرفیت براي شغل محل هایی که متقاضی نداشته در حال انجام است که به محض حصول

 
نتیجه از طریق سایت سازمان سنجش آموزش کشور اطلاع رسانی خواهد شد. 



 
 

حسن زاده افزود: در این آزمون تنها 47 دستگاه شرکت داشتند و همه شغل محل هاي اعلام شده توسط این دستگاه ها متناسب با
شرایط تحصیلی و جغرافیایی مشمولین بند (ج) ماده 87 قانون برنامه ششم توسعه نبود بنابراین احتمال دارد تعدادي از عزیزان یا
موفق به شرکت در آزمون نشده و یا علی رغم شرکت در آزمون در شغل محل هاي انتخابی خود به دلیل کسب نمره بالاتر از طرف
فرد ایثارگر دیگري پذیرفته نشده باشند، اما با توجه به صراحت حکم بند قانونی یادشده و الزام دولت به جذب و استخدام تمام
مشمولین بند یادشده تا پایان برنامه ششم توسعه و پیگیري هاي مستمر و جدي آقاي اوحدي معاون رییس جمهور و رییس بنیاد
شهید و امور ایثارگران و جلب مشارکت سایر دستگاه هاي مشمول و اخذ شغل محل هاي آن ها، قطعاً مابقی مشمولین این قانون نیز

 
از طریق برگزاري آزمون بعدي استخدام خواهند شد. 

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی بنیاد شهید و امور ایثارگران تأکید کرد: ایثارگران گرامی اطمینان داشته باشند بنیاد شهید و امور

 
ایثارگران تمام سعی و تلاش خود را جهت احقاق حق و استخدام آنان تا پایان برنامه ششم توسعه به کار خواهد بست. 

وي گفت: با توجه به مجوزي که در دولت سابق جهت استخدام تمام فرزندان شاهد و فرزندان جانبازان 70 درصد و بالاتر صادر و
بارگذاري قریب 18 هزار شغل محل در سایت سازمان سنجش و با عنایت به شروع به کار دولت مردمی دکتر رئیسی، انتظار همه
ایثارگران این است که با اقدامات و مدیریت جهادي و انقلابی همه اعضاي دولت در راستاي کاهش مشکلات ایثارگران و موانع و
محدودیت هاي آنان در دستگاه ها گام هاي بزرگی برداشته شود و ان شاءاالله تمام فرزندان شاهد و فرزندان جانبازان 70 درصد و

 
بالاتر تا پایان سال جاري به استخدام دستگاه هاي اجرایی درآیند. 

 
برچسب ها 

 
- بنیاد شهید و امور ایثارگران جمهوري اسلامی ایران 

 
- دفاع مقدس 

- سازمان اداري و امور استخدامی



مخالفان و موافقان وزیر پیشنهادي علوم چه گفتند؟ / زلفی گل، دانشمندي

برجسته؛ اما بدون برنامه اي شفاف براي مشکلات دانشگاهی

منبع: دانشجوشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/06/02

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، جلسه بررسی صلاحیت محمدعلی زلفی گل، وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات
و فناوري امروز در مجلس شوراي اسلامی برگزار شد و تعدادي از نمایندگان نظرات مخالف یا موافق خود را براي انتخاب وزیر

پیشنهادي اعلام کردند. موافقت کمیسیون آموزش با زلفی گل براي تصدي وزارت علومدر ...

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، جلسه بررسی صلاحیت محمدعلی زلفی گل، وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و
فناوري امروز در مجلس شوراي اسلامی برگزار شد و تعدادي از نمایندگان نظرات مخالف یا موافق خود را براي انتخاب وزیر پیشنهادي

 
اعلام کردند. 

موافقت کمیسیون آموزش با زلفی گل براي تصدي وزارت علوم در ابتداي جلسه حاجی پور، سخنگوي کمیسیون آموزش مجلس،
موافقت این کمیسیون را با وزیر پیشنهادي علوم اعلام کرد و گفت: در سند چشم انداز، ایران کشوري است در منطقه با تعامل سازنده

 
و موثر در روابط بین الملل بنابراین کمیسیون آموزش با دقت و وسواس خاص برنامه هاي وزیر پیشنهادي را بررسی کرده است. 

وي افزود: وزیر پیشنهادي علوم در سال 76 مدرك تحصیلی خود را در رشته شیمی از دانشگاه شیراز اخذ کرده است و عضو هیات
علمی دانشگاه بوعلی سینا همدان، عضو بسیج دانشجویی و داراي مقالات علمی در زمینه هاي زیادي هستند. وي استاد نمونه بسیجی
کشور، داراي560 مقاله ISI بوده و در نگارش 20 مقاله در خصوص راهکار هاي علمی در کشور مشارکت داشتند، تلاش در جهت
رشد علمی کشور و تشکیل اساتید و دانشجویان به مرجعیت عملی، کاهش وابستگی وزارت علوم به بودجه دولتی، اجراي صحیح سند

 
آمایش آموزش عالی و توجه به کارآفرینی دانشگاه ها از جمله برنامه هاي قابل دفاع وزیر پیشنهادي است. 

حاجی پور اضافه کرد: زلفی گل از اساتید برجسته و پژوهشگر برجسته کشور هستند و کمیسیون آموزش و تحقیقات با پیشنهاد

 
تصدي وي براي پست وزارت علوم موافقت نموده است. 

از اداره دانشگاهی با چندهزار دانشجو تا وزارت علوم و مدیریت میلیون ها دانشجویان در ادامه یزدي خواه و روح االله ایزد خواه در
مخالفت با وزیر پیشنهادي مواردي را مطرح کردند که از جمله نکات مهم مطرح شده از سوي این نمایندگان عدم خط بندي و موضع

 
گیري زلفی گل با عوامل فتنه 88 بود. 

یزدي خواه، نماینده مجلس شوراي اسلامی مخالف وزیر پیشنهادي علوم در ادامه گفت: ماموریت بعضی وزارتخانه ها، ماموریت حال
کشور است؛ مانند وزارتخانه هاي صمت و بهداشت و ماموریت برخی دیگر براي آینده است که وزراي آموزش و پرورش و وزارت علوم

 
را شامل می شود. 

وي با بیان اینکه محدوده عمل و تجربه زلفی گل دانشگاه همدان با 4 تا 5 هزار دانشجوست که حالا می خواهند هزاران دانشگاه با
میلیون ها دانشجو را مدیریت کنند، گفت: زلفی گل در صورت تصدي منصب وزارت علوم کار سنگینی را باید انجام دهد. در برنامه
وي افقی در خصوص آموزش عالی ندیدیم. تحول گرایی و توجه به موضوعات علوم انسانی در برنامه هاي این وزي پیشنهادي به چشم



 
نمی خورد. 

زلفی گل هیچ برنامه روشنی براي کنکور ندارد یزدي خواه اضافه کرد: وي در مورد کنکور برنامه شفاف و روشنی ندارد با وجود اینکه
مجلس دو مصوبه دارد. ایشان کاملا با دولت دوازدهم همراه بوده و هیچ جمله انتقادي درباره علمکرد دولت قبلی ندارد. انگیزه اي براي
متقاعد کردن نخبگان براي بودن در کشور ندارد و درخصوص مهاجرت نخبگان خنثی عمل کرده است. اعتقادي به شعار هاي انقلاب

 
ندارد و کارکردي از وي مشاهده نکردیم. 

رویکرد سیاسی اي که مشخص نیست وي ادامه داد: رویکرد سیاسی زلفی گل شفاف نیست؛ علمکرد هاي مناسبی ندارد. علاقه ویژه
اي به خاتمی دارد ایشان باید اعلام کند که هیچ مناسبتی با اهالی فتنه ندارد. اگر بحرانی مانند کوي دانشگاه ایجاد شود می تواند
دانشگاه را مدیریت کند؟ ما براي وزارت علوم وزیري قاطع، متفکر، خلاق، تحول، می خواهیم. رشد علمی کشور در هشت سال گذشته

 
متوقف شد. این وزارت خانه کلیدي است و سرنوشت ملی است و نباید براي انتخاب وزیر آن مماشات شود. 

برنامه هاي وزیر پیشنهادي علوم کلی و بدون تحول گرایی است روح االله ایزدخواه نماینده مجلس شوراي اسلامی در مخالفت با وزیر
پیشنهادي علوم گفت: زلفی گل استاد تمام شیمی بوده و مقالات ISI زیادي دارد و همچنین استاد نمونه و پژوهشگر سلامت است،
اما وزارت علوم چه نسبتی با وي دارد. ایشان باید علم شیمی را توسعه دهد و نسبتی با وزارت علوم ندارد؛ وزیر علوم با استاد تمامی

 
فرق دارد همانطور که وزیر بهداشت با فردي فوق تخصص چشم و مغز تفاوت می کند. 

 
وي افزود: نیمی از وزراي پیشنهادي ما برنامه تحول ندارند از جمله زلفی گل که برنامه هایش داراي سیاست هاي کلی و گرد است. 

سلامت جسمی نشان دهنده توانایی مدیریت و مقاله هاي متعدد نشان از سلامت فکري زلفی گل است پس از آن نمایندگان موافق با
وزیر علوم پیشنهادي نظرات خود را مطرح کردند که محمد خدابخشی نماینده مجلس شوراي اسلامی در موافقت با وزیر پیشنهادي
علوم در این جلسه گفت: معیار هاي مهم سلامت فیزیکی، محدوده سنی و سلامت جسمی و توانایی ذهنی براي اداره وزارت علوم
است که زلفی گل این معیار ها را دارد. از نظر علمی و تخصص سوابق وي مشخص است، مسئولیت هایش روشن است. تمام مقاطع

 
تحصیلی را تدریس داشته است و می تواند مدیریت کند. 

وي افزود: وزیر باید مسئولیت پذیر باشد و روحیه اجتماعی داشته باشد که زلفی گل داراي این روحیه است، با نمایندگان تعامل دارد.
زلفی گل، روحیه جهادي دارد. محدوده سنی و سلامت وي به گونه اي است که می تواند وزارتخانه اي به این وسعت را مدیریت کند و

 
از طرف دیگر تعداد بالاي مقالات زلفی گل نشان دهنده سلامت فکري ایشان است. 

پرداختن به اشتغال و حل مسائل کشور با علم و فناوري در برنامه هاي وزیر پیشنهادي است وي یادآور شد: همه از دانشگاه ها و
جوامع علمی براي حل مشکلات انتظار دارند و وزیر پیشنهادي این مسئولیت پذیري را دارد که براي این امر اقدام کند. دانشگاه مبدا
تحولات و از محور هاي اصلی بهروزي و پیشرفت کشور است. تربیت نیروي انسانی متخصص، ایجاد روحیه نشاط و انقلابی، توسعه

 
علوم فناوري نوین، حل مسائل کشور از طریق علم و فناوري، اشتغال و.. در برنامه هاي وزیر پیشنهادي است. 

زلفی گل تک بعدي است و جز شیمی بر رشته هاي دیگر تسلط ندارد ویس کرمی، نماینده مجلس شوراي اسلامی در مخالفت با وزیر
علوم پیشنهادي وي را فاقد برنامه هاي شفاف براي وزرات علوم دانست و گفت: سوابق علمی زلفی گل قابل تقدیر و از مفاخر علمی
رشته شیمی است، تک بعدي بودن وي مانع از تسلط در رشته هاي دیگر و میان رشته اي است. باید گام هاي موثري در تراز دوم
انقلاب برداشته شود. براي تحول دانشگاه ها و علوم هاي مختلف باید صاحب نظر باشد؛ اما وي حتی در برنامه نویسی توجه کافی



 
نداشته است. ما نیاز به نواندیشی دینی دانشگاه ها داریم که اثري در برنامه وي دیده نمی شود. 

نماینده مجلس شوراي اسلامی اضافه کرد: وي براي باز اندیشی در علوم انسانی و علوم اسلامی جامعه که تحول جامعه اسلامی از علوم

 
انسانی آغاز شده است برنامه اي ارائه نداده است. 

خبري از برنامه اي جدي براي خوابگاه هاي دانشجویی متاهلی و قطب هاي علمی نیست وي یادآورشد: عدم برنامه در تأمین خوابگاه
هاي دانشجویی متأهلی، عدم برنامه در تبدیل وضعیت نیرو هاي قراردادي وزارت علوم، عدم برنامه براي حمایت از دانشجویان تحت
حمایت کمیته امداد و بهزیستی، عدم برنامه براي تقویت مجلات علمی اي اس آي داخلی، عدم برنامه در خصوص قطب هاي علمی
که بیش از 150 مورد است، عدم ارائه برنامه کارساز و دقیق در مورد پذیرش دانشجو، کنکور و سهمیه هاي 31 گانه این آزمون از

 
دیگر مسائلی است که در برنامه هاي پیشنهادي زلفی گل وجود ندارد. 

نگاه سنتی به برنامه ها در ادامه رجایی یکی دیگر از نمایندگان مخالف وزیر پیشنهادي گفت: برنامه هاي زلفی گل عملیاتی نبوده و
کلی است. وضعیت هاي موجود و مسیري که باید طی شود را نشان نداده اند و قابل ارزیابی نیست. برنامه هاي زلفی گل با نگاهی

 
سنتی است؛ درحالیکه سیستم آموزش و پژوهش دنیا به سمت فناوري رفته است. 

وي تصریح کرد: با شرایط فعلی مقاله ها در جهت نوآوري و تولید علم و ثروت و قدرت موثر نبوده و باید نگاه تغییر کند که متاسفانه
برنامه اي برایش نیست؛ منظومه فکري زلفی گل در مسائل کشور منسجم نیست و جریان سیاسی زلفی گل نامشخص است.



«اسماعیلی» به دنبال تقویت وضعیت معیشتی هنرمندان است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/06/02

نماینده مردم سردشت و پیرانشهر در مجلس گفت: رسیدگی به وضعیت معیشت هنرمندان از جمله اولویت هاي اصلی وزیر
پیشنهادي فرهنگ و ارشاد اسلامی است.

نماینده مردم سردشت و پیرانشهر در مجلس گفت:
رسیدگی به وضعیت معیشت هنرمندان از جمله اولویت

 
هاي اصلی وزیر پیشنهادي فرهنگ و ارشاد اسلامی است. 

به گزارش خبرنگار مهر، کمال حسین پور در جلسه علنی
عصر امروز مجلس شوراي اسلامی در موافقت با وزیر
پیشنهادي فرهنگ و ارشاد اسلامی،گفت: فرهنگ زیربناي
توسعه پایدار کشور است و خاستگاه انقلاب اسلامی ما هم

 
مقوله فرهنگ است. 

وي بیان کرد: رئیس جمهور با درك صحیح از وضعیت فرهنگی کشور و شناخت چالش هاي فرهنگی، فردي کارآمد را براي تصدي

 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به مجلس معرفی کرده است. 

نماینده مردم سردشت و پیرانشهر در مجلس گفت: اسماعیلی از فعالان فرهنگی، علمی، سیاسی و رسانه اي جبهه انقلاب است و

 
داراي مدیریت میدانی و روحیه جهادي است. 

حسین پور تاکید کرد: وزیر پیشنهادي فرهنگ و ارشاد اسلامی با بدنه این وزارتخانه آشنایی کامل دارد و رسیدگی به وضعیت

 
معیشتی هنرمندان و تقویت صندوق حمایتی آنان جزو اولویت هاي اسلامی است. 

وي تاکید کرد: کشور مشکلات زیادي دارد و مردم مطالبات زیادي مبنی بر رفع مشکلات معیشتی، ایجاد اشتغال، برطرف کردن
کسري بودجه و مقابله با بیماري کرونا دارند و بر این اساس نباید دولت را معطل کرد و باید هر چه سریعتر کابینه تشکیل شود.



انگیزه و ترقی در گروي ارتقاي شغلی

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/06/02

هر فردي که در سازمانی یا موسسه اي مشغول به کار می شود، پس از کسب تجربه و دست یابی به مهارت هاي شغلی، به
فکر ارتقاي شغل و پیمودن مراحل ترقی سازمانی می افتد. اما انجام وظیفه به تنهایی باعث نمی شود که مدیران و سرگروهان

به این فرد توجه کنند بلکه آن چه همکار ترفیع گرفته را از دیگران متمایز می کند، ...

 
 

هر فردي که در سازمانی یا موسسه اي مشغول به کار می شود، پس از کسب تجربه و دست یابی به مهارت هاي شغلی، به فکر ارتقاي
شغل و پیمودن مراحل ترقی سازمانی می افتد. اما انجام وظیفه به تنهایی باعث نمی شود که مدیران و سرگروهان به این فرد توجه
کنند بلکه آن چه همکار ترفیع گرفته را از دیگران متمایز می کند، کارهایی است که به پیشرفت و رشد شرکت کمک کرده و نیز

 
عملکرد و رفتار وي براي استحقاق رشد و ترقی سازمانی نقش تاثیرگذاري دارد. 

هر فردي که در سازمانی یا موسسه اي مشغول به کار می شود، پس از کسب تجربه و دست یابی به مهارت هاي شغلی، به فکر ارتقاي
شغل و پیمودن مراحل ترقی سازمانی می افتد. اما انجام وظیفه به تنهایی باعث نمی شود که مدیران و سرگروهان به این فرد توجه
کنند بلکه آن چه همکار ترفیع گرفته را از دیگران متمایز می کند، کارهایی است که به پیشرفت و رشد شرکت کمک کرده و نیز

 
عملکرد و رفتار وي براي استحقاق رشد و ترقی سازمانی نقش تاثیرگذاري دارد. 

 به گزارش درآمد نیوز به نقل ازپایگاه خبري خرد و کلان،  ارتقاي شغلی تنها یک پاداش در برابر عملکرد مثبت کارمندان نیست، بلکه
روشی است تا به کارمندان فرصت قبول مسئولیت هاي جدید داده شود و تشویق کارمندان به خاطر عملکرد خوب آنها، در حفظ
روحیه کاري و انگیزه آنها بسیار مؤثر است. زیرا علاوه بر بالابردن سطح خلاقیت کاري در سازمان، داراي اهمیت بالا در حفظ
کارمندان نمونه و ارزشمند است که در بلند مدت نیز مزایایی براي سازمان به دنبال دارد. فرآیند ارتقاي شغلی با وظایف، فعالیت ها و
ارتباطات جدید همراه است و می تواند به عنوان یک تلاش توسط سازمانی که هدف آن توسعه و غنی سازي منابع انسانی است،
تعریف شود. از سویی عدم تشویق کارکنان به شغل خود، می تواند باعث کمبود کارمندان براي پر کردن موقعیت هاي شغلی باز، تعهد
پایین کارمندان و استفاده نامناسب از بودجه اختصاص یافته به برنامه آموزشی منجر شود و از سوي دیگر هنگامی که یک شرکت به
کارکنان در ارتقاي شغلی کمک می کند، کارکنان کمتر مایل به ترك شرکت می شوند و ارتقاي شغلی می تواند انگیزه و روحیه
کارمند را افزایش دهد و همچنین باعث افزایش بهره وري شده و به کارآمدترشدن شرکت کمک کند. در این مسیر به سراغ همکارانی



رفتیم که در بیمه ملت گام به گام مسیر رشد و ترقی را طی کردند و اکنون از تجربیات خود براي ما سخن می گویند:   میثم ساریان؛
مدیر سرمایه گذاري بیمه ملت: رشد کردن براساس صلاحیت هاي فردي

 میثم ساریان، در اردیبهشت سال 1389 با سمت کارشناسی
وارد شرکت بیمه ملت شد و پس از طی مرحله به مرحله سطوح سازمانی نهایتاً در سال 1397 حکم سرپرست مدیریت و در سال
1398 نیز سمت مدیریت سرمایه گذاري را احراز کرده است. تحصیلات او کارشناسی ارشد مدیریت کارآفرینی از دانشگاه تهران بوده و
داراي مدارك حرفه اي از سازمان بورس و اوراق بهادار است. او در فراز و فرودهاي دوره کاري اش در بیمه ملت عنوان می کند:
“معمولاً ورود با سمت کارشناسی کار سختی نیست اما رشد کردن آن هم صرفاً براساس صلاحیت هاي فردي می تواند سخت باشد”
همین موضوع باعث شده نسبت به موضوعی به نام مسیر شغلی و یادگیري پیوسته حساسیت بیشتري داشته باشد. ساریان از جمله
مدیرانی است که در زمان سه مدیرعامل قبلی نیز در شرکت حضور داشته و بر این عقیده است که از هر مدیرعامل بنا به شیوه
عملکردش چیزهاي زیادي آموخته و وجه تمایز دکتر دلفراز را نسبت به سایر مدیران قبلی، در تفویض اختیار بالا و اعتماد به
مدیرانش می داند که به گفته وي خیلی بیشتر از سایرین بوده و یکی از عوامل رشد همه جانبه بیمه ملت در سال 1399 را همین
موضوع می داند. مدیر سرمایه گذاري بیمه ملت محیط داخلی شرکت را دوستانه و دلچسب برشمرد و علاقه مندي هایش در خارج از
شرکت مطالعه، پیاده روي، شنا، نوشتن کتاب و نواختن ساز است.     محمدحسین رحمتیان؛ مدیر ریسک بیمه ملت: بیمه ملت، خانه

امنِ من  محمدحسین رحمتیان. دانشجوي کارشناسی مهندسی
صنایع دانشگاه امیرکبیر به عنوان کارشناس پاره وقت مدیریت طرح و توسعه در اوایل سال 88 به بیمه ملت آمد. او داراي کارشناسی
ارشد MBA مدیریت مالی از دانشگاه علوم اقتصادي است و اکنون در دوره دکتري مدیریت بازرگانی در دانشگاه تهران مشغول به
تحصیل است. او از مدیریت ریسک به عنوان حوزه نوینی در جهان یاد کرد و تشکیل اداره تحلیل ریسک در سال 1390 با همراهی



همکارانش را زبان زد صنعت بیمه برشمرد. رحمتیان که به گفته خود «از تمامی مدیران عامل این شرکت یک حکم دارد» اداره
تحلیل ریسک بیمه ملت را در صنعت بیمه، مدیرپرور خواند و با افتخار از همکارانش به عنوان مدیران ریسک در سایر شرکت هاي
بیمه نام برد. وي الگوي توسعه یافته در اداره تحلیل ریسک بیمه ملت را هم اکنون به عنوان مدل پایه اي در واحدهاي مدیریت
ریسک چند شرکت دیگر بیمه اي در حال اجرا دانست. ایجاد داشبوردهاي مدیریتی کلیک ویو – با وجود تمام اختلاف نظرهایی که از
ابتدا همواره وجود داشته است- یکی از بزرگ ترین موفقیت هاي کارآفرینانه محمدحسین رحمتیان است که آن را جزو مزیت هاي
بیمه ملت می داند. دي ماه 97 سرپرستی مدیریت ریسک به او سپرده شد و در خرداد 99 حکم مدیریت ریسک را از دکتر دلفراز
دریافت کرد. او با اشاره به تفکر مدیران ارشد بیمه ملت، تحصیل در بیمه ملت را براي شرکتی که به دنبال افزایش دانش و ارتقاي
توانمندي هاي کارکنانش است، به عنوان یک مزیت ذکر کرد و دوران حضور این تیم ارشد شرکت را به دوران طلایی کار خود تشبیه
کرد.   محمد عاملی؛ مدیر بازاریابی بیمه ملت: داستان یک مدیر، با سابقه اي غیرمعمول!

 محمد عاملی، مدیري که در خرداد 88 (و به بیان خودش روزي
که احمدي نژاد در دور دوم انتخابات ریاست جمهوري برنده شد) با تحصیلات کارشناسی بیمه و سابقه دوساله در شرکت هواپیمایی
آلیتالیا، به عنوان کارشناس بیمه هاي کشتی و هواپیما به بیمه ملت قدم گذاشت که از بازاریابی به عنوان حوزه علاقه مندي اش یاد
می کند. با خنده هاي صمیمانه از اتفاقی غیرمعمول می گوید: «کمتر از پنج ماه بعد از ورودم، بنا به دلایلی و به تشخیص مدیرم، دو
ماه و نیم در اختیار منابع انسانی قرار گرفتم! سپس به بیمه هاي آتش سوزي و بعد از آن به امور نمایندگان رفتم. مرداد 88 و با
حضور دکتر ابراهیم پور و با شروع به کار معاونت بازاریابی در شرکت، با درخواست خودم به عنوان یکی از اولین کارشناسان بازاریابی
مشغول شدم. سال 90 سرپرست اداره بازاریابی و توسعه شبکه و در سال 93 حکم ریاست اداره را دریافت کردم. فرصت هاي دست
نخورده و بزرگی در این رشته بود و از آنجا که من همواره به دنبال چالش و تغییر بودم، در راه اندازي پروژه ها و توسعه بازارهاي
فروش به هر سختی تن می دادم. آبان 95 با توجه به تغییر مدیرعامل و تشخیص ایشان، سرپرست مدیریت آموزش شدم که پیش از
این در قالب اداره فعالیت می کرد. می دانستم که محدودیتی در کارهایی که می توانم انجام دهم، وجود ندارد بنابراین سوار بر موجی
متفاوت از شور و اشتیاق، هر آنچه که نیاز یک مدیریت بود با همکاري کارشناسان بسیار خوبم از پایه و به صورت زیرساختی ایجاد
کردم. سامانه آموزش آنلاین، کتابخانه آنلاین و… دي ماه 96 تا اسفند 97 به عنوان مدیر فروش بیمه هاي زندگی فعالیتم را ادامه
دادم و باز هم به دنبال تغییر مدیرعامل به مدیریت آموزش برگشتم.» عاملی که در بیمه ملت به عنوان مدیري با سرچشمه اي از ایده
هاي جدید و بی پایان شناخته می شود؛ دوران حضور دوباره اش در مدیریت آموزش را بهترین دوره کاري اش می داند و از فعالیت
هایی که با یاري کارشناسانش یا به بیان خودش، دوستانش در این مدیریت به سرانجام رساندند؛ به عنوان موفقیت هاي بزرگ یاد می
کند. تیر 99 مصادف شد با حضور او به عنوان مدیر بازاریابی که کارشناسی ارشد این رشته را نیز در کارنامه خود دارد. او با نگاهی
سرشار از اشتیاق و انرژي از نیاز همزمان چندین مهارت در این پُست و اهمیت تاب آوري بالا با توجه به چالش هاي بسیار این
مدیریت سخن می گوید و نرخ شکست در بازاریابی را بسیار بالاتر از پیروزي ذکر کرده و حمایت سازمانی و وجود همکاران خوب با
مهارت هاي فردي را از رموز موفقیت در این مسیر می داند. او امروز با این که غرق تامین نیاز نمایندگان و مشتریان شرکت است اما
همزمان به طور زیرکانه به رقباي شرکت نیز می اندیشد. «بیمه ملت همچون خانه ام است و با بهترین دوست زندگی ام در این
شرکت آشنا شدم.» جمله اي که برق چشمانش را نیز به همراه داشت.   مدیران بیمه ملت مدیران ارشد شرکت از همان ابتدا همیشه



در کنار فعالیت هاي اصلی بیمه گري و رشد پرتفوي و خلاقیت بیمه اي، توجه بسیاري به نیروي انسانی که جزو مهمترین دارایی ها و
سرمایه هاي یک سازمان هستند، داشته و سعی در کسب رضایت حداکثري و افزایش سطح دانش و اطلاعات همکاران و تیم خود
داشتند که این امر علاوه بر ارتقاي شغلی همکاران در داخل شرکت، در مواردي نیز به کسب جایگاه هاي مدیریتی در صنعت بیمه
توسط کارکنان بیمه ملت منجر شده است. در ادامه لیستی از مدیران صنعت بیمه که در بیمه ملت پرورش یافته اند به نمایش

گذاشته می شود:   



بازگشت 134 طرح تولیدي راکد کهگیلویه و بویراحمد طی دو سال

منبع: ایسناشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/06/02

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: طی دو سال اخیر 55 جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع
تولید تشکیل و منجر به احیاء 134 واحد تولیدي راکد در سطح استان شد.

سید حشمت االله صمیمی دوست در نشست کارگروه
تسهیل و رفع موانع تولید با اشاره به اینکه مشکل 5 طرح
در این نشست مورد بررسی قرار گرفت، گفت: مشکلات این

 
واحدها ظرف دو هفته آینده رفع شود. 

وي با اشاره به عملکرد کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید
طی دو سال اخیر افزود: طی این مدت 55 جلسه با 837
مصوبه تشکیل شده که 134 واحد تولیدي در بخش هاي
مختلف اقتصادي احیاء و براي 950 نفر اشتغال به همراه

 
داشته است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه از مجموعه اشتغالزایی که براي 950 نفر در راستاي احیاء
واحد هاي تولید شد قریب به 200 نفر در کارخانه فولاد بویراحمد مجددا بازگشت به کار شدند، خاطرنشان کرد: کارخانه فولاد
بویراحمد یکی از واحد هاي تولیدي مهم استان بود که در همین جلسات کارگروه بررسی و به چرخه تولید بازگشت که نمونه موفقی

 
از برگزاري جلسات کارگروه بوده است. 

صمیمی دوست با بیان اینکه مشکلات بسیاري که احساس می شد قابل حل نیستند، در این کارگروه بررسی و رفع شد، تصریح کرد:
از جمله این طرح ها، طرح هاي بزرگ اقتصادي مانند پتروشیمی هستند که 3 هزار و 400 نفر در سه پتروشیمی استان مشغول به

 
کار هستند. 

وي با اشاره به اینکه در جلسات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید حتی مشکلات زیرساخت هاي واحدهاي مستقر در شهرك صنعتی
رفع شد، ادامه داد: یکی از مشکلات سد راه سرمایه گذاران، موضوع فاصله حریم کیفی آبراهه هاي استان بوده که این بخشنامه بومی

 
سازي شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد عنوان کرد: حریم کیفی آبراهه ها 150 متر بود که با بومی سازي این
طرح، 165 طرح اقتصادي در حوزه هاي مختلف از جمله حوزه دامپروري که سالیان متمادي نمی توانستند مجوز دریافت کنند و یا
در حال دریافت مجوز بودند با تشکیل جلسات مختلف کارشناسی و تصویب نهایی آن در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان

 
مشکلات انها رفع شد و همچنین با این مصوبه راه سرمایه گذاري براي سایر سرمایه گذاران هموار شد. 



به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی استانداري کهگیلویه و بویراحمد، صمیمی دوست بیان کرد: تاکید استاندار کهگیلویه و
بویراحمد بر برگزاري منظم جلسات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان و رفع مشکلات طرح هاي تولیدي حوزه اقتصادي بوده

 
است که تا کنون این امر به خوبی در استان اجرا شده است. 

انتهاي پیام



اسماعیلی از جمله مدیران تحول گرايِ راهبرديِ سازمان صداوسیما است/

فعالیت فرهنگی ایشان از دهه هفتاد آغاز شده است

منبع: خانه ملتشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/06/02

نماینده مردم سردشت در مجلس یازدهم گفت: وزیر پیشنهادي فرهنگ از فعالان فرهنگی، رسانه اي و سیاسیِ باسابقه و از
چهره هاي فرهنگی و علمیِ نخبه ي جبهه ي انقلاب است که فعالیت هاي فرهنگیِ خود را از سردبیري و مدیرمسئولی

چندین نشریه فرهنگی اجتماعی در دهه 70 آغاز کرده است.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، کمال حسین پور در نشست علنی امروز (سه شنبه 2 شهریورماه) مجلس شوراي
اسلامی در جریان بررسی صلاحیت محمدمهدي اسماعیلی وزیر پیشنهادي فرهنگ و ارشاد اسلامی دولت سیزدهم در موافقت با
برنامه هاي وي با تاکید بر اهمیت حوزه فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: سخنم را با فرمایشی از پیشواي متقیان، حضرت علی علیه
السلام آغاز مـی کـنم. آن حضرت خطاب به مالک اشتر می فرمایند: «در کار کارگزارانت بنِگر و آنان را نه به سببِ دوستی، بلکه پس

 
از آزمایش و امتحان و با مشورت با دیگران به کار بگیر، کارگزارانت باید با تجربه، محجوب و با اصالت باشند.» 

وي ادامه داد: پیام انتخابات شورانگیز و حماسی 28 خرداد بسیار صریح و روشن بود و این انتخابات که نمـادي از مردم سالاري دینی
و نمونه اي بارز از اراده جمعی مردم براي تغییر وضعیت نابسامان موجود و بهبود شرایط اقتصادي، معیشتی، اجتماعی و فرهنگـی از
طریـق صندوقهاي رأي بود؛ به راستی که پیروز این انتخابات مردم شریف ایران بودند که نشان دادند از دولت هاي کدخدا باور و
غرب گرا خسته اند و دولتی خداباور و خودباور و مردمی می خواهند. نشان دادند که دیگر تاب سستی، فساد، تبعیض، رانت خواري و
نگاهِ به بیرون را ندارند و دنبال تغییر روند و وضعیت موجود هستند. پیام انتخابات، مُهر پایانی بود بر تمام تفکّراتی که غرب را نجات

 
بخش می دانست. 

نماینده مردم سردشت و پیرانشهر در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: فرهنگ زیربناي توسعه پایدار و تقویت کننده هُویّت جامعه
است، انقلاب شکوهمند اسلامی، خاستگاهش فرهنگی بود و در جبهه فرهنگی دشمنان زیادي داشته و دارد؛ متأسفانه در حوزه
فرهنگ در هشت سال گذشته، کشور عزیز اسلامی مان دچار چالش هاي متعددي شد و سیاستگذاريِ غلط در این حوزه، عدم
هدفگذاري متناسب با سیاست هاي کلانِ جامعه، نگرشِ دستورالعملی در حوزه ي فرهنگ، کم توجهی به تکنولوژي هاي در حال رشد

 
فرهنگی و مدیریت نادرست ، مشکلاتی را براي کشور به وجود آورد. 

حسین پور یادآور شد: خوشبختانه رئیس جمهور عزیز ، با درك صحیح از وضعیت فرهنگی کشور و شناخت کامل چالش هاي
فرهنگی، وزیري کارآمد را براي این وزارتخانه به مجلس معرفی کرده است؛ اسماعیلی از فعالان فرهنگی، رسانه اي و سیاسیِ باسابقه و
از چهره هاي فرهنگی و علمیِ نخبه ي جبهه ي انقلاب است که فعالیت هاي فرهنگیِ خود را از سردبیري و مدیرمسئولی چندین

 
نشریه فرهنگی اجتماعی در دهه 70 آغاز کرده است. 

وي افزود: اسماعیلی از جمله مدیران تحول گرايِ راهبرديِ سازمان صداوسیما است که به عنوان مجري طرحِ نظامِ جامعِ ارزیابی
تولیدات صداوسیما، مدیریت مرکزِ افکارسنجیِ سازمان، مدیرکل ارزیابی برنامه هاي تولیدي سیما و مؤسس قرارگاه رسانه ي سازمان
نوید بخش تحول در رادیو و تلویزیون بوده است؛ اسماعیلی داراي مدیریت میدانی و روحیه جهادي است. ایشان شخصیتی با کارنامه
اي درخشان و با برنامه است. ایشان با بدنه وزراتخانه و حوزه فرهنگ و ارشاد آشنایی کاملی داشته و بر مختصّات این وزارتخانه اشِراف



کامل دارد و در تدوین برنامه مفصّل خود که به مجلس ارائه شده، بر فرهنگ عمومی تأکید کرده و به آسیب شناسی از حوزه هاي

 
مختلف فرهنگی و هنري پرداخته و راه کارهایی را براي بهِینه سازي این موارد ارائه کرده است. 

عضو کمیسیون عمران مجلس یادآور شد: در جاي جاي برنامه ایشان بر رسیدگی به وضع معیشتی هنرمندان، تقویت صندوق هنر و
پرهیز از تصّدي گري دولتی و پرداختن به امور نظارتی، هدایتی و حمایتی آن تاکید شده است و براي تحقق اهداف مد نظر در حوزه
فرهنگِ عمومی، به صورتی دقیق، در مورد برنامه زمانی و حتی نهادهاي مجري صحبت شده و فردي متعهد، متخصص، با ذکاوت ،
خوش فکر ، معتقد به چند صدایی در رسانه ها، توانا در جذب منابع مالی براي وزارت متبوع و داراي نقشه راه است و برنامه هاي او
مُنطبِق و همسو با سیاست هاي کلی نظام و اسناد بالادستی است. در برنامه هاي ایشان چالش ها و مشکلات موجود در حوزه هاي
هنرهاي نمایشی، موسیقی، سینما، کتاب، مطبوعات و فرهنگ عمومی توصیف و راهکارهایی براي رسیدن به وضع مطلوب ارائه شده

 
است. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه ضرورت ایجاد کرسی هاي آزاداندیشی از برنامه هاي دکتر اسماعیلی است تا کسی از
بیان نقد سازنده و مُنصِفانه واهمه نداشته باشد، گفت: واقعیت این است که امروز وضعیت وزارتخانه هاي کشور چندان مناسب نیست و
مردم نیز وضعیت خوبی ندارند. نرخ تورم بالاست، مشکلات معیشتی امان مردم را بریده است، وضعیت اشتغال جوانان مناسب نیست،
کشور با کسري بودجه دست به گریبان است و ویروس کرونا همه چیز را تحت تأثیر قرار داده است و کروناي بی مدیریتی و بی
برنامگی نیز مزید بر علت شده است. بزرگواران نباید دولت را معطّل کرد، باید هر چه زودتر کابنیه دولت تحول آفرین براي حل
مشکلات مردم شکل بگیرد لذا از همکاران عزیزم انتظار دارم کـه در راستاي فرمایشات مقام معظم رهبري، دولت و کابینه جدید را

 
یاري کنند و به وزراي پیشنهادي اعتماد کنند. 

وي گفت: ان شاء االله با توکل بر خدا و با رأي بالایی که مجلس به آقاي محمد مهدي اسماعیلی وزیر پیشنهادي وزارت فرهنگ و
ارشاد اسلامی می دهد، نظام عزیز اسلامی به سمت اهداف عالی و مترقی خود در حوزه فرهنگ و ارشاد اسلامی با سرعتی بیشتر
حرکت خواهد کرد و امیدواریم ایشان هم با تعامل با مجلس و نمایندگان و انتخاب همکارانی قوي و تصمیم گیري مدبرانه و توجه

 
ویژه به نقش و مشارکت مردم در چهارچوب هاي کلیشه اي وزارت فرهنگ و ارشاد حرکت کند./ 

پایان پیام



توسعه پارك هاي فناوري باید در برنامه هفتم دیده شود/چگونه می توانم با

کسانی که ضرر فتنه 88 را به نظام زدند در یک خط باشم

منبع: خانه ملتشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/06/02

وزیر پیشنهادي علوم گفت: مشی و منش شهید چمران و سردار سلیمانی را الگوي خودم در هر مسئولیتی قرار می دهم.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، محمدعلی زلفی گل وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري در نشست علنی نوبت
عصر امروز (سه شنبه، 2 شهریورماه) مجلس شوراي اسلامی، در تشریح برنامه ها و اولویت هاي خود گفت: در جمهوري اسلامی هر
مدیر و مسئولی در هر رده و سطحی چنانچه در راستاي اهداف شهدا و امام شهدا حرکت نکند، به طور قطع عاقبت به خیر نخواهد

 
شد. 

وي افزود: به عنوان سرباز علمی نظام مقدس جمهوري اسلامی الگوي خودم را شهید چمران و شهداي هسته اي و الگوي نظامی ام را
مصداق گذشت، ایثار و شهادت سردار دل ها شهید سلیمانی را قرار می دهم زیرا که این عزیزان عاقبت به خیر شدند و مسیر آن ها
در راستاي اهداف مقدس جمهوري اسلامی بود؛ مردمی بودند، همه را خودي می پنداشتند و مردم را با هر قوم، زبان و فرهنگی

 
دوست داشتند و خادم آن ها بودند. 

زلفی گل با یادآوري اینکه در مراسم تشییع سردار دل ها بیش از 35 میلیون نفر حضور پیدا کردند، گفت: مردم شهید را از خود می
پنداشتند و شهید نیز مردم ایران را از خود می پنداشت؛ مشی و منش شهید چمران و سردار سلیمانی را الگوي خودم در هر

 
مسئولیتی قرار می دهم. 

وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري با بیان اینکه سوالات نمایندگان مخالف و موافق بسیار به جا بود، گفت: نمایندگان دغدغه ها
و اولویت هاي خوبی را مطرح کردند؛ در طی مدیریتم که اولین حکم ریاست را از زاهدي در سن 42 سالگی گرفتم بخشی از دوران
ریاست دانشگاه در دوران فتنه 88 بود و دانشگاه بوعلی سینا بین 13 تا 15 هزار جمعیت دانشجویی دارد و یکی از سیاسی ترین

 
دانشگاه هاي کشور است که به لطف خداوند فتنه 88 را به گونه اي مدیریت کردیم که هیچ کس هیچ آسیبی ندید. 

وي با بیان اینکه فتنه 88 سرآغاز مشکلات خارجی شد، افزود: دشمن ما نسبت به براندازي نظام به خیال خودش امیدوار شد چگونه
می توانیم با کسانی که این ضرر را به نظام زدند در یک خط باشیم؛ اگر کسی آبرویی را از طریق نظام و ساختارهاي نظام کسب می
کند مردانگی حکم می کند آبرویش را براي نظام هزینه کند. چگونه با کسانی که در بزنگاه هاي نظام و انقلاب آبرویشان را هزینه نمی

 
کنند هم خط باشیم. 

زلفی گل با بیان اینکه سیاستمداران آمریکا باید بدانند دست سردار ما را قطع کردند، کمترین هزینه اش قطع دست آن ها از این
منطقه خواهد بود، با اشاره به سوالات علمی نمایندگان گفت: یکی از افتخارات نظام رتبه اول در منطقه است و برج تولید علم کشور
در منطقه خودنمایی می کند و در برخی سال ها رشد علمی ایران 13 برابر متوسط رشد علمی دنیا بوده است و باید قدردان
دانشمندان و دانش پژوهان که این افتخار را رقم زدند باشیم؛ رهبر معظم انقلاب بارها این موفقیت علمی را افتخار جمهوري اسلامی

 
دانستند و اجازه نداریم نتیجه زحمات دانشمندانمان را زیر سوال ببریم. 



وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري یادآور شد: این سوال که علم بهتر است یا ثروت می توان جواب داد که هم علم خوب است
و هم فناوري و تکنولوژي و باید بدانیم که علم زیربناي تکنولوژي و فناوري است و باید قدردان زحمات اساتید، دانشمندان و

 
دانشجویان باشیم. 

وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري ضمن تاکید بر اینکه باید آثار علم در جامعه ظهور و بروز پیدا کند، گفت: آثار علم در کشور
ما ظهور و بروز پیدا نکرده و این به دلیل آن است که تحقیقات ما براساس 3 دسته بنیادي، کاربردي و توسعه اي بوده و تمام قوانین و
مقررات ما تاکنون بیشتر براي انجام تحقیقات بنیادین بوده است، نظام هاي سنجشی و انگیزشی در مسیر تحقیقات بنیادي که

 
خروجی برون داده هاي علمی و مقالات علمی است، حرکت می کند. 

وي ادامه داد: اگر به دنبال این هستیم که نقش دانشگاه را در جامعه پررنگ تر کنیم، باید براي سطح دوم تحقیقات برنامه ریزي کرده
و نظامات سنجشی و انگیزشی را آنطور که شایسته است ایجاد کرده تا دانش پژوهان، دانشمندان و هیات هاي علمی انگیزه لازم را
براي انجام تحیقیقات کاربردي داشته باشند و من براي این موضوع برنامه و پیشنهاداتی را تدوین کرده ام که در صورت کسب رأي

 
اعتماد از مجلس این شیوه نامه ها را اجرایی خواهم کرد. 

زلفی گل تاکید کرد: در دوره وزارت خود در وزارتخانه علوم تلاش می کنم تا طی دوره 4 ساله نظام پیشنهادات براي کاربردي کردن
تحقیقات به ویژه بخش مهمی از رساله ها و پایان نامه هاي دکتري ایجاد کنم. نظام سنجشی و انگیزشی لازم را براي ترغیب

 
دانشمندان، اعضاي هیات علمی و دانشجویان ایجاد کرده تا آنها بتوانند تحقیقات خود را در راستاي نیاز جامعه انجام دهند. 

وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري با بیان اینکه دانشگاه ها، استادان و دانشجویان ما به هیچ عنوان در این زمینه مقصر نیستند،
اظهار کرد: استادان و دانشجویان تاکنون کار خود را به خوبی انجام داده اند، اما قوانین به آنها اجازه نداده و تشویق کرده تا بیشتر
تحقیقات بنیادي انجام دهند. اکنون باید با ایجاد سیستم جدید بستر نرم افزاري و سخت افزاري را براي تحقق و هدفمندي پژوهش

 
ایجاد کنیم. 

وي با اشاره به اینکه اگر بخواهیم برنامه کاربردي و عملیاتی داشته باشیم، باید سه اصل را مدنظر قرار دهیم، بیان کرد: برنامه باید
یکسري ویژگی هاي کلیدي داشته باشد، از جمله آنکه سرمایه هاي کشور اعم از مادي، معنوي و انسانی دچار افت بها نشود، بلکه هم
افزایی داشته باشد. اصل دیگر آن است که آیندگان براي برآورده کردن نیازهایشان دچار مشکل نشوند، بلکه علاوه بر نیازسنجی،
نیازآفرینی نیز در آن وجود داشته باشد و به عبارت دیگر علاوه بر نیازهاي نسبی به مزیت هاي ایجادي نیز توجه شود. اصل سوم نیز

 
آن است که محیط زیست مادي، مذهبی، فرهنگی و اجتماعی آسیب نبیند. 

زلفی گل ادامه داد: برخی نمایندگان سوالاتی را از من پرسیده اند که نشان می دهد آنها تنها سیاست هاي اجمالی کلان و راهبردي
من را مطالعه کرده اند، در صورتی که من یک برنامه تفصیلی شامل زمانبندي لازم و اقدامات عملی نیز به مجلس ارائه کردم و با

 
خواندن آن بسیاري از سوالات نمایندگان پاسخ داده خواهد شد. 

وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري تاکید کرد: دانشگاه ها هستند که موجب تحقق آرمان هاي یک جامعه می شوند، زیرا تحقق
آرمان هاي جامعه بدون علم و دانش مقدور نیست، به همین دلیل دانشگاه ها مورد توجه ویژه هستند، براي آنکه دانشگاه ها بتوانند
آرمان هاي یک جامعه را محقق کنند، باید براساس اسناد بالادستی، سند چشم انداز، نقشه جامع علمی کشور، بیانیه گام دوم مقام

 
معظم رهبري و سند دانشگاه اسلامی حرکت کنند و خداوند خیر دهد افرادي را که سند دانشگاه اسلامی را تدوین کردند. 



وي تصریح کرد: سند دانشگاه اسلامی بسیار جامع، علمی و کاربردي است و در دستور کار من قرار خواهد گرفت، زیرا کاملا

 
کارشناسی و عملیاتی است. 

زلفی گل اظهار کرد: مجلس شوراي اسلامی قدرت بی نظیري به دانشگاه هاي ما داده است و این بیانگر آن است که انقلاب اسلامی
براي دانشگاه و دانشمندان ارزش قائل است، قانون هیات هاي امنا، استقلال خاصی به دانشگاه هاي ما داده است. بدیهی است که
دانشگاه هاي ما از این اعتمادي که جمهوري اسلامی به آنها کرده، باید به بهترین نحو استفاده کرده و موجب دوام و قوام بیشتر نظام

 
جمهوري اسلامی ایران شود. 

زلفی گل با بیان اینکه از پتانسیل هیأت امنا استفاده خواهیم کرد، گفت: امروزه بیشتر از ظرفیت قانونگذاري هیأت هاي امنا استفاده
می شود لذا در صورت اعتماد نمایندگان به اینجانب ، بعد نظارتی هیأت هاي امنا را نیز فعال کرده و از ظرفیت آنها استفاده می کنیم.

وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري با بیان اینکه در وزارت علوم و دانشگاه ، پلشتی و ناآراستی وجود دارد، تأکید کرد: علم، نور و
شفافیت است به همین دلیل هنگامی که فردي دانش خودش را منتشر می کند همه دنیا آن را بررسی، نقد و اصلاح می کنند ما نیز
باید از علم یاد بگیریم چرا که وزارت علوم هستیم و باید شفافیت را در این حوزه گسترش دهیم. با توسعه شفافیت از پلشتی

 
جلوگیري می شود از طرفی به جاي فرهنگ مچ گیري باید فرهنگ پیشگیري و شفافیت را رواج دهیم. 

وي با اشاره به لزوم افزایش تعامل وزارت علوم با مجلس و شوراهاي عالی ادامه داد: با افزایش تعامل با نمایندگان و شوراي عالی

 
انقلاب فرهنگی و شوراي علوم و تحقیقات و فناوري می توان از ظرفیت آنها براي ارتقاء دانشگاه و دیپلماسی علمی استفاده کرد. 

زلفی گل ادامه داد: یکی از چالش ها در حوزه آموزش عدم توزیع متوازن و استفاده از رشته هاي تحصیلی است، متأسفانه امروزه
استعدادهاي برتر در رشته هاي مختلف به صورت متناسب توزیع نمی شود و این امر موجب بروز مشکلاتی در آینده خواهد شد.
همچنین تقاضا براي رشته هاي پایه و علوم انسانی کاهش پیدا کرده در حالی که پایه و اساس علم، رشته هاي علوم انسانی و پایه اي
است از این رو باید با سیاست هاي فرابخشی و تعامل با کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس، وزارت آموزش و پرورش و وزارت

 
بهداشت براي این موضوع مهم تدبیري اندیشیده شود؛ تحقق این امر در گرو عزم فرابخشی است. 

وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري با بیان اینکه سرفصل هاي دروس نیاز به روزرسانی دارد، خاطر نشان کرد: به روز نبودن
سرفصل ها و نادیده گرفتن مهارت ها یکی از چالش هاي حوزه آموزش است چرا که جامعه تنها به تحصیلات تکمیلی نیاز نداشته
بلکه تکنسین و آموزش هاي مهارتی نیز از الزامات مهم است لذا دانشگاه هاي فنی و حرفه اي باید بیش از گذشته مورد توجه قرار

 
گیرند و این دانشگاه ها به راحتی قابل توسعه در کل کشور بودند چرا که به امکانات سنگینی نیاز ندارند. 

وي عدم رصد دانش آموختگان را یکی از چالش هاي حوزه آموزشی کشور دانست و تصریح کرد: وزارت علوم باید دانش آموختگان را
پس از تحصیل با استفاده از دانش آماري رصد کرده و براي معاونت پژوهش هاي عالی مأموریت جدیدي جهت پیگیري اشتغال دانش

 
آموختگان تعریف کند تا مشخص شود شغل چه تعداد از دانش آموختگان با تخصصشان هماهنگ است. 

زلفی گل با اشاره به لزوم توجه به میان رشته اي ها و چند رشته اي ها گفت: با سیاست گذاري مناسب، تحقیقات چندرشته اي و
میان رشته اي را توسعه خواهیم داد چرا که این امر موجب گسترش فرهنگ کار تیمی می شود. همچنین در حوزه سیاست گذاري
پژوهشی نیز یکی از مشکلات جدي کشور کم بودن نقش دانشگاه در جامعه است از این رو باید از پتانسیل پایگاه استنادي جهان
اسلام براي نظام پیشنهادات استفاده شود و تلاش می کنیم تحقیقات را کاربردي تر کنیم. در حوزه پژوهشی با مشکل دیگري نیز



مواجه هستیم و آن اینکه براي رشته ها مأموریت عام و خاص تعریف نشده است که در دوره آینده براي تحقق این امر برنامه خواهیم

 
داشت تا بتوانند به مرجعیت علمی رسیده و در دنیا همچون خورشیدي در سپهر علم دنیا بدرخشند. 

 
توسعه پارك هاي فناوري باید در برنامه هفتم دیده شود 

وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري درباره پارك هاي علم و فناوري عنوان کرد: یکی از محورهاي اصلی برنامه من رشد پارك
هاي علم وفناوري است که در برنامه هفتم نیز نیاز به تقویت دارد، در این رابطه خلاءهاي قانونی وجود دارد که باید اصلاح شود تا

 
حمایت بیشتري از شرکت هاي دانش پایه صورت بگیرد. 

وي افزود: یکی از مشکلاتی که امروز در حوزه فناوري وجود دارد این است که معاونت علمی و فناوري در ابتدا شرکت هاي دانش
بنیان را احراز صلاحیت می کند و سپس نسبت به حمایت آن ها اقدام می شود در حالی که باید از شرکت هاي دانش بنیان تازه

 
تاسیس نیز حمایت صورت گیرد. 

زلفی گل درباره برنامه هاي فرهنگی خود، گفت: علم و فناوري جدید همراه با خود فرهنگ جدید ایجاد می کند، وقتی تلفن همراه
بروز و ظهور پیدا کرد، فرهنگ جدید با خود به جامعه آورد و فضاي مجازي نیز با خود یک فرهنگ جدید ایجاد کرد، منظور از این

 
گزارش این است که اگر به دنبال پویش و پالایش فرهنگی هستید باید در حوزه علم و فناوري سرمایه گذاري کنید. 

وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري تصریح کرد: اگر می خواهیم قدرت نرم جمهوري اسلامی ایران را افزایش دهیم باید روي

 
حوزه فناوري سرمایه گذاري صورت گیرد. 

وي اضافه کرد: همچنین برنامه داریم از تمام پتانسیل هاي تشکل ها و انجمن هاي علمی نهایت استفاده را ببریم تا فرهنگ علمی را

 
در ذهن و قلب جوانانمان ماندگار کنیم./ 

پایان پیام



بانکداري فداکارانه به سبک بانک پارسیان/ محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت

اجتماعی سرلوحه فعالیت کارکنان

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/06/02

مجري طرح هاي اشتغالزایی بنیادبرکت در استان البرز با اعطاي لوح سپاس از تلاش هاي جهادگرانه و ارزشمندرییس و
کارکنان شعبه هشتگرد بانک پارسیان در راه اندازي طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره)

تقدیر کرد.

مجري طرح هاي اشتغالزایی بنیادبرکت در استان البرز با اعطاي لوح سپاس از تلاش هاي جهادگرانه و ارزشمندرییس و کارکنان

 
شعبه هشتگرد بانک پارسیان در راه اندازي طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) تقدیر کرد. 

کیوسک خبر ـ مهدي صبوري همچنین با اعطاي لوح سپاس به صادق دلشاد همکار بانک پارسیان شعبه هشتگرد، از اقدام ارزشمند

 
این همکار در تکریم و گره گشایی از مشکلات مشتریان قدردانی کرد. 

صادق دلشاد همکار بانک پارسیان شعبه هشتگرد براي اینکه مشتري به دلیل بیماري، توانایی خروج از منزل و حضور در شعبه را
نداشت، با رعایت کلیه پروتکل هاي بهداشتی، براي دریافت امضاهاي لازم به منزل ایشان مراجعه کرد و صحنه زیباي بزرگ منشی و

 
شایستگی کارکنان بانک پارسیان در خدمت رسانی وگره گشایی از مشکلات هموطنان را رقم زد. 

کارکنان بانک پارسیان در سراسرکشور با وجود پاندمی کرونا، با از خود گذشتگی و ایثار و البته رعایت حداکثري پروتکل هاي

 
بهداشتی همواره تلاش می کنند که در روند ارائه خدمات به مشتریان خللی وارد نشود. 

تکریم ارباب رجوع ، وجدان کاري، صداقت ، امانت داري سر لوحه ي گفتار و کردار کارکنان این بانک قرار دارد و همواره تلاش خود را

 
در جهت جلب رضایت هموطنان به کار می گیرند. 

گفتنی است؛ در شرایط دشوار مشکلات اقتصادي ناشی از تحریم و پاندمی کرونا ، بانک پارسیان در جهت تحقق اهداف و سیاست

 
هاي مهم" اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید، و محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت اجتماعی" گام هاي بلندي برداشته است. 

گفتنی است؛ همکاري بانک پارسیان طی سال هاي 98 و 99 با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره)، موجبات ایجاد 35
هزار طرح اشتغالزایی اجتماع محور و اشتغال بیش از یکصد هزار نفر را فراهم کرده است.



تعداد شاغلان معدنی کم شد

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/06/02

دنیاي معدن -آمار منتشر شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت، نشان می دهد که طی چهار ماهه نخست سال جاري
گرچه نسبت به مدت مشابه سال گذشته، بالغ بر 38 درصد صرف عملیات اکتشاف شده است، اما از میزان اشتغال افراد به

واسطه صدور پروانه هاي بهره برداري هشت درصد کاسته شده است؛ این در حالیست که آمار همه ...

به گزارش دنیاي معدن، از ابتداي سال جاري تا پایان تیرماه، در مجموع میزان صدور همه مجوزهاي معدنی و میزان اشتغال در
معادن به واسطه پروانه بهره برداري نسبت به چهار ماهه نخست سال 1399 کاهشی بوده و تنها هزینه صرف شده به جهت عملیات

 
اکتشاف افزایشی بوده است. 

این در حالیست که طبق آمار سه ماهه، تنها از صدور پروانه بهره برداري معادن کاسته شده و از میزان اشتغال هم زیر زیر پنج درصد

 
( 3.8 درصدي) کم شده بود. 

در مجموع چهارماهه سال 1400 معادل 286 فقره پروانه اکتشاف صادر شده که نسبت به 297 فقره صدور پروانه اکتشاف صادر شده

 
در مدت مشابه سال گذشته کاهش 3.7 درصدي داشته است. 

همچنین طی مدت مذکور سال جاري 143 فقره گواهی کشف معادن صادر شده که برابر تعداد مجوزهاي صادر شده در چهار ماهه

 
ابتدایی سال 1399 براي همین مجوز است. 

طبق آمار وزارت صمت، در صدور پروانه بهره برداري در چهار ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل بیشترین افت صدور مجوز

 
مربوط به پروانه بهره برداري است که با کاهش 22.5 درصدي از 204 فقره به 158 فقره رسیده است. 

 
135 نفر از تعداد شاغلان معدنی کم شد 

آخرین آمار کاهشی این گزارش هم مربوط به میزان اشتغال به واسطه صدور پروانه هاي بهره برداري است که نسبت به مدت مشابه
سال گذشته افت هشت درصدي داشته است. در حالی که طی چهار ماه نخست سال گذشته 1688 نفر مشغول شدند، این میزان در

 
مدت مشابه سال جاري به 1553 نفر رسیده است. 

در مقابل اما سرمایه صرف شده براي عملیات اکتشاف طی چهار ماه ابتدایی امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 38.4 درصد
افزایش یافته است. سرمایه مجوزهاي صادره براي گواهی کشف معادن که معادل هزینه صرف شده براي عملیات اکتشاف بوده است،
در مدت مذکور سال جاري 458 میلیارد ریال است و این در حالی است که در مدت مشابه سال گذشته 331 میلیارد ریال صرف شده

بود.



«اسماعیلی» از جمله مدیران تحول گراي راهبردي سازمان صداوسیما است

منبع: ایلناشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/06/02

نماینده مردم سردشت در مجلس یازدهم گفت: وزیر پیشنهادي فرهنگ از فعالان فرهنگی، رسانه اي و سیاسیِ باسابقه و از
چهره هاي فرهنگی و علمیِ نخبه ي جبهه ي انقلاب است که فعالیت هاي فرهنگیِ خود را از سردبیري و مدیرمسئولی

چندین نشریه فرهنگی اجتماعی در دهه 70 آغاز کرده است.

نماینده مردم سردشت در مجلس یازدهم گفت: وزیر
پیشنهادي فرهنگ از فعالان فرهنگی، رسانه اي و سیاسیِ
باسابقه و از چهره هاي فرهنگی و علمیِ نخبه ي جبهه ي
انقلاب است که فعالیت هاي فرهنگیِ خود را از سردبیري و
مدیرمسئولی چندین نشریه فرهنگی اجتماعی در دهه 70

 
آغاز کرده است. 

به گزارش ایلنا، کمال حسین پور در نشست علنی امروز (سه شنبه 2 شهریورماه) مجلس شوراي اسلامی در جریان بررسی صلاحیت
محمدمهدي اسماعیلی وزیر پیشنهادي فرهنگ و ارشاد اسلامی دولت سیزدهم در موافقت با برنامه هاي وي با تاکید بر اهمیت حوزه
فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: سخنم را با فرمایشی از پیشواي متقیان، حضرت علی علیه السلام آغاز مـی کـنم. آن حضرت خطاب به
مالک اشتر می فرمایند: «در کار کارگزارانت بنِگر و آنان را نه به سببِ دوستی، بلکه پس از آزمایش و امتحان و با مشورت با دیگران به

 
کار بگیر، کارگزارانت باید با تجربه، محجوب و با اصالت باشند.» 

وي ادامه داد: پیام انتخابات شورانگیز و حماسی 28 خرداد بسیار صریح و روشن بود و این انتخابات که نمـادي از مردم سالاري دینی
و نمونه اي بارز از اراده جمعی مردم براي تغییر وضعیت نابسامان موجود و بهبود شرایط اقتصادي، معیشتی، اجتماعی و فرهنگـی از
طریـق صندوقهاي رأي بود؛ به راستی که پیروز این انتخابات مردم شریف ایران بودند که نشان دادند از دولت هاي کدخدا باور و
غرب گرا خسته اند و دولتی خداباور و خودباور و مردمی می خواهند. نشان دادند که دیگر تاب سستی، فساد، تبعیض، رانت خواري و
نگاهِ به بیرون را ندارند و دنبال تغییر روند و وضعیت موجود هستند. پیام انتخابات، مُهر پایانی بود بر تمام تفکّراتی که غرب را نجات

 
بخش می دانست. 

نماینده مردم سردشت و پیرانشهر در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: فرهنگ زیربناي توسعه پایدار و تقویت کننده هُویّت جامعه
است، انقلاب شکوهمند اسلامی، خاستگاهش فرهنگی بود و در جبهه فرهنگی دشمنان زیادي داشته و دارد؛ متأسفانه در حوزه
فرهنگ در هشت سال گذشته، کشور عزیز اسلامی مان دچار چالش هاي متعددي شد و سیاستگذاريِ غلط در این حوزه، عدم
هدفگذاري متناسب با سیاست هاي کلانِ جامعه، نگرشِ دستورالعملی در حوزه ي فرهنگ، کم توجهی به تکنولوژي هاي در حال رشد

 
فرهنگی و مدیریت نادرست ، مشکلاتی را براي کشور به وجود آورد. 

حسین پور یادآور شد: خوشبختانه رئیس جمهور عزیز ، با درك صحیح از وضعیت فرهنگی کشور و شناخت کامل چالش هاي
فرهنگی، وزیري کارآمد را براي این وزارتخانه به مجلس معرفی کرده است؛ اسماعیلی از فعالان فرهنگی، رسانه اي و سیاسیِ باسابقه و
از چهره هاي فرهنگی و علمیِ نخبه ي جبهه ي انقلاب است که فعالیت هاي فرهنگیِ خود را از سردبیري و مدیرمسئولی چندین



 
نشریه فرهنگی اجتماعی در دهه 70 آغاز کرده است. 

وي افزود: اسماعیلی از جمله مدیران تحول گرايِ راهبرديِ سازمان صداوسیما است که به عنوان مجري طرحِ نظامِ جامعِ ارزیابی
تولیدات صداوسیما، مدیریت مرکزِ افکارسنجیِ سازمان، مدیرکل ارزیابی برنامه هاي تولیدي سیما و مؤسس قرارگاه رسانه ي سازمان
نوید بخش تحول در رادیو و تلویزیون بوده است؛ اسماعیلی داراي مدیریت میدانی و روحیه جهادي است. ایشان شخصیتی با کارنامه
اي درخشان و با برنامه است. ایشان با بدنه وزراتخانه و حوزه فرهنگ و ارشاد آشنایی کاملی داشته و بر مختصّات این وزارتخانه اشِراف
کامل دارد و در تدوین برنامه مفصّل خود که به مجلس ارائه شده، بر فرهنگ عمومی تأکید کرده و به آسیب شناسی از حوزه هاي

 
مختلف فرهنگی و هنري پرداخته و راه کارهایی را براي بهِینه سازي این موارد ارائه کرده است. 

عضو کمیسیون عمران مجلس یادآور شد: در جاي جاي برنامه ایشان بر رسیدگی به وضع معیشتی هنرمندان، تقویت صندوق هنر و
پرهیز از تصّدي گري دولتی و پرداختن به امور نظارتی، هدایتی و حمایتی آن تاکید شده است و براي تحقق اهداف مد نظر در حوزه
فرهنگِ عمومی، به صورتی دقیق، در مورد برنامه زمانی و حتی نهادهاي مجري صحبت شده و فردي متعهد، متخصص، با ذکاوت ،
خوش فکر ، معتقد به چند صدایی در رسانه ها، توانا در جذب منابع مالی براي وزارت متبوع و داراي نقشه راه است و برنامه هاي او
مُنطبِق و همسو با سیاست هاي کلی نظام و اسناد بالادستی است. در برنامه هاي ایشان چالش ها و مشکلات موجود در حوزه هاي
هنرهاي نمایشی، موسیقی، سینما، کتاب، مطبوعات و فرهنگ عمومی توصیف و راهکارهایی براي رسیدن به وضع مطلوب ارائه شده

 
است. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه ضرورت ایجاد کرسی هاي آزاداندیشی از برنامه هاي دکتر اسماعیلی است تا کسی از
بیان نقد سازنده و مُنصِفانه واهمه نداشته باشد، گفت: واقعیت این است که امروز وضعیت وزارتخانه هاي کشور چندان مناسب نیست و
مردم نیز وضعیت خوبی ندارند. نرخ تورم بالاست، مشکلات معیشتی امان مردم را بریده است، وضعیت اشتغال جوانان مناسب نیست،
کشور با کسري بودجه دست به گریبان است و ویروس کرونا همه چیز را تحت تأثیر قرار داده است و کروناي بی مدیریتی و بی
برنامگی نیز مزید بر علت شده است. بزرگواران نباید دولت را معطّل کرد، باید هر چه زودتر کابنیه دولت تحول آفرین براي حل
مشکلات مردم شکل بگیرد لذا از همکاران عزیزم انتظار دارم کـه در راستاي فرمایشات مقام معظم رهبري، دولت و کابینه جدید را

 
یاري کنند و به وزراي پیشنهادي اعتماد کنند. 

وي گفت: ان شاء االله با توکل بر خدا و با رأي بالایی که مجلس به آقاي محمد مهدي اسماعیلی وزیر پیشنهادي وزارت فرهنگ و
ارشاد اسلامی می دهد، نظام عزیز اسلامی به سمت اهداف عالی و مترقی خود در حوزه فرهنگ و ارشاد اسلامی با سرعتی بیشتر
حرکت خواهد کرد و امیدواریم ایشان هم با تعامل با مجلس و نمایندگان و انتخاب همکارانی قوي و تصمیم گیري مدبرانه و توجه

 
ویژه به نقش و مشارکت مردم در چهارچوب هاي کلیشه اي وزارت فرهنگ و ارشاد حرکت کند. 

انتهاي پیام/



2 تن از مدیران کل در استان فارس به اتهامات مالی بازداشت شدند

منبع: تسنیمشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/06/02

گروه استان ها- رئیس کل دادگستري استان فارس گفت: دو تن از مدیران کل مجموعه اجرایی استان با اتهامات مالی و به
دستور مقام قضایی بازداشت شدند.

گروه استان ها- رئیس کل دادگستري استان فارس گفت:
دو تن از مدیران کل مجموعه اجرایی استان با اتهامات
مالی و به دستور مقام قضایی بازداشت شدند. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از شیراز، به نقل از روابط
عمومی دادگستري فارس، حجت الاسلام والمسلمین
سیدکاظم موسوي با اعلام این خبر اظهار داشت: مدیران
دستگیر شده در راستاي مبارزه با فساد و با هوشیاري

 
سربازان گمنام امام زمان(عج) بازداشت شدند. 

رئیس کل دادگستري استان فارس با بیان اینکه مدیران بازداشت شده در حوزه اشتغال و سرمایه گذاري داراي مسئولیت بودند گفت:
طبق مستندات ارائه شده توسط ضابطان، متهمان در راستاي وظایف شغلی خود و انجام امور حمایتی و پیمانکاري اقدام به اخذ مبالغ

 
میلیونی در قالب رشوه کرده اند. 

 
وي تصریح کرد: متهمان هم اکنون با قرار مناسب قضایی در راستاي تکمیل تحقیقات در بازداشت به سر می برند. 

 
جزئیات دستگیري یکی از عوامل شهادت مأمور نیروي انتظامی در خمین اعلام شد 

 
ادامه دستگیري ها در پرونده تخلفات مالی شهرداري گناوه/شهردار گناوه بازداشت شد/ متهمان به 4 نفر رسید 

یک مدیر استانی در فارس به اتهام اخذ رشوه بازداشت شد



«عبدالملکی» می تواند به وضعیت نابسامان صندوق بازنشستگی سامان دهد

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/06/02

نماینده مردم ایلام در مجلس گفت: ما سه معضل اساسی مبنی بر بیکاري، وضعیت اسفبار اقشار آسیب پذیر و نابسامانی در
صندوق هاي بازنشستگی را داریم که عبدالملکی می تواند این مشکلات را حل کند.

علی اکبر بسطامی در جلسه علنی امروز مجلس شوراي
اسلامی در موافقت با گزینه پیشنهادي وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی، گفت: یکی از اولویت هاي اصلی ما باید
بهبود وضعیت اشتغال و معیشت مردم به ویژه اقشار آسیب
پذیر جامعه باشد که مخاطب اصلی این برنامه وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی است. 

وي بیان کرد: ما سه معضل اساسی مبنی بر بیکاري،
وضعیت اسفبار اقشار آسیب پذیر و نابسامانی در صندوق

 
هاي بازنشستگی را داریم که عبدالملکی به خوبی می تواند این مشکلات را حل و فصل کند. 

نماینده مردم ایلام در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: وزیر پیشنهادي تعاون، کار و رفاه اجتماعی سابقه بسیار خوبی در ایجاد

 
اشتغال و کارآفرینی دارد و تسهیلات و تجربیات وي هم بسیار ارزنده است. 

بسطامی تاکید کرد: عبدالملکی ید طولایی در کارهاي اجتماعی و خدمت گزاري به محرومان دارد و شب و روز در کنار مردم و

 
محرومان بوده است. 

وي با بیان اینکه وزیر پیشنهادي تعاون، کار و رفاه اجتماعی پرورش یافته مکتب امام (ره) است، گفت: حجت االله عبدالملکی به
وظایف وزارتخانه تعاون، کار و رفاه اجتماعی کاملاً اشراف دارد و داراي تجربیات گران سنگی در عرصه هاي مختلف است.



فیلم| پاي درددل هاي یک کارآفرین/ چرا دامداري برتر به خرابه تبدیل شد؟

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/06/02

فیلم| پاي درددل هاي یک کارآفرین/ چرا دامداري برتر به خرابه تبدیل شد؟ دامدار نمونه سال 1392 به هواي ایجاد اشتغال
و کارآفرینی همه دارایی و حتی خانه خود (...)

فیلم| پاي درددل هاي یک کارآفرین/ چرا دامداري برتر به خرابه تبدیل شد؟ دامدار نمونه سال 1392 به هواي ایجاد اشتغال و

 
کارآفرینی همه دارایی و حتی خانه خود (...) 

 
فیلم| پاي درددل هاي یک کارآفرین/ چرا دامداري برتر به خرابه تبدیل شد؟ 

دامدار نمونه سال 1392 به هواي ایجاد اشتغال و کارآفرینی همه دارایی و حتی خانه خود را در تهران فروخت تا در زنجان براي
جوانان جویاي کار و بیکاران اشغال ایجاد کند اما عدم حمایت مسؤولان و مشکلات سرمایه در گردش و سنگ اندازي بانک عامل باعث

 
شد تا دامداري وي این روزها به خرابه اي تبدیل شود. 

به گزارش آراس به نقل از فارس از زنجان، دامدار نمونه سال 1392 به هواي ایجاد اشتغال و کارآفرینی همه دارایی و حتی خانه خود
را در تهران فروخت تا در زنجان براي جوانان جویاي کار و بیکاران اشغال ایجاد کند، اما عدم حمایت مسؤولان و مشکلات سرمایه در

 
گردش و سنگ اندازي بانک عامل باعث شد تا دامداري وي این روزها به خرابه اي تبدیل شود. 

انتهاي پیام/2308/ق/م



70 درصد بنگاه هاي بزرگ دولتی یا عمومی هستند/ سهم یک سوم رشد از

بهره وري محقق نشد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/06/02

 به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، پانزدهمین
عصرانه بهره وري انجمن بهره وري ایران امروز با حضور جمعی از صاحبنظران برگزار شد که به بیان دیدگاه هاي خود در زمینه «بهره

 
وري در بخش دانشگاه و آموزش عالی، چالش هاي اساسی و راهکارها» پرداختند. 

علینقی مشایخی، استاد مدیریت دانشگاه صنعتی شریف، سعید سمنانیان، رییس اسبق و استاد فیزیولوژي دانشگاه تربیت مدرس،
جعفر توفیقی، رئیس پژوهشکده نفت، مدرس دانشگاه و وزیر اسبق علوم، تحقیقات و فناوري، غلامرضا گرایی نژاد،کارشناس ارشد
مرکز پژوهش هاي آینده نگري و مدیر سابق امور آموزش عالی سازمان برنامه و بودجه، محسن محمدي، مدیر توسعه کسب و کار

 
گروه ایران تلنت از میهمانان این نشست بودند. 

 
سید حمید کلانتري مدیرعامل انجمن بهره وري ایران نیز مدیریت این نشست را برعهده داشت. 

در ابتداي نشست، سید حمید کلانتري، مدیر عامل انجمن بهره وري ایران، گفت: یکی از مسائل اصلی که قطعا همه بر آن باور داریم،
این است که نقش سرمایه انسانی و منابع انسانی در توسعه مهم است. هر اندازه منابع انسانی فرهیخته تر، کارآمدتر و خلاق تر بوده و
مرتبط تر با نیازهاي جامعه آموزش دیده باشد، می تواند نقش موثرتري را در توسعه کشور و مدیریت ها اعم از مدیریت اجرایی،
مدیرت سازمان ها، نهادهاي اقتصادي و خدماتی در بخش هاي مختلف اقتصادي ایفا کنند. در بهره وري نیز دو عامل به صورت ویژه
مدنظر قرار می گیرد؛ یکی بهره وري نیروي کار و دیگري بهره وري سرمایه که در کنار آنها سایر عوامل تولید هم مورد توجه قرار می

 
گیرد. بهره وري نیروي انسانی حتی می تواند بهره وري سرمایه را هم تغییر دهد. 

وي افزود: طی سه برنامه توسعه چهارم، پنجم و ششم توسعه مقرر بوده است، حدود یک سوم از رشد اقتصادي از محل بهره وري
حاصل شود، به جز برنامه چهارم که بخشی از هدف آن در بهره وري محقق شد، در برنامه پنجم و برنامه ششم رشد بهره وري منفی
بوده است. در میانگین 40 ساله نیز متوسط رشد بهره وري، معادل صفر بود. این موضوع جاي نگرانی دارد، چرا که دو  بعد توسعه
GDP  و توسعه اقتصاد کشور، یکی افزایش سرمایه گذاري و دیگري افزایش بهره وري است و بهره وري باید حدود 30 درصد اقتصاد

 
را باید تامین می کرد، اما نتوانستیم از آن به خوبی بهره برداري کنیم. 



کلانتري تاکید کرد: یکی از مسائل اصلی که در این زمینه وجود دارد، موضوع منابع انسانی و نظام تعلیم و تربیت کشور است که در

 
دو بخش اصلی، یعنی آموزش و پرورش و دوم آموزش در دانشگاه ها و نظام آموزش عالی باید آنها را مدنظر قرار داد. 

وي در ادامه به بیان پرسش هایی در این زمینه پرداخت و گفت: چرا دانش و علم به توسعه منجر نمی شود؟ چرا فارغ التحصیلان
دانشگاهی، فارغ التحصیلان خلاقی نیستند و قدرت حل مساله را ندارند؟ و بخشی دیگر از فارغ التحصیلان هم در ایران نمی مانند، در

 
حالی که نیروهاي با استعدادي هستند، ولی در خارج از کشور از آنها استفاده می شود و در آنجا خدمت می کنند. 

 
رتبه 143 ایران در شاخص علم و توسعه 

مدیرعامل انجمن بهره وري ایران تصریح کرد: بر اساس گزارش معتبري که در کتابی با عنوان «توسعه» منتشر شده است، ایران رتبه
143 در بین 146 کشور در شاخص تبدیل علم به توسعه دارد که رتبه ایران در این زمینه بسیار پایین است و باید این پرسش را

 
مطرح کرد که با وجود منابع فراوان و نرخ قابل توجه فارغ التحصیلان چرا واقعا در ایران علم به توسعه منجر نمی شود؟ 

 
جعفر توفیقی، رئیس پژوهشکده نفت، مدرس دانشگاه و وزیر اسبق علوم، تحقیقات و فناوري، به بیان دیدگاه هاي خود پرداخت. 

وي گفت: ایجاد دسترسی فراگیر مردم به آموزش عالی به عنوان مهم ترین ابزار تشکیل سرمایه هاي انسانی در کشور، ایفاي نقش در
سیاست پژوهشی و تصمیم سازي براي دولت ها، مجالس و سایر بخش ها به منظور سیاستگذاري و حکمرانی خوب در تحقق توسعه
پایدار، توسعه دهنده روحیه خلاقیت و نوآوري در دانش آموختگان و تربیت پژوهشگرانی در تراز جهانی توسعه پایدار، تامین کننده
دانش و فناوري هاي مورد نیاز بخش هاي مختلف اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی (دانشگاه کارآفرین نسل سوم) و همکار راهبردي
صنعت در شناسایی چالش ها و ارائه راه حل هاي فناورانه و پاسخگو به نیازهاي محلی و ملی برخی از ویژگی هاي دانشگاه در تراز

 
جهانی است. 

 
راهکارهاي ارتقاي بهره وري آموزش عالی با تمرکز بر نظام عرضه و نظام تقاضا 

وزیر اسبق علوم، تحقیقات و فناوري در ادامه به بیان راهکارهاي ارتقاي بهره وري آموزش عالی با تاکید بر نظام عرضه پرداخت و
گفت: ساماندهی گسترش آموزش عالی در تعامل نزدیک با جامعه و بازار کار، بازنگري در روش هاي برنامه ریزي آموزشی و درسی
مبتنی  بر  نیازسنجی و تحلیل بازار کار با تاکید بر میان رشته اي ها، ایجاد موازنه در توانمندي ها و شایستگی هاي دانشی، مهارتی و
بینشی دانشجویان و دانش آموختگان و پرورش روحیه کارآفرینی، خلاقیت و نوآوري در دانشجویان بخشی از این راهکارها در این

 
زمینه است. 

جعفر توفیقی به راهکارهاي ارتقاي بهره وري آموزش عالی با تاکید بر نظام تقاضا نیز اشاره کرد و گفت: برگزاري رویدادهاي تقاضاي
فناوري توسط صنایع مختلف (Reverse Pitch) ، توسعه بازار براي کالا و خدمات نوآورانه داخلی، تقویت نظام استاندارد کالا و
خدمات (تحریک تقاضاي دانش و فناوري)، توانمندسازي و ارتقاي جایگاه بخش خصوصی در اقتصاد (رقابت) و توسعه کارآفرینی و

 
صنایع دانش بنیان (نظام یادگیري فناوري و خلق درون زاي فناوري) نیز می تواند به ارتقاي بهره وري آموزش عالی کمک کند. 

سپس محسن محمدي، مدیر توسعه کسب و کار گروه «ایران تلنت» به بیان دیدگاه هاي خود در زمینه نرخ بیکاري و مشاغل بیکاري
در ایران کرد و گفت: تعادل بین فارغ التحصیلان دانشگاه ها با بازار کار مرتبط با رشته هاي تحصیلی وجود ندارد و همان گونه که در

 
نمودار زیر مشخص است، بیشترین نرخ بیکاري مربوط به فارغ التحصیلان کارشناسی بوده است. 



 
 

وي در ادامه به فعالیت هاي انجام شده براي بهبود اشتغال پذیري و اشتغال در ایران اشاره کرد و گفت: ایجاد مراکز رشد دانشگاه ها،
مراکز ارتباط با صنعت، مراکز آموزش آزاد در دانشگاه ها، مدارس اشتغال در دانشگاه ها، مدارس اشتغال دانشگاه ها، مراکز آموزش
فنی و حرفه اي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سامانه ساتع (سامانه اجرایی تقاضا و عرضه پژوهش و فناوري) وزارت عتف، مراکز
هدایت شغلی و کاریابی سازمان پژوهش هاي علمی و صنعتی ایران، سامانه ملی کارآموزي سازمان پژوهش هاي علمی و صنعتی
ایران، سامانه ساجد (سامانه ارتباط جامعه و صنعت با دانشگاه) وزارت عتف، سامانه کارورزي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و طرح

 
«هم صدا» اتاق بازرگانی از اقداماتی بوده است که در این زمینه صورت گرفته است. 

 
 

 
 



مدیر توسعه کسب و کار گروه ایران تلنت به عوامل موثر در اشتغال پذیري از جمله استعداد و عوامل محیطی، مهارت فنی و مهارت
نرم و انگیزه، سطح رقابت و فرآیند جذب اشاره کرد و گفت: بحران اقتصادي، تورم بالا، کاهش ارزش پول، تحریم ها و عدم ارتباط
موثر با بازار بین المللی، عدم وجود یکپارچگی در برنامه ریزي و اجراي سیاست هاي کلان کشور مانند اینکه سیاست ها در زمینه
اشتغال و آموزش هاي آکادمیک یکپارچه نیست، عوامل فرهنگی مانند مدرك گرایی پر رنگ تر از مهارت آموزي، وابستگی مالی
دانشگاه ها به دولت، قوانین دست و پا گیر براي فعالیت بخش خصوصی، ورود دولت به اجرا و موازي کاري ارگان هاي مختلف از

 
عوامل مختلفی هستند که در عدم اشتغال پذیري موثر هستند. 

 
ارتباط مستقیم آموزش عالی با حکمرانی 

علینقی مشایخی، استاد مدیریت دانشگاه صنعتی شریف دیگر سخنران پانزدهمین نشست عصرانه بهره وري انجمن بهره وري ایران

 
بود. که به بیان دیدگاه هاي خود در زمینه بهره وري در دانشگاه و نظم آموزش عالی پرداخت. 

وي گفت: آموزش عالی بخشی از نظام اقتصادي و اجتماعی ما است، فرض کنید آموزش عالی، خروجی هایش با سنجه هایی که
تعیین می کنیم، خیلی خوب باشد ولی نظام اقتصادي، سیاسی و  اجتماعی ما توان جذب و استفاده از آنها را نداشته باشد، آن وقت
این خروجی ها الان به بازار جهانی وصل می شوند. یعنی الان جمع آوري نیروهاي ماهر و متخصص دارد جهانی می شود، بسیاري از
کشورها در جهت جذب نیروها و سرمایه هاي انسانی تسهیلات فراهم می کنند، فرض کنید به فارغ التحصیلان خوب بورس تحصیلی
می دهند تا به آنجا بروند و ادامه تحصیل دهند و در نهایت هم جذب همان جامعه شوند، یا به افرادي که مهارت دارند مثل پرستاران

 
و تکنسین ها. 

این استاد دانشگاه ادامه دارد: به خصوص که رشد جمعیت بعضی از کشور هاي صنعتی و پیشرفته هم تقریبا متوقف شده و اینها نیاز
به یکسري نیروهاي ماهر دارند. بنابراین آموزش عالی جزئی از یک سیستم کلی تري است که اگر بخواهم دو بخش از آن را باز کنم

 
یکی از آن دو بخش را اسمش را می گذارم نظام حکمرانی. 

به گفته وي، این نظام حکمرانی شامل جنبه ها و زیر بخش هاي سیاسی، اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی بوده و این عوامل همه روي
همدیگر اثر دارند. یعنی ما حوزه حکمرانی مان بر روي نظام اقتصادي و سیاسی آن و اقتصادمان بر سیاست و جامعه مان اثرگذار است
و همه این عوامل روي نخبگان و پرورش یافتگان آموزش عالی مان اثر دارد. یعنی اگر آموزش عالی کشور مطلوب و خوب کار کند و

 
آنها وضع شان مختل باشد، این افراد از ایران می روند، کما اینکه بسیاري از فارغ التحصیلان خوب ما به خارج از کشور می روند. 

مشایخی تاکید کرد: اگر اثربخشی آموزش عالی با نظام حکمرانی و زیر بخش هایشان درست نباشد، امکانی براي ایجاد اثربخشی وجود
ندارد. مگر اینکه ما به گونه اي دیگر به آموزش عالی نگاه کنیم. نمی خواهم مسائل آموزش عالی را برون فکنی کنم، اصلا مساله این
نیست. ولی آموزش عالی مثل این می ماند که یک موتور قوي را بگذارید در خودرویی که جعبه دنده آن معیوب است، زیرساخت و

 
فونداسیون آن مساله دار است و تایرهایش مسئله دارد این خودرو یا موتور را داغان می کند و یا موتور به بیرون  پرت می شود. 

این استاد دانشگاه با بیان این پرسش که چرا رشد بهره وري طی 40 سال صفر بوده است، خاطرنشان کرد: مدیریت کلان و سیاست
کلان کشور در این امر دخیل هستند. اگر در سیاست کلان کشور درست عمل نکنیم، بالندگی، رشد و توسعه در کشور درست نمی

 
شود. 



وي افزود: اگر شرایط مالی کشور و مدیریت ها و سیاستگذاري ها درست تنظیم نشود، بهره وري درست نمی شود. مدیران در بنگاه
هاي بزرگ اقتصادي، در  میزان بهره وري اثرگذار هستند، از آنجایی که آمارها نشان داده که 70 درصد از دارایی هاي مولد کشور در

 
 این بنگاه ها متمرکز هستند، به ویژه اینکه این بنگاه هاي بزرگ یا دولتی و یا عمومی هستند. 

مشایخی در ادامه گفت: نحوه نگرش مدیران؛ اینکه آیا گرایش سیاسی دارند و یا ندارند نیز در میزان بهره وري کشور تاثیر به سزایی
دارد. یکی از شاگردان من مدیر شستا بود. از مدیریت آنجا به گفته خودش به علت دستورات متعددي که براي تعویض مدیران زیر
بخش صادر می شد و او مجبور بود  این تغییرات را اعمال کند، انصراف داد. اگر در سازمانی تغییراتی اعمال شود، زمانی می برد تا

 
بهره وري در آن بخش حاصل شود و با تغییرات پی در پی در بلند مدت، بهره وري حاصل نمی شود. 

وي درباره ارتقاي بهره وري در نظام آموزش عالی تصریح کرد: باید بخش هاي اقتصادي با بهره وري بالا مدیریت و اداره شود، سپس
سرمایه گذاري ها ایجاد شده و مشاغل مرتبط حاصل و ایجاد شوند. در نتیجه اینکه آموزش عالی تا چه اندازه به مدیرت کلان،

 
مدیریت سرمایه اي، دستگاه هاي عمومی و دولتی وابسته هستند، در اینجا مشخص خواهد شد. 

 
اولویت فن آموزي باشد، نه مدرك گرایی 

استاد دانشگاه صنعتی شریف تاکید کرد: باید براي فارغ التحصیلان بستر لازم فراهم شود، متاسفانه امروزه فارغ التحصیلان جایی براي
جذب ندارند. واقعیت این است براي ایجاد تحولات در بخش آموزش عالی باید تغییراتی در نظام حکمرانی به وجود آورد تا بستر

 
اثربخش براي آموزش عالی فراهم شود. الان متاسفانه مدرك گرایی زیاد شده، در حالی که مدارس فن آموزي باید گسترش یابد. 

وي تصریح کرد: یک وقتی بود که مدرسه تکنیکال نفیسی ایجاد شده بود که می گفتند مهندسان تکنسین و یا مهندسان عملی
تربیت می کند. دانشجویان آنجا به شدت اعتراض کردند که مهندسی عملی و تکنسین چیست؟ ما می خواهیم مهندس درجه یک
بشویم اما حالا که مهندسان درجه یک بیکارند، یک بازسازي باید انجام شود. کارایی اصلی جامعه را چطور باید اصلاح کرد، آن را در

 
آموزش عالی چطوري باید توسعه دهیم، ما چه زمینه هایی از آموزش عالی را می خواهیم تا این موضوع توسعه پیدا کند؟ 

وي با طرح این موضوع که در بخش آموزش عالی این بحث را چگونه باید توسعه دهیم، گفت: فقط به سطح خرد و آموزش عالی
کفایت نکنیم، بلکه چرخه نظام آموزش نیز باید در سطح بالاتر اصلاح شود و آموزش عالی همراه با آموزش عملی باشد و تاثیر پذیري
این دو همراه با هم مشخص و نمایان شود. به دنبال آن مهارت فنی و تخصصی آن نیز افزایش می یابد و فهم اجتماعی بالاتر می رود
و در ادامه جامعه اي فهیم تر خواهیم داشت. اگر به دینامیک آموزش عالی توجه کنیم و به مدیریت کلان توجه نکنیم، بعید می دانم

 
آموزش عالی به تنهایی بتواند کاري را انجام دهد که بستر حرکت بعدي را بسازد. 

 
بهره وري مرکز گفتگوهاي آموزش عالی باشد 

در ادامه غلامرضا گرایی نژاد،کارشناس ارشد مرکز پژوهش هاي آینده نگري و مدیر سابق امور آموزش عالی سازمان برنامه و بودجه، به
بیان توضیحات خود در زمینه بهره وري در آموزش عالی پرداخت و گفت: بهره وري باید جزو مباحث مهم و مرکزي گفتگوهاي

 
آموزش عالی قرار گیرد. 

وي تاکید کرد: این گفتگوي بخشی، بدون کاربرد ابزارهاي اندازه گیري مناسب و مورد تفاهم، به ناهماهنگی در سیاست گذاري منجر
می شود. دشواري غیرقابل انگار اندازه گیري بهره وري در آموزش عالی نمی تواند بهانه کنار گذاشتن اصل آن شود. تحلیلگران باید



این نکته مهم را همواره در نظر داشته باشند که هر اندازه هم شاخص بهره وري مناسبی را استفاده می کنند، این شاخص به تنهایی
براي ارزیابی موسسه یا بخش آموزش کفایت ندارد و در کنار آن باید از شاخص هاي دیگري نیز براي رصد و پایش کیفیت آموزش

 
عالی استفاده کرد. 

گرایی نژاد خاطرنشان کرد: طبق نمودارهاي زیر تعداد دانشجویان کشور از نزدیک 5 میلیون نفر به حدود 2.3 میلیون نفر و سهم

 
دانشجویان کاردانی (تربیت تکنسین یا رده میانی بازار کار) به شدت کاهش یافته است. 

 
 

مدیر سابق امور آموزش عالی سازمان برنامه و بودجه، چند توصیه سیاستی براي بخش دولتی و غیر دولتی بیان کرد و گفت: در بخش
غیردولتی، کاهش بهبود شاخص نسبت دانشجو به هیات علمی بیشتر از عامل غیربرنامه اي و اجباري محیطی یعنی کاهش تقاضا
نشات گرفته است، به شاخص هاي کیفی با توجه به استانداردها توجه شود.  بخش متکی به شهریه (به ویژه دانشگاه هاي آزاد اسلامی
و پیام نور) به افزایش بهره وري سرمایه، از جنبه مولدسازي دارایی ها توجه کنند، ساماندهی موسسات، با دیدگاه منطقه اي و آمایشی
همچنان یک اولویت است و  در سیاست هاي برنامه اي حمایت از موسسات غیردولتی با لحاظ شاخص هاي کیفی و بهره وري مورد

 
نظر قرار گیرد. 

وي در ادامه به بیان توصیه هاي خود در بخش دولتی پرداخت و گفت: توجه به مقیاس اقتصادي فعالیت و تداوم اجراي ساماندهی
موسسات آموزش عالی (کارایی)، توجه به ماموریت گرایی و ماموریت تربیت تکنسین در آموزش عالی (اثربخشی) و نقش پذیري
منطقه اي و توجه به برنامه ریزي آمایش در آموزش عالی (اثربخشی) و اولویت تقاضا محوري در پذیرش دکتري تخصصی در این

 
زمینه ضروري است. 

 
توجه به بهره وري در آموزش عالی در دو بخش کلان و خرد 

در ادامه، سعید سمنانیان، رییس اسبق و استاد فیزیولوژي دانشگاه تربیت مدرس، در ابتدا به اصل سی ام قانون اساسی اشاره کرد و
گفت: بر اساس اصل سی ام قانون اساسی «دولت موظف است وسایل آموزش و پروش رایگان را براي همه ملت تا پایان دوره متوسطه

 
فراهم آورد و وسایل تحصیلات عالی را تا سرحد خود کفایی کشور به طور رایگان گسترش دهد». 

وي با اینکه بهره وري در حوزه آموزش عالی به دو بخش اصلی حوزه کلان و خرد به شرح زیر تقسیم می شود، تصریح کرد: در حوزه



کلان، ریل گذاري صحیح در آموزش عالی، حرکت با سرعت و شیب مناسب در روي ریل صحیح، سیاست هاي موثر تضمین کیفیت،
اعتبارات مکفی، توسعه کیفی 2000 واحد دانشگاهی، 340 دانشگاه غیر انتفاعی و 1.5 میلیون صندلی خالی (دانشگاه آزاد، ...) اهمیت

 
دارد. 

این استاد دانشگاه گفت: در زمینه بهره وري در حوزه خرد و موسسات آموزش عالی، کارآیی و بهره وري یک عضو هیات علمی مطرح
است. حوزه خرد، پشتیبانی پرسنلی، تکنسین آزمایشگاه، دانشجویان تحصیلات تکمیلی، دانشجویان پسادکتري، دستیار

 
پژوهشی،گرنت هاي پژوهشی، تجهیزات آزمایشگاهی، تقاضاي پژوهشی دستگاه ها و نظام انگیزشی را شامل می شود. 

وي تصریح کرد: از آنجایی که صنعت آموزش عالی در جهان به سرعت در حال تغییر است، آموزش عالی همانند دیگر نهاد هاي

 
فرهنگی به تغییرات در سیستم به کندي پاسخ می دهد. 

 
فناوري فرصتی براي ارتقاي بهره وري آموزش عالی 

 سمنانیان در پایان صحبت هاي خود به بیان راهکارهاي افزایش بهره وري در آموزش عالی پرداخت و گفت: تکنولوژي هاي جدید
براي سرعت بخشی به فراگیري محصلین ( discussion forum, chat, messages and social media)، فراگیري و
آموزش تعاملی، طراحی سرفصل هاي جدید مبتنی بر نیاز اجتماع، بهره گیري از فناوري هاي دیجیتال، بالابردن دسترسی به علوم،
کلاس هاي دیجیتال، بهره گیري از تست و پرسش و پرسشنامه برخط، دسترسی آسان به اطلاعات، همه جا و در همه زمان، دسترسی
دیجیتال به اخبار، مقالات، کتب و مجلات و گزارش دهی و پیش بینی با طراحی منحنی هاي مربوط از راهکارهاي موثر در این زمینه

 
به شمار می آید. 

در پایان نیز مدیرعامل انجمن بهره وري ایران با بیان اینکه نکات و دیدگاه هاي مطرح شده بسیار مفید و سازنده بود که می تواند
مبناي نشست ها و گفتگوهاي آینده در مقوله مهم بهره وري در نظام آموزش عالی باشد، با جمع بندي موضوعات مطرح شده،
خاطرنشان کرد: عوامل مختلفی از جمله دولت، خود دانشگاه، اساتید، دانشجویان، نظام آموزش و محتوا، تقاضاي بازار کار، منابع مالی،
عوامل واسطه اي، نظارت، ارزیابی و استاندارد و همچنین جامعه و فرهنگ در آموزش عالی موثر هستند که به منظور ارتقاي بهره وري

 
در دانشگاه ها و آموزش عالی باید هر یک از آنها مورد بحث و بررسی قرار گیرد. 

انتهاي پیام/ب



اطلاعیه وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی درخصوص اظهارات حجت االله

عبدالملکی؛ شفاف ترین دستگاه اجرایی کشور هستیم

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/06/02

خبرگزاري آریا - به دنبال حضور دکتر حجت االله عبدالملکی، وزیر پیشنهادي تعاون کار و رفاه اجتماعی در جلسه راي اعتماد مجلس
شوراي اسلامی و طرح سخنانی درباره «تحقق شفافیت» به عنوان محور اصلی برنامه ها، این وزارتخانه در اطلاعیه اي اعلام کرد: بستر
شفافیت و فساد ستیزي از زمان حضور محمد شریعتمداري در این وزارتخانه مهیا شده و امروز این مجموعه شفاف ترین دستگاه

 
اجرایی در کشور به شمار می رود. 

در این اطلاعیه آمده است: یکی از وعده هاي اصلی محمد شریعتمداري در زمان اخذ راي اعتماد از مجلس شوراي اسلامی در آبان ماه
1397 تحقق شفافیت و فساد ستیزي در این وزارتخانه مهم و مردمی بود که خوشبختانه در دوران سه ساله سکانداري وي، این شعار
نه تنها در عمل محقق و در همه ارکان و فعالیت ها ساري و جاري شد، بلکه به گواه ارزیابی هاي مستمر نهادهایی چون «سازمان

 
فناوري اطلاعات» و «شوراي اجرایی فناوري اطلاعات» براي دو دوره پیاپی در صدر دستگاه هاي شفاف کشور قرار گرفت. 

این اطلاعیه می افزاید: هرچند اقدامات این وزارتخانه در حوزه شفافیت بارها رسانه اي شده است اما براي اطلاع بیشتر مردم به ویژه

 
وزیر پیشنهادي تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دولت سیزدهم به بخشی از این اقدامات می پردازیم: 

این وزارتخانه با تدبیر و تاکید همواره محمد شریعتمداري و به همت و تلاش مدیران و کارکنان توانست حائز کسب رتبه اول شفافیت
بین 140 دستگاه اجرایی (دولتی و حکومتی)، رتبه اول کیفیت خدمات الکترونیک در بین 166 دستگاه و سازمان دولتی و حکومتی و

 
رتبه برتر در عملکرد سال 99 در شاخص هاي عمومی و اختصاصی در بین همه دستگاه ها در جشنواره شهید رجایی شود. 

سامانه هاي شفافیت (سامانه جامع روابط کار،تعاون،سامانه ملی اشتغال و کسب و کار، سامانه هوش تجاري (BI ) در صندوق هاي
بازنشستگی و شرکت هاي تابعه،مشاغل خانگی،... )و داشبوردهاي مدیریتی در مجموعه هاي اقتصادي تابعه و همه صندوق هاي
بازنشستگی زیرمجموعه مستقر شده است. سامانه مجامع شرکت ها و سامانه قراردادها تکمیل و تمامی قراردادهاي مربوط به معاملات
بزرگ و متوسط در آن بارگذاري شده است ، همچنین با راه اندازي سامانه اطلاعات اعضاء هیات مدیره و مدیران عامل شرکت هاي

 
تابعه صندوق ها، منتشر و به روز رسانی شده است. 

در این اطلاعیه تصریح شده است: شرکت هاي زیر مجموعه سازمان تامین اجتماعی و صندوق هاي بازنشستگی زیر نظر وزارت
تعاون،کار و رفاه اجتماعی با هدف شناسایی وزن عملیاتی و مالی شرکت ها، شناسایی ، گزینش و انتصاب مدیران متناسب با هر سطح

 
و تدوین نظام جبران خدمات و پاداش دهی منصفانه رتبه بندي و سطح بندي شده اند. 

در اطلاعیه وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی تاکید شده است: دسترسی آنلاین به مشخصات مدیران زیرمجموعه هاي وزارتخانه فراهم
شده و در سامانه هاي مربوطه مشخصات مدیران عامل، هیات مدیره ها و همه تغییراتی که در آن رخ می دهد به صورت آنلاین قابل
دسترس است، بر همین اساس اطلاعات حدود 1200 مدیر در کسوت مدیرعامل یا عضو هیات مدیره با همه ویژگی هاي سنی،

 
تحصیلی و سوابق در یک سامانه متمرکز شده است. 

در بخش پایانی این اطلاعیه آمده است: این وزارتخانه با عرضه سهام برخی شرکت هاي زیرمجموعه صندوق هاي چهارگانه در بورس

 
از جمله شستا، توانست قدم بزرگی در عرصه شفافیت بردارد و پس از سال ها از تاریکخانه خارج و به اتاق شیشه اي تبدیل کند. 

الکترونیکی کردن بسیاري از خدمات در ستاد و سازمان هاي زیرمجموعه از جمله صدور مجوزها و نسخ پزشکی و درمانی، تنقیح
بخشنامه ها از 2هزار به 60 بخشنامه و... این وزارتخانه را در صدر وزارتخانه هاي هوشمند و ارائه دهنده خدمات دولت الکترونیک قرار

 
داده است. 



بسیاري خدمات دیگر در حوزه فساد ستیزي و شفافیت انجام شده که در این مجال کوتاه امکان بازگویی همه آن ها نیست، ضمن
آرزوي موفقیت براي فردي که تصدي این وزارتخانه را برعهده می گیرد، امید می رود به یاري خداوند متعال همچنان ادامه دهنده

 
مسیر شفافیت عملی باشد. 

 
2 شهریور 1400 15:55 

 
کد خبر : 243,780 

 
کلیدواژه ها: وزیر تعاون,وزیر کار,حجت االله عبدالملکی,شفاف ترین دستگاه,دستگاه اجرایی 

نظرات بینندگان



همراهی بانک پارسیان در راه اندازي طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/06/02

خبرگزاري آریا-مجري طرح هاي اشتغالزایی بنیادبرکت در
استان البرز با اعطاي لوح سپاس از تلاش هاي جهادگرانه و
ارزشمندرییس و کارکنان شعبه هشتگرد بانک پارسیان در
راه اندازي طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت ستاد اجرایی

 
فرمان حضرت امام (ره) تقدیر کرد. 

به گزارش آریا، مهدي صبوري همچنین با اعطاي لوح
سپاس به صادق دلشاد همکار بانک پارسیان شعبه
هشتگرد، از اقدام ارزشمند این همکار در تکریم و گره

 
گشایی از مشکلات مشتریان قدردانی کرد. 

صادق دلشاد همکار بانک پارسیان شعبه هشتگرد براي
اینکه مشتري به دلیل بیماري، توانایی خروج از منزل و
حضور در شعبه را نداشت، با رعایت کلیه پروتکل هاي
بهداشتی، براي دریافت امضاهاي لازم به منزل ایشان

مراجعه کرد و صحنه زیباي بزرگ منشی و شایستگی کارکنان بانک پارسیان در خدمت رسانی وگره گشایی از مشکلات هموطنان را

 
رقم زد. 

کارکنان بانک پارسیان در سراسرکشور با وجود پاندمی کرونا، با از خود گذشتگی و ایثار و البته رعایت حداکثري پروتکل هاي

 
بهداشتی همواره تلاش می کنند که در روند ارائه خدمات به مشتریان خللی وارد نشود. 

تکریم ارباب رجوع ، وجدان کاري، صداقت ، امانت داري سر لوحه ي گفتار و کردار کارکنان این بانک قرار دارد و همواره تلاش خود را

 
در جهت جلب رضایت هموطنان به کار می گیرند. 

گفتنی است؛ در شرایط دشوار مشکلات اقتصادي ناشی از تحریم و پاندمی کرونا ، بانک پارسیان در جهت تحقق اهداف و سیاست

 
هاي مهم" اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید، و محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت اجتماعی" گام هاي بلندي برداشته است. 

گفتنی است؛ همکاري بانک پارسیان طی سال هاي 98 و 99 با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره)، موجبات ایجاد 35
هزار طرح اشتغالزایی اجتماع محور و اشتغال بیش از یکصد هزار نفر را فراهم کرده است.



دانش بومی کشور با مدیریت «زلفی گل» ارتقاء می یابد

منبع: مشرقشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/06/02

 
- سیاست 

 
خدابخشی در موافقت با وزیر پیشنهادي علوم: دانش بومی کشور با مدیریت «زلفی گل» ارتقاء می یابد 

نماینده مردم الیگودرز در مجلس شوراي اسلامی گفت: وزیر پیشنهادي
علوم، تحقیقات و فناوري قائل به استفاده از ظرفیت توان داخلی کشور و

 
ارتقاي دانش بومی است. 

به گزارش مشرق، محمد خدابخشی در جلسه علنی امروز (سه شنبه 2
شهریور ماه) مجلس در موافقت با وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و
فناوري،گفت: مسئولیت یک وزارتخانه امري بسیار مهم و یک امانتی است

 
که ما باید آن را به افرادي بسپاریم که توانایی لازم را داشته باشند. 

ببینید: فیلم/ وزیر پیشنهادي علوم: الگویم شهید چمران است وي بیان کرد: وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري، فردي صادق و

 
داراي پشتکار، امانتداري و روحیه جهادي است و توانایی کافی براي تصدي این وزارتخانه را دارد. 

نماینده مردم الیگودرز در مجلس با بیان اینکه زلفی گل داراي انسجام فکري است و قدرت برنامه ریزي و مدیریت تیمی بسیار خوبی
دارد، گفت: وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري از نظر علمی و تخصصی هم سوابق بسیار خوبی دارد و در تمام مقاطع تحصیلی

 
تدریس کرده و قطعاً می تواند در حوزه علم و فناوري به خوبی سیاستگذاري کند. 

خدابخشی افزود: یکی از مطالبات اصلی مردم ایجاد اشتغال است که این روحیه مسئولیت پذیري اجتماعی در وزیر پیشنهادي علوم،

 
تحقیقات و فناوري وجود دارد و تعاملش با نمایندگان مجلس بسیار خوب است. 

وي با بیان اینکه وزیر پیشنهادي علوم، قائل به استفاده از ظرفیت توان داخلی کشور و ارتقاي دانش بومی است، گفت: وي شخصیتی
انقلابی و بابصیرت است و ثابت کرده که فردي استکبارستیز است. در زمان فتنه 88 وي اجازه نداد که چهره هاي مسئله دار وارد

 
دانشگاه بوعلی سینا همدان شوند؛ این مسئله هم باید مورد توجه همه قرار گیرد. 

منبع: مهر



دستگیري کلاهبردار 800 میلیاردي در اصفهان / اعتراف متهم به فریب 60 نفر

منبع: موجشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/06/02

فرمانده انتظامی استان اصفهان از دستگیري فردي که با
فریب 60 نفر به سرمایه گذاري در خرید سنگ معدن بالغ
بر 800 میلیارد ریال کلاهبرداري کرده و متواري شده بود

 
خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري موج اصفهان، سردار محمدرضا
میرحیدري بیان داشت: در پی شکایت تعدادي از
شهروندان مبنی بر اینکه فردي با معرفی خود به عنوان
صاحب یک شرکت مضاربه اي با اعمال متقلبانه آنها را به

سرمایه گذاري در زمینه خرید سنگ معدن و پرداخت سود ماهانه ترغیب و پس از پرداخت چندماه سود متواري شده است موضوع به

 
صورت ویژه در دستور کار اداره مبارزه با جعل و کلاهبرداري پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان اصفهان قرار گرفت. 

وي افزود: با تحقیقات گسترده صورت گرفته توسط کارآگاهان مشخص شد این فرد با شناسایی 60 نفر از افراد متمول شهر اصفهان و

 
فریب آنها بالغ بر 800 میلیارد ریال را از آنان دریافت و پس از تخلیه منزل خود به مکان نامعلومی نقل مکان کرده است . 

فرمانده انتظامی استان اصفهان اظهار داشت: با تلاش کارآگاهان بلافاصله حساب هاي متهم مسدود و اقدامات لازم در زمینه ممنوع
الخروج شدن وي انجام و تمام اطلاعات وي در سیستم رصد هوشمندانه پلیس آگاهی قرار گرفت تا اینکه سرانجام کارآگاهان مخفیگاه

 
این کلاهبردار را در یکی از مناطق حاشیه اي شهرستان اصفهان شناسایی و طی یک عملیات ضربتی وي را دستگیر کردند. 

سردار میرحیدري عنوان داشت: متهم پس از دستگیري در تحقیقات صورت گرفته صراحتاَ به بزه ارتکابی معترف و اذعان داشت از
سال 1398 با اعتماد سازي افراد متمول آنها را به مشارکت در سرمایه گذاري خرید سنگ معدن ترغیب و با این شیوه اقدام به

 
کلاهبرداري کرده است. 

این مقام ارشد انتظامی با اشاره به تحویل متهم به مرجع قضائی گفت: نکته قابل تأمل در این پرونده این است که شکات بجاي اینکه
منابع مالی خود را در فعالیت هاي اقتصادي و تولیدي و توسعه اشتغال افراد کارآفرین سرمایه گذاري و بکار گیري کنند با طمع ورزي
براي دستیابی به سود بالاتر وجوه خود را در اختیار متهم قرار داده بودند که این موضوع می تواند یک هشدار براي این گونه افراد

باشد تا به هرکسی اعتماد نکنند.



افتتاح و بهره برداري از 38 پروژه هفته دولت در چالوس/ آب و راه مهم ترین

چالش چالوس

منبع: موجشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/06/02

فرماندار چالوس گفت: 38 پروژه با اعتبار بالغ بر 52
میلیارد تومان و اشتغال زایی 192 نفر در شهرستان

 
چالوس در هفته دولت به بهره برداري می رسد. 

به گزارش خبرگزاري موج مازندران، سید رسول حسینی
در نشست خبري با خبرنگاران که به مناسبت هفته دولت
برگزار شد، اظهار داشت: 38 پروژه با اعتبار بالغ بر 52
میلیارد تومان و اشتغال زایی 192 نفر در شهرستان

 
چالوس در هفته دولت به بهره برداري می رسد. 

وي با اشاره به اجراي 30 برنامه حاشیه اي فرهنگی و
اجتماعی در هفته دولت، ادامه داد: ارتباط با جوانان و
تشکل ها، نویسندگان و هنرمندان از برنامه هاي هفته

 
دولت است 

فرماندار چالوس گفت: آب و راه مهم ترین چالش شهرستان است که تلاش شد با اعتبارگذاري در بودجه تملک و دارایی، 18 و 22
درصد اعتبار شهرستان به آنها اختصاص داده شده و در تلاش هستیم از طریق ادارات کل و نماینده مجلس اعتبارات استانی و ملی نیز

 
دریافت کنیم. 

وي بیان داشت: موافقت استانی تحویل زمین براي بیوگاز گرفته شده است و تعهد شرکت سوئدي تجهیزات و آموزش است که پس از
ادامه کار انجام می شود و سرمایه گذار وابسته به مؤسسه اقتصادي کوثر نیز در حال رایزنی است و ناگفته نماند که این پروژه قابلیت

 
دو خطه شدن تا 200 تن زباله در روز را دارد. 

حسینی عنوان داشت: با اجراي پیچ بري ها و عملیات ساختمانی جاده چالوس، تا کمتر از دو ماه آینده جاده بازگشایی کامل و تردد

 
کامیونت ها هم مجاز خواهد شد که این امر مشکل شهرك صنعتی را رفع خواهد کرد. 

وي با تقدیر از کادر درمان سه بیمارستان در دوران کرونا تصریح کرد: خیرین سلامت شهرستان بیش از یک میلیارد و نیم تومان
کمک کردند که 110 کپسول اکسیژن، 20 عدد مامنومتر، 4 کولر ایستاده، 9 تا اسپلیت و 5 یخچال خریداري و تحویل سه بیمارستان

 
شد. 



فرماندار چالوس افزود: سالن ورزشی سازمان جنگل ها براي تزریق واکسن تجهیز و آماده سازي شود و در صورت تأمین واکسن، از این
سالن استفاده خواهد شد و در روند تزریق واکسن تسهیل سازي می شود.



راي اعتماد به عبدالملکی آزمون بزرگ مجلس

منبع: موجشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/06/02

امید است بنا بر سخنان رئیس جمهور که تاکید دارد،
عبدالملکی با نخبگی و شایستگی هاي اخلاقی، توانمندي
ها، تخصصش می تواند در این وزارت خانه تحول ایجاد
کند، اصلاحات مدیریتی به درستی مورد توجه او قرار گیرد
تا هرچه زودتر شاهد باز شدن گره هاي ذینفعان این
وزارتخانه به واسطه اقدامات و عملکرد وزیر جدید تعاون،

 
کار و رفاه اجتماعی باشیم... 

به گزارش خبرگزاري موج، ستاد کشوري و مردمی همیاران دولت کار و کرامت آیت االله رئیسی و حامیان دولت قوي و مردمی در
بیانیه اي از معرفی «حجت االله عبدالملکی» وزیر پیشنهادي تعاون، کار و رفاه اجتماعی حمایت کرده و دادن رأي اعتماد به وي را

 
آزمونی براي مجلس انقلابی خوانده اند. 

متن این بیانیه بدین شرح است: آیا اشتغال مهم ترین معضل کشور نیست؟ ایا اقتصاد مقاومتی ضرورت نظام نیست؟ چه کسی بهتر
است سکان وزارتخانه مهم تعاون، کار و رفاه اجتماعی که با بخش مهمی از اشتغال، سلامت، اقتصاد کشور و مهمتر از همه کارگران و
بازنشستگان سر و کار دارد را بر عهده بگیرد؟ جز اینکه باید فردي این مسئولیت را بپذیرد که تجربه و انگیزه فعالیت در این حوزه را

 
داشته باشد؟ 

«دکتر حجت االله عبدالملکی» وزیر پیشنهادي تعاون، کار و رفاه اجتماعی منتخب کارگروه و شخص رئیس جمهور و جوان ترین وزیر
کابینه است. او فردي امتحان پس داده است که 40 درصد اشتغال کشور را با کمترین هزینه هاي ممکن ایجاد کرده و متولد 1360

 
است. عبدالملکی، دکتري اقتصاد خود را از دانشگاه اصفهان گرفته و اکنون عضو هیات علمی دانشگاه امام صادق(ع) است. 

آیت االله سید ابراهیم رئیسی که اکنون ریاست قوه مجریه را بر عهده دارد، در معرفی وزیر پیشنهادي خود براي وزارتخانه تعاون، کار و
رفاه اجتماعی، می گوید: آقاي عبدالملکی یکی از افراد امین رهبر انقلاب هستند. جوان، پاکدست و فساد ستیز است. ایشان با نیروي

 
جوانی و پاك دستی خودشان می توانند در وزارتخانه مربوطه تحول ایجاد کنند. 

عبدالملکی از جنس مردم است، انقلابی است و درد مردم را دیده و چشیده، عالم به مشکلات امروز ایران است، مافیا را می شناسد و
برنامه هاي قابل قبولی براي مبارزه با فساد و اعتلاي اشتغال و معیشت مردم دارد که گواه این مدعا عملکرد بسیار مثبت وي در حوزه

 
اشتغال، کارآفرینی و صندوق هاي بازنشستگی است و هر جایی که مسئولیت داشته توأم با توفیق و خلوص نیت و تعهد او بوده است. 

وزیر پیشنهادي آیت االله رئیسی براي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، فردي معتقد، هوشمند، تئوري پرداز و مسلط به اقتصاد



مقاومتی بوده، لذا بر اساس فرمایشات رهبر معزز انقلاب که مساله اشتغال، معیشت و و اقشار آسیب پذیر را در اولویت برنامه هاي
کشوري می دانند، حضور این جوان انقلابی و با روحیه جهادي در رفع معضل هاي بزرگ موجود در کشور که همگی در این وزارت

 
تجمع یافته، راه گشا خواهد بود. 

یکی از برنامه هاي اصلاحی حضرت علی (ع) در دوره زمامداري، گماشتن نیروهاي شایسته، کارآمد و صالح در مصادر امور حکومت
بود؛ زیرا استقرار و دوام حکومت به ویژه با شاخصه هاي دینداري و عدالت، بدون کارگزاران شایسته عملی نخواهد بود. از این رو، یکی
از مقوله هاي مهم و مورد توجه جدي امام علی (ع)، کارگزاران حکومت بود. حکومت مورد نظر امام علی (ع) از سه شاخصه مهم
""دینداري""، ""عدالت"" و ""مردمداري"" برخوردار است. تحقق عینی و عملی این شاخصه ها در جامعه، به وجودزمامداران و

 
کارگزاران صالح و شایسته بستگی دارد. 

امید است بنا بر سخنان رئیس جمهور که تاکید دارد، عبدالملکی با نخبگی و شایستگی هاي اخلاقی، توانمندي ها، تخصصش می
تواند در این وزارت خانه تحول ایجاد کند، اصلاحات مدیریتی به درستی مورد توجه او قرار گیرد تا هرچه زودتر شاهد باز شدن گره

 
هاي ذینفعان این وزارتخانه به واسطه اقدامات و عملکرد وزیر جدید تعاون، کار و رفاه اجتماعی باشیم. 

ستاد کشوري و مردمی همیاران دولت کار و کرامت آیت االله رئیسی و حامیان دولت قوي و مردمی



حکومت طالبان براي چابهار چه خطراتی دارد؟

منبع: بورسانشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/06/02

بورسان : چابهار که به عنوان چهارراه ملل معروف بود در چند سال اخیر مورد توجه ویژه ایران و کشورهاي منطقه قرار گرفت.
به نحوي که هندوستان براي رقابت با چین در گوادر، وارد میدان سرمایه گذاري در چابهار شد و باوجود تحریم هاي بین المللی به
صورت کامل آنجا را ترك نکرد. اهمیت این منطقه براي آمریکا به عنوان متحد هندوستان تاجایی بالا بود که این بندر را بارها از

 
تحریم هاي خود معاف کرد. 

از سویی نیاز افغانستان به بندر چابهار به عنوان تنها راه دسترسی به آب هاي آزاد و کاهش نیاز این کشور به پاکستان نیز درخورد

 
توجه است که همین امر نیز سبب شد تا هندوستان براي چندبار از مسیر چابهار به افغانستان کالا ارسال کند. 

با این حال نگاه هند به بندر چابهار بسیار فراتر از کشور افغانستان است و در تلاش است تا از طریق چابهار و اتصال این بندر به راه

 
آهن تا آسیاي میانه، بازار هند در این منطقه را رونق بخشد. 

 
هند، افغانستانِ طالبانی را از پروژه چابهار، حذف کرد 

در این میان خبر رسیده منابع موثق در وزارت خارجه هند صریحا اعلام کردند که افغانستان تحت رهبري طالبان از گروه همکاري
چهارجانبه هند، ایران و ازبکستان براي استفاده از منطقه آزاد چابهار کنار گذاشته خواهد شد. به عبارت دیگر، دهلی نو، عملا کابل را

 
از این گروه چهارجانبه، اخراج کرده است. 

به گزارش چابهار تایمز، طی هفته هاي گذشته، دولت نارندرا مودي پیشنهادي را روي میز گذاشت که بر اساس آن، ایران، هند،

 
افغانستان و ازبکستان در یک دورهمی چهار جانبه، مسائل و مشکلات موجود را حل و فصل کنند. 

به نظر می رسد با قدرت گرفتن طالبان در افغانستان و نزدیک شدن کابل به اسلام آباد، توسعه بندر گوادر به عنوان رقیب چابهار، در

 
دستور کار قرار بگیرد و دهلی نو عملا از پل ارتباطی چابهار براي رسیدن به تاشکند، عشق آباد، نورسلطان و … استفاده کند. 

 
 

حالا با حضور و سلطه طالبان بر افغانستان و نزدیکی طالبان به پاکستان، این نگرانی پررنگ شده که چابهار، احتمالا رونق خود را از



 
دست بدهد و افغانستان به سمت چین و پاکستان متمایل شود. در چنین شرایطی راه حل ایران چه می تواند باشد؟ 

یکی از راهکار هاي پیشنهادي، ایجاد توافقنامه 5جانبه ایران، هندوستان، پاکستان، چین و افغانستان بر اساس یک مدل همسایگی و
منطقه اي با تکیه بر مشترکات است تا رقابت ها دو کشور چین و هند را در گاه هاي بعدي بتوان مرتفع کرد و نفس چابهار را تازه

 
نگاه داشت. 

 
 

 
همکاري افغانستان و پاکستان و احتمال حذف ایران 

بهروز آقایی، مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان در گفت وگو با «بورسان» در این باره می گوید: «طالبان گروهی
سازمان یافته از قوم پشتون در افغانستان هستند که قرابت بسیاري با پشتون هاي پاکستان دارند. با تسلط طالبان بر افغانستان، به
نظر می رسد که سطح تعاملات این دو کشور در مسیر رونق همکاري ها قرار می گیرد. این نکته حائز اهمیت است که هماهنگ و
توانمند بودن دو همسایه شرقی، ازین جهت که باعث تقویت مشترکات تجاري و تلاش براي برقراري امنیت مرزهاي مشترك دو کشور
می شود، مطمئناً در امنیت مرزهاي شرقی ایران تاثیر مثبتی خواهد داشت. البته مشروط به اینکه سیاست دولت هاي حاکم مبتنی بر

 
تنش زدایی و منافع مشترك مرزي و اقتصادي باشد.» 

آقایی درباره آسیب احتمالی حضور طالبان به ترانزیت کالا به افغانستان از طریق چابهار می افزاید: «به نظر می رسد دو کشور
افغانستان و پاکستان براي افزایش مراودات تجاري علی الخصوص ترانزیت، صادرات و رفع نیازهاي تجاري تلاش خواهند کرد،
موضوعی که می تواند بر فرصت هاي تجاري ایران در افغانستان تأثیر منفی داشته و تجارت را محدود به بازارچه هاي مرزي کند. به
ویژه کاهش کالاهاي ترانزیتی از طریق مرزهاي ایران به افغانستان و کاهش صادرات که منجر به از دست دادن بازار 30 میلیون نفري
ایران در افغانستان خواهد شد. بنابراین دور از ذهن نخواهد بود که افغانستان به تجارت از طریق بنادرکراچی و گوادر بیشتر رغبت

 
نشان دهد.» 

 
چین، افغانستان را هم پیمان خواهد کرد؟ 

او از زاویه دیگري نیز به ماجرا نگاه کرده و پاي چین را به میان می آورد: «از سویی حاکم شدن طالبان در امنیت سرمایه گذاري چین
در گوادر موثر بوده و عملاً باعث نزدیکی دو کشور افغانستان و چین با یکدیگر می شود. البته عدم استقبال ساکنین ایالت بلوچستان از
سیاست هاي دولت مرکزي پاکستان موضوعی هست که در این مقال نخواهد گنجید. بنابراین کشورهاي چین، پاکستان و افغانستان
مطمئناً در آینده به عنوان سه کشوري خواهند بود که مبادلات اقتصادي را از طریق بنادر پاکستان، چین و مرزهاي خشکی گسترش
خواهند داد و نتیجه آن، کم تحرکی توافقنامه ایران، هند و افغانستان در ضلع افغانستان و شاید تبدیل به توافق دو جانبه ایران و هند



 
شود.» 

 
ایجاد توافقنامه 5 جانبه براي عبور از بحران 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان وبلوچستان براي برون رفت از این بحران، راه حلی ارائه می دهد: «براي برون رفت از این بحران،
بهترین حالت براي کشور ما درصورتی که توافقنامه چین و پاکستان، مهمان جدیدي مانند افغانستان داشته باشد، ایجاد توافقنامه 5
جانبه ایران، هندوستان، پاکستان، چین و افغانستان بر اساس یک مدل همسایگی و منطقه اي با تکیه بر مشترکات است تا در سایه

 
این توافقنامه اختلافات بین کشورهاي عضو علی الخصوص چین و هندوستان در گام هاي بعدي حل و فصل شود.» 

 
تأمین کالاهاي اساسی افغانستان به پاکستان و چین واگذار می شود؟ 

آقایی در ادامه با اشاره به اینکه طالبان یک گروه مذهبی و نا آشنا با مولفه هاي تجارت هستند، تصریح می کند: «حداقل در سال هاي
آغازین حکومت بر افغانستان در تجارت جهانی و ترانزیتی فاقد علم اقتصاد، تجربه و ناآشنا با دیوانسالاري، قوانین و مقرارت، واردات و
صادرات خواهند بود که با توجه به مهاجرت تجار و صاحبان پول و ثروت، آینده تجارت این کشور خصوصا در تأمین کالاهاي اساسی و

 
مورد نیاز در کوتاه مدت غالباً به تجار پاکستانی و چینی واگذار خواهد شد که این چسبندگی تا سالیان طولانی حاکم خواهد بود.» 

 
دو پیامد حضور طالبان در افغانستان براي ایران 

او پیامد این اتفاق را براي ایران ناگوار می داند: «این اتفاق، دو نکته منفی و خسارت را براي ایران به دنبال خواهد داشت. اولاً تجارت
در افغانستان به تجار پاکستان و چین سپرده می شود که مطمئناً سهم صادرات ایران به افغانستان و انتقال کالاهاي ترانزیتی کاهش
خواهد یافت که در نتیجه در صورت تداوم تحریم هاي ظالمانه آمریکا، محدودیت هاي واردات ارز از طریق افغانستان به عنوان یکی از
درگاه هاي ارز آوري دچار اختلال خواهد شد. ثانیاً با ممنوعیت ترکیه براي مهاجرین افغانستان، ایران به عنوان کشور هم زبان و
مسلمان براي مهاجران افغانستان، اگر استقبالی هم نشان ندهد، ولی ناچاراً می بایست آن ها را بپذیرد که در نهایت به آمار مهاجرین

 
فاقد حرفه تخصصی افزوده و بازار اشتغال نابسامان ایران را نیز تحت تاثیر قرار خواهد داد.» 

او در ادامه می افزاید: «طالبان براي به دست آوردن جایگاه بین المللی و نشان دادن وجهه مورد قبول جامعه جهانی مطمئناً تا زمان
محدودي براي ایجاد تغییر جزئی در نگاه جهانی، به رویه هاي عرف و تا حدودي قوانین جوامع بین المللی به ظاهر پایبند خواهد ماند
و احتمالاً در زمانی کمتر از یک سال تسویه حساب هاي قومیتی، اعمال تفکرات مذهبی و در نهایت چهره افراطی گري خود را نشان
خواهد داد که خطرناکترین حالت ممکن این است که کشورهاي مخالف سیاست هاي راهبردي ایران در منطقه، که امروزه و در آینده
به عنوان شرکاي منطقه اي و از حامیان طالبان خواهند بود، با اعمال فشار و دامن زدن بر افتراقات ضمن خروج ایران از مراودات
اقتصادي با افغانستان و ناامن کردن تجارت با این کشور، باعث تعارض و اختلاف مشابه در حوزه هاي غیراقتصادي با ایران خواهند شد
و دور از ذهن نخواهد بود که به دنبال ناامنی در مرزهاي ایران و تسویه حساب هاي منطقه اي به اقدامات علیه ایران، علی الخصوص

 
در مرزها و درگاه هاي تجاري مبادرت کنند..» 

 
آینده چابهار با حضور طالبان به مخاطره می افتد 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان وبلوچستان در ادامه به آثار این اتفاقات بر روند توسعه بندر چابهار اشاره کرده و تصریح می کند:
«مطمئناً با وجود شرکاي جدید طالبان که می توان پاکستان، چین و عربستان را به عنوان اصلی ترین آنها ذکر کرد، نمی توان آینده



اي پررونق براي تجارت افغانستان از طریق بنادر ایران متصور شد؛ ضمن این که هند به عنوان شریک تجاري ایران در سرمایه گذاري
بندر چابهار براي ایجاد و دسترسی به بازارهاي منطقه اي به ویژه CIS افغانستان جایگاه مستحکمی نخواهد داشت. بنابراین قبل از
ایجاد شکاف هاي بیشتر کشور ما در سیاست خارجی با طالبان، می بایست تأمل بیشتري کرده و راهکارها و تدابیر جایگزین را به
جاي تعارضات از طریق تسهیلات و ارائه خدمات مطلوب در مرزهاي دو کشور پاکستان و افغانستان اجرا و پیاده سازي کرد و همچنین
با وابسته کردن منافع ساکنین مرزها به تجارت مرزي از این ظرفیت بهره گیري کرد که در کارگروه هاي تجاري- فرهنگی قابل

 
مذاکره خواهد بود.» 

 
 

 
کردي: سلطه طالبان اثري بر توسعه چابهار ندارد 

با این حال عبدالرحیم کردي، مدیرعامل منطقه آزاد تجاري ـ صنعتی چابهار توقف سرمایه گذاري هند در چابهار به عنوان پیامد روي
کار آمدن طالبان در افغانستان را تأیید نمی کند و می گوید: «حتی در صورت خارج شدن هند از بندر چابهار هم تغییري در روند
توسعه این بندر ایجاد نخواهد شد، چراکه سهم هند در توسعه چابهار بسیار کمتر از آن چیزي است که در تبلیغات رسانه اي مطرح

 
شده و از طرفی چابهار براي اقتصاد افغانستان ایجاد نشده بلکه این افغانستان است که به چابهار نیاز دارد.» 

 
هند فراتر از افغانستان برنامه ریزي کرده است 

او با اشاره به برخی خبر هاي منتشر شده که گفته اند چابهار با آمدن طالبان از مسیر توسعه خودش خارج می شود، به رویداد24
گفت: «دو نکته مهم در این بین باید مد نظر قرار بگیرد. اول اینکه شاید افغاستان خیلی خودش را وابسته به چابهار می دانست و
رئیس جمهور سابق این کشور هم در مورد نقش چابهار حرف هاي زیادي زده باشد، اما مقیاس چابهار فراتر از افغانستان بوده و ما
هیچ وقت در چابهار نگاهمان براي توسعه بندر، صرفا به افغانستان نبوده که با تغییر وضعیت در این کشور فکر کنیم چابهار باید
متوقف شود. نکته مهم دیگري که باید اضافه کرد این است اگرچه توافق نامه امضا شده بین سه رئیس جمهور هند و ایران و
افغانستان بوده، اما هند هم در سرمایه گذاري در بندر چابهار، فقط به افغانستان فکر نمی کند چون حجم مبادلات هند با افغاستان در

 
مقایسه با دیگر شرکاي این کشور در آسیاي میانه و روسیه قابل قیاس نیست.» 

او به نگاه بلندمدت هند به کشور هاي آسیاي میانه اشاره کرد و افزود: «هند به دنبال تقویت ارتباط با روسیه است و مسیري جز
چابهار براي این منظور ندارد؛ بنابراین یکی از هدف هاي اقتصادي هند در توسعه چابهار، افعانستان بوده، اما وزنش در مقایسه با بقیه

 
طرف هاي تجاري هند به خصوص روسیه ناچیز است.» 

کردي تاکید کرد از منظر هند این پروژه قابل توقف نیست؛ اگرچه منافعش با شرایط جدید در افغانستان زیر سوال رفته، منتها نگاه



 
هند از ابتدا صرفا به افغانستان نبوده است. 

با اینکه کردي تلاش می کند نگاهی خوش بینانه به ماجرا داشته باشد، اما اغلب تحلیل هاي کارشناسی که براساس تحولات اخیر و
همچنین محافظه کار بودن هندوستان انجام می گیرد، خطري که در کمین چابهار و توسعه مکران است را گوشزد می کند و شاید
بهترین راه حل همانی باشد که مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان ارائه داد: «ایجاد توافقنامه 5جانبه ایران، هندوستان،
پاکستان، چین و افغانستان بر اساس یک مدل همسایگی و منطقه اي با تکیه بر مشترکات تا در سایه این توافقنامه اختلافات بین

کشورهاي عضو علی الخصوص چین و هندوستان در گام هاي بعدي حل و فصل شود.»



مهلت فراخوان فصل کارتون2 تا 10 شهریور تمدید شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/06/02

اصفهان - فراخوان فصل کارتون 2 که در تیرماه منتشر شده بود تا 10شهریور 1400 تمدید شد.

 اصفهان - فراخوان فصل کارتون 2 که در تیرماه منتشر

 
شده بود تا 10شهریور 1400 تمدید شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از روابط عمومی حوزه هنري استان اصفهان، مسابقه «فصل کارتون 2» با همکاري حوزه هنري
استان اصفهان و با حمایت شرکت فولاد مبارکه با دو محور موضوعی «دردسرهاي تولید و کارآفرینی» و «نقش صنایع پیشرو در

 
توسعه کشور» برگزار می شود. 

عنوان بخش اصلی این مسابقه «دردسرهاي تولید و کارآفرینی» با ریز موضوعات مشکلات صنایع و تولیدکننده ها (تحریم؛ تورم؛
قاچاق و …)، موانع پیش روي تولیدکنندگان و کارآفرینان، استفاده از رانت و پارتی براي واردات بی رویه، نقش کارآفرینان در رونق

 
اقتصادي است. 

 
همچنین موضوع بخش ویژه این مسابقه «نقش صنایع پیشرو در توسعه کشور» است و جایزه ویژه صنعت را به همراه خواهد داشت. 

مسابقه «فصل کارتون 2» ویژه اعضا خانه کاریکاتور اصفهان برگزار می شود؛ اما هنرمندان دیگر شهرها نیز می توانند به عنوان مهمان

 
در این مسابقه حضور یابند. 



 
 

علاقه مندان می توانند آثار خود را براي شرکت در مسابقه «فصل کارتون» به آدرس esfahancartoon@gmail.com ارسال

 
کرده و در قسمت موضوع ایمیل قید کنند که مربوط به جشنواره «فصل کارتون 2 اصفهان» است. 

جوایز مسابقه «فصل کارتون 2» براي نفر اول 30 میلیون ریال و نفر دوم 20 میلیون ریال و نفر سوم 10 میلیون ریال تعیین شده

 
است. 

گفتنی است، آخرین مهلت ارسال اثر 30 مرداد 1400 بود که تا دهم شهریور ماه تمدید شد و علاقه مندان می توانند براي کسب
اطلاعات بیشتر به آدرس تلگرامی و اینستاگرام ESFAHANCARTOON@ مراجعه نمایند.



23 طرح تعاونی در لرستان آماده افتتاح

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/06/02

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان لرستان گفت: 23 طرح تعاونی در لرستان آماده افتتاح و بهره برداري هستند.

به گزارش جام جم آنلاین لرستان: علی آشتاب اظهار کرد: 23 طرح تعاونی
در بخش هاي کشاورزي، مسکن، صنعت، خدمات، گیاهان دارویی به زودي

 
افتتاح می شود. 

وي تصریح کرد: براي ایجاد 23 طرح تعاونی با اشتغالزایی 518 نفر 81

 
میلیارد تومان هزینه شده است. 

آشتاب ادامه داد: با بهره برداري از این تعداد تعاونی، زمینه اشتغال براي
518 نفر فراهم می شود.



افتتاح 6 پروژه گردشگري در بوشهر

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/06/02

به گزارش جام جم آنلاین بوشهر و به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان ،
سکینه سالاري با اعلام این خبر گفت: « در اولین روز از هفته دولت 6 پروژه در حوزه گردشگري به طور متمرکز از طریق

ویدیو کنفرانس، توسط استاندار بوشهر افتتاح و به بهره برداري رسید.»

به گزارش جام جم آنلاین بوشهر و به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان بوشهر، سکینه
سالاري با اعلام این خبر گفت: « در اولین روز از هفته دولت 6 پروژه
در حوزه گردشگري به طور متمرکز از طریق ویدیو کنفرانس، توسط

 
استاندار بوشهر افتتاح و به بهره برداري رسید.» 

معاون گردشگري و سرمایه گذاري استان بوشهر افزود: «سفره خانه
سنتی اشن، هتل آپارتمان فانوس، هتل سنتی ریحان، دفتر خدمات مسافرتی چترسحر، دفتر خدمات مسافرتی نگین گشت و اقامتگاه
بوم گردي شیلو، 6 پروژه اي هستند که با اعتباري بالغ بر 327 میلیارد و 500 میلیون ریال، با آغاز هفته دولت افتتاح و به بهره

 
برداري رسید.» 

او ادامه داد: «یکی از شاخصه هاي بارز حوزه گردشگري ایجاد اشتغال پایدار است که با فعالیت این مراکز به طور مستقیم براي 46 نفر

 
ایجاد اشتغال خواهد شد.» 

سالاري در پایان خاطر نشان کرد: «تمامی این پروژه ها با مشارکت بخش خصوصی ایجاد شده است و می تواند به توسعه زیرساخت
هاي گردشگري استان کمک کند.»



راه اندازي مزرعه 25 هکتاري پرورش میگو بوشهر با حمایت بانک کشاورزي

منبع: فراسوشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/06/02

با استفاده از تسهیلات بانک کشاورزي، مزرعه پرورش میگو ابراهیم عمویی به مساحت 25 هکتار در سایت شیف بوشهر
افتتاح شد.

راه اندازي مزرعه 25 هکتاري پرورش میگو بوشهر با
حمایت بانک کشاورزیبا استفاده از تسهیلات بانک
کشاورزي، مزرعه پرورش میگو ابراهیم عمویی به مساحت

 
25 هکتار در سایت شیف بوشهر افتتاح شد. 

به گزارش فراسو به نقل از روابط عمومی بانک کشاورزي،
این طرح با ظرفیت تولید 90 تن در سال  با سرمایه گذاري

به مبلغ 60 میلیارد ریال به بهره برداري رسید  و تسهیلات پرداختی به این پروژه از محل اعتبار بند الف تبصره 18 سال 1399 ،

 
مبلغ  37 میلیارد و 500 میلیون  ریال بوده است . 

این گزارش می افزاید: با راه اندازي این طرح ، زمینه اشتغال مستقیم 7 نفر  فراهم شده است  .



گزارشی از چهارمین روز بررسی صلاحیت وزراي پیشنهادي دولت سیزدهم

منبع: روزنامه آرمان ملیشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/06/02

هفتمین جلسه مجلس شوراي اسلامی براي بررسی صلاحیت وزراي پیشنهادي دولت سیزدهم صبح امروز، سه شنبه آغاز شد.

 
نسخه چاپی 

گزارشی از چهارمین روز بررسی صلاحیت وزراي پیشنهادي
دولت سیزدهم هفتمین جلسه مجلس شوراي اسلامی براي
بررسی صلاحیت وزراي پیشنهادي دولت سیزدهم صبح امروز،

 
سه شنبه آغاز شد. 

آرمان ملی آنلاین - هفتمین جلسه علنی مجلس شوراي اسلامی

 
دقایقی قبل با اعلام محمدباقر قالیباف و با دستور بررسی صلاحیت وزراي پیشنهادي دولت سیزدهم آغاز شد. 

 
دستور کار این جلسه بررسی صلاحیت 8 وزیر باقیمانده به شرح زیر است: 

 
- سیدرضا فاطمی امین (صنعت ،معدن و تجارت) 

 
- محمدعلی زلفی گل (علوم، تحقیقات و فناوري) 

 
- محمدمهدي اسماعیلی (فرهنگ و ارشاد اسلامی) 

 
- احمد وحیدي (کشور) 

 
- سید عزت االله ضرغامی (میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري) 

 
- جواد اوجی (نفت) 

 
- علی اکبر محرابیان (نیرو) 

 
- سیدحمید سجادي هزاوه (ورزش و جوانان) 



 
گزارش کمیسیون صنایع درباره برنامه هاي پیشنهادي وزیر صمت قرائت شد 

روح االله عباسپور در جلسه علنی صبح امروز ( سه شنبه) مجلس گزارش کمیسیون صنایع و معادن درباره سیدرضا فاطمی امین وزیر

 
پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت را قرائت کرد. 

به گفته سخنگوي کمیسیون صنایع و معادن مجلس برنامه هاي فاطمی امین تا حدودي با اسناد بالادستی منطبق است و کمیسیون

 
متبوعش صلاحیت وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت را تایید کرده است. 

 
متن گزارش به شرح زیر است: 

گزارش کمیسیون صنایع و معادن در خصوص بررسی صلاحیت و برنامه هاي ارائه شده آقاي سیدرضا فاطمی امین وزیر پیشنهادي

 
صنعت، معدن و تجارت 

 
با سلام و احترام 

مستند به ماده 202 آئین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی به پیوست گزارش کمیسیون صنایع و معادن در خصوص بررسی
صلاحیت و برنامه هاي ارائه شده آقاي سیدرضا فاطمی امین وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت به منظور قرائت در صحن علنی

 
ارائه می شود. 

 
عزت االله اکبري تالارپشتی 

 
رئیس کمیسیون صنایع و معادن 

 
1- شرح استعلام: 

 
از وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و دانشگاه عالی دفاع ملی که مدرك هاي ایشان از این ناحیه اخذ شده است. 

 
کارشناسی در رشته مهندسی الکترونیک از دانشگاه فردوسی مشهد 

 
کارشناسی ارشد در رشته مهندسی سیستم هاي اقتصادي از دانشگاه علم و صنعت 

 
مقطع دکتري در رشته مدیریت راهبردي مورد تائید قرار گرفته است 

 
شرح تعهدات شفاهی وزیر پیشنهادي در کمیسیون: 

 
مهم ترین برنامه ها و راهبردها و تعهدات وزیر پیشنهادي در ارتباط با موضوعات تخصصی کمیسیون صنایع عبارتند از: 

 
اصلاح ساختار تولید و تجارت 



 
ارتقاء همکاري هاي بین بنگاهی 

 
مدیریت زنجیره هاي تامین 

 
اصلاح ساز وکارهاي بازار و تنظیم بازار 

 
برنامه هاي کوتاه مدت که شامل موارد سه گانه زیر است: 

 
بهبود تنظیم بازار 

 
افزایش صادرات 

 
پشتیبانی و رفع موانع تولید در دو سطح عمومی و ویژه 

 
پروژه هاي تحول: 

در کنار راهبردها و برنامه هاي فوق الذکر 36 پروژه تحول در قالب زیر نیز در نظر گرفته شده است که به طور مبسوط برنامه ها آمده

 
است اما به دلیل ذیق وقت فقط سرتیتر برنامه ها را اعلام می کنیم. 

پروژه هاي زیرساختی توانمندسازي، پروژه هاي تحول و هماهنگی صنایع کشور، صنایع برق آبی، خودروسازي، لوازم خانگی، ماشین

 
سازي و صنایع معدنی و پروژه هاي تکمیلی و آمایشی. 

بررسی معیارهاي عمومی برنامه وزیر پیشنهادي: برنامه هاي ارائه شده فوق الذکر از لحاظ کارآمدي، تحول گرایی، مسئله محوري،

 
چابک سازي، توازن بخشی و منطقه اي و توجه به پیشرفت شتابان مناسب است. 

 
انتخاب برنامه هاي ایشان با برنامه هاي بالادستی: 

تدبیر برنامه وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت با اسناد بالادستی حکایت از آن دارد که 37 درصد از برنامه هاي پیشنهادي با
احکام فوق الذکر منطبق و 37 درصد موارد همسو است یعنی 74 درصد؛ نتایج حاصله نشان می دهد که 26 درصد به احکام اشاره اي

 
نشده است. 

 
بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادي با توجه به تحصیلات، سابقه اجرایی و حرفه اي و هم راستایی با جهت گیري هاي رئیس جمهور: 

 
صلاحیت ایشان مورد تائید می باشد. 

 
نتیجه گیري: 



در خصوص توانمندسازي ایشان براي تصدي وزارت صنعت، معدن وتجارت رأي گیري به عمل آمد و صلاحیت ایشان با اکثریت مطلق

 
آراء مورد تائید قرار گرفت. 

 
گزارش کمیسیون اقتصادي درباره برنامه پیشنهادي وزیر صمت؛ برنامه فاطمی امین با اسناد بالادستی منطبق است 

غلامرضا مرحبا در جلسه علنی صبح امروز (سه شنبه) مجلس شوراي اسلامی گزارش کمیسیون اقتصادي درباره وزیر پیشنهادي

 
صنعت، معدن و تجارت را قرائت کرد. 

 
سخنگوي کمیسیون اقتصادي مجلس اظهار داشت برنامه هاي وزیر پیشنهادي صمت با اسناد بالادستی منطبق است. 

 
متن این گزارش به شرح زیر است: 

 
هیأت رئیسه محترم مجلس شوراي اسلامی 

 
با سلام احترام؛ 

مستند به ماده (202) آیین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی، به پیوست گزارش کمیسیون اقتصادي در خصوص بررسی صلاحیت و
برنامه هاي ارائه شده آقاي سید رضا فاطمی امین وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت به منظور قرائت در صحن علنی ارائه می

 
شود. 

 
محمد رضا پورابراهیمی 

 
رئیس کمیسیون اقتصادي 

 
گزارش کمیسیون اقتصادي در خصوص بررسی صلاحیت و برنامه¬هاي 

 
آقاي سید رضا فاطمی امین وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت 

 
مقدمه: 

به استناد اصل (133) قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران مبنی بر ارائه فهرست وزراي پیشنهادي توسط رئیس محترم جمهوري
اسلامی ایران به منظور اخذ راي اعتماد از مجلس و با عنایت به اجراي ماده (202) قانون آیین نامه داخلی، برنامه هاي وزیر
پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت براي بررسی صلاحیت، انطباق مدارك، سوابق و برنامه هاي وزیر و تطبیق آن با با اسناد بالادستی
در کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی در دستور کار قرار گرفت و با توجه به ماموریتهاي کمیسیون اقتصادي که براساس ماده
(48) قانون آیین نامه داخلی مجلس در حوزه امور اقتصادي و دارایی، بازرگانی داخلی و بازرگانی خارجی فعالیت می کند، این

 
کمیسیون، نتیجه اقدامات و ارزیابی هاي خود را ذیل این گزارش در شش بخش زیر به مجلس شوراي اسلامی تقدیم می نماید. 

 
1- شرح استعلامات: (مدرك، سابقه ایثارگري) 



کمیسیون اقتصادي طی نامه شماره 43408 مورخ 23/05/1400 سوابق تحصیلی آقاي سیدرضا فاطمی امین را از وزارت علوم،
تحقیقات و فناوري استعلام نمود که این وزارت طی نامه شماره 113204/7 مورخ 25/05/1400 مراتب فارغ التحصیلی وزیر

 
پیشنهادي را در مقطع کارشناسی ارشد ناپیوسته مهندسی سیستم هاي اقتصادي اجتماعی از دانشگاه علم و صنعت ایران تایید نمود. 

 
لازم به ذکر است از سوي وزیر پیشنهادي سابقه ایثارگري ارائه نشده است. 

 
2- تعهدات شفاهی وزیر پیشنهادي در جلسه مورخ 23/05/1400 کمیسیون اقتصادي 

 
- ساماندهی وضعیت تجارت خارجی با تدوین برنامه ضربتی براي اصلاح برنامه هاي تجاري با شرکاي بزرگ اقتصادي 

 
- تسریع در انتصاب رایزنان بازرگانی ایران براي ده کشور برتر تجاري 

 
- اصلاح نظام قیمت گذاري و حذف قیمت گذاري 

 
- تامین به موقع کالاهاي اساسی و تنظیم بازار آن براساس دستورالعملهاي دولت مبتنی بر قوانین مصوب مجلس 

 
- مدیریت بازار ارز ناشی از صادرات غیرنفتی با اولویت واردات مواد اولیه و کالاهاي سرمایه اي به منظور تولید و صادرات بیشتر 

 
- جهش در ایجاد و تقویت بازارهاي صادراتی محصولات کشور 

 
- اولویت گذاري، تنظیم گري و تسهیل فعالیت بخش خصوصی و بنگاه هاي کوچک و متوسط 

- همکاري مؤثر در اصلاح قوانین تشکلهاي بخش خصوصی (اتاقهاي تعاون، اصناف و بازرگانی که در دستور کار کمیسیون اقتصادي

 
قرار دارد) 

 
- بهره گیري هرچه بیشتر و تقویت بازار سرمایه با تاکید بر ظرفیت بورس هاي کالایی 

 
- ارائه برنامه جامع جهت تامین مالی بنگاه هاي اقتصادي خرد و متوسط 

 
- ارائه برنامه پیشنهادي جهت اصلاح مالیات واحدهاي تولیدي 

 
- خروج (مالکیتی و مدیریتی) وزارت صنعت، معدن و تجارت از بنگاه داري دولتی با اجراي کامل سیاستهاي اصل 44 قانون اساسی 

 
- مدیریت جامع تنظیم بازار از طریق اجراي قوانین و مقررات موجود 

 
3- بررسی معیارهاي عمومی برنامه وزیر پیشنهادي 



ارزیابی کمیسیون اقتصادي از بررسی برنامه هاي وزیر پیشنهادي در حوزه تجارت داخلی و خارجی با توجه به ماموریتهاي وزارت

 
صنعت، معدن و تجارت نشان می دهد که این برنامه ها در صورت عملیاتی شدن، در سطح قابل قبول قرار دارد. 

 
4- انطباق برنامه هاي ارائه شده با اسناد بالادستی 

بررسی هاي کارشناسی کلیات برنامه مکتوب و تعهدات شفاهی وزیر پیشنهادي حاکی از انطباق موارد مذکور با اسناد بالادستی است؛
البته در مواردي از جمله «احکام قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه کشور» و برخی سیاست هاي ابلاغی مقام معظم رهبري نظیر

 
«سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی» و «پدافند غیرعامل» خلاء اعلام سیاست هاي مورد نظر براي اجرا وجود دارد. 

 
5- نتیجه بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت 

با توجه به برنامه هاي مکتوب ارائه شده، سوابق علمی و اجرایی و استماع توضیحات و پاسخ هاي ارائه شده از سوي وزیر پیشنهادي،
اعضاي محترم کمیسیون اقتصادي در جلسه مورخ 23/5/1400 آقاي سید رضا فاطمی امین را با اکثریت آرا به عنوان گزینه مقبول

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت ارزیابی نمودند. 

 
6- اولویتهاي پیشنهادي کمیسیون 

انتظار می رود وزیر صنعت، معدن و تجارت علاوه بر تعهد به اجراي تعهدات مکتوب در برنامه و تعهدات شفاهی ارائه شده در

 
کمیسیون، با نقش آفرینی مژثر و با اجراي قوانین معطل مانده اقتصادي به سمت اصلاح و اجراي موارد زیر گام بردارد: 

 
- بازنگري در ماموریتهاي رایزنان بازرگانی خارج از کشور و تدوین آیین نامه جدید براي اثر بخشی و کارآمدي رایزنان 

 
- تدوین برنامه جامع با همکاري وزارت امور خارجه براي ارتقاي جایگاه رایزنان بازرگانی در دیپلماسی اقتصادي 

- ایجاد ظرفیتهاي مناسب براي ایجاد نمایشگاههاي دائمی محصولات ایرانی درخارج از کشور با اولویت ده کشور برتر داراي تعاملات

 
تجاري 

- جداشدن از بنگاه داري به روش مستقیم و غیر مستقیم در عرصه اقتصاد ملی در حوزه هایی همانند خودرو، صنایع بزرگ، معادن و

 
سایر موارد مشابه 

 
- اصلاح سیاست هاي تجاري و تعرفه اي به منظور ارتقاي کیفیت و رقابت پذیر ساختن کالاهاي تولید داخل براي صادرات؛ 

- توسعه تعاملات اقتصادي و فناوري با سایر کشورها از طریق توسعه بازارهاي صادراتی (کالایی و کشوري) خدمات فنی و مهندسی و

 
کالاهاي ایرانی؛ 

- همکاري مؤثر در چارچوب ضوابط و مقررات بازار سرمایه با بورس هاي کالایی با هدف مدیریت بازار داخل و نیز بهره گیري از

 
ظرفیت هاي رینگ هاي صادراتی براي افزایش صادرات کشور 



 
- اجراي کامل قوانین و مقررات تجاري و بازرگانی کشور به ویژه قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

- اجراي کامل و بهره برداري مؤثر از سامانه نرم افزاري جامع یکپارچه سازي و نظارت بر فرآیند تجارت؛ شناسایی و رهگیري کالاهاي

 
خارجی از بدو ورود تا سطح عرضه؛ شناسه دار کردن کلیه انبارها و مراکز نگهداري کالا؛ 

 
- بازنگري و اصلاح مقررات مربوط به صدور کارت بازرگانی براي جلوگیري از تحلفات مربوط 

 
- ارائه گزارش هاي نظارتی دوره اي فصلی در خصوص عملکرد بازرگانی داخلی و خارجی وزارتخانه 

 
«فاطمی امین» هیچ برنامه قابل پیاده سازي و عملیاتی ندارد/ وزارت صنعت وزیري می خواهد که ببُرد و بدوزد 

اردشیر مطهري نماینده مجلس یازدهم در مخالفت با وزیر پیشنهادي صمت اظهار داشت: امروز بنا به وظیفه در پیشگاه نمایندگان و
ملت ایران نکاتی چند درباره وزیر پیشنهادي صنعت معدن و تجارت با هدف کمک به دولت سیزدهم عرض می کنم اما در آغاز بهتر
است بدانید وضعیت کنونی ما چیست؛ رشد اقتصادي 10ساله اخیر تقریباً صفر بوده است و اقتصاد ایران بعد از ونزوئلا، زیمباوه و
سودان بیشترین تورم را در سال 2021 دارا بوده و عبور از تورم 50 درصدي را در حالی تجربه می کند که متوسط تورم جهانی 3.39

 
است. 

وي با بیان اینکه در کشوري هستیم که رشد اقتصادي پایین و تورم بالا را همزمان تجربه می کنیم، افزود: طی 10 سال گذشته نرخ
رشد سرمایه گذاري در بیشتري سال ها منفی بوده که خود مانع رشد ظرفیت تولید در سال هاي آتی است و رشد شدید نرخ ارز،
جایگزینی ماشین آلات و تجهیزات را دشوار کرده و مهم تر از همه در سال هاي 98 و 99 میزان خالص سرمایه گذاري نیز منفی شده
است که در 20 سال اخیر بی سابقه بوده است. بر همگان واضح و روشن است که این وزارتخانه به عنوان موتور محرك اقتصادي کشور

 
در دو زمینه تولید و بازار مهمترین رکن براي عبور از شرایط سخت و بحرانی فعلی است. 

نماینده مردم گرمسار، آرادان و ایوانکی تصریح کرد: وزارت صنعت معدن و تجارت وزیري می خواهد که ببُرد و بدوزد که تصمیم
بگیرد نه تصمیم هاي دیگران را نیز قفل کند؛ وزیري می خواهد که سرعت عمل و جسارت داشته باشد، این وزارتخانه مرد میدان می
خواهد. امروز فردي به مجلس معرفی شده که براي تامین کالاهاي اساسی مردم، تنظیم بازار و کنترل قیمت اقلام سفره هاي مردم

 
هیچ برنامه قابل پیاده سازي و عملیاتی ندارد. 

وي خطاب به نمایندگان مجلس ادامه داد: بدانید با انتخاب آقاي فاطمی امین مطالبه اصلی مردم که تامین کالاهاي اساسی و کنترل
قیمت ها است بر زمین خواهد ماند و موجب ناامیدي بخش زیادي از مردم از این دولت مردمی خواهد شد؛ امروز سیمان 30 هزار
تومانی به بهانه قطعی برق به بالاي 100 هزار تومان رسیده و میلگرد از 20 هزار تومان گذشته است؛ همچنین در شرایط بحرانی
شیوع کرونا مردم براي تامین کالاهاي اساسی و دارو باید در صف هاي طولانی بیاستند. آقاي فاطمی امین آیا براي اصلاح قیمت

 
سیمان و میلگرد برنامه دارید و آیا قیمت ها به قبل از قطعی برق بازمی گردد؟ 

مطهري خطاب به مجلس گفت: آقایان نماینده و همکاران گرامی در این اوضاع و احوال چه باید کرد؟ آیا می توان از این وزارتخانه
مهم سَرسَري گذشت؟ آیا با افزایش بحران به علت نبود روحیه اجرایی در آقاي فاطمی امین خود در سال آینده مردم معترض شما

 
نخواهند شد؟ یک سال دیگر تک تک مردم شهرستان هاي شما به سراغتان خواهند آمد و شما پاسخگو خواهید بود؛ نه وزیر. 



وي با انشایی و نه اجرایی دانستن برنامه وزیر پیشنهادي و با بیان اینکه اصلاً هیچ کار اجرایی در آن نیست؛ برنامه کوتاه مدت فاطمی
امین ناامیدکننده است، خطاب به فاطمی امین اظهار داشت: آقاي دکتر شما از رشد صادرات در کوتاه مدت گفته اید، پس چطور از
ارز 4200 تومانی این میراث منحوس نگفتید؟ چگونه ممکن است شما دلار جهانگیري را نبینید و در رأس حکمرانی صاحب برنامه
باشید؟ اصلا می دانید امروز چند میلیارد دلار ارز 4200 تومانی به چه کالاهایی تعلق می گیرد و به چه کالاهایی ارز 4200 تومانی
می دهیم؟ می دانید مجوز اعطاي 8 میلیارد دلاري ارز 4200 تومانی در حال اتمام و دولت قبل به دنبال افزایش آن تا 15 میلیارد

 
دلار بوده است. 

وي ادامه داد: اصلاً شما نمایندگان به مسئول تنظیم بازاري که براي ارز دولتی برنامه نداشته باشد چه می گویید؟ مهمترین مشکل
امروز صنایع نرخ ارز است و وزارت صمت در تصمیم گیري پولی و مالی صاحب کرسی است، اما بازهم براي نقش آفرینی در فرآیند
خلق و هدایت اعتبار و نقدینگی هیچ نگفته اید؛ از کرونا تحریم و دلار جهانگیري هیچ نگفته اید و به جاي آن در برنامه خود از ده ها
سامانه نام برده اید، راه اندازي این سامانه ها کار مثبتی است، اما تقلیل حل مسائل پیچیده وزارت صمت به ایجاد سامانه هاي عریض
و طویل نه تنها راه حل نیست، بلکه مشکلی بر مشکلات قبلی می افزاید؛ فعلاً همان سامانه هاي نیمه کاره وزارت صمت را اصلاح

 
کنید. 

نماینده مجلس یازدهم یادآور شد: گفتید اگر 12 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري براي راه اندازي پروژه ها هزینه کنید دو تا سه
میلیون شغل ایجاد می شود، شغلی چند حساب کرده اید؟ این رقم چهار برابر نقدینگی کشور است. همچنین بسیاري از پروژه هاي
صنعتی با پیشرفت بالاي 60 درصد براي پیش از دهه 90 هستند و اکنون هیچ صرفه اقتصادي براي راه اندازي ندارند و راه اندازي
بسیاري از این پروژه ها در شرایط فعلی نه تنها ارزش افزوده جدیدي ایجاد نمی کند، بلکه موجب تشدید و ازدیاد ضرر انباشته خواهد

 
شد. 

وي با بیان اینکه سرمایه گذاري صنعتی باید در جهت سیاست هاي صنعتی کشور باشد و سرمایه گذاري با این حجم بالا روي پروژه
هایی که تنها به دلیل پیشرفت فیزیکی اولویت قرار گرفتند به دور از عقلانیت و سیاست هاي کلی بالادستی است، بیان داشت: برنامه
اشتغال تان نیز عملی نیست؛ آقاي فاطمی امین در برنامه خود گفته اید ایجاد کانال مالی و بانکی دوجانبه با کشورهاي اولویت دار و
هدف یا تعیین مهلت سه ماهه براي پرداخت مالیات بر ارزش افزوده محصولات صادراتی را اجرایی خواهید کرد، برادر عزیز با وظایف
وزارت صنعت آشنا هستید؟ وظایف وزارت اقتصاد و بانک مرکزي را می خواهید انجام دهید، در حالی که از ارائه برنامه براي وزارت
خانه خودتان بازمانده اید. خوب است که با دستگاه هاي دیگر هم افزایی کنید تا تولید رونق پیدا کند اما براي وظایف خودتان برنامه

 
اجرایی عملیاتی بگویید. 

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس خاطرنشان کرد: وزارت صمت روي کاغذ نیست و روحیه اجرایی می خواهد. گفتید مجوزهاي کسب
و کار را ساماندهی می کنید و سامانهمحور مجوزهاي زائد را کم می کنید. آقاي فاطمی امین این ها طبق اصل 44 قانون اساسی
وظیفه وزارت اقتصاد است؛ وزارت صمت مجوزهاي خودت خودش را سر و سامان دهد. گفتید دو ساله درآمد ارزي کشور را از نفت بی
نیاز می کنید، توسعه زنجیره معدنی و عبور از خام فروشی مطالبه همیشگی رهبر انقلاب بوده است و می تواند حتی جایگزین
جایگزین نفت باشد پس چگونه است که بخش معدن که هم پایه نفت قابلیت توسعه و ارزآوري دارد در برنامه شما هیچ جایگاهی

 
ندارد؟ اصلاً برآوردي از ظرفیت توسعه زنجیره معادن دارید، می دانید می تواند چند برابر نفت ارزآوري داشته باشد؟ 

وي تاکید کرد: وزیر پیشنهادي امور اقتصاد و دارایی در برنامه خود با اشاره به حذف قیمت گذاري دستوري این امر را راهی براي
سازماندهی اقتصاد دانست اما در برنامه هاي آقاي فاطمه امین به قیمت گذاري در طول زنجیر ارزش اشاره شده تا دومینوي سود

 
عادلانه تر شود، این روش هاي دستوري است که با برنامه وزیر با برنامه وزیر اقتصاد در تعارض است. 



این نماینده مجلس گفت: وزیر پیشنهادي گفته می خواهد تولید خودرو را به 3 میلیون خودرو در سال برساند یک میلیون آن را نیز
صادر کنید، برادر من مسئله خودروسازي داخلی را درك نکرده اید که چنین امر مهمی را در برنامه خود نوشته اید؛ آلمان سالانه 800
هزار خودرو صادر کرده است. می دانید تولید و صادرات ما چقدر است؟ هزار را به یک میلیون می رسانید؟ می شود بگویید چگونه؟ با

 
توجه به فساد انباشته شده شوراي رقابت برنامه شما بیشتر شبیه برنامه دولت روحانی است تا دولت انقلابی. 

وي ادامه داد: مردم کاهش قیمت خودروهاي داخلی و افزایش خودروهاي خارجی را مطالبه می کنند برنامه شما پر از حرف هاي کلی
است که براي دانشجوهاي کارشناسی جذاب و براي استخوان خرد کرده هاي صنعت تکراري و کم محتوا است و بوي جمع کردن متن
از مقاله هاي دانشگاهی دور از واقعیت را دارد؛ همچنین براي فعالان مردم بازار نیز بدون اشاره به معناي ارز 4200 تومانی کرونا

 
تحریم و بورس کرنا محتوایی نداشت. 

مطهري با بیان اینکه برنامه شعاري و دور از واقعیت دردي از سفره مردم تولیدکنندگان و فعالان بازار حل نمی کند؛ تصریح کرد:
آقایان نماینده وزارت صمت امروز نیاز به یک وزیر عملیاتی میدانی قاطع و داراي جسارت تصمیم گیري هاي سخت و بزرگ دارد تا
بتواند و مشکلات عدیده غلبه کند و موجبات کاهش تولید را فراهم نماید این وزارتخانه امروز مرد میدان می خواهد و فاطمی امین

 
مرد ستاد و سامانه است. 

 
وزیر پیشنهادي صمت بسیار خروجی گرا و نتیجه محور است/ فاطمی امین هم در بخش صنعت و هم در بخش تجارت تجربه دارد 

خلیل بهروزي فر در موافقت با برنامه وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت گفت: آنچه از سوي نماینده مخالف مطرح شد در واقع
دغدغه ایشان در شرایط موجود بود. با توجه به مشکلاتی که در حوزه هاي مختلف در اشتغال، معیشت و اقتصاد در دولت هاي یازدهم

 
و دوازدهم به وجود آمده دغده هایی بیان شد و توقع این است که با برنامه ریزي درست حل و فصل شود. 

وي ادامه داد: موضوع دیگر کالاهاي اساسی که در حوزه کشاورزي است و تقریبا با ارز این کالاها تامین می شود در حوزه جهاد است؛

 
وزارت صمت طبق قانون انتزاع از اول مرداد همه این ها به وزارت جهاد کشاورزي سپرده شده است. 

وي افزود: در خصوص بحث ویژگی هاي فردي، وزیر پیشنهادي صمت بسیار خروجی گرا و نتیجه محور است و حرف کلی نمی زند و
آنچه امروز انتظار داریم توسط وزرا مدنظر قرار بگیرد این است که کلی گویی نکنند. ایشان در این رابطه پروژه ها را تعریف کرده و این

 
پروژه ها توسط زمان و مکان تعریف شده و نمایندگان مردم می توانند بحث نظارت و کنترل را داشته باشند. 

نماینده فومن و شفت گفت: برنامه آقاي فاطمی امین داراي چهارچوب مشخص و با برنامه ایشان و اعتقاد عمیق به سیستم نظارت،
کنترل و پایش پروژه دارند. وي اشراف کامل بر روي موضوعات اقتصادي کشور دارد، عضو فعال تیم اقتصادي رئیس جمهور هستند و

 
پاکدست و ساده زیست و انقلابی و متعهد و متخصص هستند. هم در بخش صنعت و هم در بخش تجارت تجربه دارند. 

 
وي افزود: وزیر پیشنهادي اتکاي قاطعانه به اصول انقلاب و فرهنگ ایثار و جهادي دارند، 

 
فسادستیز است و لازمه مبارزه ایشان با فساد راي قاطع نمایندگان محترم است تا پشتیبانی حاصل کند. 

بهروزي فر گفت: نقاط قوت برنامه ایشان؛ ساختار و برنامه حاکی از اشراف ایشان بر موضوع و داشتن راهکار ریشه اي است، تطبیق



برنامه ارائه شده با استاد بالادستی نقطه قوت برنامه ایشان است و از جامعیت برخوردار است و برنامه هاي وزارت را در 5 سطح برنامه

 
ریزي کرده است. 

وي ادامه داد: افزایش صادرات غیر نفتی و تنوع بخشی به روش هاي تجاري و واردات اقلام ضروري در مقابل صادرات و با استفاده از
ارز اشخاص و ایجاد کانال مالی دو طرفه با کشورهاي داراي اولویت و استفاده از ظرفیت معاهدات دوجانبه یا چندجانبه و ایجاد قرارداد
با کشورهاي اولویت دار ایجاد مسیرهاي حمل و نقل، رشد ارزش افزوده صنعت، رشد ارزش افزوده معدن، رشد ارزش افزوده بازرگانی
و اشتغال و تولید خودرو و تولید لوازم خانگی بزرگ و حفاري هاي اکتشافی معادن، استخراج معادن و صادرات غیرنفتی و پوشش

 
یکپارچه و ردیابی کالا و پیچیدگی اقتصادي از برنامه آقاي فاطمی امین است. 

 
بگذاریم «فاطمی امین» به وزارت خانه برسد؛ قصاص قبل از جنایت نکنیم 

سید کاظم موسوي در جلسه علنی امروز (سه شنبه 2 شهریور) مجلس شوراي اسلامی در جریان بررسی گزینه پیشنهادي وزارت
صنعت، معدن و تجارت سیدرضا فاطمی امین گفت: از آقاي رئیسی تشکر می کنم که یک کابینه مجهز، مسلط و پاي کار انقلابی به

 
مجلس انقلابی فرستادند. 

نماینده اردبیل ادامه داد: من به عنوان یک طلبه ضعیف در جمع این افراد فرهیخته، انسان هاي شریف، انسان هاي بزرگوار و
فرماندهان جبهه و جنگ بودم. دوستان و همکاران عزیز من، خواهران عزیز برادران بزرگوار وزارت صمت وزارت بزرگی است، عریض و
طویل است، ما باید براي کشور به معناي واقعی فکر کنیم که وزیر پیشنهادي محترم جناب آقاي دکتر فاطمی امین بهترین گزینه

 
است. 

وي ادامه داد: جناب آقاي فاطمی امین جوان انقلابی و تحول گرا است. در ارتباط با فرمایش حضرت آقا در سیاست هاي کلی صنعت

 
که افزایش توان رقابت پذیري صنعت را مطرح کردند جناب آقاي فاطمه امین برنامه هاي خوبی دارند. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی گفت: دختران حضرت شعیب به پدرشان گفتند از حضرت موسی استفاده کن. 2 شاخصه دارد؛

 
قوي و امین است. دختران شعیب اگر می گفتند «فانه فاطمی الامین»، همه اش تمام شده بود. 

موسوي افزود: سیاست هاي رهبري در صنعت انسجام و تعامل منطقه اي از طریق ایجاد زیرساخت ها و زیربناها و برقراري مشوق
هاي متناسب با رعایت اصول آمایش سرزمینی و امنیتی است، لذا این برادر عزیز حتما جهت ایجاد توازن در منطقه بر اساس آمایش
سرزمینی برنامه هاي خوبی را ترسیم فرموده اند و مجلس به این نکات توجه کردند و در کمیسیون ها این مسائل چکش کاري شده
است امیدوارم انشاءاالله در حوزه خودرو، در حوزه معادن فلزات و در حوزه مرتبط با کالاهاي اساسی و معیشت مردم توجه ویژه اي به

 
این موضوع شود. 

وي گفت: مردم ما در این دوران گرفتار ویروس منحوس کرونا شدند، واحدهاي تولیدي ما در کشور خوابیده است ما باید به وزیر

 
پیشنهادي وزارت رأي بدهیم بعد نگاه کنیم چه انجام داده است، قصاص قبل از جنایت که نمی شود. 

 
با هیچ کسی عقد اخوت نبسته ایم/ کجا انقلاب به ما مجوز داده که وکیل الدوله شویم/ طرح ویژه خودروي وزیر پیشنهادي ابهام دارد 

احسان ارکانی نماینده مردم نیشابور در مقام مخالفت با وزیر پیشنهادي صمت اظهار داشت: ما در یک سال و نیم اخیر به مردم حوزه



هاي خود در مورد نابسامانی هاي حوزه خودرو صنعت و بازار کالاها گفتیم که کارنامه دولت خوب نیست، مرد عمل نیستند حامی
رانت و پر ادعا هستند .... آیا امروز که ورق برگشته است این گزینه ها را در مقابل خود می بینید اگر این موارد نباشد راي اعتماد

 
بدهیم در غیر این صورت نباید راي بدهیم. 

وي ادامه داد: امروز به مردم نشان دهیم که این قوه انقلابی مجلس است و همانند فرمایش امام هنوز مجلس در راس امور است در
این شرایط بالاترین کمک ما به دولت آقاي رییسی به عنوان مجلس انقلابی این است که ذره اي از وظایف خود کوتاهی نکنیم.

 
فراموش نکنیم که اگر وزرا ناکارآمد باشند پاسخگوي آن ما هستیم. 

نماینده مردم نیشابور و فیروزه در مورد وضعیت وزارت صمت اظهار داشت: این وزارتخانه تنظیم بازار شیر، روغن، خودرو، مصالح
ساختمانی، واردات و صادرات یا به عبارت دیگر تنظیم بازار 80 میلیون ایرانی را بر عهده دارد. همین یک سال پیش ما وزیر صمت
آقاي روحانی را تغییر دادیم و حالا پرسش این است که آیا آقاي فاطمی کارآمدي لازم براي اداره این وزارتخانه مهمه و تاثیرگذار را
دارد که سفره مردم تا بازار خودرو در گروه تصمیمات آن است؟ اگر دارد راي اعتماد بدهیم در غیر این صورت خیر. در همین روزهاي

 
اخیر خودرو و لوازم خانگی افزایش چشمگیر داشته است. 

وي ادامه داد: در واکاوي برنامه ایشان نمره 55.5 از 100 داده شده است به طوري که برخی از سرفصل هاي این برنامه مانند طرح
ویژه خودرو در شش ماه آینده و ایجاد کانال مالی و بانکی با کشورهاي هدف داراي ابهام است آیا این طرح ها داراي پشتوانه بوده یا
خام است؟ شما بالغ بر 30 سامانه را تعریف کردید که اینها به عنوان ابزار هستند آیا زمان لازم را براي اجراي آنها را داریم؟ سال
هاست که اتصال سامانه اطلاعاتی گمرك به وزارت صمت به رغم تکلیف قانونی اجرا نشده است شما چه ضمانتی را براي اجراي این

 
سامانه ها می دهید؟ 

ارکانی خاطرنشان کرد: برنامه شما براي تامین نهاده هاي دامی چیست؟ برنامه شما براي احیاي واحدهاي تعطیل شده در اثر کرونا
چیست؟ چه برنامه اي براي انتقال آب خلیج فارس و دریاي عمان دارید؟ شما گفته اید که کارت اعتباري 300 هزار تومانی را اجرا
خواهید کرد در حالی که ما در سال گذشته که طرح مشابه را اجرا کردیم با رفت و آمدهاي زیاد؛ هنوز دولت با اشکالات فراوان آن را

 
اجرا می کند، ضمانت اجرایی شما در مورد این کارت اعتباري چیست؟ 

وي تصریح کرد: ما نمایندگان در خلوت خود بنیشنیم و به این سوال پاسخ دهیم که اگر این گزینه ها را آقاي روحانی ارایه می دادند
چه رایی می دادیم؛ کجا انقلاب به ما مجوز داده است که مجلس برآمده از خون شهدا را در مقابل دولت تعطیل کرده و وکیل الدوله
شویم؟ همان موضوعی که قبلا به آن انتقاد کرده ایم کجا مجلس انقلاب مجوز دارد که حوزه معیشت مردم را بهدست کسانی بدهد

 
که حتی ما گزینه استانداري استان خود را به او نمی دهیم باید توجه داشت که فردا آزمون اعتماد مردم به مجلس است. 

نماینده مردم نیشابور و فیروزه افزود: انتظار ما از دولت این است که در حوزه وزراي اقتصادي دقت بیشتري شود و نمایندگان نیز
وسواس بیشتري از خود نشان دهند. نباید فراموش کرد که حضرت آقا این مجلس را مجلس امید نامیده است. من صراحتا اعلام می

 
کنم که ما نمایندگان با هیچ کسی عقد اخوت نبسته ایم و انشااالله در انتخاب 19 وزارتخانه نهایت وسواس را به خرج خواهیم داد. 

 
فاطمی امین در آستان قدس اقدامات تحول گرایانه خوبی انجام داده است 

محمدحسین فرهنگی در جلسه علنی امروز (سه شنبه 2 شهریور) مجلس شوراي اسلامی در جریان بررسی صلاحیت سیدرضا فاطمی
امین گزینه پیشنهادي براي وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: مخالفان محترم نکاتی که عمدتاً فرمودند درباره نگرانی ها نسبت به



برخی از پیشنهادها بود و طبیعی است که برخی بزرگانی که قبلاً در منصب وزارت نبودند هر کسی حتی موافق هم ممکن است

 
پیشنهادها و نظرات تاکیدي و اصلاحی داشته باشد. 

نماینده مردم تبریز ادامه داد: اما جناب آقاي دکتر فاطمی عزیز، همانطور که برادرمان به خوبی اشاره کردند علاوه بر داشتن قدرت و
توان، علاوه بر روحیه تحول گرایی، علاوه بر داشتن مهارت هاي ادراکی که جایگاه مهم وزارت در هر کشور و نظامی است عملکرد
اجرایی قابل توجه داشتند ایشان در دولت مدتی در ریاست جمهوري همکاري داشتند که همکار عزیز نسبت به موفقیت هاي ایشان

 
اشاره کرد. 

وي ادامه داد: با اینکه در ریاست جمهوري بودند خودشان ابزارهاي مستقیم نداشتند اما موفق شدند در یک موضوعی که هیچ سابقه
اي در کشور نداشته است مثلاً خودروهاي دوگانه سوز را از نزدیک صفر به حدود یک میلیون برساند. یا در حوزه خودروهاي فرسوده

 
عملکرد قابل قبول آنجا نه با نظارت مستقیم بلکه به صورت غیرمستقیم انجام دادند. 

فرهنگی تاکید کرد: در وزارت صنعت هم مدیریت بخش هاي مختلف را داشته است که من از جزئیات آن می گذرم و فقط می خواهم
اشاره کنم ایشان در هرجایی که بوده موفقیت داشته، در آستان قدس هم اقدامات تحول گرایانه بسیار خوبی ایشان انجام داده است،
به عنوان مثال یک شرکت دانش بنیان موفقی را با وجود ساختار سنتی که در آنجا وجود داشته است راه اندازي کرده است و در طول

 
دو سال سرمایه آنجا را به بیش از 10 برابر یعنی 33 میلیارد تومان رسانده است. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی افزود: ایشان یک نموداري از برنامه هاي خودشان را در کمیسیون ارائه کردند که هر کدام از این
ها زمانبندي، عدد دارد و حجم دارد و مشخص کرده است به چه میزان در چه مدتی در خودروسازي چه کاري می خواهد انجام دهد

 
و در پایان 1400 می خواهد چه کاري کند. 

بساط رانت خواران و سلطان ها جمع می شود/ براي افزایش 5 میلیارد دلاري صادرات برنامه داریم/ دولت نباید در قیمت گذاري

 
خودرو دخالت کند 

سیدرضا فاطمی امین در جلسه صحن امروز مجلس براي بررسی راي اعتماد به او براي وزارت صمت اظهار کرد: ایران در سال 1404
باید به اهدافی دست یافته باشد که از این جمله می توان به جایگاه اول علمی و صنعتی منطقه جنوب غربی آسیا با تکیه بر رشد
علمی، رشد اقتصادي، افزایش درآمد و رسیدن به اشتغال کامل اشاره کرد. باید براي این چشم انداز عقب ماندگی ها را جبران کنیم و

 
با تکیه به تمدن نوین اسلامی مرم ایران را به عرش ببریم، تنها راه آن نیز تحقق نوین اسلامی است. 

وي افزود: وزارت صمت بسیار متنوع و گسترده است به چند موضوع مهمی که جزو دغدغه نمایندگان بود و به طور ویژه در برنامه ها
به آن اشاره شده می پردازیم؛ نخست تنظیم بازار است: متاسفانه شاهد نوسانات زیادي در بازار هستیم. دولت کجاست؟ اگر دولت
اشراف داشته باشد نباید به این جولان قیمت ها فضا دهد. دوم تورم است: براي کنترل تورم که یکی از بیماري هاي اقتصاد امروز است
نیاز به دو تا سه سال زمان وجود دارد ما برنامه داریم که در سال 1402 میزان تورم را به نصف امروز و بعد به میزان تک رقمی

 
برسانیم. عوامل مهم در تورم نقدینگی، تولید و ارز هستند ما می توانیم با اصلاح نظام توزیع نقدینگی را کاهش دهیم. 

فاطمی امین با اشاره به سامانه جاتمع تجارت گفت: در سال 92 مجلس وزارت صمت را موظف کرد تا سامانه جامع تجارت را اجرایی

 
کند ما تا آ خر امسال این سامانه را کامل می کنیم که به معناي مبارزه با رانت، قاچاق و ... است. 



وزیر پیشنهادي صمت در مورد برنامه هاي پیشنهادي خود براي تولید بیان کرد: در این زمینه برنامه ما تا پایان سال متمرکز بر تامین
قطعات و رفع موانع تولید بخصوص براي کالاهایی که در سبد معیشت مردم موثر هستند است. در مورد نرخ ارز نیز با اجرایی کردن
سامانه جامع تجارت و افزایش تولید بازار ارز را تنظیم خواهیم کرد. اقلامی مانند سیمان به قیمت قبلی خود باز می گردند البته این

 
موضوع نیاز به همراهی و همکاري مجلس دارد. ساختن ایران کار مشترك همه ما است. 

وي با اشاره به تعطیلی و نیمه فعال بودن واحدهاي تولیدي تصریح کرد: دولت نباید بنگاه داري دارد اما باید بازارسازي انجام دهد، من
خود را موظف می دانم که در اداره وزارت صمت خود را شریک و احدهاي تولیدي بدانم و در این راستا باید بازارسازي کرد. ما رقیب
بخش خصوصی نیستیم اگر بخش خصوصی خوب کار کند اشتغال به وجود می آید و ما باید از آنها حمایت کنیم. ما باید در بازارهاي

 
خارجی و داخلی از طریق تجمیع تقاضا بازارسازي کنیم. ما هر سه ماه یک بار گزارش عملکرد خود را به مجلس می دهیم. 

وي در ادامه اضافه کرد: یکی از پروژه ها تا پایان امسال سامانه قواعد و مجوزها است با این کار حالت خلق الساعه از کارها کنار می
رود و امضاهاي طلایی نیز از بین می رود. ما براي سال آینده بسته هاي سرمایه گذاري آماده می کنیم، یعنی پروژه ها تعریف و

 
مجوزها صادر می شود و سرمایه گذار تنها باید انتخاب کند. 

فاطمی امین در ادامه خاطرنشان کرد: از موضوعات مورد اهمیت در تولید موضوعات بیمه تامین اجتماعی، مالیات و تامین مالی است
گرچه هیچ یک از اینها زیرمجموعه وظایف وزارت صمت نیست ما خود را موظف به پیگیري این موارد می دانیم. ما باید این موارد را
در دولت پیگیري کنیم شما از من فرافکنی نخواهید دید من معتقد هستم که تمامی مسایل روز خود را باید خودم حل کنم در بین
نقدهایی که شد گفته شد که در برنامه ها چرا به موضوع مالیات اشاره شده در حالی که جزو وظایف وزارت صمت نیست، علت این
موضوع آن است که من وظیفه خود می دانم که آن را پیگیري کنم ما به تولیدکنندگان قول می دهیم که تحریم هاي دخلی را

 
برداریم و تحریم هاي خارجی را بی اثر کنیم. 

فاطمی امین یادآور شد: مقام معظم رهبري در خرداد سال جاري فرمودند که محور نجات کشور تقویت تولید است. انشااالله منویات

 
ایشان را اجرا خواهیم کرد و روزي را خواهیم دید که ایشان و مردم از وزارت صمت راضی باشند. 

وي در مورد اهمیت بخش صادرات اظهار کرد: صادرات همیشه مهم بوده اما امروز مهم تر است. براي اینکه بازار ارز به تعادل برسد ما
باید بین سه تا چهار میلیارد دلار بیشتر به بازار تزریق کنیم. اگر بتوانیم راي اعتماد بگیریم به ریز برنامه ها تسلط داریم و در بحث
صادرات براي نیم سال دوم پنج میلیارد دلار بیشتر هدف گذاري کرده ایم که می تواند بر نرخ ارز و نرخ تورم و نهایتا بر بخش تولید
تاثیرگذار باشد. ما در چهار سال اخیر تورم بیش از 25 درصد را تجربه کردیم که بی سابقه است؛ با لکوموتیو صادرات می توانیم

 
گردش اقتصادي را ایجاد کنیم و این پنج میلیارد دلار را به بخش تولید و تامین قطعات اختصاص دهیم. 

وي افزود: یکی از برنامه اي ما اولویت دادن به دیپلماسی اقتصادي است. توان بازدارندگی ما در قدرت تولید است و اگر روابط
اقتصادي خود با همسایگان راتقویت کنیم می تواند به عنوان پیشران قدرت سیاسی و فرهنگی باشد. قدرت اقتصادي ما باید بیشتر از

 
مرزها باشد و برنامه ما مبتنی بر تجارب اثبات شده است. 

وزیر پیشنهادي صمت با اشاره به بخش معدن گفت: این بخش می تواند جاي نفت را بگیرد در اکثر نقاط کشور معدن داریم یعنی اگر
این بخش را توسعه دهیم تونسعه متوازن روي خواهد داد چرا باید پنج هزار معدن تعطیل داشته باشیم؟ چرا باید خام فروشی داشته

 
باشیم؟ با برنامه هایی که در دست داریم کسانی در حاشیه معادن متضرر می شوند تبدیل به منتفع خواهیم کرد. 



فاطمی امین با بیان اینکه براي بخش خودرو برنامه 2 ساله و 6 ماهه تامین کردیم، اظهار داشت: با اجراي این برنامه 4 سال دیگر
بخش خودرو افتخار ملی خواهد بود. معتقدم ما در زمینه تولید خودرو مشکل فنی نداریم بلکه مشکل، عدم رقابت و پایین بودن تولید
است و براي اینکه بتوانیم قیمت تمام شده را کاهش دهیم باید در ابتدا تولید را بالا ببریم تا افزایش تولید بر قیمت خودرو هم تاثیر

 
بگذارد تا آن را کاهش دهد. 

 
وي تاکید کرد: معتقدم دولت نباید در قیمت گذاري خودرو دخالتی داشته باشد و خودرو نباید شامل قیمت گذاري دستوري شود. 

وزیر پیشنهادي صمت با بیان اینکه در سال 1404 در قله صنعت خودروسازي خواهیم بود، گفت: امروز ما با معضل بیکاري فارغ
التحصیلان مواجه هستیم و براي حل این مشکل باید به سمت پیشران هاي اقتصادي برویم و به حوزه هاي ماشین هاي صنعتی و

 
تجهیزات حمل و نقل ورود کنیم. 

فاطمی امین با اشاره به برنامه هاي خود در حوزه آمایش سرزمین تاکید کرد: آمایش سرزمین دغدغه همه نمایندگان است و اینکه در
شهرهایی شاهد شهرك هاي صنعتی و معدنی هستیم اما در شهرهاي دیگر صنعت و معادن رشدي نداشته، تمام اینها باعث ایجاد
آسیب هاي اجتماعی می شود. از این رو یکی از دغدغه هاي بنده توسعه متوازن در تمام شهرها است و انشااالله تا پایان سال جاري

 
براي 450 شهرستان برنامه داریم که با یک برنامه عملیاتی، این موضوع محقق می شود. 

وي با بیان اینکه در حوزه صمت به یک برنامه عملیاتی خواهیم رسید که تمام اهداف وزارت صمت در آن تعبیه خواهد بود، بیان
داشت: در انتخاب مدیران ستادي، مبنا هماهنگی آنها با این برنامه خواهد بود و این برنامه هر 3 ماه یکبار پایش خواهد شد. همچنین
اینجانب برنامه ویژه براي تربیت مدیران گام دوم دارم و از طریق آن استعدادهاي افراد در پهنه کشور شناسایی شود و استعدادهاي

 
مدیریتی را شناسایی و در بخش دولتی فعال کنیم به طوري که تا 2 سال آینده کار به دست مردم هر منطقه خواهد بود. 

وزیر پیشنهادي صمت با تاکید بر اینکه تعامل با نمایندگان به صورت رسمی ابلاغ شده است، یادآور شد: البته عقیده شخص بنده هم

 
تعامل با نمایندگان است و در دوران وزارتم با تمام نمایندگان تعامل خواهم داشت. 

فاطمی امین ادامه داد: با اقدامات دولت مردمی، دیگر سلطان ها، حیات خلوت ها و بساط رانت خواران جمع می شود و فسادستیزي

 
از شعارهاي مهم دولت سیزدهم است و با همراهی تمام دستگاه ها و مجلس مبارزه با فساد را محقق می کنیم. 

وي درباره ضرورت اجراي اقتصاد مقاومتی گفت: باید دید چرا اقتصاد مقاومتی را سالها نمایش می دهیم اما کاري در این زمینه صورت
نگرفته است. اقتصاد مقاومتی دو بعُد بسیار مهم تاب آوري و بازدارندگی دارد؛ تاب آوري به این معنا که وقتی شوکی به کشور وارد شد
از آن ضربه نخوریم و مصداق بازدارندگی هم این است که چطور قدرت موشکی براي کشورمان بازدارندگی ایجاد کرده و باید مشخص

 
کنیم ضربه زدن به کشورمان براي کشورهاي متخاصم آسیب زا است. 

وزیر پیشنهادي صمت با بیان اینکه هماهنگی بین بخشی از دغدغه هاي اینجانب بوده، ادامه داد: وزارت صمت 30 درصد تولید
ناخالص ملی و 45 درصد اشتغال را مدیریت می کند که امیدواریم با هماهنگی بین بخشی تمام این موضوعات به یک مدیریت درست

 
برسد. 

فاطمی امین با اشاره به هماهنگی بین دستگاهی براي ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال اظهار داشت: مهمترین موضوع در
این زمینه هماهنگی بین بخشی است که دیروز هم وزیر پیشنهادي راه و شهرسازي به آن اشاره داشت. ما بررسی کرده ایم که ساخت



یک میلیون مسکن چقدر به مصالح ساختمانی نیاز دارد و خوشبختانه ظرفیت داخل کشور براي ساخت این میزان مصالح ساختمانی

 
کافی است. 

وي گفت: اگر مسکن سازي در کشور راه بیفتد لکوموتیو اقتصادي راه افتاده و هماهنگی براي این موضوع مصداق بازارسازي است.
هماهنگی در حوزه شهرداري هم از دیگر اقداماتی است که باید انجام شود. می دانیم که بخشی از آلودگی شهرها به دلیل آلودگی

 
ایجاد شده از سوي خودروها است به همین دلیل اقداماتی براي بهینه سازي سوخت و نوسازي تاکسی ها و اتوبوس هاي برقی داریم. 

وزیر پیشنهادي صمت درباره مدیریت کرونا گفت: درست است که وزارت بهداشت در خط مقدم کرونا قرار دارد اما وزارت صمت هم به
میدان می آید و همان طور که گفتم با حمایت از تولید داخل براي 3.5 میلیون دانش آموز کم برخوردار تبلت فراهم می کنیم و در

 
تولید، تبلت داخل خواهیم بود. 

فاطمی امین با بیان اینکه مسائل کشور راهکار دارد و دولت مردمی با همدلی و همراهی مجلس و مردم می تواند این مسائل و
مشکلات را برطرف سازد، بیان داشت: انشااالله با حرکت جهادي، بخش صنعت، معدن و تجارت کشور متحول می شود. همچنین با
استفاده از مدیران شایسته و مشاوره با 290 نماینده مجلس و مشورت گرفتن با تشکل ها و انجمن ها بتوانیم یک وزارت چابک داشته

 
باشیم و اجازه از دست رفتن فرصت ها را نخواهیم داد. 

 
گزارش کمیسیون آموزش درباره برنامه پیشنهادي وزیر علوم/ برنامه زلفی گل نسبتاً با اسناد بالادستی منطبق است 

رضا حاجی پور در جلسه علنی صبح امروز ( سه شنبه 2 شهریور ) مجلس گزارش کمیسیون آموزش و تحقیقات درباره محمدعلی

 
زلفی گل وزیر پیشنهادي علوم را قرائت کرد. 

به گفته سخنگوي کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس برنامه هاي زلفی گل تا حدودي با اسناد بالادستی منطبق است و کمیسیون

 
متبوعش صلاحیت وزیر علوم را تایید کرده است. 

 
متن گزارش کمیسیون آموزش مجلس بدین شرح است: 

 
هیأت رئیسه محترم مجلس شوراي اسلامی با سلام احترام؛ 

مستند به ماده (202) آیین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی، به پیوست گزارش کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري در خصوص
بررسی صلاحیت و برنامه هاي ارائه شده آقاي محمد علی زلفی گل وزیر پیشنهادي وزارت علوم، تحقیقات و فناوري به منظور قرائت

 
در صحن علنی ارائه می شود. 

 
علیرضا منادي سفیدان 

 
رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري 

گزارش کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري در خصوص بررسی صلاحیت و برنامه هاي ارائه شده آقاي محمدعلی زلفی گل وزیر

 
پیشنهادي وزارت علوم، تحقیقات و فناوري 



 
مقدمه: 

در سند چشم انداز 1404 جمهوري اسلامی ایران ، ایران کشوري است توسعه یافته با جایگاه اول اقتصادي، علمی و فناوري در سطح
منطقه با هویت اسلامی و انقلابی، الهام بخش در جهان اسلام و با تعامل سازنده و مؤثر در روابط بین الملل. براي رسیدن به این چشم
انداز، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري از آن جهت که نیروي انسانی متخصص کشور را تربیت می نماید مهمترین نقش را دارا می
باشد. بنابراین هدایت این وزارتخانه امري حساس و بسیار با اهمیت می باشد که نیاز به فردي دارد که شایستگی هاي این مهم را

 
داشته باشد. 

بنابراین کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري با دقت و وسواس خاص صلاحیت وزیر پیشنهادي وزارت مهم علوم، تحقیقات و فناوري

 
را بررسی نمود که نتیجه این بررسی، مطالعه و استعلام مدارك تحصیلی ایشان از وزارت عتف، به شرح زیر تقدیم می گردد. 

 
بخش اول: 

انطباق مدارك و سوابق وزیر پیشنهادي جناب آقاي دکتر محمد علی زلفی گل وزیر پیشنهادي وزارت علوم، تحقیقات و فناوري در
سال 1379 مدرك دکتري خود را در رشته شیمی از دانشگاه شیراز أخذ نموده اند. ایشان عضو هیات علمی و ریاست سابق دانشگاه
بوعلی سیناي همدان و داراي پیشینه خوب علمی و فعالیتهاي فرهنگی از جمله عضویت در بسیج دانشجویی و ریاست بسیج اساتید
استان همدان براي دو دوره متوالی می باشند. ایشان داراي مقالات متعددي در زمینه علمی هستند تا جایی که در فهرست یک در
صد دانشمندان پر استناد جهان در رشته شیمی قرار دارند و در سال 1397 نیز به عنوان پژوهشگر برتر کشور شناخته شده اند.
همچنین، رتبه اول پژوهش هاي بنیادي در بیست و یکمین جشنواره بین المللی خوارزمی در سال 1389 متعلق به ایشان می باشد.
انتخاب به عنوان استاد نمونه بسیجی کشور در سال 1388 و در یافت لوح تقدیر مشترك از وزیر علوم و فرمانده سپاه پاسداران انقلاب
اسلامی از دیگر سوابق ایشان است. آقاي دکتر زلفی گل نویسنده بیش از 560 مقاله هستند و بیش از 17000 ارجاع به مقالات ایشان

 
وجود داشته است و بیش از 359 مقاله در سمینارهاي ملی و بین المللی ارائه داده اند. 

ایشان علاوه بر فعالیت علمی در رشته شیمی، در انتشار 20 مقاله در خصوص الزامات و راهکارهاي بستر سازي علمی در کشور
مشارکت داشته اند و کتاب ""دانش براي دانایی"" حاوي مطالبی در خصوص سیاستگذاري علم و فناوري در کشور را تالیف نموده

 
اند. در مجموع می توان گفت ایشان به لحاظ علمی و پژوهشی داراي شایستگی هاي متناسب با پست پیشنهادي هستند. 

 
بخش دوم: 

 
شرح توضیحات و تعهدات شفاهی وزیر پیشنهادي در کمیسیون 

1- تلاش جهت رشد مضاعف علمی کشور و افزایش شتاب علمی و سوگیري وزارت عتف براي تشویق اساتید و دانشجویان تا دستیابی

 
به مرجعیت علمی جهانی 

2- کاهش هر چه بیشتر وابستگی وزارت عتف به بودجه عمومی کشور از طریق تجاري سازي یافته هاي اساتید و پژوهشگران

 
دانشگاهها و افزایش درآمد اختصاصی دانشگاهها از محل بالا سري (رویالیتی) طرح هاي تحقیقاتی محققین و پژوهشگران دانشگاهها 



3-حمایت مجدانه از شرکتهاي دانش بنیان و افزایش تعداد آنها با مشارکت نخبگان دانشگاهی و با همکاري معاونت علمی و فناوري
رئیس جمهور (حداقل دو برابر شدن شرکت هاي دانش بنیان در هر سال کاري وزارت عتف) -اجراي صحیح سند آمایش آموزش عالی
با توجه به واقعیت هاي جامعه و با هماهنگی نمایندگان مجلس همچنین اعضاي کمیسیون ضمن موافقت نسبی با رأي اعتماد به
ایشان، رئیس کمیسیون را مأمور أخذ تعهدات مدنظر کمیسیون در خصوص فرایند مدیریتی، شایسته سالاري متعهدانه، افزایش بیشتر
بهره وري و موارد مطروحه دیگر در جهت اعتلاي وزارت عتف نمودند که متعاقب آن ریاست کمیسیون و دو تن از اعضاي هیأت
رئیسه در جلسه اي که با ایشان داشتند مسائل مدنظر کمیسیون را مطرح و ایشان با کمال میل متعهد به انجام آن شدند و مقرر

 
گردید حداکثر تعامل با مجلس و کمیسیون را داشته باشند. 

 
بخش سوم: 

 
بررسی معیارهاي عمومی برنامه وزیر پیشنهادي 

1- پوشش مسائل و مباحث آموزش عالی، تحقیقات و فناوري برنامه آقاي زلفی گل، بسیاري از مباحث و مسائل مهم آموزش عالی را

 
در نظر گرفته و به آنها پرداخته است که شامل موارد ذیل است: 

 
- توجه به انسجام و هماهنگی در سیاستگذاري و مدیریت آموزش عالی - تقویت علوم پایه، علوم انسانی و تحقیقات بنیادي 

 
-توجه به مهارت آموزي و آموزش هاي کاربردي در آموزش عالی 

 
- توجه به شان و منزلت اساتید و اعضاي هیئت علمی دانشگاهها 

 
- توجه به فعالیت هاي فرهنگی و مذهبی دانشجویان و اساتید شناسایی، جذب و بکارگیري نخبگان 

-توجه به پروژه هاي کلان ملی مبارزه با تقلب در تهیه آثار علمی توجه به کارآفرینی دانشجویان،اساتید و تقویت شرکت هاي دانش

 
بنیان 

 
- توجه به دیپلماسی علمی - توجه به اقتصاد دانشگاه و بودجه ریزي مبتنی بر عملکرد، حمایت از پژوهش و فناوري 

 
- توجه به امکانات رفاهی دانشجویان 

2- ادبیات برنامه نویسی و ارزیابی نتیجه آن در برنامه وزیر پیشنهادي در مواردي به ارائه برنامه هاي کلی اکتفا شده است و اقدامات و
فعالیت هاي عملیاتی ناظر به هر یک از برنامه ها ارائه نشده است. همچنین برنامه فاقد زمان بندي براي اجرا است و عدم سنجش

 
پذیري و قابل رصد نبودن برنامه ها، نظارت توسط نهادهاي نظارتی به ویژه مجلس شوراي اسلامی را دچار مشکل می کند. 

3- رعایت اولویت بندي در ارائه برنامه برنامه داراي اولویت بندي مشخص با توجه به اهمیت هر برنامه نیست که بهتر بود اولویت هاي
اساسی مشخص می شد. این موضوع از آنجایی اهمیت دارد که از یک سو منابع و امکانات، زمان، ظرفیت هاي هر حوزه محدود و از

 
سویی دیگر نیازها نامحدود است. 



 
- اولویت هاي مغفول مانده - برنامه عملیاتی براي مواجهه با شرایط کرونایی و پساکرونا 

- توجه به اهمیت موضوع آموزش مجازي بخصوص در دوران شیوع ویروس کرونا و آسیب هاي جدي مرتبط با آن - ارزیابی و نظارت

 
دقیق مطالب آموزشی ارائه شده و جلوگیري از سطحی نگري در آزمون هاي دانشگاهی 

 
بخش چهارم: 

انطباق برنامه هاي ارائه شده با اسناد بالادستی به نظر می رسد برنامه وزیر با اسناد بالادستی مانند قانون اساسی، سند چشم انداز،
نقشه جامع علمی کشور، سیاست هاي کلی علم و فناوري، قانون برنامه ششم توسعه و قوانین عادي مهم حوزه آموزش عالی داراي

 
هماهنگی و انطباق است. 

 
بخش پنجم: 

بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادي صلاحیت آقاي دکتر زلفی گل از منظرهاي مختلف فرهنگی، علمی، اجرایی و اهلیت، تسلط بر

 
مسائل آموزش عالی کشور، ویژگی هاي اخلاقی و بینش سیاسی مورد بررسی قرار گرفت که به نتایج آن به شرح زیر است 

1- از منظر فرهنگی و بینش سیاسی سوابق ایثارگري و عضویت در بسیج اساتید و بسیج دانشجویی حکایت از مقبولیت فرهنگی آقاي

 
دکتر زلفی گل دارد. برخی سوابق فرهنگی ایشان به شرح زیر است: 

- داراي سوابق ایثارگري و حضور در جبهه هاي جنگ حق علیه باطل - رئیس مجمع بسیج استان از اسفندماه 1391 براي دو دوره

 
سه ساله (انتخاب با اکثریت آراء) 

 
- استاد نمونه بسیجی کشور در سال 1388 

 
- کسب رتبه دانشجوي ممتاز در چهارمین، پنجمین و ششمین مجمع دانشجویان ممتاز بسیجی و ایثارگر کشور 

- انتخاب به عنوان رئیس دانشگاه نمونه در بخش فرهنگی،حمایت از انجمن هاي علمی و دریافت لوح تقدیر از وزیر علوم، تحقیقات و

 
فناوري در سالهاي 1389 و 1391 

 
- انتخاب شدن به عنوان شهروند برگزیده از طرف شوراي اسلامی شهر همدان و نامگذاري یکی از خیابان هاي شهر به نام ایشان. 

2- از منظر علمی آقاي دکتر زلفی گل از اساتید برجسته و پژوهشگران برتر کشور می باشند و می توان گفت ایشان مورد اعتماد
جامعه علمی کشور بوده و به نظر از مقبولیت لازم برخوردار هستند. همچنین، سوابق علمی وي نشان از اشراف ایشان به تحولات

 
علمی در مقیاس بین المللی می باشد که از جمله خصوصیاتی است که وزیر علوم باید داشته باشد. 

3- از منظر شایستگی حرفه اي و تسلط بر مسائل آموزش عالی کشور با توجه به سوابق اجرایی آقاي دکتر زلفی گل و برخی موفقیت
هاي ایشان، می توان گفت که ایشان نسبتا آمادگی پذیرفتن مسئولیت کلان در حد وزیر علوم، تحقیقات و فناوري را دارند. آقاي دکتر
زلفی گل از سال 1387 تا 1393 به مدت 6 سال سرپرست و رئیس دانشگاه بوعلی سیناي همدان بوده اند و در سال 1388 به عنوان



رئیس دانشگاه نمونه کشور انتخاب و لوح تقدیر از وزیر علوم تحقیقات و فناوري دریافت نمودند. همچنین، ایشان از سال 1382 تا
1386 در سمت معاون پژوهش و فناوري دانشگاه بوعلی سینا فعالیت داشته اند. عضویت در هیئت امناء دانشگاه بوعلی سینا از سال
1383 به مدت 4 سال از دیگر سوابق ایشان است. همچنین مدتی در سمت قائم مقام معاون اول ریاست جمهوري در بنیاد ملی

 
نخبگان بوده اند. 

 
نتیجه گیري ( نظر نهایی کمیسیون) 

بررسی برنامه هاي کتبی و شفاهی پیشنهادي جناب آقاي دکتر زلفی گل نشان دهنده تسلط نسبی وي بر مسائل آموزش عالی کشور
بوده و با عنایت به اینکه ایشان داراي پیشینه مناسب در مدیریت دانشگاه و انجام تحقیقات و پژوهشهاي علمی فراوان می باشند و
همچنین برنامه هایی براي ایجاد تحولات مناسب در دانشگاهها ارائه نموده اند و متعهد به بکارگیري مدیران توانمند، جوان و انقلابی
در مدیریت دانشگاهها براي اجراي برنامه هاي مذکور گردیدند، در مجموع کمیسیون با پیشنهاد تصدي ایشان براي پست وزارت علوم،

 
تحقیقات و فناوري، موافقت نمود. 

 
وزارت علوم چه نسبتی با سنتز ترکیبات عالی دارد؟/ باید ""جوانان حزب اللهی"" در کابینه باشند 

«روح االله ایزادخواه» در جلسه بررسی صلاحیت وزیر علوم، تحقیقات و فناوري که صبح امروز در صحن علنی مجلس بررسی شد،
گفت: چند روز است کابینه را بررسی می کنیم اما روش شناسی کابینه چیست آیا جز این است که باید در تراز دولت اسلامی وزرا را

 
بررسی کنیم ما هنوز در تشکیل دولت اسلامی مانده ایم. 

وي با اشاره به 4 ملاك وزراي در تراز دولت اسلامی ادامه داد: 4 ملاك جدي شامل تخصص، تضاد منافع، جوانگرایی و آرمانخواهی

 
باید وجود داشته باشد. 

نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی خاطرنشان کرد: در خصوص تخصص در وزارت علوم باید بگوییم که وزارت علوم وزارت
تخصص ها است، اما مهم این است که چه تخصصی براي وزارت علوم لازم است سیاست گذاري و حکمرانی چیست؟ آقاي زلفی گل
استاد شیمی است و صدها مقاله آي اس آي دارند؛ قبول. اما وزارت علوم چه نسبتی با سنتز ترکیبات عالی دارد؟ سیاست گذاري و
حکمرانی از چه جنسی است ما امروز در دنیا انواع و اقسام رشته هاي سیاست گذاري داریم. در همین رشته سیاستگذاري فناوري
هزار دانش آموخته در کشور داشته ایم همچنین بیش از 100 دکتر در این رشته داشته ایم. تازه این ها افرادي هستند که در داخل

 
کشور حضور دارند. 

ایزدخواه تصریح کرد: ما انجمن علمی فناوري و نوآوري در کشور با 5 هزار عضو داریم این ها براي چه زمانی درس خوانده اند؟ آقاي
زلفی گل علم شیمی خوانده اند چه نسبتی با وزارت علوم دارد؟ وزارت علوم با استاد تمامی در یک رشته خاص تفاوت دارد وزارت

 
بهداشت با تخصص در چشم فرق دارد. 

وي با اشاره به جوانگرایی گفت: سیاست مسکن مهر توسط 3 الی 4 جوان 27 ساله طرح ریزي شد چرا به جوانان باور نداریم حضرت
امیر فرمود من همت جوان و خرد پیر را دوست دارم عزیزان باتجربه در کنار جوانان مشاوره دهند.آقایی که 36 سال مدیر و معاون
بوده است چرا باید دوباره وزیر شود اگر اینگونه بود که زنگنه ها و جهانگیري ها خداي وزارت بودند، من 7 ساله بودم آقاي زنگنه وزیر

 
بود، امروز بچه سومم به دنیا آمده و آقاي زنگنه همچنان وزیر است. 



او با تاکید براینکه باید مدار بسته مدیریت و سیاستگذاري را بشکنیم گفت: کی می خواهیم به جوانان اعتماد کنیم. چرا به منویات
حضرت آقا گوش نمی دهیم ایشان فرموده اند دولت جوان حزب اللهی کلید مشکلات کشور است نیمی از وزرا برنامه تحولی ندارند
برنامه آقاي زلفی گل نیز تماماً سیاست هاي کلی و گرد و قشنگ است ما در 6 ماه انتظار تحول داریم نه در طول 4 سال. آقاي رییسی

 
کابینه را اصلاح کنید و به سمت دولت جوان حزب اللهی سوق دهید. 

این نماینده مجلس تصریح کرد: یک موضوع مهم دیگر نیز وجود دارد و این است که تحصیل کرده هاي ما بیکار تر از بیسوادان ما

 
هستند. 

 
زلفی گل از شرح صدر برخوردار نیست/ او علاقه ویژه اي به آقاي خاتمی دارد/ در موضوع فتنه خواستار موضع شفاف ایشان هستیم 

سید علی یزدي خواه در مخالفت با وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري در صحن علنی مجلس، اظهار کرد: بعضی از وزارتخانه ها
مأموریتشان ماموریت حال فعلی کشور است؛ مانند صمت و بهداشت. بعضی از وزراتخانه ها آینده ساز هستند مانند وزراي آموزش و
پرورش و علوم که سهم فرهنگ کشور را برعهده دارند. وزیر پیشنهادي آموزش و پرورش نه آموزش و نه برنامه خوب داشت. درباره
وزارت علوم نیز محدوده عمل آقاي زلفی گل، دانشگاه همدان بوده که حدود 5 هزار نفر دانشجو داشتند، الآن نمی توانند وزارت علوم

 
را اداره کنند. ایشان چگونه بدون تجربه قبلی در این حوزه قصد وزرات دارد؟ 

نماینده تهران در مجلس افزود: ایشان قطعاً اگر انتخاب شوند یک کار سنگین در پیش رو دارند. در برنامه ایشان افقی در خصوص
مراجعه به آموزش عالی ندیدیم. دنیاي غرب به هیچ یک از فرزندان شما اجازه تحصیل در غرب را نمی دهد اما ما همه مقالات و
موضوعاتمان در اختیار اندیشه هاي غربی است. در حوزه کنکور و معضلات آن که نظام آموزشی ما را ذهن گیر کرده است، ایشان

 
برنامه روشنی ندارند. 

وي گفت: موضوعات اصلی من بحث هاي سیاسی است. ایشان انگیزه اي براي متقاعده کردن نخبگان کشور در داخل کشور را ندارند.

 
تفکر ایشان مانند وزیر خارجه دولت بی تدبیر است؛ ایشان اعتقادي به شعارهاي انقلاب ندارد. 

یزدي خواه ادامه داد: مدیر در هر مجموعه اي شرح صدر باید داشته باشد ایشان کمتر از این موضوع برخوردار است. ما در موضوع
فتنه خواستار موضع شفاف ایشان هستیم. آقاي زلفی گل سال 84 وقتی دولت اول احمد نژاد تشکیل شد از معاونت استعفا دادند.
البته علاقه ویژه اي به آقاي خاتمی دارد؛ سیاست هاي نظام را باید اعلام کند و باید بگوید که من هیچ مناسبتی با سران فتنه ندارم.

 
همین که خبر منتشر شد که ایشان وزیر پیشنهادي است، شور و شعف در جبهه منحرفین و غرب گرایان و اصلاح طلبان ایجاد شد. 

این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس تأکید کرد: اگر بحران کوي دانشگاه در سال 78 یا 88 مجدداً ایجاد شود، می تواند مدیریت کند؟

 
اشرف بروجردي و علی افشاري از ایشان حمایت کرده است. ما وزیري قاطع، متفکر از نوع آزاد می خواهیم. 

وي با بیان اینکه رشد علمی کشور در این هشت سال به قهقرا رفت، گفت: آقاي زلفی گل 600 مقاله علمی دارد. این وزارتخانه،

 
وزارتخانه کلیدي ما و سرنوشت آینده ماست، در هر وزارتخانه اي مماشات کنیم، بر این دو وزارتخانه نباید مماشات کنیم. 

 
""زلفی گل"" تمام وجودش با نظام جمهوري اسلامی عجین شده است 

«عبدالناصر درخشان» نماینده مجلس شوراي اسلامی به عنوان موافق وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري اظهار داشت: مجلس



امروز در برهه اي حساس براي انتخاب و تصمیم گیري قرار دارد و می طلبد در موضع گیري ها و تصمیم گیري ها گرفتار احساسات
نشویم و با منطق و عقلانیت در مورد آینده کشور و کسانی که قرار است سکان وزارتخانه هاي کشور را در اختیار داشته باشند درست

 
تصمیم گیري کنیم. 

وي در واکنش به انتخاب وزیر پیشنهادي علوم گفت: آقاي زلفی گل شخصی با تجربه در مدیریت دانشگاهی کلان است. وي صاحب
نام بوده و کسی است که آموزش عالی، نیازهاي دانشگاهی و مفهوم علم و برتري یک ملت را درك می کند. امروز اقتدار مردم در

 
توانمندي علمی و فناورانه است که منظور آن را آقاي زلفی گل درك می کند. 

درخشان گفت: امروز مجلس انقلابی خردمند ما با حمایت از یک اندیشمند فرهیخته اعلام می کند که مسیر جامعه در مسیر اقتدار
است. وي براي برون رفت از چالش هاي کشور برنامه دارد. امروز بزرگترین چالش و مصالح کشور و دانشگاه ها، تولید علم است. البته

 
تولید علمی که موجب خلاقیت و کارآفرینی می شود که آقاي زلفی گل به خوبی این را در برنامه هاي خود تدوین کرده بودند. 

این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: مقالات علمی وي که در مورد آن صحبت کردیم و مقالاتی که در سرتاسر دنیا محققان و
پژوهشگران از ظرفیت آن استفاده کردند، همچنین مقالاتی که تبدیل به اختراع شده است نشان دهنده این است که این ظرفیت

 
نخبه علمی کشور می تواند سکان دار وزارت علوم باشد. 

وي افزود: جامعه علمی وي را به عنوان نخبه علمی و در جامعه فرهنگی کشور ایشان را به عنوان یک فرهنگ مدار وزین می شناسد.
پس مشخص است که ایشان جایگاه خاصی در امور علمی کشور دارد. آقاي زلفی گل چالش هاي عمده تولید علم،دانشگاهی و ساختار

 
دانشگاه هاي کشور و همچنین وزارت علوم را به خوبی می شناسد. 

درخشان خاطر نشان کرد: زمانی که موجی از شادي در کل جامعه دانشگاهی کشور براي انتخاب این فرد به وجود آمده این نشانه
خوبی از انتخاب وي است. زلفی گل فردي میهن دوست و انقلاب دوست است که تمام وجودش با نظام جمهوري اسلامی عجین شده

 
است. 

وي افزود: مگر مقام معظم رهبري نگفتند که نیروي انسانی توانمند، نخبه و مستعد کشور سرمایه مملکت است. مگر وزراي گذشته
سابقه وزارت داشتند، کافی است که کارنامه مدیریتی شان را با سایر وزراي قبلی مقایسه کنیم. مگر ایشان سرباز بسیجی نبودند؟ مگر
استاد نمونه بسیجی کشور نبودند؟ وي در کشور تنها شخصیتی است که جوایز بین المللی متعددي دارد و باید به آن افتخار کنیم. من

 
زبانم قاصر است که درباره وي صحبت کنم و امیدوارم در زمان انتخاب او تغییر و تحولات را در زمان مدیریت ببینیم. 

 
«زلفی گل» داراي روحیه جهادي است 

محمدخدابخشی در جلسه علنی امروز (سه شنبه 2 شهریور) مجلس شوراي اسلامی در جریان بررسی برنامه محمدعلی زلفی گل وزیر
پیشنهادي علوم و تحقیقات در موافقت با وي گفت: موافقت ها و مخالفت هاي ما باید بر اساس معیارها و شاخص ها باشد که در آموزه

 
هاي دینی ما هم آمده است و در ادبیات به شایسته سالاري در سطوح عالی اشاره شده است. 

نماینده مردم الیگودرز ادامه داد: من یک چارچوبی در اینجا ارائه می دهم که متشکل از تعداد معیارهاي و شاخص هایی مهم است که
این معیارها را می سنجیم و سپس بر مبناي این معیارها تصمیم می گیریم. ضمن اینکه تقدیر و تشکر می کنم از مخالفان محترم که
دغدغه هاي درستی دارند. همکاران محترم خداوند در قرآن می فرماید امانت را باید به اهلش سپرد، وزارت یک امانت بسیار مهم است



 
بنابراین مهم است به چه کسی می سپاریم . 

وي افزود: چند معیار تقدیم می کنیم که بر اساس آن ها تصمیم می گیریم؛ یکی از ویژگی ها شخصیت وزیر است. صداقت، پشتکار،

 
امانت داري و روحیه جهادي شاخصه هایی است که وزیر را تعریف می کند وزیر پیشنهادي علوم آدمی با روحیه جهادي است. 

وي ادامه داد: وزیر پیشنهادي علوم به لحاظ سلامت فیزیکی و روانی، می توان گفت از عهده وزارت حجیم علوم بر می آید و از آنجا
که صد مقاله ISI دارد می توان گفت از توان ذهنی نیز برخورداراست. تجارب ایشان نشان می دهد توان مدیریتی و قدرت برنامه

 
ریزي و همچنین مدیریت زمان و مدیریت تیمی را دارد. 

خدابخشی خاطرنشان کرد: سوابق علمی و سوابق کاري مفید زلفی گل مرتبط با وزارت علوم است. او در تمامی مقاطع تحصیلی از
دبستان تا دانشگاه را تدریس کرده و می تواند از عهده این وزارتخانه برآید. ما باید به وزیري رأي دهیم که مسئولیت پذیر باشد، از
کارگر ساختمانی تا زنانی که در نورآباد براي تامین معیشت کار می کنند و کشاورزان انتظار دارند هزینه هایی که براي حل مشکلات
کشور پرداخت می کنند در مسیر درستی هزینه شود، بنابراین وزیري که انتخاب می کنیم باید مسئولیت پذیري اجتماعی داشته

 
باشد که زلفی گل از این شخصیت برخوردار است. 

وي گفت: 126 نفر از نمایندگان تقاضاي صحبت در موافقت با برنامه هاي وزیر پیشنهادي داشتند، از جمله ذوالنوري، فلاحی،
فرشادان، رحیم زارع، مهرداد گودرزوند چگنی، کیوان مرادیان، سید غنی نظري و... می خواستند در دفاع از وزیر پیشنهادي صحبت

 
کنند که نشان دهنده این است که او می تواند ارتباط خوبی با نمایندگان برقرار کند. 

خدابخشی افزود: نوع نگاه زلفی گل به کشور متناسب با نگاه آقاي رئیسی است، چرا که در انتخابات براي او ستاد زدند. در واقع نگاه
ایشان متکی بر استفاده از ظرفیت هاي داخلی کشور است و قطعاً همکارانی که در وزارتخانه انتخاب خواهند کرد، با همین نوع نگاه

 
خواهد بود، بنابراین دکتر ایزدخواه و یزدي خواه نباید نگرانی داشته باشند. 

وي بیان کرد: همانگونه که در تاکیدات امام امت و مقام معظم رهبري بارها به آن اشاره شده است دانشگاه مبدأ تحولات و از
محورهاي اصلی پیشرفت و بهروزي کشور است، دانشگاه صرفاً یک مکان براي آموزش محتواهاي تخصصی و تربیت متخصصان نیست،
بلکه مکانی است براي پرورش نسلی فرهیخته، آگاه، متخصص و دین باور است. در وزارت علوم باید همواره بر 4 اصل تاکید کنیم.
تربیت نیروي انسانی متخصص و متعهد، ایجاد روحیه نشاط علمی و فرهنگی در جوانان و امیدبخشی به نسل آینده، توسعه فناوري

 
نوین در حوزه هاي مختلف، حل مشکلات کشور از طریق علم و فناوري که همه اینها در برنامه ایشان وجود دارد. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: شخصیت ایشان انقلابی و بابصیرت است و کارنامه موفقی در دوران فتنه 88 داشته
است، در دانشگاه بوعلی سیناي همدان از حضور چهره هاي مسئله دار جلوگیري کرد و از آیت االله العظمی نوري حمایت قاطع کرد،
در دورانی که برخی افراد به مواضع انقلابی ایشان انتقاد می کردند. همچنین تزریق مدبرانه نیروهاي بسیجی در دانشگاه ثابت کرده که

 
در مسیر اسلام، انقلاب و استکبارستیزي گام برمی دارد. 

 
تک بعدي بودن وزیر پیشنهادي علوم حتی مانع برنامه نویسی دقیق شده است 

مهرداد ویس کرمی نماینده مردم خرم آباد در مخالفت با وزیر پیشنهادي علوم و تحقیقات و فناوري با اشاره به اتفاق هاي روز گذشته
مجلس و بحثی که با احد آزادي خواه داشت، بیان کرد: با توجه به اینکه در قرعه کشی چند وزارت نام بنده به عنوان مخالف در آمده



خوب است عزیزان به چند نکته زیر توجه داشته باشند؛ این جانب در سال هاي قبل ستاد رئیس آقاي رئیسی بوده ام و تاکنون از این
کار پشیمان نیستم، بلکه خدا را شکر می کنم. البته گویا تقدیر است فقط در قرعه مواردي که به عنوان مخالف ثبت نام کرده ام

 
انتخاب شود که حتماً خیري در آن است. 

وي با بیان اینکه عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس هستم البته توفیق داشته ام که در دو رشته پزشکی و الهیات در حد
دکترا تحصیل کنم، به کتاب تالیفی خودش، اندیشه اسلامی 2 اشاره کرد و گفت: انتقاد به یک شخص لزوما توهین یا انتقاد به یک
قشري که ایشان متعلق به آن است، نیست. بنده در رشته تفسیر قرآن خود را شاگرد کم استعداد حوزه هاي علمیه و به ویژه آثار
علامه طباطبایی (رضوان االله تعالی) یکی از مفاخر شیعه و برخاسته از دیار ولایت مدار آذربایجان می دانم؛ بنده نیمه دوم سال 1373

 
افتخار داشتم آخرین جلد المیزان را تمام کنم. 

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس ضمن خوش آمدگویی به وزیر پیشنهادي علوم، گفت: وزارت علوم موظف است نیروهاي
انسانی مورد نیاز در حیطه علوم انسانی، علوم پایه، کشاورزي، فنی و مهندسی و هنر را فراهم آورد، به گونه اي که حاصل آن تربیت
نیروي انسانی مومن، متخصص و انقلابی باشد؛ سوابق علمی جناب آقاي زلفی گل قابل تقدیر و ایشان از مفاخر علمی رشته شیمی

 
هستند اما به نظر اینجانب تک بعدي بودن ایشان مانع از نگاه جامعه به همه رشته ها می شود. 

وي ادامه داد: کسی می تواند راهبري آموزش عالی را انجام دهد که در مورد علوم مختلف و تحول دانشگاه ها صاحب نظر و صاحب
سبک باشد و با تشکیل چند جلسه بسیج اساتید و همایش هاي سوري این مهم محقق نمی شود. ریز و دقیق شدن آقاي زلفی گل در

 
رشته شیمی باعث شده که حتی در برنامه نویسی هم به برخی از مسائل توجه کافی نداشته باشند. 

نماینده مجلس یازدهم در ادامه به مواردي که وزیر پیشنهادي علوم آن ها را در برنامه خود مورد توجه قرار نداده است اشار کرد و
گفت: عدم تبیین و ترویج نواندیشی دینی در زمینه هاي مورد نیاز دانشگاهیان و نخبگان حوزوي و دانشگاهی، نیاز به نو اندیشه دینی
در دانشگاه ها داریم و اثري در این در این زمینه در آثار و برنامه هاي وزیر پیشنهادي دیده نمی شود؛ فقدان برنامه اساسی براي تولید
علم به ویژه در مورد علوم انسانی و علوم اسلامی مورد نیاز جامعه مانند اقتصاد اسلامی، روانشناسی اسلامی، جامعه شناسی اسلامی و
هنر اسلامی، تحول جوامع غربی از تحول در علوم انسانی آغاز شد، گاهی «من می اندیشم پس هستم» منشا تحول می شود و حتی
گفته می شود ایده ساخت کامپیوتر ابتدا در ذهن یک فیلسوف شکل گرفت البته سخن بالا به معناي تایید ارزشی مدرنیته و رنسانس

 
نیست بلکه سخن ما بر سر اهمیت علوم انسانی و تحول علوم انسانی است. 

وي درباره مواردي که در برنامه وزیر پیشنهادي علوم وجود نداشت، مطرح کرد: فقدان برنامه عملیاتی در مورد نظریه پردازي و اندیشه
ورزي و نظریه پردازي در مورد تولید علم؛ عدم ارائه راهکار کارآمدسازي رساله هاي دکترا، این همه رساله هاي دکترا نوشته شده چند
گره از مملکت باز کرده اند؟؛ فقدان برنامه در حیطه خانواده محوري و ترویج و تصحیح ازدواج دانشجویی، این ها مواردي است که
نظارت مجلس آنها را فقدان برنامه زده است، اجتهاد شخصی بنده نبوده و محصول کار کارشناسی مجلس است. عدم برنامه در مورد
ارتباط دانشگاه با رسانه و توده مردم در جهت مشکلات عملی جامعه اسلامی؛ عدم برنامه در مورد ایجاد علوم میان رشته اي و
کاربردي مانند بانکداري اسلامی در تعامل با حوزه هاي علمیه کشور، اینکه چند روحانی با لباس روحانیت در دانشگاه تدریس کنند،

 
به معنی وحدت و ارتباط حوزه و دانشگاه نیست. 

نماینده مردم خرم آباد اضافه کرد: عدم برنامه در مبارزه با فساد و تعارض منافع؛ عدم برنامه در جذب دانشجو از سایر کشورهاي جهان
به منظور ترویج غنی فرهنگ ایرانی و اسلامی؛ عدم برنامه براي ترجمه محوري و حرکت به سوي تولید علم و تبدیل کشور به پایگاه
علمی جهان اسلام و کل دنیا، به قول یکی از متفکران غربی زمانی که آنجلس به برکت اسلام در اوج فرهنگ و تمدن می درخشید



اروپا به وحشی بودن خود افتخار می کردند و در قرن چهار و پنجم هجري همه علوم در اختیار مسلمانان بوده است و این ناشی از

 
ظرفیت عظیم فرهنگ اسلامی است. 

وي افزود: عدم برنامه براي ساماندهی مربیان دانش فنی و حرفه اي و تبدیل نیروهاي قراردادي وزارت علوم و توجه خاص به قشر
شریف کارمند در وزارت علوم، این را تحقیق نکرده ام اما در حکم کارمندان وزارت علوم نوشته که غیر هئیت علمی، این توهین است
کارمندي که کار و شغل دیگري دارد را با هئیت علمی بسنجیم، هرکسی را بهر کاري ساختند؛ عدم برنامه در تامین خوابگاه هاي
دانشجویی متاهلی؛ عدم برنامه در تبدیل نیروهاي قراردادي در وزارت علوم؛ عدم ارائه برنامه براي حمایت از دانشجویان کمیته امداد و

 
بهزیستی و فرزندان رزمندگان. 

ویس کرمی خطاب به وزیر پیشنهادي تاکید کرد: جناب آقاي زلفی گل برنامه شما براي تقویت مجلات علمی و افزایش کمی و کیفی
آنها چیست؟ فقدان ارائه برنامه در مورد قطب هاي علمی که بیش از 150 مورد است، ما اکنون 150 قطب علمی به وجود آورده ایم

 
که فعال نیستند؛ عدم ارائه برنامه کارساز و دقیق درباره پذیرش دانشجو کنکور و سهمیه هاي 31 گانه کنکور. 

وي تصریح کرد: اجازه بدهید آقاي دکتر زلفی گل در رشته اي که عمر شریف خودشان را در آن صرف کرده اند به تربیت دانشجو و
در ارتقاء رتبه علمی کشور بپردازد و به وزارت علوم به شکل دیگر پرداخته شود. ضمن اینکه آقاي دکتر اینقدر خوب هستند که

 
خجالت می کشم به او نگاه کنم. 

 
سخنرانی «زلفی گل» در محضر رهبر انقلاب، منجر به ایجاد «بنیاد ملی نخبگان» شد 

احمد نادري در موافقت با وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري گفت: آقاي دکتر زلفی گل آنطور که باید و شاید خود را معرفی
نکردند و به ایشان جفا شد. با شناخت لازم است بگویم ایشان یکی از افتخارات علمی کشور ما در دنیا هستند و چهره شناخته شده
علمی هستند. دریافت نشان پژوهش و دریافت نشان مدیر جهادي و انقلابی از جمله افتخارات ایشان است. همین دستاوردها ایشان را

 
لایق این کرده که خیابانی به نام ایشان در همدان نامگذاري شود. 

وي ادامه داد: وجهه انقلابی و مشی بسیجی در عرصه هاي مختلف سبب شده به عنوان دبیر مجمع اساتید استان انتخاب شوند. ایشان
چندبار در محضر مقام معظم رهبري سخنرانی کردند و یکی از این سخنرانی ها منجر به ایجاد بنیاد ملی نخبگان شد. می فرمایند
ایشان سابقه و تجربه ندارند این هم تخصص و تجربه؛ آیا قبول داریم دانشگاه اشل کوچک وزارت خانه است و مسائل نسبتا مشترك

 
است. 

وي افزود: ایشان 11 سال سابقه معلمی دارند، نه تنها یک وزنه علمی هستند بلکه نظریه پرداز هستند. یک شخصیت جامع دارند که
هم انقلابی است و هم تخصص دارد و تحولی است. از انقلابیون همدان بپرسید آیا ایشان انقلابی هستند یا نه؟ سال 88 چه کسی در

 
دانشگاه را به روي فتنه گران بست؟ جفا نکنیم! 

نماینده تهران، ري، شمیرانات و اسلام شهر گفت: می فرمایند چرا فلانی ها حمایت می کنند، خب حمایت می کنند. ایشان با
همکاران دانشگاهی مهربان هستند باید مشی ایشان را حمایت کنیم. نخبگان علمی انقلابی مثل آقاي کامران دانشجو از ایشان حمایت
می کنند. بحث هایی مطرح شد که لازم است دوستان برنامه وزیر را بخوانند. ایشان هدفمند کردن آموزش و پژوهش را در دستور کار

 
دارند. شهادت میدهم مواردي که مطرح شده ناروا است و در رسانه ها مطرح شده است. 



 
با کسانی که براي نظام ""آبرو"" هزینه نمی کنند، هم خط نیستم 

""محمد علی زلفی گل"" وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در صحن علنی مجلس شوراي اسلامی ضمن تسلیت ایام محرم گفت: در
جمهوري اسلامی هر مدیر و مسئولی در هر رده و سطحی چنانچه در راستاي اهداف شهدا و امام شهدا حرکت نکند یقینا عاقبت بخیر

 
نخواهد شد. 

وي ادامه داد: به عنوان یک سرباز علمی نظام جمهوي اسلامی الگوي خودم را شهید دکتر چمران، شهداي هسته اي و الگوي نظامی
که مصداق گذشت، ایثار و شهادت است را سردار سلیمانی قرار می دهم چراکه این عزیزان عاقبت بخیر شدند؛ چرا عاقبت بخیر شدند
چون مسیرشان در راستاي اهداف مقدس نظام جمهوري اسلامی بود و خود را از مردم می پنداشتند و همه را خودي می پنداشتند
مردم را دوست داشتند و خادم مردم بودند. دیدیم در مراسم تشییع سردار سلیمانی بیش از 35 میلیون نفر حضور داشند، چراکه او را
از خودشان می دانستند و او مردم ایران را از خود می پنداشت. من نیز نهایت تلاشم را خواهم کرد مشی و منش شهید چمران و

 
سردار سلیمانی را الگوي خود در هر مسئولیتی قرار دهم. 

وزیر پیشنهادي علوم گفت: ادب حکم می کند، در خصوص سوالات بجایی که نمایندگان مخالف پرسیدند، باید بگویم که از کمیسیون
هاي مختلف تشکر می کنم که با روي باز وزیران پیشنهادي را پذیرفتید، عزیزان سوالات مناسبی پرسیدند دغدغه هاي جالبی
داشتند، اولین حکم ریاست دانشگاه را براي بنده استاد زاهدي در سن 42 سالگی صادر کردند بخشی از دوران ریاست من در این
دانشگاه در دوران فتنه 88 بود عزیزان می دانند که دانشگاه بوعلی سینا بین 13 تا 15 هزار جمعیت دانشجویی دارد و یکی از سیاسی

 
ترین دانشگاه هاي کشور است. در آن سال بگونه اي فتنه اي 88 مدیریت شد که هیچ کسی آسیب ندید. 

رلفی گل خاطرنشان کرد: همه می دانیم که فتنه 88 سرآغاز مشکلات خارجی براي ما شد دشمن ما نسبت به براندازي نظام به خیال
خام خود امیدوار شد چگونه ما می توانیم با کسانی که این ضرر را به کشور ما زدند در یک خط باشیم اگر کسی آبرو از نظام کسب
می کند مردانگی حکم می کند که آبروي خود را براي نظام هزینه کند چگونه ما با افرادي که براي نظام آبروي خود را هزینه نمی

 
کنند هم خط باشیم. 

وي ادامه داد: چرا ما با کسانی که آبروي خودشان را براي نظام همراه نمی دانند هم خط باشیم. به شفافیت اعلام می کنم

 
سیاستمداران آمریکایی بدانند دست سردار ما را قطع کردند و کمترین هزینه اش قطع دستان آن ها از این منطقه خواهد بود. 

وزیر پیشنهادي علوم گفت: در خصوص سوالات علمی که نمایندگان پرسیدند باید عرض کنم که یکی از افتخارات نیروي جمهوري

 
اسلامی ایران رتبه اول در منطقه است در برخی از سال ها رشد علمی ایران 13 برابر متوسط رشد علمی در دنیا بوده است. 

زلفی گل اظهار داشت: قدر دانشمندان و دانش پژوهانمان که این افتخار را رقم زدند باید بدانیم. مقام معظم رهبري بارها این موفقیت

 
علمی را افتخار جمهوري اسلامی ایران دانسته اند اما اجازه نداریم نتایج زحمات دانشمندان را زیر سوال ببریم. 

وي افزود: مثل این است که بپرسند علم بهتر است یا ثروت؟ گرچه که هر دو خوب است، اما باید بدانیم زیربناي فناوري و تکنولوژي،

 
علم است. پس خواهش می کنم قدردان زحمات اساتید، دانشجویان تحصیلات تکمیلی و دانشمندان باشیم و قدردانی کنیم. 

وزیر پیشنهادي علوم بیان کرد: آثار تولید علم باید در جامعه بروز و ظهور پیدا کند اما چرا تاکنون چنین نشده است؟ به این علت که
ما سه دسته تحقیقات بنیادي، کاربردي و تحقیقات توسعه اي در کشور داریم. تمام قوانین و مقررات ما بیشتر براي تحقیقات بنیادي



 
بوده است. 

زلفی گل خاطرنشان کرد: ما در وزارت علوم از پتانسیل هیات امنا بیشتر استفاده خواهیم کرد در حال حاضر بیشتر از ظرفیت قانون

 
گذاري هیات امنا استفاده می شود اگر به ما اعتماد کنید بعُد نظارتی هیات امنا را فعال خواهم کرد. 

وي گفت: همه ما می دانیم علم نور است علم شفافیت است وقتی یک داشنمند یافته هاي خود را منتشر می کند همه دنیا می بینند.
ما باید از علم بیاموزیم چون وزارت علوم هستیم یعنی شفافیت را در وزارت علوم توسعه دهیم با توسعه شفافیت از پلشتی ها

 
پیشگیري خواهد شد بجاي اینکه فرهنگ مچ گیري را توسعه دهیم باید فرهنگ پیشگیري و شفافیت را توسعه دهیم. 

وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري گفت: از جمله کارهاي دیگري که براي تحقق اهداف بلند وزارت علوم تحقیقات و فناوري
می توان از آن بهره برد تعامل هم افزا با مجلس شوراي اسلامی و شما نمایندگان، همچینن شوراي عالی انقلاب فرهنگی و استفاده از
ظرفیت شوراي عالی علوم، تحقیقات و فناروي است اگر یک وزیر تعامل شایسته با مجلس، شوراي عالی انقلاب و شوراي عالی عتف
داشته باشد وظرفیت آنها را بشناسد می تواند از ظرفیت آن ها براي ارتباط دانشگاه و صنعت، مرجعیت علمی و دیپلماسی علمی

 
نهایت استفاده را کند. 

زلفی گل تصریح کرد: در بخش آموزشی نیز مشکلی که در جامعه ما امروز وجود دارد و آینده کشور را به خطر می اندازد؛ عدم توزیع
متوازن استعدادها در رشته هاي مختلف تحصیلی است استعدادهاي برتر ما به طور متناسب در رشته هاي مختلف توزیع نمی شوند و
این در آینده براي کشور ما مشکل ایجاد می کند. براي رشته علوم پایه و علوم انسانی تقاضا کم شده است و این رشته ها با استقبال
کمتري روبرو می شوند. در صورتی که پایه و اساس علم رشته هاي علوم انسانی و علوم پایه است، اینجا سیاست هاي فرابخشی نیاز
دارد که با تعامل با کمیسیون آموزش، وزارت آموزش و پرورش و وزارت علوم و وزارت بهداشت باید چاره اندیشی شود. این حیطه فقط

 
در اختیار وزارت علوم نیست و نیاز به عزم فرابخشی دارد. 

وي با اشاره به دیگر مشکلات وزارت علوم گفت: از جمله مشکلات دیگر آموزشی به روز نبودن سرفصل ها و نادیده گرفتن مهارت ها
است. باید سرفصل ها به روز رسانی شود باید آموزش مهارتی را جدي بگیریم چراکه جامعه فقط به تحصیلات تکمیلی نیاز ندارد ما به
تکنسین هم نیاز داریم از همین رو دانشگاه علمی کاربردي مورد توجه ما خواهد بود می توان این دانشگاه را در کل کشور توسعه داد

 
چراکه براي توسعه دانشگاه هاي علمی و کاربردي وفنی و حرفه اي امکانات سنگین لازم نیست. 

زلفی گل خاطرنشان کرد: یکی دیگر از مشکلات عدم رصد دانش آموختگان است در وزارت علوم بعد از اینکه دانشجو فارغ التحصیل
شد او را رها می کنیم در صورتی که جزو برنامه هاي من است که براي موسسه آموزش و پژوهش عالی ماموریت جدیدي تعریف کنم
و از مهندسی آمار استفاده کنیم و بدانیم که دانش آموختگان ما در کجا هستند، آیا شغل دارند یا ندارند تا براساس آن بتوانیم برنامه

 
ریزي کنیم. 

وزیرپیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري گفت: در کشورمان از دانش آمار استفاده نمی کنیم در برنامه ریزي ها نیز از این دانش
استفاده نمی شود در حالی که وزارت علوم باید الگو باشد و از این دانش براي برنامه ریزي صحیح و کاربردي به نحو احسن استفاده
کند. یکی از مشکلات دیگري که در آموزش عالی ما وجود دارد توجه ناشایست به رشته هاي بین رشته اي، تحقیقات چند رشته اي و
بین رشته اي است. این نوع رشته ها نیاز به تحقیقات خاصی دارد و ما تلاش می کنیم با تقویت این حوزه فرهنگ کار تیمی را از این

 
طریق گسترش دهیم. 



وي ادامه داد: پس ما اگر دنبال این هستیم که نقش دانشگاه در جامعه بروز و ظهور یابد باید براي سطح دوم تحقیقات برنامه ریزي
کنیم و نظام سنجش و ارزیابی شایسته اي را اجرایی کنیم تا دانشمندان و دانش پژوهان و اعضاي هیئت علمی از انگیزه لازم براي

 
تحقیقات کاربردي خود داشته باشند و من افتخار می کنم که براي این کار برنامه دارم. 

زلفی گل افزود: نظام پیشنهاداتی که شیوه نامه آن را تدوین کرده ایم؛ اگر مورد اعتماد شما نمایندگانِ مردم قرار بگیرد و به این حقیر
اعتماد کنید سعی خواهم کرد در دوره چهارساله، نظام پیشنهادات خود را براي کاربردي کردن تحقیقات به ویژه بخش مهمی از پایان

 
نامه ها و رساله هاي دکترا ایجاد کنم. 

 
باید مسیر جدید پژوهش در کشور را آغاز کنیم 

وزیر پیشنهادي علوم گفت: باید یک نظام و سنجشی براي پژوهشگران ایجاد کنیم تا بخشی از پژوهش هاي خود را در راستاي
نیازهاي جامعه تعریف کنند. دانشگاه هاي ما اصلاً مقصر نیستند، استادان و دانشجویان نیز هیچ تقصیري ندارند و تا الان کار خود را
به خوبی انجام دادند. ما بیشتر از این از آن ها نخواستیم اما قوانین و مقررات ما این شرایط را فراهم کرد که بیشتر تحقیقات بنیادي

 
انجام شود. باید با ایجاد سیستم جدید مسیر نرم افزاري و سخت افزاري هایی جهت تحقیق و پژوهش در کشور را ایجاد کنیم. 

زلفی گل گفت: اگر بخواهیم برنامه کاربردي و عملیاتی داشته باشیم باید به گونه اي باشد که سرمایه هاي کشور اعم از مادي، معنوي
و انسانی دچار افت نشده بلکه هم افزایی هم داشته باشند. اصل دوم این است که آیندگان در برابر برآورده کردن نیازهایشان با مشکل

 
مواجه نشوند. اما اصل سوم این است آسیبی به محیط زیست مادي، معنوي، مذهبی، فرهنگی و اجتماعی نرسد. 

وي افزود: من برنامه هاي خود را در اختیار شما عزیزان قرار دادم و فکر می کنم تکرار آن ها شاید شایسته نباشد اما من فکر می کنم
دوستان فقط برنامه اي که شامل سیاست هاي کلان راهبردي بود مطالعه شده است. در صورتی که در کنار این برنامه اجمالی برنامه

 
تفصیلی که داراي زمان بندي لازم و اقدامات عملی هم بوده، که شاید مورد مطالعه قرار نگرفته باشد. 

وي با طرح این سوال که دانشگاه ها چه ارتباطی با آرمان هایی یک جامعه دارند؟ بیان کرد: این دانشگاه ها هستند که باعث تحقق
آرمان ها در کشور می شوند. به همین دلیل است که دانشگاه ها مورد توجه هستند. براي این که دانشگاه ها بتوانند آرمان هاي یک
جامعه را محقق کنند باید بر اساس برنامه هاي اسناد بالادستی، سند چشم انداز، نقش جامع علمی کشور، بیانیه گام دوم مقام معظم

 
رهبري و از همه مهمتر سند دانشگاه اسلامی قدم بردارند. 

 
مجلس قدرت بی نظیري به دانشگاه ها داده است 

زلفی گل تاکید کرد: خدا به کسانی که این سند دانشگاه اسلامی را تهیه کردند خیر بدهد، این سند بسیار زیبا کامل و کاربردي است.

 
این سند حتما در دستور کار من خواهد بود، زیرا کاملا کارشناسی و عملیاتی است. 

وي تاکید کرد: مجلس شوراي اسلامی قدرت بی نظیري به دانشگاه هاي ما داده است و این نشان دهنده آن است که نظام مقدس
جمهوري اسلامی چقدر براي دانشمندان و دانشگاه ها ارزش قائل است. ضمن اینکه هیئت هاي امنا استقلال خاصی به دانشگاه هاي

 
ما داده است. 

وزیر پیشنهادي علوم خاطر نشان کرد: بدیهی است که دانشگاه هاي ما از این اعتمادي که نظام جمهوري اسلامی به آن ها کرده است



باید به بهترین نحو استفاده کنند و موجب دوام و قوام نظام مقدس جمهوري اسلامی شوند. ما حتماً از پتانسیل هیئت هاي امنا بیشتر

 
استفاده خواهیم کرد. 

زلفی گل درباره اقداماتی که باید در حوزه پژوهشی انجام شود گفت: بخش بعدي که در دستور کار ما قرار دارد، سیاستگذاري
پژوهشی است. یکی از مشکلات جدي که مورد سوال نمایندگان محترم مخالف بوده که به حق هم بوده است این است که نقش
دانشگاه هاي ما در جامعه کمرنگ است، براي این کار چه برنامه اي داریم؟ براي این کار ما از ظرفیت پایگاه استنادي جهان اسلام

 
براي نظام پیشنهادات استفاده خواهیم کرد و سعی داریم تحقیقات را کاربردي تر کنیم. 

وي ادامه داد: در بخش پژوهشی مشکل دیگري هم وجود دارد، به عنوان مثال براي رشته ها ماموریت عام و خاص تعریف نکرده ایم.
انشااالله بعد از کسب راي اعتماد سعی داریم براي رشته ها ماموریت عام و خاص تعریف کنیم تا آنها بتوانند به مرجعیت علمی برسند و

 
در دنیا همچون خورشیدي در سطح جهان بدرخشند. 

وزیر پیشنهادي علوم درباره پرداختن به بخش فناوري گفت: در بخش سیاست گذاري فناوري باید بگویم که خوشبختانه پارك هاي

 
علم و فناوري و مراکز رشد به خوبی توسعه پیدا کرده اند اما قوانین و مقررات فعلی ما خیلی کارآمد نیست. 

وي تاکید کرد: ما نهایت تلاشمان را با حمایت نمایندگان خواهیم کرد که در برنامه توسعه هفتم، یک سري خلاءهاي قانونی در این

 
زمینه را اصلاح کنیم، تا امکان حمایت ویژه از فناوري، تکنولوژي و شرکت هاي دانش پایه ایجاد شود. 

 
ما به دنبال نوآوري باز هستیم 

زلفی گل افزود: یکی از مشکلاتی که اکنون در زمینه فناوري وجود دارد این است که معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري شرکت
هاي دانش بنیان را احراز صلاحیت می کند. ما نیاز داریم شرکت هاي دانش پایه اي که در حال رشد هستند حمایت شوند، ما باید

 
دنبال نوآوري باز باشیم که این هم در دستور کار ما خواهد بود. 

وزیر پیشنهادي علوم گفت: اما در بخش فرهنگی این یک واقعیت را با شما عزیزان در میان بگذارم؛ علم و فناوري جدید همراه با خود
فرهنگ جدید ایجاد می کند. زمانی که تلفن همراه بروز و ظهور پیدا کرد فرهنگ خودش را به همراه داشت، همچنین فضاي مجازي

 
هم فرهنگ خودش را به همراه داشت. 

وي ادامه داد: منظورم این است که اگر در پی پویش، پالایش و پیرایش فرهنگی هستیم باید روي علم و فناوري سرمایه گذاري کنیم.
اگر می خواهیم قدرتِ نرَم جمهوري اسلامی را توسعه دهیم و کشورهاي مسلمان، ایران اسلامی را براي خودشان الگو قرار بدهند باید

 
روي علم و دانش سرمایه گذاري کنیم زیرا علم و دانش فرهنگ سالم به همراه دارد. 

وزیر پیشنهادي علوم گفت: اگر می خواهید یک سرمایه گذاري جاودانه داشته باشید باید، فرهنگ سالم ایجاد کنید. به هر حال نهایت
تلاشمان را خواهیم کرد که از پتانسیل هاي تشکل هاي اسلامی، کانون هاي فرهنگی و انجمن هاي علمی نهایت استفاده را کرده تا

 
فرهنگ علمی را در ذهن و قلب جوانان ماندگار کنیم. 

 
گزارش کمیسیون فرهنگی درباره برنامه پیشنهادي وزیر فرهنگ و ارشاد/ برنامه اسماعیلی با اسناد بالادستی منطبق است 



مجید نصیرایی در جلسه علنی امروز ( سه شنبه 2 شهریور ) مجلس گزارش کمیسیون فرهنگی را درباره محمد مهدي اسماعیلی وزیر

 
پیشنهادي فرهنگ و ارشاد را قرائت کرد. 

به گفته سخنگوي کمیسیون فرهنگ مجلس برنامه هاي زلفی گل تا حدودي با اسناد بالادستی منطبق است و کمیسیون متبوعش

 
صلاحیت وزیر پیشنهادي را تایید کرده است. 

ادامه دارد......



از حوادث کوي دانشگاه تا نزدیکی زلفی گل به خاتمی/ برنامه هاي وزیر

پیشنهادي چه بود؟

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/06/02

جلسه بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادي علوم امروز برگزار شد.

جلسه بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادي علوم امروز برگزار

 
شد. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین، جلسه بررسی صلاحیت
محمدعلی زلفی گل، وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و
فناوري صبح امروز در مجلس شوراي اسلامی با صحبت
هاي نمایندگان موافق و مخالف و در پایان با صحبت هاي

 
وزیر پیشنهادي به اتمام رسید. 

در این جلسه در ابتدا چهار نماینده موافق و چهار نماینده

 
توضیحات خود را ارائه دادند و در پایان زلفی گل با پاسخ به مخالفان، برنامه هاي خود را مطرح کرد. 

 
موافقان و مخالفان چه گفتند؟ 

 
صحبت هاي نمایندگان موافق و مخالف محمدعلی زلفی گل از این قرار بود: 

ردیف
نماینده
موافق

صحبت ها
نماینده
مخالف

صحبت ها

محمد1
خدابخشی

وزارت یک امانت خیلی مهم است که باید آن را
به اهلش سپرد. وزیر علوم پیشنهادي توانایی
جسمی کافی را براي وزارت علوم دارد و صدها
مقاله ایشان نشان دهنده توانایی ذهنیشان
است.تخصص ایشان از نظر علمی و تخصصی
مشخص است، تمام مقاطع تخصیلی از دبستان
تا دکترا ایشان تدریس کردند.وزیري که به آن
راي می دهیم باید مسئولیت پذیر باشد، مردم از
دانشگاه ها انتظار دارند به مشکلاتشان مثل
اشتغال و محیط زیست کمک کند، وزیر

 
پیشنهادي این روحیه را دارد. 

 

سید
علی

یزدي
خواه

ماموریت برخی وزارت خانه ها براي مسائل فعلی کشور
است، برخی وزارتخانه ها آینده ساز هستند که مشخص
شد از این ها وزیر آموزش و پرورش برنامه خوبی ندارد،
درباره وزارت علوم هم باید بگوییم محدوده عمل و
تجربه آقاي زلفی گلی دانشگاه همدان بوده است.روز
اول که در صندلی وزارت می نشینند چگونه می
خواهند بدون تجربه قبلی با نام شوراها مواجه بشوند؟در
برنامه ایشان افقی ندیدم و به برخی از بخش ها مثل
علوم انسانی توجه نکردند. در بخش کنکور هم ایشان
برنامه اي نداشتند در حالی که مجلس دو مصوبه در

 
این رابطه داشته است. 

 



همین که بیش از 126 نماینده براي صحبت به
عنوان موافق اعلام آمادگی کردند، نشان دهنده
تعامل خوب نماینده مجلس است.این که براي
آقاي رییسی ستاد زدند یعنی نوع نگاه دولت را
قبول دارند.دانشگاه مبدا تحولات کشور است و
صرفا یک مکان براي آموزش موضوعات تخصصی
نیست. همه این موضوعات جزو برنامه وزیر
پیشنهادي هست.وزیر پیشنهادي شخصیت
انقلابی دارد و در دوره فتنه 88 کارنامه خوبی در
دانشگاه بوعلی داشتند و به شکل مدبرانه نیروي
انقلابی و بسیجی در دانشگاه تزریق کردند. از
نماینده ها می خواهم که از این دانشمند جانباز
وطن استقبال با شکوهی داشته باشند و یکی از
بالاترین راي هاي مجلس را به وزیر علوم بدهند.

 

بحث اصلی من بحث هاي سیاسی ایشان است، در
هشت سالی که اساتید ما تحت فشار بودند هیچ جمله
انتقادي از ایشان نشنیدیم. آقاي زلفی گلی درباره فرار
نخبه ها می گویند دنیا دهکده جهانی است. تفکراتشان
شبیه وزیر خارجی دولت قبلی است. ایشان درباره فتنه
که می خواهند صحبت کنند زود عصبانی می شوند، ما
خواستار نظر شفافی هستیم. سال 1384 آقاي دکتر
معین در دانشگاه همدان سخنرانی کردند و خیر مقدم
را آقاي زلفی گلی گفتند بعد با استقرار دولت آقاي
احمدي نژاد ایشان از معاونت استعفا دادند. آقاي زلفی
گلی علاقه ویژه اي به آقاي خاتمی دارد اگر اینطور
نیست بگوید هیچ مناسبتی با اهالی فتنه ندارد. همین
که اعلام شد ایشان وزیر پیشنهادي است، اصلاح طلبان
خوشحال شدند.خدایی نکرده اگر بحرانی مثل کوي
دانشگاه ایجاد شود ایشان مرد میدان براي مدیریت
هستند؟ این وزارت خانه کلیدي است و سرنوشت آینده

 
کشور است؛ نباید در این رابطه مماشات کنیم. 

 

عبدالناصر2
درخشان

امروز مجلس با حمایت از اندیشمندي فرهیخته
این پیام را می دهد که نگاه مجلس در راه اقتدار
ملی کشور است. بزرگترین چالش دانشگاه تولید
علمی است که منجر به فناوري و کارآفرینی می
شود، این موضوع در برنامه هاي آقاي دکتر زلفی
گل وجود دارد. از مقالات علمی ایشان در
سرتاسر دنیا استفاده شده و به اختراع تبدیل
شده است. جامعه علمی ایشان را نخبه اي علمی
می داند و جامعه فرهنگی ایشان را به عنوان

 
فرهنگمدار می شناسد. 

 
در برنامه ایشان افقی ندیدم و به برخی از بخش
ها مثل علوم انسانی توجه نکردند. در بخش
کنکور هم ایشان برنامه اي نداشتند در حالی که
مجلس دو مصوبه در این رابطه داشته است.بحث
اصلی من بحث هاي سیاسی ایشان است، در
هشت سالی که اساتید ما تحت فشار بودند هیچ
جمله انتقادي از ایشان نشنیدیم.آقاي زلفی گل
درباره فرار نخبه ها می گویند دنیا دهکده
جهانی است. تفکراتشان شبیه وزیر خارجی

روح االله
ایزدخواه

وزارت علوم وزارت تخصص هاست، نماینده پیشنهادي
استاد تمام شیمی هستند. اما وزارت علوم چه نسبتی با
سنتز ترکیبات آلی دارد؟ ما در دنیا رشته سیاست
گذاري علم و فناوري داریم و هزار دانش آموخته در این
رابطه در کشور داشتیم. انجمن علمی مدیریت فناوري و
نوآوري در ایران وجود دارد. من شاگرد آقاي دکتر زلفی
گل هستم، اما ایشان چه نسبتی به وزارت علوم دارند؟
بحث جوانگرایی هم وجود دارد، سیاست مسکن مهر در

 
دهه 80 توسط چند جوان طراحی شد. 

 
آقایی که 36 سال سابقه مدیریت و معاونت دارد چرا
باید دوباره وزیر شود؟ اگر این طور است زنگنه ها
خداي وزارت هستند. کی می خواهیم این مدار بسته
مدیریت و سیاست گذاري را بشکنیم؟ نیمی از وزراي ما
از جمله آقاي زلفی گلی برنامه تحول ندارند. آقاي
رییسی کابینه را اصلاح کنید و به سمت دولت جوان

 
حزب اللهی بروید. 

 



دولت قبلی است. ایشان درباره فتنه که می
خواهند صحبت کنند زود عصبانی می شوند، ما
خواستار نظر شفافی هستیم. سال 1384 آقاي
دکتر معین در دانشگاه همدان سخنرانی کردند و
خیر مقدم را آقاي زلفی گل گفتند بعد با
استقرار دولت آقاي احمدي نژاد ایشان از معاونت

 
استعفا دادند. 

 
آقاي زلفی گل چالش هاي وزارت علو را به
خوبی می شناسد و شناخت مسئله مهمترین
گام براي حل مسئله است. موجی از شادي در
کل جامعه دانشگاهی حتی در بلوچستان به
وجود آمده و این نشان می دهد این شخص
چهره اي انقلابی است که تمام وجودش با نظام
حل شده است. چهره اي دانشمند قرار است به
جایگاه وزیر علوم برسد، مگر وزراي گذشته ما
سابقه وزارت داشتند؟ کارنامه مدیریت ایشان را
با وزراي قبلی مقایسه کنید. وزیر پیشنهادي
جوایز بین المللی داشته است و زبان من براي

 
صحبت درباره ایشان قاصر است. 

 

بهزاد3
رحیمی

انتقاد کردند که ایشان از دانشگاه همدان معرفی
شده است، یقینا اداره دانشگاه همدان کار
کمتري از مدیریت وزارت علوم نیست. برخی
دیگر انتقاد کردند که ایشان مرجعیت علمی
ندارند، نمی دانم این را چطور می گویند. مگر
بیشتر از این سابقه چه می خواهیم؟ مخالفین
محترم شما چه مدیري غیر از این را پیشنهاد
می کنید؟ خوشحال می شویم در بحث هاي
بعدي بگویید که مدیر مورد نظر شما چیست.
نخستین معیار در انتخاب این است که شخصیت
فرد در چهارچوب نظام شکل گرفته باشد، معیار
دوم این است که ایشان تمام دوره هاي تحصیل
را داخل کشور طی کردند و ماندن در ایران را

 
ترجیح دادند. 

 
پشتوانه عبور از بحران هاي کشور در نتیجه
درگیر کردن دانشمندان با مسائل کشور است.

مهرداد
ویس
کرمی

من در سال هاي بی کسی آقاي رییسی، رییس
ستادشان بودم، البته تقدیر شده که فقط در مواردي که
به عنوان مخالف صحبت کنم انتخاب شوم.سوابق علمی
آقاي زلفی گل قابل تقدیر است، اما تک بعدي بودن
ایشان مانع از نگاه به همه رشته ها می شود. قرار نیست
وضع موجود ادامه پیدا کند و تربیت بی هدف دانشجو
ادامه داشته باشد بلکه باید گام هاي موثري در راستاي
گام دوم انقلاب برداشته شود. ریز و دقیق شدن آقاي
دکتر زلفی گل باعث شده است که حتی در برنامه
نویسی هم به برخی موارد توجه نداشته باشند. ما به
نواندیشی دینی در دانشگاه ها نیاز داریم و اثري از این
موضوع در برنامه دیده نمی شود. تحول جوامع غربی از
تحول در علوم انسانی آغاز شد، گفته می شود ایده
ساخت کامپیوتر ابتدا در ذهن یک فیلسوف بوده است،
فقدان برنامه هاي عملیاتی درباره نظریه پردازي، عدم
اعلام راهکار براي کارآمدسازي رساله هاي دکتري،
فقدان برنامه در خانواده محوري، فقدان برنامه در ایجاد



در این دوره زمانی وزارت علوم می تواند براي
حل مسائل کشور برنامه هاي خود را ارائه
بدهند.یقین دارم در بسیاري از جلسات و ملاقات
ها دیدید که ایشان همه عزیزان را قانع کردند.
شجاعت ایشان در ایجاد روش هاي آموزشی
جدید براي ما انتخابی عالی است. طرح ایشان
براي ارتباط دانشگاه و صنعت، کارآمد است و می
تواند عینی و قابل اجرا باشد. من از همکاران می
خواهم با یک انتخاب ایده آل تحولی را در وزارت

 
علوم رقم بزنند. 

 

تعامل جدي و انتقادي، فقدان برنامه براي ارتباط موثر
با نخبگان خارج از دانشگاه، نبود برنامه درباره ایجاد

 
علوم میان رشته اي و ... از مشکلات این برنامه است. 

 
نبود برنامه براي مبارزه با فساد و جذب دانشجو از
کشورهاي دیگر براي توریج فرهنگ ایران هم از دیگر
مشکلات است.در حکم کارمندهاي وزارت علوم نوشته
شده است که غیرهیئت علمی، این کار توهین است.
برنامه در تامین خوابگاه هاي دانشجویی متاهلین، عدم
ارائه برنامه براي حمایت از دانشجویان تحت پوشش
کمیته امداد هم وجود ندارد. اجازه بدهید آقاي زلفی
گل در همان رشته شیمی به تربیت دانشجو برسند و

 
در رشد علمی کشور وظیفه خود را انجام بدهند. 

 

احمد4
نادري

آقاي زلفی گل از افتخارات علمی کشور در دنیا
هستند و یک افتخار براي کابینه هستند. دریافت
نشان پژوهش از رییس جمهور وقت، انتخاب به
عنوان مدیر جهادي و انقلابی، ایشان را لایق این
کرده است که در همدان یک خیابان به نامشان
کنند.وجهه انقلابی باعث شده تا به عنوان دبیر
مجمع بسیج اساتید استان انتخاب بشوند. آقاي
دکتر زلفی گل در محضر حضرت آقا سخنرانی
کردند و این منجر به ایجاد ایده بنیاد ملی
نخبگان شد.آقاي یزدي خواه می گویند ایشان
سابقه و تجربه ندارد، ایده پردازي بنیاد ملی
نخبگان و رییس دانشگاه همدان بودن تجربه این
هاست. ایشان 11 سال هم سابقه معلمی در
آموزش و پرورش دارند.آقاي زلفی گل یک
شخصیت کاملا تحولی و جامع دارند. هم انقلابی
هستند، هم مدیریت داشته و هم یک فرد کاملا
تحولی هستند. از انقلابیان همدان بپرسید که آیا

 
ایشان انقلابی هستند یا نه. 

 
سال 88 آقاي دکتر زلفی گل در دانشگاه را روي
فتنه گران بست. دوستان می پرسند چرا برخی
افراد حمایت می کنند، آقاي زلفی گل می
گویند برخی از این ها را اصلا ندیدند.چرا نمی
گویید که برخی از انقلابیون مثل آقاي کامران

حسین
رجایی

برنامه ها بسیار خوب نوشته شدند اما کلی هستند.
ایشان وضع موجود را نشان ندادند و بازه زمانی براي
برنامه خود ارائه ندادند و از برخی موضوعات غافل
است.بحث تامین اعضاي هیئت علمی و موضوع مهم
تعارض منافع در برنامه غافل است. در این برنامه یک
نگاه سنتی وجود دارد و سیستم آموزش و پژوهش در
دنیا به سمت نوآوري و کارآفرینی رفته است اما ما این
را نمی دانیم. ایشان دانشمند هستند و صدها مقاله
دارند، اما در شرایط کنونی این مقاله ها در سمت

 
نوآوري و کارآفرینی نبوده است. 

 
آقاي زلفی گل، شما عضو شوراي مرکزي بورس بودید و
آن ظلم بزرگ در خصوص دانشجویان بورسیه کاملا
حل نشده است.منظومه فکري آقاي وزیر در مسائل
کشور منسجم نیست و جریان سیاسی ایشان نامشخص
است. جریانی که از ایشان حمایت می کند جاي بحث
دارد. آقاي دکتر وزارت علوم باید براي تربیت نیروهاي
انقلابی باشد، این وزارتخانه نیاز به وزیري با گفتمان
انقلابی ندارد؟ دیدگاه هاي خود را در این زمینه اعلام

 
کنید. 

 



دانشجو از ایشان حمایت نمی کنند؟ برنامه ارائه
شده جامع است و دوستان باید یک بار دیگر آن
را بخوانند. بحث ایشان در برنامه هدفمند کردن

 
آموزش و فناوري در کشور است. 

 
همکاران عزیز، شهادت می دهم حرف هاي
مطرح شده در رسانه ها درباره آقاي زلفی گل
ناروا است. آقاي دکتر مجلس از شما حمایت می
کند به شرط این که آن چهره انقلابی قدیم خود

 
را داشته باشید. 

 

 
حوادث 88 را طوري در دانشگاه بوعلی مدیریت کردیم که کسی آسیب ندید 

در ادامه محمدعلی زلفی گل، وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري گفت: در جمهوري اسلامی هر مدیر و مسئولی در هر سطحی
اگر در راستاي اهداف شهدا و امام شهدا حرکت نکند یقینا عاقبت به خیر نمی شود. الگوي خودم را شهداي هسته اي، شهید چمران و
شهداي هسته اي می دانم که عاقبت به خیر می شوند، این افراد خادم ملت بودند. مردم ایران سردار سلیمانی را از خودشان می

 
دانستند. 

او افزود: از شما نمایندگان تشکر می کنم که با روي باز وزیران پیشنهادي را در حضور خود پذیرفتید. عزیزان سوالات بسیار مناسبی
پرسیدند. اولین حکم ریاست دانشگاه را استاد زاهدي در 42 سالگی براي بنده صادر کرد، بخشی از ریاست در دوران فتنه 88 بود.
دانشگاه بوعلی سینا یکی از سیاسی ترین دانشگاه هاي کشور است و به لطف خدا در آن، فتنه 88 را به گونه اي مدیریت کردیم که

 
هیچ کسی آسیب ندید. 

وزیر پیشنهادي عنوان کرد: همه می دانند فتنه 88 سرآغاز مشکلات خارجی شد و دشمن نسبت به براندازي نظام امیدوار شد. چگونه
می توانیم با کسانی که این ضرر را به نظام زدند در یک خط باشیم؟ چگونه با کسانی که از نظام و انقلاب دفاع نمی کنند هم خط
باشیم؟ به شفافیت می گویم، سیاست مداران آمریکا بدانند دست سردار ما را قطع کردند و کمترین هزینه این، قطع دستشان از این

 
منطقه است. 

زلفی گل گفت: ایران به عنوان برج تولید علم در منطقه خودنمایی می کند. در برخی سال ها رشد علمی ایران 13 برابر رشد علمی
دنیا بوده است. قدر دانشمندانمان که این افتخار را رقم زدند بدانیم. مقام معظم رهبري بارها این موضوعات را افتخار کشور دانستند.
هم علم، هم فناوري و هم تکنولوژي خوب است. اما باید بدانیم زیربناي تکنولوژي علم است. به همین دلیل خواهش می کنم قدردان

 
زحمات دانشمندانمان باشیم. 

او عنوان کرد: آثار تولید علم باید در جامعه ظهور پیدا کند، اما این اتفاق رخ نداده است چراکه تمام قوانین ما براي تحقیقات بنیادي
بوده است، اگر می خواهیم نقش دانشگاه در جامعه بیشتر شود باید براي سطح دوم تحقیقات برنامه ریزي شود و نظام هاي انگیزشی

 
شایسته ایجاد شود. با افتخار می گویم براي این کار برنامه دارم. 



وزیر پیشنهادي با اشاره به ایجاد نظام سنجشی لازم براي ترغیب هیئت علمی گفت: دانشگاه هاي ما هیچ مقصر نیستند، قوانین و
مقررات آن ها را نسبت به تحقیقات بنیادي تشویق کرده است.براي برنامه کاربردي باید کاري کنیم که سرمایه هاي کشور هم افزایی
داشته باشند، بعد کاري کنیم آیندگان براي حل نیازهایشان با مشکل مواجه نشوند و علاوه بر مزیت نسبی به مزیت ایجابی هم توجه

 
بشود و همچنین به محیط زیست مادي، فرهنگی، معنوي و اجتماعی آسیبی نرسد. 

زلفی گل بیان کرد: خیلی ها سوالاتی از برنامه پرسیدند و فکر کنم علت آن عدم مطالعه برنامه تفضیلی است. این دانشگاه ها هستند
که باعث تحقق آرمان هاي یک جامعه می شوند. به همین دلیل دانشگاه ها مورد توجه ویژه هستند. براي این که دانشگاه ها بتوانند

 
آرمان ها را محقق کنند باید براساس اسناد بالادستی، بیانیه گام دوم مقام معظم رهبري و سند دانشگاه اسلامی حرکت کنند. 

او افزود: مجلس شوراي اسلامی قدرت بی نظیري به دانشگاه ها داده است، دانشگاه هاي ما استقلال خاصی دارند و دانشگاه ها باید از
این اعتماد به بهترین شکل استفاده کند. در حال حاضر بیشتر از ظرفیت قانون گذاري هیئت هاي امنا استفاده می شود، اگر شما به
من اعتماد کنید من بخش نظارتی این هیئت ها را هم فراهم می کنم. همه ما می دانیم که علم نور و شفافیت است، ما چون وزارت
علوم هستیم باید از علم یاد بگیریم و شفافیت را توضیح بدهیم تا از پلشتی ها پیشگیري شود. به جاي توسعه فرهنگ مچ گیري باید

 
فرهنگ پیشگیري را دنبال کنیم. 

زلفی گل توضیح داد: باید از تعامل هم افزا با شما نمایندگان محترم مجلس هم بهره ببریم، اگر یک وزیر تعامل مناسب با شما عزیزان
و شوراي عالی انقلاب فرهنگی داشته باشد می تواند از ظرفیت این ها براي ارتباط دانشگاه و صنعت نهایت استفاده را بکند. در بخش
آموزشی مشکلی که وجود دارد، عدم توزیع متوازن استعدادها در رشته هاي مختلف است. استعدادهاي برتر ما به طور متناسب پخش
نمی شوند. براي رشته هاي علوم پایه و انسانی تقاضا کمتر شده است، در حالی که این ها پایه و اساس علم هستند. حل این مسئله

 
نیاز به سیاست هاي فرابخشی نیاز دارد، این مسئله فقط در اختیار وزارت علوم نیست. 

او عنوان کرد: از جمله مشکلات دیگر بروز نبودن سرفصل ها و نادیده گرفتن مهارت هاست. باید آموزش هاي مهارتی را جدي بگیریم.
ما به تکنسین و آموزش مهارت نیاز داریم. خوشبختانه می توان دانشگاه هاي علمی کاربردي و فنی حرفه اي را در کل کشور توسعه
داد. یکی دیگر از مسائل عدم رصد دانش آموختگان است. بعد از این که دانشجو دانش آموخته شد او را رها می کنیم، در صورتی که

 
جزو برنامه هاي من تعریف ماموریت جدید براي دانشجویان است. 

وزیر پیشنهادي گفت: متاسفانه در کشورمان از دانش آمار و مهندسی آمار به خوبی استفاده نمی کنیم. یکی دیگر از مشکلات توجه
ناشایست به تحقیقات بین رشته اي است، براي این کار سیاست گذاري خاصی باید صورت بگیرد. از طریق این تحقیقات می توانیم
فرهنگ کار تیمی را توسعه بدهیم. مشکل جدي دیگر نماینده هاي مخالف این بود که نقش دانشگاه ها در جامعه کمتر است. از

 
پتانسیل پایگاه استاندي جهان اسلام براي نظام پیشنهادات استفاده می کنیم. 

او افزود: ما براي رشته ها ماموریت عام و خاص تعریف نکردیم تا به مرجعیت علمی برسند و در دنیا همچون خورشید بدرخشند.
خوشبختانه پارك هاي علم و فناوري به خوبی توسعه پیدا کردند، اما قوانین فعلی ما خیلی کارآمد نیست. نهایت تلاش را می کنیم تا

 
خلاءهاي قانونی را از بین ببریم. 

زلفی گل با اشاره به یکی دیگر از مشکلات سیستم آموزش دانشگاهی گفت: یکی از مشکلات در زمینه فناوري این است که معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري شرکت هاي دانش بنیان را احراز صلاحیت می کند، در حالی که ما نیاز داریم از شرکت هاي در
حال رشد هم حمایت کنیم.علم و فناوري جدید همراه با خود فرهنگ جدیدي ایجاد می کند، فضاهاي مجازي فرهنگ خاص خود را



به همراه خواهد داشت، فناوري اطلاعات فرهنگ خاص خود را خواهد داشت، براي پویش فرهنگی باید روي علم و فناوري سرمایه

 
گذاري کنیم. 
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شرکت فعالان قرآنی اصفهان در رویداد کارآفرینی قرآن و عترت

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/06/02

رویداد کارآفرینی «قرآن و عترت» ویژه فعالان فرهنگی و قرآنی استان اصفهان با محوریت ایده ها و فعالیت هاي نوآورانه
قرآنی و فرهنگی برگزار می شود.

رویداد کارآفرینی «قرآن و عترت» ویژه فعالان فرهنگی و قرآنی استان اصفهان با محوریت ایده ها و فعالیت هاي نوآورانه قرآنی

 
و فرهنگی برگزار می شود. 

به گزارش ایکنا، رویداد کارآفرینی «قرآن وعترت» ویژه فعالان
فرهنگی و قرآنی استان اصفهان با محوریت ایده ها و فعالیت هاي

 
نوآورانه قرآنی و فرهنگی برگزار می شود. 

این رویداد در چهار مرحله برگزار می شود، برپایی کارگاه
خلاقیت ایده پردازي در فعالیت هاي فرهنگی در مرحله اول،
انتشار فراخوان ایده ها و نوآوري ها در قالب ایده شو در مرحله
دوم، پذیرش ایده هاي برتر در خانه فناوري هاي فرهنگی در
مرحله سوم و فرایند اعتباربخشی مراکز داراي ایده نوآورانه در
قالب شرکت خلاق در مرحله چهارم این رویداد صورت می

 
پذیرد. 

حجت الاسلام محمد قطبی، منصور سلطانی زاده و نوید ادریس، مدرسان کارگاه هاي خلاقیت ایده پردازي در فعالیت هاي فرهنگی

 
خواهند بود. 

www.isfahan.fahma.org علاقه مندان تا 10 شهریورماه به منظور ثبت نام در این رویداد کارآفرینی از طریق نشانی اینترنتی

 
مهلت دارند. 

این رویداد به همت بنیاد فرهنگی بقیۀاالله(عج) با همکاري ستاد کانون هاي فرهنگی ـ هنري مساجد(فهما) استان اصفهان، معاونت

 
قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان، مرکز ملی نوآوري و خلاقیت اشراق برگزار می شود. 

انتهاي پیام



ایجاد اشتغال براي 3500 روستایی در یزد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/06/02

سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان یزد با اشاره به ارائه موفق تسهیلات به روستاییان و عشایر از ایجاد
اشتغال براي 3 هزار و 536 نفر با تخصیص تسهیلات طرح هاي پایدار روستایی خبر داد.

به گزارش خبرگزاري صدا وسیما مرکز یزد، عماد تشکري با اشاره به آغاز طرح اشتغال روستاییان از سال 1396 گفت: به منظور
تحقق اهداف سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی، به صندوق توسعه ملی اجازه داده شد با تصویب هیأت امناي صندوق، معادل ریالی

 
یک میلیارد و 500 میلیون دلار از منابع صندوق براي پرداخت تسهیلات در اختیار بانک ها قرار گیرد. 

وي با بیان اینکه این اعتبار نزد بانک هاي کشاورزي، توسعه
تعاون، پست بانک، صندوق کارآفرینی امید و صندوق حمایت از
توسعه سرمایه گذاري در بخش کشاورزي سپرده گذاري شده
است، افزود: این منابع براي اعطاي تسهیلات به اشخاص حقیقی
و حقوقی غیردولتی براي ایجاد اشتغال در روستا ها و شهر هاي
زیر 10 هزار نفر جمعیت با اولویت روستا ها و شهر هاي واقع در

 
مناطق مرزي و مناطق عشایري در نظر گرفته شد. 

تشکري ادامه داد: مجموع طرح هاي ارسال شده به بانک هاي
استان نیز دو هزار و 162 مورد بوده که تاکنون دو هزار و 27 طرح از طرح هاي اشتغال روستایی و عشایري در استان یزد تسهیلات

 
مورد نیاز خود را دریافت کرده اند. 

سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی میزان تسهیلات پرداختی را بالغ بر 273 میلیارد تومان اعلام و تصریح کرد: این

 
تسهیلات و طرح هاي تصویب شده باعث اشتغال مستقیم براي سه هزار و 536 نفر شده است. 

وي با اشاره به اینکه متقاضیان 107 طرح منتظر بررسی در بانک هاي عامل براي دریافت تسهیلات هستند، گفت: بیش از یک هزار و
500 طرح مورد بازدید قرار گرفته است و به دلیل شرایط کرونایی جامعه به محض عادي شدن شرایط این بازدید ها نیز از سر گرفته

 
می شود. 

تشکري تأکید کرد: اجراي موفق طرح هاي پایدار اشتغال روستایی و عشایر موجب کاهش حاشیه نشینی، کاهش مهاجرت به شهرها،
ماندگاري ساکنان روستا و درآمدزایی براي آنها، کمک به اقتصاد و معیشت خانوار هاي روستایی، اشتغالزایی براي جوانان و کارجویان

و حل معضل بیکاري در مناطق روستایی و عشایري می شود.



دانشگاه ها ؛خالقان هزاران راه نو براي تولید

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/06/02

دانشگاه ها اگرچه بیشتر بر جامعه تاثیر می گذارند، اما موفق ترین آن ها دانشگاه هایی هستند که از جامعه خود تاثیر پذیري
هم داشته باشند.

دانشگاه ها ؛خالقان هزاران راه نو براي تولید اقتصاد ایران:
دانشگاه ها اگرچه بیشتر بر جامعه تاثیر می گذارند، اما
موفق ترین آن ها دانشگاه هایی هستند که از جامعه خود

 
تاثیر پذیري هم داشته باشند. 

 
به گزارش خبرگزاري اقتصادایران 

به گزارش خبرگزاري اقتصادایران، ثروت یا علم؛ کدامیک؟
این پرسش خاطره انگیز خیلی از نسل ها درجوامع انسانی
است وادوار مختلف رویکرد هاي متفاوتی در پاسخ دهی به

آن داشته و دارند. اکنون، اما، با وجود نسل جدید دانشگاه هاي ثروت افزا، دو راهی علم یا ثروت بیش از هر زمان دیگري رنگ باخته
است و دانشگاه ها با تولید همزمان علم، کار و ثروت به توسعه اقتصاد دانش بنیان و ایجاد مشاغل پایدار درجامعه کمک شایانی کرده
اند. در این پژوهش ضمن اشاره به روند شکل گیري دانشگاه هاي نسل سوم، بابررسی موردي یکی از دانشگاه هاي ایران، تاثیرآن را بر
توسعه اقتصاد دانش بنیان درکشور بررسی می کنیم. نسل جدید دانشگاه ها دانشگاه ها اگرچه بیشتر بر جامعه تاثیر می گذارند، اما
موفق ترین آن ها دانشگاه هایی هستند که از جامعه خود تاثیر پذیري هم داشته باشند. برخی نظریه پردازان دانشگاه ها را براساس
میزان انطباق با جامعه و کارآمدي اجتماعی درچند نسل طبقه بندي کردند که عبارتند از: دانشگاه هاي نسل اول که در آن ها
آموزش، نقش محوري داشته است. از نظر تاریخی، دانشگاه هاي فعال تا قرن هجدهم در این دسته می گنجند وبا وجود اینکه بسیاري
از بزرگ ترین دستاورد ها و نوآوري هاي علمی در شاخه هاي علوم طبیعی درقرن هاي16تا18 رخ داده است در کل، پژوهش و
نوآوري فکري به دلیل ساختار هاي سیاسی آن دوران درجنبه هاي حاشیه اي نقش دانشگاه قرار داشته است. دانشگاه هاي نسل دوم
که به آن ها دانشگاه هاي تحقیقاتی هم گفته می شود از قرن نوزدهم و همزمان با رواج ایده روشنگري و نقد شکل گرفتند و آموزش
همراه با پژوهش را سرلوحه کار خود قرار دادند و زمینه را براي گسترش علم و فناوري هموار کردند. دانشگاه هاي نسل سوم، محصول
نظام هاي نوآوري هستند و با ایجاد ارتباط بین دانشگاه و صنعت به دنبال شکل دادن به اقتصاد دانش بنیان هستند و بالاخره دانشگاه
هاي نسل چهار و پنج که علاوه برتمام کارکرد هاي قبلی دانشگاه، جامعه مدنی، انسان و محیط زیست را نیز به این گفتمان اضافه می
کنند. در ایران، بیشتردانشگاه ها نسل دومی هستند و تعداد انگشت شماري هم در مسیر حرکت به سمت دانشگاه هاي نسل سوم قرار
دارند. محصول دانشگاه هاي نسل سوم، شرکت هاي دانش بنیانی خواهد بود که علاوه بر تولید علم به توسعه اقتصادي و افزایش ثروت
نیز کمک می کنند. کارو ثروت آفرینی، فرمولی کلی نیست یک نکته مهم و شاید خیلی مهم دراین شرایط که الگوبرداري از دانشگاه
هاي برتر و مطرح دنیا از یک سو و پیروي از سیاست هاي کلی و بالادستی کشور، براي حرکت به سمت تحقق دانشگاه کارآفرین و
ارزش آفرین از سوي دیگر، راهی اجتناب ناپذیر به شمار می رود این است که نباید از این موضوع غافل باشیم که علم به صرف علم
بودن و آگاهی دادن به انسان به قدري ارزشمند است که شاید نتوان با هیچ ثروت مادي جایگزین کرد؛ شاخه هایی از علم و معرفت
علوم انسانی، چون الهیات، تاریخ، فلسفه، ادبیات و علوم اجتماعی در اصل کارکردشان آگاهی بخشی و غناي معرفت انسانی است. از
این رو تجاري سازي علوم انسانی و مباحثی از این دست و تحمیل قالب هاي نامناسب براي بخشی از فعالیت هاي علمی به کل علم و



معرفت، نتیجه اي جز شکست به دنبال ندارد. به یاد داشته باشیم بخش مهمی از مسئولیت نهاد علم به عنوان یک نهاد اجتماعی
اثرگذاري اجتماعی است. ولی این که این اثرگذاري را در تولید ثروت و کارآفرینی خلاصه کنیم، ناشی از یک نگاه محدود به این
اثرگذاري است. دانشگاه هاي نسل سوم می توانند و بایستی ارزش هاي اجتماعی و اخلاقی را در فرآیند پژوهش و نوآوري دخیل
کنند. فهمیدن ارزش پژوهش بنیادي که گاهی هیچ هدفی جز کشف هستی و خلقت ندارد و هم چنین حوزه هایی از معرفت که
هدفی جز آگاهی بخشی و روشنگري ندارند، درسی است که دانشگاه هاي نسل سوم می توانند و باید از دانشگاه هاي نسل دوم بگیرند
و لازم نیست براي آن جهشی به یک نسل جدید از دانشگاه ها رخ دهد. بر این اساس دانشگاه ها می توانند با توجه به این موارد و با
در نظر گرفتن نیاز هاي اقتصادي- اجتماعی منطقه اي خود به برنامه ریزي و سیاست گذاري آموزشی در راستاي حرکت به سمت
دانشگاه هاي نسل سوم اقدام کنند. نقش آفرینی دانشگاه ها درایجاد مشاغل نو و پایدار دانشـگاه هاي موفـق جهان، امروزه بطـور
فعـال وارد دو عرصـه جدیـد شـده اند. عرصـه اول مباحـث توسـعه فنـاوري و عرصه دوم کارآفرینی است. بنابرایــن خروجــی
دانشــگاه هاي نســل ســوم، افــرادي هســتند کــه در ایجــاد مشــاغل اجتماعــی نقش آفرینــی می کننــد. بر اساس گزارش
سال 2017 دیده بان جهانی کارآفرینی، صنعت سلامت و حوزه آموزش دو بخش از ده بخشی هستند که در کارآفرینی در جهان نقش
دارند. اولیــن حضــور دانشــگاه بــا تعریــف کلاســیک در ایــران در ســال 1313 بــا تاســیس دانشـگاه تهـران بـه عنـوان
اولیـن دانشـگاه مـدرن کـه کارکـرد اصلـی آن تربیـت متخصـص و مــدرس بــود بوقــوع پیوســت. بــا آغــاز جنــگ تحمیلــی
و رجــوع صنایــع دفاعــی بــه دانشـگاه بـراي پژوهـش بـه منظـور دسـتیابی بـه برخـی فناوریهـاي نظامـی، فعالیتهـاي
پژوهشــی در دانشــگاه هاي ایــران در اواســط دهــه 1360 شمســی آغــاز شــد کــه ایــن فعالیتهـا در دهه هـاي هشـتاد و
نـود بـه اوج خـود رسـیدند و مـدل فعلـی دانشـگاه بـا دو کارکرد اصلی آموزش و پژوهش را شکل دادند. ثروت افزایی از حرف تا
عمل محور کانونی نظام دانشگاهی در دانشگاه هاي نسل سوم، ثروت آفرینی است. در چنین دانشگاهی نه همه دانشجویان در همه
رشته ها بلکه از جنبه موضوعی، حوزه هاي پزشکی، کشاورزي و مهندسی بالاترین میزان هم انتشاري دانشگاه و صنعت را به خود
اختصاص داده اند. (کوچک و فرج پهلو، 1399) دانشجویان دانشگاه هاي نسل سوم باید همزمان مجموعه اي از دانش، مدیریت دانش
و مدیریت کارآفرینی را فراگیرند تا بتوانند در زمینه صنعت شروع به فعالیت کنند. نظر به اینکه اطلاعات آماري و پژوهشی درباره
دستاورد هاي دانشگاه هاي نسل سوم درکشور بطور کلی ارائه نشده است بطورموردي به نقش دانشگاه صنعتی شریف بعنوان دانشگاه
پیشرو کشور درتولید علم و ثروت اشاره می کنیم: - کارنامه دانشگاه صنعتی شریف منطقه طرشت در محدوده دانشگاه صنعتی شریف
چند سالی است که به نوعی می توان گفت تبدیل به شهرك شرکت هاي دانش بنیان شده است. گرچه آمار و اطلاعات رسمی درباره
تعداد دقیق آن ها وجود ندارد، برآورد ها از وجود بیش از 160 شرکت دانش بنیان در اطراف این دانشگاه حکایت دارد که مالکان و
موسسان آن ها را اعضاي هیات علمی، دانشجویان و یا فارغ التحصیلان دانشگاه صنعتی شریف تشکیل می دهند. شرکت ارائه خدمات
چند رسانه اي بربستر تلفن و وب، تولید و عرضه محصولات دیجیتال و اپلیکیشن هاي کاربردي، شرکت مشاوره مهندسی با راه اندازي
سیستم هاي اطلاعاتی و مدیریتی، سیستم هاي مطالعات میدانی و تحقیقاتی، نرم افزار هاي تخصصی علوم و مهندسی، تولید وعرضه
تجهیزات امنیت شبکه هاي کامپیوتري، راه اندازي سامانه هاي الکترونیکی و پرداختی، سامانه مترجم گفتار به زبان هاي مختلف و
تولید نرم افزار و سخت افزار هاي هوشمند، تولید ترکیبات پیشرفته پلیمري، کامپوزیت و قطعات خودرو از جمله مهمترین دستاورد
هاي شرکت هاي دانش بنیان دانشگاه صنعتی شریف در طی 15 سال گذشته است که اکنون علاوه بر تامین نیاز داخلی برخی از این
محصولات به کشور هاي خارجی نیز صادرمی شود. امید می رود اشاعه تجارب داشگاه صنعتی شریف در زمینه تجاري سازي دستاورد
هاي دانشی و فناورانه دانشجویان و اعضاي هیئت علمی و شکل گیري کسب وکار هاي دانش بنیان پایدار و توانمند بتواند به انتقال
این تجربیات و تکرار آن در دیگر دانشگاه هاي کشور کمک کند. مرکز کارآفرینی دانشگاه صنعتی شریف از دو منظر، اولین حلقه هاي
زنجیره کارآفرینی کشور محسوب می شود؛ اول اینکه به لحاظ زمانی با آغاز کار درسال 1379 یکی از اولین ارکان اکو سیستم
کارآفرینی دانشگاه محسوب می شود و دوم اینکه مسیر پرورش دانشجویان کارآفرین از این مرکز کلید می خورد. توصیه هـاي
راهبـردي به بار نشستن بذر هسته هاي فناور و دانشگاه هاي کارآفرین مستلزم عزمی ملی براي تحقق این مهم است. از جمله اقدام
هایی که در این مسیر باید سرلوحه کار قرارگیرد عبارتند از: اصــلاح و تنــوع بخشــی بــه دوره هــاي ارائــه شــده در دانشــگاه
بــا توجــه بــه خروجی هاي مورد انتظار جامعه: متخصص، پژوهشگر و کارآفرین اصلاح محتــواي دروس متناســب بــا نیــاز



صنعــت و جامعــه ایــران و تشــکیل کمیتـه مشـاوره صنعتـی و دعـوت از صنعـت بـراي مشـارکت در طراحـی دوره هـا و دروس
ارائه شده در دانشگاه همکاري با صنایع براي برگزاري دروس کارگاهی برگـزاري گسـترده تـر دوره هـاي مشـترك تحصیـلات
تکمیلـی بـا دانشـگاه هاي مطرح جهان تنـوع بخشـی بـه منابـع مالـی دانشـگاه و توجـه بـه منابـع درآمـدي دیگـر از جملـه
وقــف، شــرکت هاي زایشــی، فــروش حقــوق مالکیــت فکــري و دوره هــاي آموزشی کوتاه مدت در جهت کاهش اتکا به

اعتبارات دولتی



مشارکت 155 نفر در طرح شمیم خدمت در شیراز

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/06/02

با اجراي طرح شمیم خدمت در بقعه متبرکه سید تاج الدین غریب(ع) آموزش هاي رایگان در جهت ایجاد اشتغال و کسب و
کارهاي خانگی ارائه می شود. به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان فارس، حجت الاسلام خدابخش سجادي
مدیر بقعه متبرکه سید تاج الدین غریب(ع) شیراز با اعلام این خبر گفت: طرح شمیم خدمت با هدف کارآفرینی و توانمندسازي
خانواده ها جهت ایجاد اشتغال پایدار و کمک به اقتصاد و معیشت آنها به همت مرکز افُق بقعه متبرکه سید تاج الدین غریب(ع) در
محله دروازه کازرون شیراز راه اندازي شده است. وي افزود: در این طرح با هماهنگی مراکز فنی و حرفه اي و برخی از آموزشگاه هاي
هنري دوره هاي آموزشی در زمینه ساخت زیورآلات دست ساز، نگین تراشی و همچنین خیاطی در دو سطح مقدماتی و پیشرفته
براي فراگیران برگزار می شود. مدیر حرم مطهر سید تاج الدین غریب(ع) با اشاره به اینکه بیش از 155 نفر جهت فراگیري و دریافت
آموزش هاي لازم در کلاس ها نام نویسی کرده اند، گفت: دوره ساخت زیورآلات دست ساز در روزهاي سه شنبه و پنجشنبه برگزار
می شود و این دوره شامل 120 ساعت آموزشی است که در پایان به شرکت کنندگان گواهی حضور در طرح شمیم خدمت ارائه می
شود. همچنین دوره نگین تراشی و گوهرتراشی نیز به صورت هفتگی است؛ ضمن آنکه دوره آموزشی خیاطی در دو سطح مقدماتی و
پیشرفته با همکاري اداره فنی و حرفه اي ویژه هنرآموزان و فراگیران در قالب 460 ساعت آموزشی ارائه می شود.سجادي با بیان اینکه
در طرح شمیم خدمت تمام تلاش خود را براي آموزش و توانمندسازي افراد جامعه قرار داده ایم، گفت: پس از پایان هر دوره آموزشی
فراگیران به کمیته امداد به منظور دریافت تسهیلات خوداشتغالی معرفی می شوند و چنانچه شرایط لازم جهت دریافت وام را داشته

باشند، می توانند با اخذ تسهیلات نسبت به ایجاد شغل و درآمد پایدار براي خود و خانواده اقدام کنند.



رقابت براي کلید طلایی شیراز
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سعیدرضا امیرآبادي- گروه خبر 

 
اشاره: 

ششمین شوراي اسلامی شهر شیراز در آزمون جدي انتخاب شهردار قرار گرفت. از آنجایی که کیفیت زندگی شهروندان با عملکرد
شهرداري پیوندي گسست ناپذیر دارد، باید دید اهالی جدید بین الحرمین سکان هدایت شهرداري شیراز را به چه کسی تقدیم می
کنند. شوراهاي اسلامی شهر برخاسته از آراي مردمی هستند و انتخاب شهردار لایق یکی از مهم ترین رسالت هاي دوران حرفه اي
اعضاي شورا قلمداد می شود. شوراي اسلامی شهر شیراز دوشنبه اول شهریورماه در 2 نوبت میزبان کاندیداهاي شهرداري شیراز بود
که به ارائه برنامه هاي خود در حوزه مدیریت شهري پرداختند. اصنافی، فرخ زاده، جمالی نژاد اردکانی، بدري، معایر، رعیتی فر،
کشتکار، طالبان، معصومی، صحراییان، شمس، میرزایی، فرج زاده، نقیب زاده، بذرافشان، عبدالهی، حقیقت، چوبینی، طهماسبی،
رضایی و کیانی به ارائه برنامه خود پرداختند. همچنین به گفته رئیس شوراي شهر، بدري و اردکانی انصراف خود را اعلام کرده اند.

 
اعضاي شوراي ششم پس از استماع برنامه هاي این افراد 5 گزینه نهایی را براي مصاحبه و مراحل انتخاب 

 
نهایی فرامی خوانند. 

 
درآمد پایدار براي شیراز 

محمد فرخ زاده که هم اکنون عضو ششمین دوره شوراي شهر شیراز است، دیروز به عنوان نخستین کاندیدا به ارائه برنامه مدیریتی
خود را براي کسب سمت شهردار شیراز به شورا ارائه داد. وي پیش از این به عنوان معاون شهردار در حوزه فرهنگی، ریاست سازمان
خدمات آتش نشانی شیراز و سازمان حمل و نقل و ترافیک فعالیت داشته است. فعالیت اقتصادي و توجه به اقتصاد شهري و درآمد
پایدار نخستین موضوع موردتوجه در برنامه هاي فرخ زاده بود. توجه به اقتصاد گردشگري، باغات شیراز، خدمات شهري و گره خوردن
این خدمات با منافع مردم از دیگر محورهاي مهم مطرح شده از سوي او بود. به گفته فرخ زاده، سازمان سیما، منظر و فضاي سبز
شهري به عنوان خاستگاه آرامش بخشی به شهر باید موردتوجه قرار گیرد. ایجاد پارك هاي تخصصی در حوزه هاي مختلف گیاهان
دارویی، سلامت و...، تغییر مدهاي حمل و نقل درون شهري به ویژه تراموا، ایجاد جذابیت هاي جدید براي نسل جوان، توجه به
ظرفیت هاي بین المللی شهر شیراز، اهمیت مدیریت بحران در سطح شهر شیراز به ویژه بافت تاریخی و بافت فرسوده، توجه به ابعاد
فرهنگی به ویژه تبدیل کردن موضوع سومین حرم اهل بیت(ع) از یک مگاپروژه به ریزپروژه هاي کارآمد، از دیگر مواردي بود که به

 
عنوان سرفصل برنامه هاي مدیریتی فرخ زاده در این جلسه مطرح شد. 

 
توجه به پیوست هاي فرهنگی شیراز 

مهدي جمالی نژاد دومین کاندیداي شهرداري شیراز بود که به ارائه برنامه هاي مدیریتی خود در حوزه شهري پرداخت. جمالی نژاد
معاون عمران و توسعه امور شهري و روستایی وزیر کشور و رئیس سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور، پس از سید محمدعلی
افشانی، شهردار پیشین شهرهاي اصفهان و یزد است. به اعتقاد او نگاه مدیریت شهري نباید تنها در یک محور متوقف باشد؛ بلکه
موفقیت در مدیریت شهري به نگاهی توأمان و فرانگر در حوزه هاي مختلف فرهنگی، عمرانی و... نیاز دارد. توجه به منابع انسانی از
دیگر موضوعات مدنظر جمالی نژاد بود. وي در این خصوص گفت: نخبگی، خلاقیت و نوآوري در تیم مدیریت شهري از اهمیت ویژه
اي برخوردار است که معتقدم در بدنه شهرداري افراد مجرب و توانمند و داراي ایده هاي مؤثر وجود دارند و باید به کار گرفته شوند.
جانشین پروري، توجه به معماري و شهرسازي، توجه به پیوست هاي فرهنگی در پروژه هاي بزرگ مقیاس، احیاي محورهاي تاریخی،
استفاده از بخش خصوصی براي ایجاد ظرفیت هاي مختلف در شهر، ارتباط تنگاتنگ با شهروندان، ارتباط با مراکز علمی و دانشگاهی و



مطرح کردن شیراز به عنوان شهر دانش پایه، توجه به فضاي سبز عمودي و توجه به میراث فرهنگی و سنت ها در مدیریت شهري از

 
جمله سرفصل هاي مطرح شده از سوي جمالی نژاد بود. 

 
سرمایه گذاري براي جاذبه هاي معنوي شیراز 

سید احسان اصنافی که هم اکنون عضو شوراي ششم شهر شیراز است، سومین کاندیداي شهرداري شیراز بود که به ارائه برنامه هاي و
دیدگاه هاي مدیریتی خود در صحن شورا پرداخت. اصنافی که داراي مدرك کارشناسی ارشد مدیریت ساخت و کارشناسی مهندسی
عمران است، حفظ شأنیت شیراز به عنوان سومین حرم اهل بیت(ع) را به عنوان نخستین سرفصل برنامه هاي خود مطرح کرد. توجه
به رفع مشکل حاشیه نشینی، تکمیل طرح هاي جامع ناتمام همچون طرح جامع حمل و نقل و ترافیک شهري شیراز، اولویت بندي
پروژه هاي ناتمام، بازسازي ناوگان حمل و نقل شهري، مطالبه تعهدات دولت در حوزه حمل و نقل، بازنگري در بعضی سازمان ها
همچون معاونت حمل و نقل و سازمان حمل مسافر، بخشی از محورهاي موردتوجه اصنافی در ارائه برنامه هاي خود بود. توجه به
برنامه هاي فرهنگی و اجتماعی و استفاده بهینه از بودجه شهرداري از دیگر موارد موردتأکید وي بود. وي همچنین مبارزه با فساد در
شهرداري را نیازمند شفافیت مانیتورینگ همه فعالیت هاي شهرداري دانست و گفت: ساختارهاي پوسیده و 60ساله نظارتی در

 
شهرداري باید بازنگري شود. 

 
احترام به قانون براي شیراز 

علی معایر، کاندیداي شهرداري شیراز پس از آنکه در زمان تعیین شده دیدگاه هاي خود در خصوص مدیریت شهري شیراز را بیان
کرد، از ادامه کاندیداتوري انصراف داد و دلیل این انصراف را فعالیت خود در مجموعه وزارت دفاع و منع حضور در مسند شهرداري

 
براي نیروهاي مسلح عنوان کرد. 

 
شیراز فرصت آزمون و خطا ندارد 

علی حسین رعیتی فرد، از دیگر کاندیداهایی بود که در نخستین روز از بررسی برنامه هاي نامزدهاي تصدي شهرداري این کلان شهر
به ارائه برنامه هاي خود پرداخت. او طی سال هاي اخیر در مسئولیت هایی چون بخشدار مرکزي شیراز، مدیرکل شوراهاي استانداري
فارس، فرماندار جهرم و معاون اقتصادي سازمان بسیج سازندگی کشور فعالیت کرده است. رعیتی فرد به چگونگی روند رشد جمعیتی
شیراز طی 50 -60 سال اخیر پرداخت و گفت: روند فزاینده جمعیتی موجب به وجود آمدن فقر، حاشیه نشینی و دیگر آسیب هاي
اجتماعی شده است. او افزود: 152 محله در این کلان شهر داریم و منطقه چهار شهرداري شیراز با 21 محله وسیع ترین منطقه
شهري این کلان شهر را به خود اختصاص داده است. رعیتی فرد، شیراز سومین حرم اهل بیت(ع)، نگین گردشگري ایران را به عنوان
شعار محوري خود عنوان کرد و گفت: 44 درصد منابع شیراز متکی به عوارض صدور پروانه است.او همچنین به مشکلات و چالش هاي
شیراز اشاره کرد و عدم برنامه هاي فرهنگی متناسب با سومین حرم اهل بیت(ع)، نبود برنامه جامع براي حفظ باغ هاي قصردشت،
عدم به روزرسانی طرح جامع حمل و نقل، گران بودن هزینه ها براي اداره شهر، کاهش تاب آوري شهر، میزان بالاي حقوق و دستمزد،
ناتوانی در جذب سرمایه گذاري و... را از جمله این چالش ها عنوان کرد. رعیتی فرد تصریح کرد: امروز دیگر پس از صد سال نمی توان
با نظر شفاهی صحبت کرد؛ چراکه فرصت آزمون و خطا نیست و باید با برنامه پیش رفت و تلاش کرد با ارائه خدمات شاهد ارتقاي

 
شهر در ابعاد مختلف باشیم. 

 
جبران عقب ماندگی شیراز در هوشمندسازي 

محمودرضا طالبان، دیگر کاندیداي شهرداري شیراز است که دیروز به ارائه برنامه خود براي مدیریت شهري پرداخت. وي که هم
اکنون در مرحله دفاع از پایان نامه دکتري شهرسازي با عنوان بازآفرینی شهري فرهنگ مبنا است، پیش از این عضو و نایب رئیس
شوراي چهارم شهر شیراز بوده و عناوینی همچون شهردار لارستان و شهردار منطقه تاریخی فرهنگی شیراز را درمان نامه فعالیت خود
دارد. به اعتقاد طالبان، مهم ترین مشکل در شهرداري شیراز نبود اقتصاد پایدار و توان ثروت آفرینی است. وي با بیان اینکه رویکرد
مدیریت شهري باید حرکت در جهت ثروت آفرینی براي شهر باشد، افزود: هرچه درآمد مردم بالا برود شاهد افزایش ثروت در شهر
خواهیم بود.ضعف در برندسازي از دیگر موضوعات موردتوجه وي در ارائه دیدگاه هاي مدیریتی خود بود. به گفته طالبان امروزه
استفاده از فرهنگ در جهت ایجاد درآمد براي مردم در کلان شهرها مورد توجه قرار می گیرد. وي همچنین با اشاره به اینکه طرح
توسعه حرم مطهر در شیراز تهیه شده است، عنوان کرد به رغم تهیه این طرح تاکنون نتوانسته ایم از این ظرفیت غنی معنوي براي



ثروت آفرینی در شیراز استفاده کنیم. طالبان توجه به افزایش سرسام آور هزینه اجراي پروژه ها را امري اجتناب ناپذیر دانست و بر
لزوم برنامه ریزي در جهت کاهش آسیب هاي این افزایش هزینه ها تأکید کرد. توجه به حاشیه نشینی و تبعات آن، عقب ماندگی
شیراز در هوشمندسازي، عقب ماندگی در ایجاد فضاهاي عمومی و پروژه هاي بزرگ مقیاس عمومی از دیگر موضوعاتی بود که در
طرح دیدگاه هاي این کاندیداي شهرداري شیراز به آنها اشاره کرد. طالبان با اشاره به مشکلات فرهنگی شیراز در مقایسه با جایگاه
سومین حرم اهل بیت(ع)، شهرداري را در رفع این مشکلات اثرگذار دانست و گفت: تبدیل شهرنشین به شهروند مسئولیت پذیر در

 
شهرداري و معاونت هاي مربوطه این نهاد امکان پذیر است. 

 
توسعه موزون شیراز 

در ادامه سعید معصومی گفت: براي توسعه موزون شهر، گسترش فضاي سبز، باغات ارتفاعات، مدیریت واحد در شهرداري، آموزش
شهروندان، عدالت محوري، طرح و برنامه به اندازه کافی داریم. شهردار کنونی منطقه 7 شیراز در ادامه افزود: شهر یک موجود زنده
است؛ لذا جهت دهی به فعالیت ها، رشد و توسعه موزون شهر، حفظ و احیاي بافت هاي تاریخی و تبدیل آن به ظرفیت گردشگري،
ارتقاي سیما و منظر شهري با اجراي المان هاي خاطره انگیز و پیوستگی بین گفتار و اعمال از برنامه هایی است که باید موردتوجه

 
قرار گیرد. 

 
توجه به رویکرد مذهبی شیراز 

در ادامه علیرضا صحراییان داوطلب تصدي پست شهردار شیراز با حضور در صحن علنی شوراي شهر به ارائه برنامه خود پرداخت. او
داراي ارشد مدیریت پروژه و ارشد شهرسازي و دکتراي مدیریت اجرایی از دانشگاه صنایع معادن است و اولین فرماندار ویژه جهرم،
دبیر شوراي ترافیک استان و عضو کمیسیون ماده 100 استانداري و مسئول دفتر فنی استانداري را در کارنامه سوابق خود دارد و هم
اکنون معاون توسعه عمران و موقوفات آستان مطهر شاهچراغ(ع) و عضو هیئت امنایی آستان مطهر شاهچراغ(ع) است. صحراییان با
اشاره به رویکرد فرهنگی و مذهبی شیراز به عنوان سومین شهر حرم اهل بیت(ع) معتقد است برنامه هاي شهرداري باید تحویل آمیز
و تحول خواه باشد. حاشیه نشینی، تعدد محلات بافت فرسوده و تبدیل کاربري بی ضابطه باغ هاي استحفاظی، عدم توزیع خدمات
اساسی در مناطق مختلف، حجم بالاي بدهی شهرداري و عدم استفاده از ظرفیت حرم هاي مطهر از جمله مشکلاتی بود که او به آن
اشاره کرد و گفت: تحقق شعارهاي شوراي ششم نیازمند مدیري توانمند و جهادي و شهرداري که بحران ها را تجربه کرده باشد، است.
حفظ و ارتقاي هویت مذهبی، گردشگري، تاریخی و توسعه عدالت محوري در تمام مناطق شهري، ارتقاي مدیریت واحد شهري، ایجاد
درآمد پایدار و ایجاد زیرساخت هاي شیراز شهر خلاق از جمله رویکردهایی بود که این داوطلب تصدي پست شهرداري به آنها
پرداخت. او درباره طرح توسعه 57 هکتاري حرم هاي مطهر گفت: تعریف ایجاد یک ظرفیت پایلوت در کشور در بین الحرمین ذیل
طرح توسعه 57 هکتاري براي برگزاري آیین شهر شیراز و ارائه صنایع دستی شیراز در این محدوده در اقتصاد شهري و توریست پذیر
بودن آن اثرگذار است.صحراییان در بخش دیگري از سخنانش عنوان کرد: به جاي کاشی فرش و آسفالت و پیاده راه سازي باید به
محلاتی از شهر شیراز برویم که از کمترین خدمات بی بهره هستند و در مناطق برخوردار اقدامات دیگري انجام دهیم. تقویت
شهرداري هاي مناطق، ارتقاي تاب آوري شهري در مقابل حوادث طبیعی، رفع گره هاي ترافیکی و ایجاد ارتباط مناسب بین شهرداري
و سایر ادارات براي حفظ منابع طبیعی از دیگر اقداماتی است که او در ارائه برنامه هاي خود به آن اشاره کرد. صحراییان عنوان کرد:
اقدامات باید در شهرداري شیراز بر مبناي سامان دهی درآمد پایدار، مدیریت استراتژیک، ایجاد زیرساخت هاي شهر خلاق با رویکرد
شیراز شهر خدامحور و شهر خلاق و دانش تعریف می شود. او عنوان کرد: طرح جامع شهر شیراز یک فرصت طلایی براي شوراي

 
ششم است. 

این داوطلب تصدي پست شهردار شیراز با اشاره به اینکه در حاشیه شهر شیراز داراي کلان روستاها هستیم که باید رویکرد و برنامه
براي سامان دهی داشته باشیم، بیان داشت: خروج پادگان با رویکرد افزایش سرانه فضاي سبز و پدافند غیرعامل و بازنگري طرح
سامان دهی باغ هاي درون محدوده در لیست برنامه هاست. ایجاد کلینیک ساختمانی، سالن هاي آمفی تئاتر، ایجاد تقاطع در فلکه
قصردشت و میدان مطهري، دفع مکانیزه آب هاي سطحی و نگهداري و مرمت پل ها و تغییر هندسی در معابر اصلی از جمله اقداماتی
بود که صحراییان در ارائه برنامه خود به آنها اشاره کرد. صحراییان با اشاره به نوع اقدامات در حوزه فرهنگی عنوان کرد: در حوزه
فرهنگی ارتقاي شیراز به شهر متبرك و ایجاد قرارگاه فرهنگی با مدیریت نماینده ولی فقیه در فارس براي متمرکز کردن اقدامات



دستگاهی فرهنگی و مشارکت در ساخت سریال شاهچراغ(ع) با برندسازي این ظرفیت معنوي را دنبال خواهیم کرد. بسته هاي
سرمایه گذاري براي گروه هاي مختلف و ظرفیت استفاده از طلاي سفید با مشارکت بخش خصوصی از جمله برنامه هاي اقتصادي او
در صورت انتخاب به عنوان شهردار شیراز است. ایجاد محور شیراز و اصفهان براي گردشگري و ارتقاي فضاي سبز و رفع موانع مشاغل
مزاحم از جمله دیگر برنامه هایی بود که صحراییان به آنها اشاره کرد و گفت خودم را عضو 14 شورا خواهم دانست و ملزم به پاسخ

 
گویی به 13 عضو هستم. 

 
استفاده از ظرفیت جوانان انقلابی براي شیراز 

ناصر شمس از دیگر کاندیداها بود که داراي مدرك دکتراي مدیریت آي تی است و در مسئولیت هایی چون معاون حمل و نقل
ترافیک شهرداري شیراز، رئیس فناوري اطلاعات شهرداري شیراز، رئیس دانشکده فنی مهندسی باهنر شیراز، معاون مهارت هاي
پیشرفته کشور در وزارت تعاون، رئیس دانشگاه تربیت مربی کرج و مدیرکل سازمان آموزش فنی و حرفه اي استان فارس انجام وظیفه
کرده است. او از یک نگاه کارگشا به تشریح اصول و ارزش هایی که در مدیریت وجود دارد، پرداخت و گفت: عمیقاً معتقد به جوان
گرایی، کادرسازي و تربیت نیروي انقلابی براي نظام هستم. شمس، مسائل فرهنگی، نارضایتی و بی اعتمادي مردم، مبارزه با فساد،
تصویب طرح هاي اجرا نشده و ترافیک را از مهم ترین معضلات شیراز عنوان کرد. او با بیان اینکه شهرداري شیراز در حوزه مالی با
بدهی هاي روزافزون مواجه است، اتکا به منابع درآمدي ناپایدار، پایین بودن سطح انضباط مالی، نبود مهندسی ارزش در این پروژه ها،
عدم استقرار نظام بودجه ریزي مبتنی بر عملکرد و عدم توفیق در جذب سرمایه گذاري را از دلایل این بدهی ذکر و خاطرنشان کرد:
اگر صحبت از منابع درآمدي می شود، سه منبع بیشتر نداریم؛ یا باید از شهروندان به اسم عوارض درآمدهایی وصول شود، یا سرمایه
گذاري انجام شود یا کارآفرینی و ایجاد ارزش در دستور کار قرار گیرد. شمس همچنین بیان کرد: شبکه گسترده اي از فیبر نوري در
شهرداري داریم که امروز تنها استفاده اي که از آن می شود هماهنگی با دوایر شهرداري است و درآمدي از محل این دیتا سنتر
بلااستفاده نداریم. او که نوسازي ناوگان حمل و نقل عمومی در شیراز را یک اصل اساسی می داند، بازنگري مسیرهاي حمل و نقل
عمومی، اجراي طرح محدوده ترافیک و بازنگري خطوط بی آر تی را از مهم ترین سرفصل هاي برنامه خود عنوان کرد. شمس
همچنین پنج اقدام فوري و عملیاتی برنامه هاي خود را تثبیت مدیریت جوان متخصص و انقلابی، تحقق بودجه 1400، بازنگري طرح
کنترل ترافیک محدوده مرکزي شهر، تحقق واقعی شهرداري الکترونیک و بازنگري و سامان دهی حمل و نقل عمومی با رویکرد

تلفیقی برشمرد.



افتتاح و کلنگ زنی 443 پروژه عمرانی و اقتصادي به مناسبت هفته دولت در

آذربایجان غربی

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/06/02

رئیس ستاد گرامیداشت هفته دولت در آذربایجان غربی از افتتاح و کلنگ زنی 443 پروژه عمرانی و اقتصادي به مناسبت
هفته دولت خبر داد و گفت: براي اتمام و اجراي این پروژه ها بیش از 3 هزار میلیارد تومان اعتبار هزینه شده است.

افتتاح و کلنگ زنی 443 پروژه عمرانی و اقتصادي به
مناسبت هفته دولت در آذربایجان غربی رئیس ستاد
گرامیداشت هفته دولت در آذربایجان غربی از افتتاح و
کلنگ زنی 443 پروژه عمرانی و اقتصادي به مناسبت هفته
دولت خبر داد و گفت: براي اتمام و اجراي این پروژه ها

 
بیش از 3 هزار میلیارد تومان اعتبار هزینه شده است. 

به گزارش برنا آذربایجان غربی، علی مصطفوي روز سه
شنبه در گفتگو با خبرنگاران ضمن تبریک هفته دولت و گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان رجایی و باهنر تصریح کرد: از مجموع پروژه

 
هاي هفته دولت، 393 پروژه عمرانی با 697 میلیارد تومان افتتاح و 32 پروژه نیز با 132 میلیارد تومان کلنگ زنی می شود. 

وي افزود: در این هفته 29 پروژه شهري با 37 میلیارد تومان توسط شهرداري ها افتتاح و 3 پروژه نیز با 5 میلیارد تومان کلنگ زنی

 
خواهد شد. 

رئیس ستاد گرامیداشت هفته دولت در آذربایجان غربی حجم ریالی پروژه هاي افتتاحی و کلنگ زنی حوزه عمرانی را 829 میلیارد
تومان دانست و گفت: در هفته دولت 16 پروژه اقتصادي با یک هزار و 428 میلیارد تومان اعتبار افتتاح و 2 پروژه نیز با 750 میلیارد

 
تومان کلنگ زنی می شود. 

وي تصریح کرد: با افتتاح پروژه هاي اقتصادي در هفته دولت براي یک هزار و 264 نفر اشتغال زایی خواهد شد.



افزایش 65 درصدي صادرات در 4 ماه نخست امسال

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/06/02

معاون وزیر صمت گفت: صادرات غیرنفتی در 4 ماه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال گذشته به لحاظ ارزشی 65
درصد و از نظر وزنی 27 درصد رشد داشته است.

معاون وزیر صمت اعلام کرد؛ افزایش 65 درصدي صادرات
در 4 ماه نخست امسال معاون وزیر صمت گفت: صادرات
غیرنفتی در 4 ماه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه
سال گذشته به لحاظ ارزشی 65 درصد و از نظر وزنی 27

 
درصد رشد داشته است. 

به گزارش برنا به نقل از سازمان توسعه تجارت ایران حمید
زادبوم، توجه ویژه رئیس جمهور به صادرات غیرنفتی در
شرایط تحریم و مشکلات صادرات نفت خام را ناشی از

استراتژي حساب شده و اثر بخش توصیف کرد و اظهار داشت: اولویت تولید صادراتی از نگاه رئیس جمهور توسعه اشتغال را در پی
داشته و در نهایت منتج به رونق اقتصادي و توسعه صادرات غیر نفتی خواهد شد که با مطالعه دقیق، مشورت هاي متعدد و بررسی

 
دغدغه هاي صادرکنندگان برنامه ریزي شده است. 

وي با تاکید بر اینکه یکی از مهمترین راه هاي توسعه اقتصادي کشور توجه به توسعه صادرات غیرنفتی است، افزود: تمرکز دولت
سیزدهم بر ثبات در بخش تجارت خارجی نشان از اهمیت مضاعف این بخش براي رئیس جمهور داشته که موجب آسودگی خاطر

 
صادرکنندگان را فراهم می آورد. 

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در خصوص تجارت جهانی گفت: در سال 2020 صادرات کالایی دنیا به رقمی بیش از 17.5
تریلیون دلار رسید که در مقایسه با سال 2019 کاهش 5.3 درصد را نشان می دهد. همچنین صادرات خدمات نیز به 5 هزار میلیارد

 
دلار رسید. 

زادبوم اضافه کرد: در دو فصل نخست از سال جاري میلادي تجارت جهانی رشد بیش از 5 درصد را تجربه کرده و پیش بینی می شود

 
این میزان تا پایان سال 2021 به 8 درصد افزایش یابد. 

وي در تشریح تجارت خارجی کشورمان بیان داشت: ایران با توجه به ظرفیت هاي تولیدي و صادراتی می تواند در تعامل با اقتصاد

 
جهانی، به ویژه، کشورهاي دوست و همسایه و شرکاي تجاري مهم، نقش قابل توجهی در تجارت بین المللی داشته باشد. 

معاون وزیر صمت ادامه داد: مبادلات تجاري کشورمان در چهارماهه نخست سال 1400 نزدیک به 29 میلیارد دلار رسید که در این

 
میان صادرات غیرنفتی نسبت به مدت مشابه سال گذشته به لحاظ ارزشی 65 درصد و از نظر وزنی 27 درصد رشد داشته است. 



زادبوم در خصوص آرایش بازار هدف و شرکاي تجاري کشور گفت: بیشترین میزان صادرات ایران به ترتیب به کشورهاي چین با 4.4
میلیارد دلار، عراق با 2.8 میلیارد دلار، امارات متحده عربی با 1.6 میلیارد دلار، ترکیه با 921 میلیون دلار و افغانستان با 728 میلیون

 
دلار بوده است. 

وي اضافه کرد: در مدت یاد شده ترکیب واردات از نظر ارزشی حدود 84 درصد کالاهاي سرمایه اي و واسطه اي و 16 درصد کالاهاي
مصرفی بوده که بیشترین واردات به ترتیب از کشورهاي امارات به میزان 4.7 میلیارد دلار، چین به ارزش 3.1 میلیارد دلار. ترکیه 1.5

 
میلیارد دلار، آلمان با 562 میلیون دلار و سوئیس به میزان 538 میلیون دلار صورت گرفته است. 

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به سیاست هاي اتخاذ شده براي رفع تعهدات ارزي با توجه به اختیارات کمیته اقدام
ارزي مستقر در سارمان توسعه تجارت ایران پیش بینی کرد با توجه به سیاست هاي دولت سیزدهم تا پایان سال جاري صادرات غیر

 
نفتی به میزانی بیش از رشد صادرات سال 98 خواهد رسید. 

زادبوم گفت: در بازه زمانی 22 فروردین 1397 تا مرداد ماه سال جاري صادرات غیر نفتی به استثناي گاز و فرآورده هاي نفتی 69
میلیارد یورو بوده که 56.6 میلیارد یورو به چرخه اقتصاد کشور بازگشته و مابقی فرآیند ایفا را دنبال می کنند.



نخبگان تکنولوژي، مهمترین سرمایه اقتصادي ایران/ از میزان علاقه سامان

گلریز به فست فود تا فلسفه ترکیبات شله زرد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/06/02

نحوه نگاه کردن با دید کارآفرینی و تحلیل جایگاه آشپزي ایرانی، از مهم ترین موضوعات مطرح شده در شب نشینی یکم
شهریور بود.

در شب نشینی یکم شهریور رخ داد؛ نخبگان تکنولوژي،
مهمترین سرمایه اقتصادي ایران/ از میزان علاقه سامان
گلریز به فست فود تا فلسفه ترکیبات شله زرد نحوه نگاه
کردن با دید کارآفرینی و تحلیل جایگاه آشپزي ایرانی، از
مهم ترین موضوعات مطرح شده در شب نشینی یکم

 
شهریور بود. 

به گزارش برنا؛ حسین مرادي کارآفرین برجسته ایرانی با
حضور در برنامه گفت و گو محور شب نشینی که هر شب
از شبکه جام جم بر روي آنتن تلویزیون می رود ضمن

تبریک روز پزشک و قدردانی از زحمات پزشکان در روزهاي کرونایی گفت: در زمینه اقتصادي از لحاظ تحریم فشار زیادي به ایران

 
وارد شد اما عدم تعادل به وجود آمده فرصت و موقعیت خوبی براي صادرات بود. ما تریبون نداریم که ظرفیت هاي خود را بیان کنیم. 

مرادي بیان کرد: نفت را ناگزیریم به هر روش بفروشیم اما بعد از نفت چیزي که اهمیت دارد و می توان از آن به عنوان صنعت
درآمدزا براي ایران یاد کرد صادرات تکنولوژي است؛ نابغه هاي زیادي در کشور داریم که می توانیم علم آن ها را براي صادرات

 
تکنولوژي، ایجاد اشتغالزایی، صاحب صنعت شدن و ایجاد درآمدهاي دیجیتالی مهم مورد استفاده قرار دهیم. 

وي تصریح کرد: همه مردم حتی ایرانیان مقیم خارج براي بودن ایران مسئولیت اجتماعی دارند؛ روزي جنگ بود همه دینشان را با
شهادت ادا می کردند همه ما دین به کشور داریم و باید آن را ادا کنیم. در مدت اخیر شاهد مهاجرت عجیب نخبه ها هستیم. که این

 
موضوع براي کشور امر خوشایندي نیست. 

کارآفرین ایرانی افزود: وقتی عینک کارآفرینی را بزنیم میبینیم در کنار همه مشکلات، فرصتی براي توانمند شدن وجود دارد که در
آن فرصت تمرین می کنیم و وقتی شرایط بهتر شود ورزیده شده ایم و اتفاقات بهتري براي ما می افتد. ما داریم در لبه مرز تکنولوژي
کار می کنیم مثل حوزه بلاکچین. ارزشمند ترین دارایی ما در ایران نفت نیست بلکه نبوغ جوانان است. در حال حاضر نسل نابغه
تکنولوژي ما در قید و بندهایی مثل شیوه لباس فرم پوشیدن و یا ساعت کاري نیستند و فقط به دنبال کار و فعالیت هستند که این

 
موضوع ظرفیت بسیار قابل تحسینی است و باید از آن به درستی استفاده کرد. 

سامان گلریز کارشناس آشپزي ایران و از محققان این حوزه در زمینه بین المللی با حضور در برنامه گفت و گو محور شب نشینی



درباره گذران اوقات فراغتش گفت: آشپزي می بینم، کتاب در حوزه آشپزي می خوانم، فیلم و سریال می بینم. الان چیزي که به آن
علاقه دارم و دوستش دارم و تحقیق جدي روي آن می کنم غذاي خیابانی است که یک نمونه آن ایجاد باغ غذا در کنار باغ کتاب

 
است. 

گلریز بیان کرد: براي خودش ستاد و تعاونی و بنیاد می خواهد که حراست و بهداشت آن باید مجزا و حرفه اي باشد و حتی پلیس
خودش را براي امنیت غذا، سلامت آن و جلوگیري از گرانفروشی دارد. تایلند و ویتنام جزو کشورهاي شاهکار در زمینه غذاهاي

 
خیابانی هستند. 

وي افزود: در گذشته مک دونالد را در قاره آمریکا به عنوان غذاي خیابانی می دیدند اما در کهن در فرهنگ ما آن را نان و گوشت

 
چرخ کرده و پیاز و جعفري می دانستند. بریان اصفهان یک نوع غذاي خیابانی است. 

کارشناس غذاهاي ایرانی تصریح کرد: ایران غذاهاي خیابانی زیادي دارد اما متمرکز نیست و تحقیقات و کار حرفه اي بر روي آن انجام
نشده است. غذاهاي هیجان انگیز گیاهی زیادي در کشور داریم؛ ایران به خاطر شرایط اقلیمی و نوع سبزیجات و مواد غذایی اش می
تواند غذاي خیابانی داشته باشد که در درجه اول بهبود دهنده اقتصاد است و همچنین به دولت، شهرداري و اقشار کم در آمد جامعه
کمک می کند. همه افراد پول خرید مغازه را ندارند و نباید نخبگی شان در زمینه آشپزي از بین برود. چرخ دستی می آید که آدم ها
را به رویاي بچگی شان برساند. از کمک آشپزي و کارگري در زمینه آشپزي سکوي پرشی براي رسیدن به رویاها در زمینه آشپزي

 
است. 

گلریز درباره غذاهاي دریانوردان در مناطق مختلف اظهار داشت: غذاي تموشی براي جنوب ایران است که در حوزه خلیج فارس زیاد
پخته می شود؛ در کهن ترین حالت پخت آن از خاك سرخی در جنوب ایران در جزیره هرمز سس درست می کنند و روي نان می
مالند اما صبحانه اي براي دریانوردها است. در شمال ایران کته کباب غذاي دریانوردها بوده است. صبحانه نقش مهمی را بازي می
کند. در ژاپن سوشی که امروزه پیش غذاي معروفی در کل دنیا است در اصل صبحانه اي براي دریانوردها محسوب می شده و بسیاري

 
از ژاپنی هاي کهن آن را هنوز به عنوان صبحانه قبول دارند. 

وي گفت: اقتصاد نقش مهمی را در غذا بازي می کند. ما در این حوزه در ایران بسیار ضعیف هستیم و در صنعت هتل داري و آشپزي
نیاز به نیروهاي تربیت شده متخصص داریم. می طلبد تا اگر بچه ها علاقه به آشپزي دارند خانواده ها اجازه دهند در مقاطع بالا در

 
این رشته تحصیل کنند چون در آمد زیادي خواهد داشت و در ایران به این نیروها نیاز داریم. 

این کارشناس آشپزي بیان کرد: مغازه هاي قدیمی در سوئیس بسیار وجود دارد مثل مغازه شکلات فروشی 120 ساله اما در ایران یک
مغازه ساندویچ فروشی قدیمی 80 سال دارد اما تبدیل به مغازه هاي مدرن می شود و مدام تغییر کاربري می دهد. باید به مسائلی که
به آینده و ریشه و قدمت حتی در زمینه یک مغازه کوچک توجه شود. نباید همه چیز را به روز تخریب کنیم بلکه باید اجازه دهیم
اتفاقاتی که در یک زمان خاص افتاده اند ماندنی شوند. این تغییر کاربري هاي مغازه ها ثبات اقتصادي ندارند اما آن مغازه هایی که

 
سال ها در حال فعالیت در یک صنف خاص بوده اند از ثبات اقتصادي بیشتري هم برخوردار هستند. 

گلریز درباره میزان علاقه اش به فست فود ها ادامه داد: همه چیز را امتحان می کنم و فست فود هم می خورم. بعضی غذاها براي بچه
ها تفریح است مثل شهربازي. باید حواسمان به این غذاهاي تفریحی باشد براي بعضی مواقع خوب است اما اگر زیاد شود تبدیل به
بیماري می شود. به عنوان یک انسان دلم فست فود می خواهد اما چهاربار در سال آن را امتحان می کنم. وقتی درباره یک قرمه

 
سبزي با فرمول و شیمی و پشتوانه قدیمی صحبت می کنیم می توان به دفعات زیاد آن را خورد اما فست فودها را نه. 



وي عنوان کرد: با توجه به شرایط اقتصادي ممکن است برخی از افراد که می خواسته اند انواع مختلفی غذاي نذري بدهند، نتوانسته
باشند از پس مخارج آن بر بیایند و به طور کلی آن را تعطیل کرده باشند؛ نباید هیچ وقت در منوي نذري پافشاري کرد و برنامه
فرهنگی را به خاطر پول بهم زد. حتی اگر شده یک شربت آبلیمو بدهید اما برنامه خود را بهم نزنید تا جذابیت ها و احساس هاي و
انرژي که براي خود ساخته اید تغییر نکند. خیلی از رستوران دارها پافشاري بر منوهاي خود دارند و در این شرایط اقتصادي دوست
دارند همان غذاهاي قبلی را ارائه دهند که به دلیل افزایش قیمت مردم از آن ها خرید نمی کنند و ضربه اقتصادي زیادي می بینند در

 
صورتی که با تغییراتی می توان حتی با وضعیت نابسامان اقتصادي هم به سوددهی در این زمینه رسید. 

کارشناس آشپزي ایرانی افزود: وقتی کاري گروهی انجام می شود و همه می آیند که کاري گروهی را با لذت انجام دهند بر روي مزه
غذا تاثیر می گذارد مثل غذایی که مادر عاشقانه براي فرزند می پزد. این خلوص نیت براي مردم انرژي دارد که جادویی است که

 
غذاهاي نذري را جذاب و خواستنی می کند. 

گلریز تصریح کرد: آشپزي ایرانی طب است؛ تنها کشوري هستیم که آغاز کلام سردي و گرمی و سازش غذاها با یکدیگر را مطرح
کردیم. محتویات یک شله زرد به طوري است که در عزاداري داده می شود چون زعفران و گلاب فرد را به شادابی می رساند و از غم
کم می کند. چون باقالی سرد است و شوید گرم است به باقالی پلو شوید اضافه می شود. چیزي که ما را در این سطح از آشپزي نگه
داشته است این است که مدتی نتوانسته ایم توریست داشته باشیم و مورد دوم این است که ریسک پذیري ما براي امتحان غذاهاي
جدید کم شده است. هر کس در ایران رستوران جذاب و جدیدي بزند دیگر رقبا را کنار خواهد زد. بسیاري از افراد جویاي کار در

 
خارج از کشور به دنبال کشف موفقیت رستوران هاي هندي و.. باشند و آن را بر روي غذاهاي ایرانی پیاده کنند. 

وي ادامه داد: قطاري را فرض کنید که اگر از آن جا بمانید نمی توانید به آن برسید و دیگران فرهنگ وایده هاي خود را پیاده کرده
اند. ما در این زمینه خیلی جا مانده ایم. نتوانسته ایم با این قدمت فراوان براي کشور خود از طریق غذاها نمادسازي کنیم. ایران کشور
عمیق و هیجان انگیزي براي غذا است اما ناشناخته مانده است مثل توریست. می توانیم پارك هاي ملی را به قطب درآمدزایی تبدیل

 
کنیم. باید به این سمت از اقتصاد برویم و اگر نرویم میلیون ها آدم بیکار و گرسنه خواهند ماند. 

کارشناس غذاهاي ایرانی در پایان بیان کرد: در اروپا و کانادا جشنواره هاي غذا مانند کاروان هاي کوچک برگزار می شود که می طلبد

 
تا ایرانیان مقیم خارج در این جشنواره ها به عنوان نمایندگان ایران حضور یابند. 

گفتنی است؛ برنامه «شب نشینی» از دوشنبه تا جمعه هر هفته ساعت 23:30 به وقت تهران و 21 به وقت وین بر روي آنتن شبکه
جهانی جام جم می رود. محمد سلوکی و عبدالرضا احمدي مجریانی هستند که براي مخاطبان فارسی زبان سراسر دنیا «شب نشینی»

 
را اجرا می کنند و تهیه کنندگان این برنامه نیز کاوه امیري جاوید و یوسف بچاري هستند. 

اطلاعات بیشتر درباره «شب نشینی» و مهمان هاي برنامه هر روز در صفحه اینستاگرامی shabneshini.irani@ بارگذاري می
شود.



افتتاح و بهره برداري از 12 پروژه شیلاتی هرمزگان

منبع: موجشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/06/02

مدیرکل شیلات هرمزگان گفت: در هفته دولت سا ل
جاري دوازده پروژه شیلاتی با بالغ بر 54 میلیارد ریال
اعتبار دولتی، بیش از 362 میلیارد ریال سرمایه گذاري
بخش خصوصی و بالغ بر شش و نیم میلیون دلار سرمایه
گذاري ارزي بخش خصوصی در استان هرمزگان به بهره

 
برداري می رسد که 124 نفر اشتغال زایی ایجاد می کند. 

به گزارش خبرگزاري موج هرمزگان، عبدالرسول دریایی
مدیرکل شیلات هرمزگان با بیان اینکه در سال «تولید،

پشتیبانی ها، مانع زدایی ها» شاهد توفیقات و دست آوردهاي خوبی براي مردم استان و ملت ایران بوده ایم، اظهار داشت: امسال با
توجه به تلاش ها و پیگیري هاي صورت گرفته خوشبختانه شاهد پیشرفت چشمگیري در مجموعه هاي فعالیتی شیلات هرمزگان از

 
جمله پروژه هاي آبزي پروري، صید و صیادي، عمرانی، تولیدي و سرمایه گذاري بوده ایم. 

دریایی عنوان کرد: در هفته دولت سال جاري کشتی پشتیبان ماهیگیري پارس صدف یک در راستاي ارتقاي خدمات دهی به جامعه
صیادي هرمزگان با ایجاد اشتغال براي 32 نفر بصورت مستقیم و سرمایه گذاري شش و نیم میلیون دلاري بخش خصوصی افتتاح و به

 
آب اندازي می شود. 

وي با بیان اینکه این شناور به دست متخصصان داخلی ساخته شده و 64 متر طول و حدود 12 متر عرض، قابلیت نگهداري و حمل
500 هزار لیتر سوخت، 450 تن ماهی و محصولات صید شده و 350 هزار لیتر آب را دارد خاطرنشان کرد: این شناور با تامین
مایحتاج شناورهاي صیادي بویژه شناورهاي آب دور در دریا و در مقابل دریافت آبزیان صید شده آنها و انتقال آن به ساحل ، در

 
مجموع به بیش از 650 شناور صیادي سنتی و آبهاي دور خدمات رسانی خواهد کرد. 

مدیرکل شیلات هرمزگان افتتاح پروژه سردخانه 250 تنی و دفتر شیلات شهرستان ابوموسی - تنب بزرگ با اشتغال زایی 10 نفر با

 
اعتبار دولتی مصوب و تخصیص یافته 48 میلیارد ریالی را یکی از پروژه هاي قابل بهره برداري شیلات استان در این ایام خواند. 

دریایی همچنین از بهره برداري از هشت مزرعه پرورش میگو در شهرستانهاي بندرلنگه «شش مزرعه» و جاسک «دو مزرعه» در
مجموع با وسعتی بالغ بر 131 هکتار و اشتغال زایی 66 نفر در هفته دولت جاري خبر داد و عنوان کرد: این هشت پروژه پرورش میگو

 
با سرمایه گذاري 356 میلیارد ریالی بخش خصوصی در هفته دولت افتتاح خواهد شد. 

وي بهره برداري از پروژه 200 متر مربعی تکثیر ماهیان زینتی در منطقه سیاهو بندرعباس با سرمایه گذاري حدود شش میلیارد ریال
و اشتغال زایی هشت نفر،برق رسانی به سایت پرورش میگو یکدار جاسک با اعتباري بالغ بر شش میلیارد ریال را از دیگر پروژه هاي

قابل بهره برداري در هفته دولت امسال خواند.



تعداد شاغلان معدنی کم شد

منبع: عصر صنعتشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/06/02

آمار منتشر شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت، نشان می دهد که طی چهار ماهه نخست سال جاري گرچه نسبت
به مدت مشابه سال گذشته، بالغ بر 38 درصد صرف عملیات اکتشاف شده است، اما از میزان اشتغال افراد به واسطه صدور

پروانه هاي بهره برداري هشت درصد کاسته شده است؛ این در حالیست که آمار همه مجوزهاي معدنی ...



بانکداري فداکارانه به سبک بانک پارسیان/ محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت

اجتماعی سرلوحه فعالیت کارکنان

منبع: موجشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/06/02

 
 

مجري طرح هاي اشتغالزایی بنیادبرکت در استان البرز با اعطاي لوح سپاس از تلاش هاي جهادگرانه و ارزشمندرییس و کارکنان

 
شعبه هشتگرد بانک پارسیان در راه اندازي طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) تقدیر کرد. 

به گزارش خبرگزاري موج، مهدي صبوري همچنین با اعطاي لوح سپاس به صادق دلشاد همکار بانک پارسیان شعبه هشتگرد، از اقدام

 
ارزشمند این همکار در تکریم و گره گشایی از مشکلات مشتریان قدردانی کرد. 

صادق دلشاد همکار بانک پارسیان شعبه هشتگرد براي اینکه مشتري به دلیل بیماري، توانایی خروج از منزل و حضور در شعبه را
نداشت، با رعایت کلیه پروتکل هاي بهداشتی، براي دریافت امضاهاي لازم به منزل ایشان مراجعه کرد و صحنه زیباي بزرگ منشی و

 
شایستگی کارکنان بانک پارسیان در خدمت رسانی وگره گشایی از مشکلات هموطنان را رقم زد. 

کارکنان بانک پارسیان در سراسرکشور با وجود پاندمی کرونا، با از خود گذشتگی و ایثار و البته رعایت حداکثري پروتکل هاي

 
بهداشتی همواره تلاش می کنند که در روند ارائه خدمات به مشتریان خللی وارد نشود. 

تکریم ارباب رجوع ، وجدان کاري، صداقت ، امانت داري سر لوحه ي گفتار و کردار کارکنان این بانک قرار دارد و همواره تلاش خود را

 
در جهت جلب رضایت هموطنان به کار می گیرند. 

گفتنی است؛ در شرایط دشوار مشکلات اقتصادي ناشی از تحریم و پاندمی کرونا ، بانک پارسیان در جهت تحقق اهداف و سیاست

 
هاي مهم"" اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید، و محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت اجتماعی"" گام هاي بلندي برداشته است. 

گفتنی است؛ همکاري بانک پارسیان طی سال هاي 98 و 99 با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره)، موجبات ایجاد 35

 
هزار طرح اشتغالزایی اجتماع محور و اشتغال بیش از یکصد هزار نفر را فراهم کرده است. 





رشد 65 درصدي صادرات در 4 ماه نخست امسال

منبع: دانشجوشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/06/02

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو به نقل از سازمان توسعه تجارت ایران حمید زادبوم، توجه ویژه رئیس جمهور به
صادرات غیرنفتی در شرایط تحریم و مشکلات صادرات نفت خام را ناشی از استراتژي حساب شده و اثر بخش توصیف کرد و

اظهار داشت: اولویت تولید صادراتی از نگاه رئیس جمهور توسعه اشتغال را در پی داشته ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو به نقل از
سازمان توسعه تجارت ایران حمید زادبوم، توجه ویژه
رئیس جمهور به صادرات غیرنفتی در شرایط تحریم و
مشکلات صادرات نفت خام را ناشی از استراتژي حساب
شده و اثر بخش توصیف کرد و اظهار داشت: اولویت تولید
صادراتی از نگاه رئیس جمهور توسعه اشتغال را در پی
داشته و در نهایت منتج به رونق اقتصادي و توسعه صادرات
غیر نفتی خواهد شد که با مطالعه دقیق، مشورت هاي
متعدد و بررسی دغدغه هاي صادرکنندگان برنامه ریزي

 
شده است. 

وي با تاکید بر اینکه یکی از مهمترین راه هاي توسعه اقتصادي کشور توجه به توسعه صادرات غیرنفتی است، افزود: تمرکز دولت
سیزدهم بر ثبات در بخش تجارت خارجی نشان از اهمیت مضاعف این بخش براي رئیس جمهور داشته که موجب آسودگی خاطر

 
صادرکنندگان را فراهم می آورد. 

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در خصوص تجارت جهانی گفت: در سال 2020 صادرات کالایی دنیا به رقمی بیش از 17.5
تریلیون دلار رسید که در مقایسه با سال 2019 کاهش 5.3 درصد را نشان می دهد. همچنین صادرات خدمات نیز به 5 هزار میلیارد

 
دلار رسید. 

زادبوم اضافه کرد: در دو فصل نخست از سال جاري میلادي تجارت جهانی رشد بیش از 5 درصد را تجربه کرده و پیش بینی می شود

 
این میزان تا پایان سال 2021 به 8 درصد افزایش یابد. 

وي در تشریح تجارت خارجی کشورمان بیان داشت: ایران با توجه به ظرفیت هاي تولیدي و صادراتی می تواند در تعامل با اقتصاد

 
جهانی، به ویژه، کشور هاي دوست و همسایه و شرکاي تجاري مهم، نقش قابل توجهی در تجارت بین المللی داشته باشد. 

معاون وزیر صمت ادامه داد: مبادلات تجاري کشورمان در چهارماهه نخست سال 1400 نزدیک به 29 میلیارد دلار رسید که در این

 
میان صادرات غیرنفتی نسبت به مدت مشابه سال گذشته به لحاظ ارزشی 65 درصد و از نظر وزنی 27 درصد رشد داشته است. 

زادبوم در خصوص آرایش بازار هدف و شرکاي تجاري کشور گفت: بیشترین میزان صادرات ایران به ترتیب به کشور هاي چین با 4.4
میلیارد دلار، عراق با 2.8 میلیارد دلار، امارات متحده عربی با 1.6 میلیارد دلار، ترکیه با 921 میلیون دلار و افغانستان با 728 میلیون



 
دلار بوده است. 

وي اضافه کرد: در مدت یاد شده ترکیب واردات از نظر ارزشی حدود 84 درصد کالا هاي سرمایه اي و واسطه اي و 16 درصد کالا
هاي مصرفی بوده که بیشترین واردات به ترتیب از کشور هاي امارات به میزان 4.7 میلیارد دلار، چین به ارزش 3.1 میلیارد دلار.

 
ترکیه 1.5 میلیارد دلار، آلمان با 562 میلیون دلار و سوئیس به میزان 538 میلیون دلار صورت گرفته است. 

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به سیاست هاي اتخاذ شده براي رفع تعهدات ارزي با توجه به اختیارات کمیته اقدام
ارزي مستقر در سارمان توسعه تجارت ایران پیش بینی کرد با توجه به سیاست هاي دولت سیزدهم تا پایان سال جاري صادرات غیر

 
نفتی به میزانی بیش از رشد صادرات سال 98 خواهد رسید. 

زادبوم گفت: در بازه زمانی 22 فروردین 1397 تا مرداد ماه سال جاري صادرات غیر نفتی به استثناي گاز و فرآورده هاي نفتی 69
میلیارد یورو بوده که 56.6 میلیارد یورو به چرخه اقتصاد کشور بازگشته و مابقی فرآیند ایفا را دنبال می کنند.



نماینده مخالف: اگر کوي دانشگاه تکرار شود او مرد میدان است؟/ زلفی گل:

رشد علمی ایران، 13 برابر میانگین دنیا

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/06/02

جلسه بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادي علوم امروز برگزار شد.

جلسه بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادي علوم امروز برگزار

 
شد. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین، جلسه بررسی صلاحیت
محمدعلی زلفی گل، وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و
فناوري صبح امروز در مجلس شوراي اسلامی با صحبت
هاي نمایندگان موافق و مخالف و در پایان با صحبت هاي

 
وزیر پیشنهادي به اتمام رسید. 

در این جلسه در ابتدا چهار نماینده موافق و چهار نماینده

 
توضیحات خود را ارائه دادند و در پایان زلفی گل با پاسخ به مخالفان، برنامه هاي خود را مطرح کرد. 

 
موافقان و مخالفان چه گفتند؟ 

 
صحبت هاي نمایندگان موافق و مخالف محمدعلی زلفی گل از این قرار بود: 

ردیف
نماینده
موافق

صحبت ها
نماینده
مخالف

صحبت ها

محمد1
خدابخشی

وزارت یک امانت خیلی مهم است که باید آن را
به اهلش سپرد. وزیر علوم پیشنهادي توانایی
جسمی کافی را براي وزارت علوم دارد و صدها
مقاله ایشان نشان دهنده توانایی ذهنیشان
است.تخصص ایشان از نظر علمی و تخصصی
مشخص است، تمام مقاطع تخصیلی از دبستان
تا دکترا ایشان تدریس کردند.وزیري که به آن
راي می دهیم باید مسئولیت پذیر باشد، مردم از
دانشگاه ها انتظار دارند به مشکلاتشان مثل
اشتغال و محیط زیست کمک کند، وزیر

 
پیشنهادي این روحیه را دارد. 

 

سید
علی

یزدي
خواه

ماموریت برخی وزارت خانه ها براي مسائل فعلی کشور
است، برخی وزارتخانه ها آینده ساز هستند که مشخص
شد از این ها وزیر آموزش و پرورش برنامه خوبی ندارد،
درباره وزارت علوم هم باید بگوییم محدوده عمل و
تجربه آقاي زلفی گلی دانشگاه همدان بوده است.روز
اول که در صندلی وزارت می نشینند چگونه می
خواهند بدون تجربه قبلی با نام شوراها مواجه بشوند؟در
برنامه ایشان افقی ندیدم و به برخی از بخش ها مثل
علوم انسانی توجه نکردند. در بخش کنکور هم ایشان
برنامه اي نداشتند در حالی که مجلس دو مصوبه در

 
این رابطه داشته است. 

 



همین که بیش از 126 نماینده براي صحبت به
عنوان موافق اعلام آمادگی کردند، نشان دهنده
تعامل خوب نماینده مجلس است.این که براي
آقاي رییسی ستاد زدند یعنی نوع نگاه دولت را
قبول دارند.دانشگاه مبدا تحولات کشور است و
صرفا یک مکان براي آموزش موضوعات تخصصی
نیست. همه این موضوعات جزو برنامه وزیر
پیشنهادي هست.وزیر پیشنهادي شخصیت
انقلابی دارد و در دوره فتنه 88 کارنامه خوبی در
دانشگاه بوعلی داشتند و به شکل مدبرانه نیروي
انقلابی و بسیجی در دانشگاه تزریق کردند. از
نماینده ها می خواهم که از این دانشمند جانباز
وطن استقبال با شکوهی داشته باشند و یکی از
بالاترین راي هاي مجلس را به وزیر علوم بدهند.

 

بحث اصلی من بحث هاي سیاسی ایشان است، در
هشت سالی که اساتید ما تحت فشار بودند هیچ جمله
انتقادي از ایشان نشنیدیم. آقاي زلفی گلی درباره فرار
نخبه ها می گویند دنیا دهکده جهانی است. تفکراتشان
شبیه وزیر خارجی دولت قبلی است. ایشان درباره فتنه
که می خواهند صحبت کنند زود عصبانی می شوند، ما
خواستار نظر شفافی هستیم. سال 1384 آقاي دکتر
معین در دانشگاه همدان سخنرانی کردند و خیر مقدم
را آقاي زلفی گلی گفتند بعد با استقرار دولت آقاي
احمدي نژاد ایشان از معاونت استعفا دادند. آقاي زلفی
گلی علاقه ویژه اي به آقاي خاتمی دارد اگر اینطور
نیست بگوید هیچ مناسبتی با اهالی فتنه ندارد. همین
که اعلام شد ایشان وزیر پیشنهادي است، اصلاح طلبان
خوشحال شدند.خدایی نکرده اگر بحرانی مثل کوي
دانشگاه ایجاد شود ایشان مرد میدان براي مدیریت
هستند؟ این وزارت خانه کلیدي است و سرنوشت آینده

 
کشور است؛ نباید در این رابطه مماشات کنیم. 

 

عبدالناصر2
درخشان

امروز مجلس با حمایت از اندیشمندي فرهیخته
این پیام را می دهد که نگاه مجلس در راه اقتدار
ملی کشور است. بزرگترین چالش دانشگاه تولید
علمی است که منجر به فناوري و کارآفرینی می
شود، این موضوع در برنامه هاي آقاي دکتر زلفی
گل وجود دارد. از مقالات علمی ایشان در
سرتاسر دنیا استفاده شده و به اختراع تبدیل
شده است. جامعه علمی ایشان را نخبه اي علمی
می داند و جامعه فرهنگی ایشان را به عنوان

 
فرهنگمدار می شناسد. 

 
در برنامه ایشان افقی ندیدم و به برخی از بخش
ها مثل علوم انسانی توجه نکردند. در بخش
کنکور هم ایشان برنامه اي نداشتند در حالی که
مجلس دو مصوبه در این رابطه داشته است.بحث
اصلی من بحث هاي سیاسی ایشان است، در
هشت سالی که اساتید ما تحت فشار بودند هیچ
جمله انتقادي از ایشان نشنیدیم.آقاي زلفی گل
درباره فرار نخبه ها می گویند دنیا دهکده
جهانی است. تفکراتشان شبیه وزیر خارجی

روح االله
ایزدخواه

وزارت علوم وزارت تخصص هاست، نماینده پیشنهادي
استاد تمام شیمی هستند. اما وزارت علوم چه نسبتی با
سنتز ترکیبات آلی دارد؟ ما در دنیا رشته سیاست
گذاري علم و فناوري داریم و هزار دانش آموخته در این
رابطه در کشور داشتیم. انجمن علمی مدیریت فناوري و
نوآوري در ایران وجود دارد. من شاگرد آقاي دکتر زلفی
گل هستم، اما ایشان چه نسبتی به وزارت علوم دارند؟
بحث جوانگرایی هم وجود دارد، سیاست مسکن مهر در

 
دهه 80 توسط چند جوان طراحی شد. 

 
آقایی که 36 سال سابقه مدیریت و معاونت دارد چرا
باید دوباره وزیر شود؟ اگر این طور است زنگنه ها
خداي وزارت هستند. کی می خواهیم این مدار بسته
مدیریت و سیاست گذاري را بشکنیم؟ نیمی از وزراي ما
از جمله آقاي زلفی گلی برنامه تحول ندارند. آقاي
رییسی کابینه را اصلاح کنید و به سمت دولت جوان

 
حزب اللهی بروید. 

 



دولت قبلی است. ایشان درباره فتنه که می
خواهند صحبت کنند زود عصبانی می شوند، ما
خواستار نظر شفافی هستیم. سال 1384 آقاي
دکتر معین در دانشگاه همدان سخنرانی کردند و
خیر مقدم را آقاي زلفی گل گفتند بعد با
استقرار دولت آقاي احمدي نژاد ایشان از معاونت

 
استعفا دادند. 

 
آقاي زلفی گل چالش هاي وزارت علو را به
خوبی می شناسد و شناخت مسئله مهمترین
گام براي حل مسئله است. موجی از شادي در
کل جامعه دانشگاهی حتی در بلوچستان به
وجود آمده و این نشان می دهد این شخص
چهره اي انقلابی است که تمام وجودش با نظام
حل شده است. چهره اي دانشمند قرار است به
جایگاه وزیر علوم برسد، مگر وزراي گذشته ما
سابقه وزارت داشتند؟ کارنامه مدیریت ایشان را
با وزراي قبلی مقایسه کنید. وزیر پیشنهادي
جوایز بین المللی داشته است و زبان من براي

 
صحبت درباره ایشان قاصر است. 

 

بهزاد3
رحیمی

انتقاد کردند که ایشان از دانشگاه همدان معرفی
شده است، یقینا اداره دانشگاه همدان کار
کمتري از مدیریت وزارت علوم نیست. برخی
دیگر انتقاد کردند که ایشان مرجعیت علمی
ندارند، نمی دانم این را چطور می گویند. مگر
بیشتر از این سابقه چه می خواهیم؟ مخالفین
محترم شما چه مدیري غیر از این را پیشنهاد
می کنید؟ خوشحال می شویم در بحث هاي
بعدي بگویید که مدیر مورد نظر شما چیست.
نخستین معیار در انتخاب این است که شخصیت
فرد در چهارچوب نظام شکل گرفته باشد، معیار
دوم این است که ایشان تمام دوره هاي تحصیل
را داخل کشور طی کردند و ماندن در ایران را

 
ترجیح دادند. 

 
پشتوانه عبور از بحران هاي کشور در نتیجه
درگیر کردن دانشمندان با مسائل کشور است.

مهرداد
ویس
کرمی

من در سال هاي بی کسی آقاي رییسی، رییس
ستادشان بودم، البته تقدیر شده که فقط در مواردي که
به عنوان مخالف صحبت کنم انتخاب شوم.سوابق علمی
آقاي زلفی گل قابل تقدیر است، اما تک بعدي بودن
ایشان مانع از نگاه به همه رشته ها می شود. قرار نیست
وضع موجود ادامه پیدا کند و تربیت بی هدف دانشجو
ادامه داشته باشد بلکه باید گام هاي موثري در راستاي
گام دوم انقلاب برداشته شود. ریز و دقیق شدن آقاي
دکتر زلفی گل باعث شده است که حتی در برنامه
نویسی هم به برخی موارد توجه نداشته باشند. ما به
نواندیشی دینی در دانشگاه ها نیاز داریم و اثري از این
موضوع در برنامه دیده نمی شود. تحول جوامع غربی از
تحول در علوم انسانی آغاز شد، گفته می شود ایده
ساخت کامپیوتر ابتدا در ذهن یک فیلسوف بوده است،
فقدان برنامه هاي عملیاتی درباره نظریه پردازي، عدم
اعلام راهکار براي کارآمدسازي رساله هاي دکتري،
فقدان برنامه در خانواده محوري، فقدان برنامه در ایجاد



در این دوره زمانی وزارت علوم می تواند براي
حل مسائل کشور برنامه هاي خود را ارائه
بدهند.یقین دارم در بسیاري از جلسات و ملاقات
ها دیدید که ایشان همه عزیزان را قانع کردند.
شجاعت ایشان در ایجاد روش هاي آموزشی
جدید براي ما انتخابی عالی است. طرح ایشان
براي ارتباط دانشگاه و صنعت، کارآمد است و می
تواند عینی و قابل اجرا باشد. من از همکاران می
خواهم با یک انتخاب ایده آل تحولی را در وزارت

 
علوم رقم بزنند. 

 

تعامل جدي و انتقادي، فقدان برنامه براي ارتباط موثر
با نخبگان خارج از دانشگاه، نبود برنامه درباره ایجاد

 
علوم میان رشته اي و ... از مشکلات این برنامه است. 

 
نبود برنامه براي مبارزه با فساد و جذب دانشجو از
کشورهاي دیگر براي توریج فرهنگ ایران هم از دیگر
مشکلات است.در حکم کارمندهاي وزارت علوم نوشته
شده است که غیرهیئت علمی، این کار توهین است.
برنامه در تامین خوابگاه هاي دانشجویی متاهلین، عدم
ارائه برنامه براي حمایت از دانشجویان تحت پوشش
کمیته امداد هم وجود ندارد. اجازه بدهید آقاي زلفی
گل در همان رشته شیمی به تربیت دانشجو برسند و

 
در رشد علمی کشور وظیفه خود را انجام بدهند. 

 

احمد4
نادري

آقاي زلفی گل از افتخارات علمی کشور در دنیا
هستند و یک افتخار براي کابینه هستند. دریافت
نشان پژوهش از رییس جمهور وقت، انتخاب به
عنوان مدیر جهادي و انقلابی، ایشان را لایق این
کرده است که در همدان یک خیابان به نامشان
کنند.وجهه انقلابی باعث شده تا به عنوان دبیر
مجمع بسیج اساتید استان انتخاب بشوند. آقاي
دکتر زلفی گل در محضر حضرت آقا سخنرانی
کردند و این منجر به ایجاد ایده بنیاد ملی
نخبگان شد.آقاي یزدي خواه می گویند ایشان
سابقه و تجربه ندارد، ایده پردازي بنیاد ملی
نخبگان و رییس دانشگاه همدان بودن تجربه این
هاست. ایشان 11 سال هم سابقه معلمی در
آموزش و پرورش دارند.آقاي زلفی گل یک
شخصیت کاملا تحولی و جامع دارند. هم انقلابی
هستند، هم مدیریت داشته و هم یک فرد کاملا
تحولی هستند. از انقلابیان همدان بپرسید که آیا

 
ایشان انقلابی هستند یا نه. 

 
سال 88 آقاي دکتر زلفی گل در دانشگاه را روي
فتنه گران بست. دوستان می پرسند چرا برخی
افراد حمایت می کنند، آقاي زلفی گل می
گویند برخی از این ها را اصلا ندیدند.چرا نمی
گویید که برخی از انقلابیون مثل آقاي کامران

حسین
رجایی

برنامه ها بسیار خوب نوشته شدند اما کلی هستند.
ایشان وضع موجود را نشان ندادند و بازه زمانی براي
برنامه خود ارائه ندادند و از برخی موضوعات غافل
است.بحث تامین اعضاي هیئت علمی و موضوع مهم
تعارض منافع در برنامه غافل است. در این برنامه یک
نگاه سنتی وجود دارد و سیستم آموزش و پژوهش در
دنیا به سمت نوآوري و کارآفرینی رفته است اما ما این
را نمی دانیم. ایشان دانشمند هستند و صدها مقاله
دارند، اما در شرایط کنونی این مقاله ها در سمت

 
نوآوري و کارآفرینی نبوده است. 

 
آقاي زلفی گل، شما عضو شوراي مرکزي بورس بودید و
آن ظلم بزرگ در خصوص دانشجویان بورسیه کاملا
حل نشده است.منظومه فکري آقاي وزیر در مسائل
کشور منسجم نیست و جریان سیاسی ایشان نامشخص
است. جریانی که از ایشان حمایت می کند جاي بحث
دارد. آقاي دکتر وزارت علوم باید براي تربیت نیروهاي
انقلابی باشد، این وزارتخانه نیاز به وزیري با گفتمان
انقلابی ندارد؟ دیدگاه هاي خود را در این زمینه اعلام

 
کنید. 

 



دانشجو از ایشان حمایت نمی کنند؟ برنامه ارائه
شده جامع است و دوستان باید یک بار دیگر آن
را بخوانند. بحث ایشان در برنامه هدفمند کردن

 
آموزش و فناوري در کشور است. 

 
همکاران عزیز، شهادت می دهم حرف هاي
مطرح شده در رسانه ها درباره آقاي زلفی گل
ناروا است. آقاي دکتر مجلس از شما حمایت می
کند به شرط این که آن چهره انقلابی قدیم خود

 
را داشته باشید. 

 

 
حوادث 88 را طوري در دانشگاه بوعلی مدیریت کردیم که کسی آسیب ندید 

در ادامه محمدعلی زلفی گل، وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري گفت: در جمهوري اسلامی هر مدیر و مسئولی در هر سطحی
اگر در راستاي اهداف شهدا و امام شهدا حرکت نکند یقینا عاقبت به خیر نمی شود. الگوي خودم را شهداي هسته اي، شهید چمران و
شهداي هسته اي می دانم که عاقبت به خیر می شوند، این افراد خادم ملت بودند. مردم ایران سردار سلیمانی را از خودشان می

 
دانستند. 

او افزود: از شما نمایندگان تشکر می کنم که با روي باز وزیران پیشنهادي را در حضور خود پذیرفتید. عزیزان سوالات بسیار مناسبی
پرسیدند. اولین حکم ریاست دانشگاه را استاد زاهدي در 42 سالگی براي بنده صادر کرد، بخشی از ریاست در دوران فتنه 88 بود.
دانشگاه بوعلی سینا یکی از سیاسی ترین دانشگاه هاي کشور است و به لطف خدا در آن، فتنه 88 را به گونه اي مدیریت کردیم که

 
هیچ کسی آسیب ندید. 

وزیر پیشنهادي عنوان کرد: همه می دانند فتنه 88 سرآغاز مشکلات خارجی شد و دشمن نسبت به براندازي نظام امیدوار شد. چگونه
می توانیم با کسانی که این ضرر را به نظام زدند در یک خط باشیم؟ چگونه با کسانی که از نظام و انقلاب دفاع نمی کنند هم خط
باشیم؟ به شفافیت می گویم، سیاست مداران آمریکا بدانند دست سردار ما را قطع کردند و کمترین هزینه این، قطع دستشان از این

 
منطقه است. 

زلفی گل گفت: ایران به عنوان برج تولید علم در منطقه خودنمایی می کند. در برخی سال ها رشد علمی ایران 13 برابر رشد علمی
دنیا بوده است. قدر دانشمندانمان که این افتخار را رقم زدند بدانیم. مقام معظم رهبري بارها این موضوعات را افتخار کشور دانستند.
هم علم، هم فناوري و هم تکنولوژي خوب است. اما باید بدانیم زیربناي تکنولوژي علم است. به همین دلیل خواهش می کنم قدردان

 
زحمات دانشمندانمان باشیم. 

او عنوان کرد: آثار تولید علم باید در جامعه ظهور پیدا کند، اما این اتفاق رخ نداده است چراکه تمام قوانین ما براي تحقیقات بنیادي
بوده است، اگر می خواهیم نقش دانشگاه در جامعه بیشتر شود باید براي سطح دوم تحقیقات برنامه ریزي شود و نظام هاي انگیزشی

 
شایسته ایجاد شود. با افتخار می گویم براي این کار برنامه دارم. 



وزیر پیشنهادي با اشاره به ایجاد نظام سنجشی لازم براي ترغیب هیئت علمی گفت: دانشگاه هاي ما هیچ مقصر نیستند، قوانین و
مقررات آن ها را نسبت به تحقیقات بنیادي تشویق کرده است.براي برنامه کاربردي باید کاري کنیم که سرمایه هاي کشور هم افزایی
داشته باشند، بعد کاري کنیم آیندگان براي حل نیازهایشان با مشکل مواجه نشوند و علاوه بر مزیت نسبی به مزیت ایجابی هم توجه

 
بشود و همچنین به محیط زیست مادي، فرهنگی، معنوي و اجتماعی آسیبی نرسد. 

زلفی گل بیان کرد: خیلی ها سوالاتی از برنامه پرسیدند و فکر کنم علت آن عدم مطالعه برنامه تفضیلی است. این دانشگاه ها هستند
که باعث تحقق آرمان هاي یک جامعه می شوند. به همین دلیل دانشگاه ها مورد توجه ویژه هستند. براي این که دانشگاه ها بتوانند

 
آرمان ها را محقق کنند باید براساس اسناد بالادستی، بیانیه گام دوم مقام معظم رهبري و سند دانشگاه اسلامی حرکت کنند. 

او افزود: مجلس شوراي اسلامی قدرت بی نظیري به دانشگاه ها داده است، دانشگاه هاي ما استقلال خاصی دارند و دانشگاه ها باید از
این اعتماد به بهترین شکل استفاده کند. در حال حاضر بیشتر از ظرفیت قانون گذاري هیئت هاي امنا استفاده می شود، اگر شما به
من اعتماد کنید من بخش نظارتی این هیئت ها را هم فراهم می کنم. همه ما می دانیم که علم نور و شفافیت است، ما چون وزارت
علوم هستیم باید از علم یاد بگیریم و شفافیت را توضیح بدهیم تا از پلشتی ها پیشگیري شود. به جاي توسعه فرهنگ مچ گیري باید

 
فرهنگ پیشگیري را دنبال کنیم. 

زلفی گل توضیح داد: باید از تعامل هم افزا با شما نمایندگان محترم مجلس هم بهره ببریم، اگر یک وزیر تعامل مناسب با شما عزیزان
و شوراي عالی انقلاب فرهنگی داشته باشد می تواند از ظرفیت این ها براي ارتباط دانشگاه و صنعت نهایت استفاده را بکند. در بخش
آموزشی مشکلی که وجود دارد، عدم توزیع متوازن استعدادها در رشته هاي مختلف است. استعدادهاي برتر ما به طور متناسب پخش
نمی شوند. براي رشته هاي علوم پایه و انسانی تقاضا کمتر شده است، در حالی که این ها پایه و اساس علم هستند. حل این مسئله

 
نیاز به سیاست هاي فرابخشی نیاز دارد، این مسئله فقط در اختیار وزارت علوم نیست. 

او عنوان کرد: از جمله مشکلات دیگر بروز نبودن سرفصل ها و نادیده گرفتن مهارت هاست. باید آموزش هاي مهارتی را جدي بگیریم.
ما به تکنسین و آموزش مهارت نیاز داریم. خوشبختانه می توان دانشگاه هاي علمی کاربردي و فنی حرفه اي را در کل کشور توسعه
داد. یکی دیگر از مسائل عدم رصد دانش آموختگان است. بعد از این که دانشجو دانش آموخته شد او را رها می کنیم، در صورتی که

 
جزو برنامه هاي من تعریف ماموریت جدید براي دانشجویان است. 

وزیر پیشنهادي گفت: متاسفانه در کشورمان از دانش آمار و مهندسی آمار به خوبی استفاده نمی کنیم. یکی دیگر از مشکلات توجه
ناشایست به تحقیقات بین رشته اي است، براي این کار سیاست گذاري خاصی باید صورت بگیرد. از طریق این تحقیقات می توانیم
فرهنگ کار تیمی را توسعه بدهیم. مشکل جدي دیگر نماینده هاي مخالف این بود که نقش دانشگاه ها در جامعه کمتر است. از

 
پتانسیل پایگاه استاندي جهان اسلام براي نظام پیشنهادات استفاده می کنیم. 

او افزود: ما براي رشته ها ماموریت عام و خاص تعریف نکردیم تا به مرجعیت علمی برسند و در دنیا همچون خورشید بدرخشند.
خوشبختانه پارك هاي علم و فناوري به خوبی توسعه پیدا کردند، اما قوانین فعلی ما خیلی کارآمد نیست. نهایت تلاش را می کنیم تا

 
خلاءهاي قانونی را از بین ببریم. 

زلفی گل با اشاره به یکی دیگر از مشکلات سیستم آموزش دانشگاهی گفت: یکی از مشکلات در زمینه فناوري این است که معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري شرکت هاي دانش بنیان را احراز صلاحیت می کند، در حالی که ما نیاز داریم از شرکت هاي در
حال رشد هم حمایت کنیم.علم و فناوري جدید همراه با خود فرهنگ جدیدي ایجاد می کند، فضاهاي مجازي فرهنگ خاص خود را



به همراه خواهد داشت، فناوري اطلاعات فرهنگ خاص خود را خواهد داشت، براي پویش فرهنگی باید روي علم و فناوري سرمایه

 
گذاري کنیم. 
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نماینده مخالف: با او مخالفم چون علاقه ویژه اي به خاتمی دارد/ زلفی گل:

چگونه با کسانی که به نظام ضرر زدند در یک خط باشیم؟

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/06/02

جلسه بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادي علوم امروز برگزار شد.

جلسه بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادي علوم امروز برگزار

 
شد. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین، جلسه بررسی صلاحیت
محمدعلی زلفی گل، وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و
فناوري صبح امروز در مجلس شوراي اسلامی با صحبت
هاي نمایندگان موافق و مخالف و در پایان با صحبت هاي

 
وزیر پیشنهادي به اتمام رسید. 

در این جلسه در ابتدا چهار نماینده موافق و چهار نماینده

 
توضیحات خود را ارائه دادند و در پایان زلفی گل با پاسخ به مخالفان، برنامه هاي خود را مطرح کرد. 

 
موافقان و مخالفان چه گفتند؟ 

 
صحبت هاي نمایندگان موافق و مخالف محمدعلی زلفی گل از این قرار بود: 

ردیف
نماینده
موافق

صحبت ها
نماینده
مخالف

صحبت ها

محمد1
خدابخشی

وزارت یک امانت خیلی مهم است که باید آن را
به اهلش سپرد. وزیر علوم پیشنهادي توانایی
جسمی کافی را براي وزارت علوم دارد و صدها
مقاله ایشان نشان دهنده توانایی ذهنیشان
است.تخصص ایشان از نظر علمی و تخصصی
مشخص است، تمام مقاطع تخصیلی از دبستان
تا دکترا ایشان تدریس کردند.وزیري که به آن
راي می دهیم باید مسئولیت پذیر باشد، مردم از
دانشگاه ها انتظار دارند به مشکلاتشان مثل
اشتغال و محیط زیست کمک کند، وزیر

 
پیشنهادي این روحیه را دارد. 

 

سید
علی

یزدي
خواه

ماموریت برخی وزارت خانه ها براي مسائل فعلی کشور
است، برخی وزارتخانه ها آینده ساز هستند که مشخص
شد از این ها وزیر آموزش و پرورش برنامه خوبی ندارد،
درباره وزارت علوم هم باید بگوییم محدوده عمل و
تجربه آقاي زلفی گلی دانشگاه همدان بوده است.روز
اول که در صندلی وزارت می نشینند چگونه می
خواهند بدون تجربه قبلی با نام شوراها مواجه بشوند؟در
برنامه ایشان افقی ندیدم و به برخی از بخش ها مثل
علوم انسانی توجه نکردند. در بخش کنکور هم ایشان
برنامه اي نداشتند در حالی که مجلس دو مصوبه در

 
این رابطه داشته است. 

 



همین که بیش از 126 نماینده براي صحبت به
عنوان موافق اعلام آمادگی کردند، نشان دهنده
تعامل خوب نماینده مجلس است.این که براي
آقاي رییسی ستاد زدند یعنی نوع نگاه دولت را
قبول دارند.دانشگاه مبدا تحولات کشور است و
صرفا یک مکان براي آموزش موضوعات تخصصی
نیست. همه این موضوعات جزو برنامه وزیر
پیشنهادي هست.وزیر پیشنهادي شخصیت
انقلابی دارد و در دوره فتنه 88 کارنامه خوبی در
دانشگاه بوعلی داشتند و به شکل مدبرانه نیروي
انقلابی و بسیجی در دانشگاه تزریق کردند. از
نماینده ها می خواهم که از این دانشمند جانباز
وطن استقبال با شکوهی داشته باشند و یکی از
بالاترین راي هاي مجلس را به وزیر علوم بدهند.

 

بحث اصلی من بحث هاي سیاسی ایشان است، در
هشت سالی که اساتید ما تحت فشار بودند هیچ جمله
انتقادي از ایشان نشنیدیم. آقاي زلفی گلی درباره فرار
نخبه ها می گویند دنیا دهکده جهانی است. تفکراتشان
شبیه وزیر خارجی دولت قبلی است. ایشان درباره فتنه
که می خواهند صحبت کنند زود عصبانی می شوند، ما
خواستار نظر شفافی هستیم. سال 1384 آقاي دکتر
معین در دانشگاه همدان سخنرانی کردند و خیر مقدم
را آقاي زلفی گلی گفتند بعد با استقرار دولت آقاي
احمدي نژاد ایشان از معاونت استعفا دادند. آقاي زلفی
گلی علاقه ویژه اي به آقاي خاتمی دارد اگر اینطور
نیست بگوید هیچ مناسبتی با اهالی فتنه ندارد. همین
که اعلام شد ایشان وزیر پیشنهادي است، اصلاح طلبان
خوشحال شدند.خدایی نکرده اگر بحرانی مثل کوي
دانشگاه ایجاد شود ایشان مرد میدان براي مدیریت
هستند؟ این وزارت خانه کلیدي است و سرنوشت آینده

 
کشور است؛ نباید در این رابطه مماشات کنیم. 

 

عبدالناصر2
درخشان

امروز مجلس با حمایت از اندیشمندي فرهیخته
این پیام را می دهد که نگاه مجلس در راه اقتدار
ملی کشور است. بزرگترین چالش دانشگاه تولید
علمی است که منجر به فناوري و کارآفرینی می
شود، این موضوع در برنامه هاي آقاي دکتر زلفی
گل وجود دارد. از مقالات علمی ایشان در
سرتاسر دنیا استفاده شده و به اختراع تبدیل
شده است. جامعه علمی ایشان را نخبه اي علمی
می داند و جامعه فرهنگی ایشان را به عنوان

 
فرهنگمدار می شناسد. 

 
در برنامه ایشان افقی ندیدم و به برخی از بخش
ها مثل علوم انسانی توجه نکردند. در بخش
کنکور هم ایشان برنامه اي نداشتند در حالی که
مجلس دو مصوبه در این رابطه داشته است.بحث
اصلی من بحث هاي سیاسی ایشان است، در
هشت سالی که اساتید ما تحت فشار بودند هیچ
جمله انتقادي از ایشان نشنیدیم.آقاي زلفی گل
درباره فرار نخبه ها می گویند دنیا دهکده
جهانی است. تفکراتشان شبیه وزیر خارجی

روح االله
ایزدخواه

وزارت علوم وزارت تخصص هاست، نماینده پیشنهادي
استاد تمام شیمی هستند. اما وزارت علوم چه نسبتی با
سنتز ترکیبات آلی دارد؟ ما در دنیا رشته سیاست
گذاري علم و فناوري داریم و هزار دانش آموخته در این
رابطه در کشور داشتیم. انجمن علمی مدیریت فناوري و
نوآوري در ایران وجود دارد. من شاگرد آقاي دکتر زلفی
گل هستم، اما ایشان چه نسبتی به وزارت علوم دارند؟
بحث جوانگرایی هم وجود دارد، سیاست مسکن مهر در

 
دهه 80 توسط چند جوان طراحی شد. 

 
آقایی که 36 سال سابقه مدیریت و معاونت دارد چرا
باید دوباره وزیر شود؟ اگر این طور است زنگنه ها
خداي وزارت هستند. کی می خواهیم این مدار بسته
مدیریت و سیاست گذاري را بشکنیم؟ نیمی از وزراي ما
از جمله آقاي زلفی گلی برنامه تحول ندارند. آقاي
رییسی کابینه را اصلاح کنید و به سمت دولت جوان

 
حزب اللهی بروید. 

 



دولت قبلی است. ایشان درباره فتنه که می
خواهند صحبت کنند زود عصبانی می شوند، ما
خواستار نظر شفافی هستیم. سال 1384 آقاي
دکتر معین در دانشگاه همدان سخنرانی کردند و
خیر مقدم را آقاي زلفی گل گفتند بعد با
استقرار دولت آقاي احمدي نژاد ایشان از معاونت

 
استعفا دادند. 

 
آقاي زلفی گل چالش هاي وزارت علو را به
خوبی می شناسد و شناخت مسئله مهمترین
گام براي حل مسئله است. موجی از شادي در
کل جامعه دانشگاهی حتی در بلوچستان به
وجود آمده و این نشان می دهد این شخص
چهره اي انقلابی است که تمام وجودش با نظام
حل شده است. چهره اي دانشمند قرار است به
جایگاه وزیر علوم برسد، مگر وزراي گذشته ما
سابقه وزارت داشتند؟ کارنامه مدیریت ایشان را
با وزراي قبلی مقایسه کنید. وزیر پیشنهادي
جوایز بین المللی داشته است و زبان من براي

 
صحبت درباره ایشان قاصر است. 

 

بهزاد3
رحیمی

انتقاد کردند که ایشان از دانشگاه همدان معرفی
شده است، یقینا اداره دانشگاه همدان کار
کمتري از مدیریت وزارت علوم نیست. برخی
دیگر انتقاد کردند که ایشان مرجعیت علمی
ندارند، نمی دانم این را چطور می گویند. مگر
بیشتر از این سابقه چه می خواهیم؟ مخالفین
محترم شما چه مدیري غیر از این را پیشنهاد
می کنید؟ خوشحال می شویم در بحث هاي
بعدي بگویید که مدیر مورد نظر شما چیست.
نخستین معیار در انتخاب این است که شخصیت
فرد در چهارچوب نظام شکل گرفته باشد، معیار
دوم این است که ایشان تمام دوره هاي تحصیل
را داخل کشور طی کردند و ماندن در ایران را

 
ترجیح دادند. 

 
پشتوانه عبور از بحران هاي کشور در نتیجه
درگیر کردن دانشمندان با مسائل کشور است.

مهرداد
ویس
کرمی

من در سال هاي بی کسی آقاي رییسی، رییس
ستادشان بودم، البته تقدیر شده که فقط در مواردي که
به عنوان مخالف صحبت کنم انتخاب شوم.سوابق علمی
آقاي زلفی گل قابل تقدیر است، اما تک بعدي بودن
ایشان مانع از نگاه به همه رشته ها می شود. قرار نیست
وضع موجود ادامه پیدا کند و تربیت بی هدف دانشجو
ادامه داشته باشد بلکه باید گام هاي موثري در راستاي
گام دوم انقلاب برداشته شود. ریز و دقیق شدن آقاي
دکتر زلفی گل باعث شده است که حتی در برنامه
نویسی هم به برخی موارد توجه نداشته باشند. ما به
نواندیشی دینی در دانشگاه ها نیاز داریم و اثري از این
موضوع در برنامه دیده نمی شود. تحول جوامع غربی از
تحول در علوم انسانی آغاز شد، گفته می شود ایده
ساخت کامپیوتر ابتدا در ذهن یک فیلسوف بوده است،
فقدان برنامه هاي عملیاتی درباره نظریه پردازي، عدم
اعلام راهکار براي کارآمدسازي رساله هاي دکتري،
فقدان برنامه در خانواده محوري، فقدان برنامه در ایجاد



در این دوره زمانی وزارت علوم می تواند براي
حل مسائل کشور برنامه هاي خود را ارائه
بدهند.یقین دارم در بسیاري از جلسات و ملاقات
ها دیدید که ایشان همه عزیزان را قانع کردند.
شجاعت ایشان در ایجاد روش هاي آموزشی
جدید براي ما انتخابی عالی است. طرح ایشان
براي ارتباط دانشگاه و صنعت، کارآمد است و می
تواند عینی و قابل اجرا باشد. من از همکاران می
خواهم با یک انتخاب ایده آل تحولی را در وزارت

 
علوم رقم بزنند. 

 

تعامل جدي و انتقادي، فقدان برنامه براي ارتباط موثر
با نخبگان خارج از دانشگاه، نبود برنامه درباره ایجاد

 
علوم میان رشته اي و ... از مشکلات این برنامه است. 

 
نبود برنامه براي مبارزه با فساد و جذب دانشجو از
کشورهاي دیگر براي توریج فرهنگ ایران هم از دیگر
مشکلات است.در حکم کارمندهاي وزارت علوم نوشته
شده است که غیرهیئت علمی، این کار توهین است.
برنامه در تامین خوابگاه هاي دانشجویی متاهلین، عدم
ارائه برنامه براي حمایت از دانشجویان تحت پوشش
کمیته امداد هم وجود ندارد. اجازه بدهید آقاي زلفی
گل در همان رشته شیمی به تربیت دانشجو برسند و

 
در رشد علمی کشور وظیفه خود را انجام بدهند. 

 

احمد4
نادري

آقاي زلفی گل از افتخارات علمی کشور در دنیا
هستند و یک افتخار براي کابینه هستند. دریافت
نشان پژوهش از رییس جمهور وقت، انتخاب به
عنوان مدیر جهادي و انقلابی، ایشان را لایق این
کرده است که در همدان یک خیابان به نامشان
کنند.وجهه انقلابی باعث شده تا به عنوان دبیر
مجمع بسیج اساتید استان انتخاب بشوند. آقاي
دکتر زلفی گل در محضر حضرت آقا سخنرانی
کردند و این منجر به ایجاد ایده بنیاد ملی
نخبگان شد.آقاي یزدي خواه می گویند ایشان
سابقه و تجربه ندارد، ایده پردازي بنیاد ملی
نخبگان و رییس دانشگاه همدان بودن تجربه این
هاست. ایشان 11 سال هم سابقه معلمی در
آموزش و پرورش دارند.آقاي زلفی گل یک
شخصیت کاملا تحولی و جامع دارند. هم انقلابی
هستند، هم مدیریت داشته و هم یک فرد کاملا
تحولی هستند. از انقلابیان همدان بپرسید که آیا

 
ایشان انقلابی هستند یا نه. 

 
سال 88 آقاي دکتر زلفی گل در دانشگاه را روي
فتنه گران بست. دوستان می پرسند چرا برخی
افراد حمایت می کنند، آقاي زلفی گل می
گویند برخی از این ها را اصلا ندیدند.چرا نمی
گویید که برخی از انقلابیون مثل آقاي کامران

حسین
رجایی

برنامه ها بسیار خوب نوشته شدند اما کلی هستند.
ایشان وضع موجود را نشان ندادند و بازه زمانی براي
برنامه خود ارائه ندادند و از برخی موضوعات غافل
است.بحث تامین اعضاي هیئت علمی و موضوع مهم
تعارض منافع در برنامه غافل است. در این برنامه یک
نگاه سنتی وجود دارد و سیستم آموزش و پژوهش در
دنیا به سمت نوآوري و کارآفرینی رفته است اما ما این
را نمی دانیم. ایشان دانشمند هستند و صدها مقاله
دارند، اما در شرایط کنونی این مقاله ها در سمت

 
نوآوري و کارآفرینی نبوده است. 

 
آقاي زلفی گل، شما عضو شوراي مرکزي بورس بودید و
آن ظلم بزرگ در خصوص دانشجویان بورسیه کاملا
حل نشده است.منظومه فکري آقاي وزیر در مسائل
کشور منسجم نیست و جریان سیاسی ایشان نامشخص
است. جریانی که از ایشان حمایت می کند جاي بحث
دارد. آقاي دکتر وزارت علوم باید براي تربیت نیروهاي
انقلابی باشد، این وزارتخانه نیاز به وزیري با گفتمان
انقلابی ندارد؟ دیدگاه هاي خود را در این زمینه اعلام

 
کنید. 

 



دانشجو از ایشان حمایت نمی کنند؟ برنامه ارائه
شده جامع است و دوستان باید یک بار دیگر آن
را بخوانند. بحث ایشان در برنامه هدفمند کردن

 
آموزش و فناوري در کشور است. 

 
همکاران عزیز، شهادت می دهم حرف هاي
مطرح شده در رسانه ها درباره آقاي زلفی گل
ناروا است. آقاي دکتر مجلس از شما حمایت می
کند به شرط این که آن چهره انقلابی قدیم خود

 
را داشته باشید. 

 

 
حوادث 88 را طوري در دانشگاه بوعلی مدیریت کردیم که کسی آسیب ندید 

در ادامه محمدعلی زلفی گل، وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري گفت: در جمهوري اسلامی هر مدیر و مسئولی در هر سطحی
اگر در راستاي اهداف شهدا و امام شهدا حرکت نکند یقینا عاقبت به خیر نمی شود. الگوي خودم را شهداي هسته اي، شهید چمران و
شهداي هسته اي می دانم که عاقبت به خیر می شوند، این افراد خادم ملت بودند. مردم ایران سردار سلیمانی را از خودشان می

 
دانستند. 

او افزود: از شما نمایندگان تشکر می کنم که با روي باز وزیران پیشنهادي را در حضور خود پذیرفتید. عزیزان سوالات بسیار مناسبی
پرسیدند. اولین حکم ریاست دانشگاه را استاد زاهدي در 42 سالگی براي بنده صادر کرد، بخشی از ریاست در دوران فتنه 88 بود.
دانشگاه بوعلی سینا یکی از سیاسی ترین دانشگاه هاي کشور است و به لطف خدا در آن، فتنه 88 را به گونه اي مدیریت کردیم که

 
هیچ کسی آسیب ندید. 

وزیر پیشنهادي عنوان کرد: همه می دانند فتنه 88 سرآغاز مشکلات خارجی شد و دشمن نسبت به براندازي نظام امیدوار شد. چگونه
می توانیم با کسانی که این ضرر را به نظام زدند در یک خط باشیم؟ چگونه با کسانی که از نظام و انقلاب دفاع نمی کنند هم خط
باشیم؟ به شفافیت می گویم، سیاست مداران آمریکا بدانند دست سردار ما را قطع کردند و کمترین هزینه این، قطع دستشان از این

 
منطقه است. 

زلفی گل گفت: ایران به عنوان برج تولید علم در منطقه خودنمایی می کند. در برخی سال ها رشد علمی ایران 13 برابر رشد علمی
دنیا بوده است. قدر دانشمندانمان که این افتخار را رقم زدند بدانیم. مقام معظم رهبري بارها این موضوعات را افتخار کشور دانستند.
هم علم، هم فناوري و هم تکنولوژي خوب است. اما باید بدانیم زیربناي تکنولوژي علم است. به همین دلیل خواهش می کنم قدردان

 
زحمات دانشمندانمان باشیم. 

او عنوان کرد: آثار تولید علم باید در جامعه ظهور پیدا کند، اما این اتفاق رخ نداده است چراکه تمام قوانین ما براي تحقیقات بنیادي
بوده است، اگر می خواهیم نقش دانشگاه در جامعه بیشتر شود باید براي سطح دوم تحقیقات برنامه ریزي شود و نظام هاي انگیزشی

 
شایسته ایجاد شود. با افتخار می گویم براي این کار برنامه دارم. 



وزیر پیشنهادي با اشاره به ایجاد نظام سنجشی لازم براي ترغیب هیئت علمی گفت: دانشگاه هاي ما هیچ مقصر نیستند، قوانین و
مقررات آن ها را نسبت به تحقیقات بنیادي تشویق کرده است.براي برنامه کاربردي باید کاري کنیم که سرمایه هاي کشور هم افزایی
داشته باشند، بعد کاري کنیم آیندگان براي حل نیازهایشان با مشکل مواجه نشوند و علاوه بر مزیت نسبی به مزیت ایجابی هم توجه

 
بشود و همچنین به محیط زیست مادي، فرهنگی، معنوي و اجتماعی آسیبی نرسد. 

زلفی گل بیان کرد: خیلی ها سوالاتی از برنامه پرسیدند و فکر کنم علت آن عدم مطالعه برنامه تفضیلی است. این دانشگاه ها هستند
که باعث تحقق آرمان هاي یک جامعه می شوند. به همین دلیل دانشگاه ها مورد توجه ویژه هستند. براي این که دانشگاه ها بتوانند

 
آرمان ها را محقق کنند باید براساس اسناد بالادستی، بیانیه گام دوم مقام معظم رهبري و سند دانشگاه اسلامی حرکت کنند. 

او افزود: مجلس شوراي اسلامی قدرت بی نظیري به دانشگاه ها داده است، دانشگاه هاي ما استقلال خاصی دارند و دانشگاه ها باید از
این اعتماد به بهترین شکل استفاده کند. در حال حاضر بیشتر از ظرفیت قانون گذاري هیئت هاي امنا استفاده می شود، اگر شما به
من اعتماد کنید من بخش نظارتی این هیئت ها را هم فراهم می کنم. همه ما می دانیم که علم نور و شفافیت است، ما چون وزارت
علوم هستیم باید از علم یاد بگیریم و شفافیت را توضیح بدهیم تا از پلشتی ها پیشگیري شود. به جاي توسعه فرهنگ مچ گیري باید

 
فرهنگ پیشگیري را دنبال کنیم. 

زلفی گل توضیح داد: باید از تعامل هم افزا با شما نمایندگان محترم مجلس هم بهره ببریم، اگر یک وزیر تعامل مناسب با شما عزیزان
و شوراي عالی انقلاب فرهنگی داشته باشد می تواند از ظرفیت این ها براي ارتباط دانشگاه و صنعت نهایت استفاده را بکند. در بخش
آموزشی مشکلی که وجود دارد، عدم توزیع متوازن استعدادها در رشته هاي مختلف است. استعدادهاي برتر ما به طور متناسب پخش
نمی شوند. براي رشته هاي علوم پایه و انسانی تقاضا کمتر شده است، در حالی که این ها پایه و اساس علم هستند. حل این مسئله

 
نیاز به سیاست هاي فرابخشی نیاز دارد، این مسئله فقط در اختیار وزارت علوم نیست. 

او عنوان کرد: از جمله مشکلات دیگر بروز نبودن سرفصل ها و نادیده گرفتن مهارت هاست. باید آموزش هاي مهارتی را جدي بگیریم.
ما به تکنسین و آموزش مهارت نیاز داریم. خوشبختانه می توان دانشگاه هاي علمی کاربردي و فنی حرفه اي را در کل کشور توسعه
داد. یکی دیگر از مسائل عدم رصد دانش آموختگان است. بعد از این که دانشجو دانش آموخته شد او را رها می کنیم، در صورتی که

 
جزو برنامه هاي من تعریف ماموریت جدید براي دانشجویان است. 

وزیر پیشنهادي گفت: متاسفانه در کشورمان از دانش آمار و مهندسی آمار به خوبی استفاده نمی کنیم. یکی دیگر از مشکلات توجه
ناشایست به تحقیقات بین رشته اي است، براي این کار سیاست گذاري خاصی باید صورت بگیرد. از طریق این تحقیقات می توانیم
فرهنگ کار تیمی را توسعه بدهیم. مشکل جدي دیگر نماینده هاي مخالف این بود که نقش دانشگاه ها در جامعه کمتر است. از

 
پتانسیل پایگاه استاندي جهان اسلام براي نظام پیشنهادات استفاده می کنیم. 

او افزود: ما براي رشته ها ماموریت عام و خاص تعریف نکردیم تا به مرجعیت علمی برسند و در دنیا همچون خورشید بدرخشند.
خوشبختانه پارك هاي علم و فناوري به خوبی توسعه پیدا کردند، اما قوانین فعلی ما خیلی کارآمد نیست. نهایت تلاش را می کنیم تا

 
خلاءهاي قانونی را از بین ببریم. 

زلفی گل با اشاره به یکی دیگر از مشکلات سیستم آموزش دانشگاهی گفت: یکی از مشکلات در زمینه فناوري این است که معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري شرکت هاي دانش بنیان را احراز صلاحیت می کند، در حالی که ما نیاز داریم از شرکت هاي در
حال رشد هم حمایت کنیم.علم و فناوري جدید همراه با خود فرهنگ جدیدي ایجاد می کند، فضاهاي مجازي فرهنگ خاص خود را



به همراه خواهد داشت، فناوري اطلاعات فرهنگ خاص خود را خواهد داشت، براي پویش فرهنگی باید روي علم و فناوري سرمایه

 
گذاري کنیم. 
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کمیسیون آموزش با برنامه وزیر پیشنهادي علوم موافقت کرد

منبع: روزنامه شروعشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/06/02

کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري مجلس شوراي اسلامی با برنامه هاي ارایه شده محمدعلی زلفی گل وزیر پیشنهادي
وزارت علوم، تحقیقات و فناوري موافقت کرد.

به گزارش شروع آنلاین، علیرضا منادي سپیدان روز سه
شنبه گزارش کمیسیون آموزش و فناوري و تحقیقات
درباره بررسی صلاحیت و برنامه هاي محمد زلفی گل

 
گزینه پیشنهادي وزارت علوم قرائت کرد. 

رییس کمیسیون آموزش و فناوري و تحقیقات، درباره
سوابق محمد زلفی گل، گفت: او سال 1376 مدرك
تحصیلی خود را در رشته شیمی از دانشگاه شیراز اخذ کرد

و عضو هیات علمی و ریاست سابق دانشگاه بوعلی سینا همدان و داراي پیشینه خوب علمی و فعالیت هاي فرهنگی از جمله عضویت
در بسیج دانشجویی و دو دوره ریاست بسیج استان همدان است. زلفی گل داراي مقالات متعددي در زمینه علمی است تا جایی که در

 
فهرست یک درصد دانشمندان پراستناد جهان است. 

منادي سپیدان افزود: زلفی گل به عنوان استاد نمونه بسیجی کشور داراي بیش از 560 مقاله اي اس آي (مؤسسه اطلاعات علمی)
است و علاوه بر فعالیت علمی در شیمی در انتشار 20 مقاله درباره الزامات و راهکارهاي بسترسازي علمی در کشور مشارکت داشته و

 
کتاب دانش براي دانایی را تعریف کردند. 

وي در ادامه در توضیح تعهدات شفاهی وزیر پیشنهادي در کمیسیون آموزش، گفت: او به تلاش در جهت رشد مضاعف علمی کشور،
افزایش شتاب علمی و سوگیري وزیر علوم براي تشویق اساتید و دانشجویان براي دستیابی به مرجعیت علمی جهانی، کاهش هر چه
بیشتر وزارت علوم به بودجه عمومی کشور، حمایت مجدانه از شرکت هاي دانش بنیان و افزایش تعداد آنها با مشارکت نخبگان
دانشگاهی و با همکاري معاونت علمی و فناوري رییس جمهور، اجراي صحیح سند آمایش آموزش عالی با توجه به واقعیت هاي جامعه

 
با هماهنگی نمایندگان پرداخت. 

رییس کمیسیون آموزش و فناوري و تحقیقات در بررسی معیارهاي عمومی برنامه وزیر پیشنهادي وزارت علوم، گفت: برنامه زلفی
گلی، توجه به انسجام و هماهنگی در سیاست گذاري و مدیریت آموزش عالی، تقویت علوم پایه، علوم انسانی و تحقیقات بنیادي، توجه

 
به معارف آموزي و آموزش هاي کاربردي در آموزش عالی، توجه به شان و منزلت اساتید و اعضاي هیات علمی دانشگاه ها است. 

منادي سپیدان در ادامه برنامه هاي وزیر پیشنهادي وزارت علوم یادآور شد: از دیگر برنامه هاي زلفی گل شناسایی و جذب و به
کارگیري نخبگان و جلوگیري از فرار مغزها، توجه به پروژه هاي کلان ملی و مبارزه با تقلب در تهیه آثار علمی، توجه به کارآفرینی



دانشجویان، توجه به اقتصاد دانشگاه و بودجه ریزي مبتنی بر عملکرد، حمایت از پژوهش و فناوري، توجه به امکانات رفاهی

 
دانشجویان، توجه به استقلال دانشگاه ها در بحث آمایش آموزشی است. 

وي درباره رعایت اولویت بندي در ارایه برنامه هاي وزیر پیشنهادي علوم، گفت: برنامه هاي او داراي اولویت بندي مشخص است و با
توجه به اهمیت هر برنامه که بهتر بود اولویت هاي برنامه اساسی مشخص می شد، اولویت هاي مغفول مانده برنامه عملیاتی براي

 
مواجهه با شرایط کرونایی و پسا کرونا در نظر گرفته شد. 

منادي سپیدان اضافه کرد: وزیر پیشنهادي علوم در برنامه هاي خود به اهمیت موضوع آموزش مجازي به ویژه در دوران شیوع ویروس
کرونا و آسیب هاي جدي مرتبط با آن توجه دارد و به ارزیابی و نظارت دقیق مطالب آموزشی ارایه شده و جلوگیري از سطحی نگري

 
در سطح آزمون هاي دانشگاهی پرداخته است. برنامه هاي او با برنامه هاي ارایه شده با اسناد بالادستی منطبق است. 

رییس کمیسیون آموزش، فناوري و تحقیقات افزود: به نظر می رسد که برنامه وزیر با اسناد بالادستی، مسایل قانون اساسی، سند
چشم انداز نقشه جامع علمی کشور و سیاست هاي کلی علم و فناوري، قانون برنامه ششم توسعه و قوانین عادي مهم حوزه آموزش

 
عالی داراي هماهنگی و انطباق است. 

وي درباره صلاحیت زلفی گل از منظرهاي مختلف فرهنگی، علمی، اجرایی و اهلیت و تسلط بر مسایل آموزش عالی کشور، ویژگی
هاي اخلاقی و بینش سیاسی، گفت: از منظر فرهنگی و بینش سیاسی، او سوابق ایثارگري و عضویت در بسیج اساتید و بسیج
دانشجویی را دارد. او داراي سوابق ایثارگري و حضور در جنگ تحمیلی، استاد نمونه و انتخاب به عنوان رییس دانشگاه نمونه و انتخاب

 
شدن به عنوان شهروند برگزیده از طرف شوراي اسلامی شهر همدان و نامگذاري یکی از خیابان ها به نام او است. 

منادي سپیدان تاکید کرد: از منظر علمی زلفی گل از اساتید برجسته و پژوهشگران برتر کشور است. از منظر شایستگی حرفه اي و
تسلط بر مسایل آموزش عالی با توجه به سوابق عالی و برخی موفقیت هاي او می توان گفت که زلفی گل نسبتا آمادگی پذیرفتن

 
مسوولیت کلان در حد وزیر علوم، تحقیقات و فناري را داراست. 

رییس کمیسیون آموزش، فناوري و تحقیقات خاطرنشان کرد: بررسی برنامه هاي کتبی و شفاهی و پیشنهادي زلفی گل نشان دهنده
تسلط نسبی او بر مسایل آموزش عالی کشور بوده و با عنایت به اینکه وي داراي پیشینه مناسب در مدیریت دانشگاه و انجام تحقیقات
و پروژه هاي علمی فراوان است و همچنین برنامه هایی براي ایجاد تحول مناسب در دانشگاه ها ارایه کرد و متعهد به به کارگیري
مدیران توانمند، جوان و انقلابی در مدیریت دانشگاه ها براي اجراي برنامه هاي مذکور شد، در مجموع کمیسیون با پیشنهاد تصدي او

براي پست وزارت تحقیقات و فناوري موافقت کرده است.



توسعه صنایع کوچک اولویت دولت باشد/ لزوم حل مشکل تامین آب و برق

منبع: خوز 24شماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/06/02

به گزارش خبرنگار مهر، یکی از راه هاي پویایی اقتصاد در
شرایط سخت اقتصادي، تقویت بنیه هاي صنعتی با راه
اندازي و حمایت از صنایع کوچک و متوسط ایجاد بستر
مناسب فعالیتی براي آن هاست. صنایع کوچک و متوسط،
چابک تر و انعطاف پذیرتر هستند و در شرایط مختلف اگر
محصولی تولید کنند و با مشکل مواجه شوند، بلافاصله (...)

به گزارش خبرنگار مهر، یکی از راه هاي پویایی اقتصاد در
شرایط سخت اقتصادي، تقویت بنیه هاي صنعتی با راه
اندازي و حمایت از صنایع کوچک و متوسط ایجاد بستر

 
مناسب فعالیتی براي آن هاست. 

صنایع کوچک و متوسط، چابک تر و انعطاف پذیرتر هستند و در شرایط مختلف اگر محصولی تولید کنند و با مشکل مواجه شوند،
بلافاصله محصول را دیگري که مورد نیاز است، جایگزین آن کرده و به تولید می پردازند؛ گزارش ها نیز نشان می دهد که صنایع
کوچک و متوسط توانسته اند سهمی حدود 80 درصدي از صنایع کشور و سهمی 45 درصدي از اشتغالزایی را به خود اختصاص دهند.

 
توسعه صنایع کوچک اولویت دولت باشد 

یداالله صادقی رئیس سازمان صمت استان تهران در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه اگرچه به دلیل شرایط اقتصادي تاب آوري
صنایع کوچک و متوسط کم شده اما ظرفیت هاي زیادي در این بخش وجود دارد، گفت: با توجه به اینکه صنایع کوچک و متوسط
نقش مهمی در تأمین زنجیره نیاز واحدهاي صنعتی بزرگ دارند، نیاز است که دولت سیزدهم توسعه و حمایت از این صنایع را در

 
دستور کار خود قرار دهد. 

وي یادآور شد: جذب سرمایه، بازدهی سریع و ایجاد ضریب اشتغال از ویژگی هاي صنایع کوچک و متوسط است که می توان بهترین

 
استفاده را از این ظرفیت ها کرد و انتظار می رود دولت سیزدهم به این امر توجه داشته باشد. 

صادقی گفت: همچنین با توجه به سهم نزدیک به 50 درصدي صنایع کوچک در اشتغالزایی و سهم بالاي 80 درصد از کل صنایع

 
کشور، توسعه صنایع کوچک، متوسط و زودبازده به عنوان یکی از اصلی ترین راه ها براي برون رفت از رکود اقتصادي مطرح است. 

 
وضعیت تأمین آب و برق صنایع کوچک 

بنابراین با توجه به نقش مؤثر صنایع کوچک و متوسط در اقتصاد کشور به نظر می رسد دولت سیزدهم باید از طریق سیاست هایی از



جمله اعطاي تسهیلات مالی، تزریق بودجه عمرانی جهت تکمیل زیرساخت شهرك ها و نواحی صنعتی، برگزاري دوره هاي آموزشی و
آشنایی مدیران با قوانین کسب و کار و تجارت، کاهش سهم کارفرما در صنایع کوچک و متوسط از بیمه تأمین اجتماعی، اجراي
تورهاي صنعتی، اعزام هیأت هاي تجاري و صنعتی به نمایشگاه هاي داخلی و خارجی در جهت پیشرفت و توسعه این بخش گام

 
بردارد. 

همچنین با توجه به اینکه واحدهاي مستقر در شهرك ها همچنان با مشکل تأمین برق مواجه هستند و از 18 هزار و 471 مگاوات
برق مورد نیاز آن ها، فقط 9946 مگاوات تأمین شده و همچنان 8525 مگاوات کسري وجود دارد و در زمینه تأمین آب نیز از نیاز 30
هزار و 17 لیتر بر ثانیه، 16 هزار و 358 لیتر بر ثانیه تأمین شده و 14 هزار و 460 لیتر بر ثانیه کسري وجود دارد، نیاز است که دولت

 
سیزدهم در تأمین آب و برق این بخش برنامه ریزي کند. 

 
جایگاه اقتصادي صنایع کوچک در ایران 

بر این اساس، بررسی ها از وضعیت شهرك ها و نواحی صنعتی که میزبان صنایع کوچک و متوسط هستند نشان می دهد که در حال
حاضر 505 شهرك و 324 ناحیه صنعتی و 3 منطقه ویژه اقتصادي در حال بهره برداري، 81 شهرك و ناحیه صنعتی تخصصی، 6
شهرك فناوري، 40 مرکز خدمات فناوري و کسب و کار، 2 مجتمع فناوري اطلاعات و خدمات نرم افزاري، 93 هزار و 923 قرارداد
منعقده و بهره برداري از 48 هزار و 12 واحد صنعتی و 3145 واحد کارگاهی در کشور وجود دارد که زمینه اشتغال مستقیم 962

 
هزار و 243 نفر در سراسر کشور را فراهم کرده است. 

همچنین از 48 هزار و 12 واحد مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی، 12 هزار و 402 معادل 25.8 درصد در صنایع فلزي، 10 هزار
و 561 معادل 22 درصد در صنایع شیمیایی، 8138 معادل 17 درصد غذایی و آشامیدنی، 5599 واحد معادل 11.6 درصد در کانی
غیرفلزي، 3590 واحد معادل 7.4 درصد در حوزه خدمات، 3486 واحد معادل 7.2 درصد در صنایع سلولزي، 2608 واحد معادل 5.4

 
درصد در صنایع نساجی و 1628 واحد معادل 3.4 درصد در صنعت برق و الکترونیک فعال هستند. 

منبع: مهر



شانس استخراج در معادن افغانستان را از دست دادیم

منبع: فرازشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/06/02

یک کارشناس ارشد حوزه معادن بین المللی اظهار داشت: توسعه معادن افغانستان نمی تواند هیچ نقشی براي اقتصاد ایران
ایفا کند. مگر اینکه ما بتوانیم تامین خوراك را براي ایران از معادن افغانستان انجام دهیم و یا ایران بتواند از طریق شرکت

هاي پیمانکاري متخصص در حوزه اکتشاف، استخراج و فرآوري پروژه هایی را ...

شانس استخراج در معادن افغانستان را از دست دادیم یک کارشناس
ارشد حوزه معادن بین المللی اظهار داشت: توسعه معادن افغانستان
نمی تواند هیچ نقشی براي اقتصاد ایران ایفا کند. مگر اینکه ما بتوانیم
تامین خوراك را براي ایران از معادن افغانستان انجام دهیم و یا ایران
بتواند از طریق شرکت هاي پیمانکاري متخصص در حوزه اکتشاف،
استخراج و فرآوري پروژه هایی را در افغانستان بگیرد این موضوع

 
باعث توسعه و اشتغال زایی هم در افغانستان و هم در ایران می شود. 

کیوان جعفري طهرانی در مورد معادن موجود در افغانستان و نقش آنها در ناآرامی هاي اخیر این کشور اظهار کرد: ارزش یک تریلیون
دلاري ذخایر افغانستان بدون احتساب لیتیوم و عناصر نادر خاکی است با احتساب آنها ارزش ذخایر معدنی افغانستان که شامل سنگ
آهن، مس، لیتیوم، عناصر نادر خاکی، نیوبیوم، کبالت، طلا، مولیبدن، نقره، بوکسیت، سرب، روي، جیوه، استرانسیوم، منیزیم و موارد

 
دیگري است، به سه تریلیون دلار یعنی 3 هزار میلیارد دلار می رسد. 

وي افزود: فراموش نکنیم که اکثر این منابع در افغانستان به صورت بکر و دست نخورده هستند و بسیاري از آنها حتی استخراج نشده
اند. تا زمانی که این ذخایر استخراج نشده اند و ارزش آنها روي کاغذ یا زیر زمین است، نمی تواند در قیمت مواد معدنی در دنیا تاثیر
گذار باشد. طبیعتاً ناآرامی هاي اخیر در افغانستان باعث ایجاد نگرانی در مورد زنجیره تامین می شود اما از آنجا که افغانستان تاکنون

 
در زنجیره تامین مواد معدنی دنیا نقشی نداشته این تأثیر بسیار کم است. 

جعفري طهرانی تصریح کرد: براي مثال شیلی بزرگترین تولید کننده مس جهان است و ما شاهد هستیم یک اعتصاب در معادن مس
شیلی باعث افزایش بسیار زیاد قیمت جهانی مس می شود. وقتی هم که اعتصاب به پایان برسد قیمت جهانی مس کاهش می یابد،
هفته گذشته همین اتفاق رخ داد. ولی در مورد افغانستان چنین موضوعی صادق نیست چرا که فعلاً در زنجیره تامین جهانی نقشی

 
ندارد. 

این کارشناس ارشد حوزه معادن بین المللی در مورد تاثیر توسعه معادن افغانستان بر اقتصاد ایران گفت: توسعه معادن افغانستان در
صورتی بر اقتصاد ایران تاثیر دارد که ما بتوانیم از منابع معدنی افغانستان براي مثال در مورد سنگ آهن که ایران براي آن دچار
کمبود است، استفاده کنیم. سال 1382 که آقاي خاتمی رئیس جمهور ایران و آقاي کرزاي رئیس جمهور افغانستان بود و هم در سال
1393 در اوج حضور داعش؛ من پیگیر استخراج سنگ آهن از افغانستان چه معادن کوچکی که در هرات و در نزدیکی مرز دوغارون
بود و چه معدن بزرگ «حاجی گک» که در 200 کیلومتري غرب کابل (به طرف ایران) است، بودم. چراکه کمبود سنگ آهن در ایران



 
را از همان زمان پیش بینی می کردم. 

وي اضافه کرد: ولی در این فاصله هیچ شانسی براي ایران وجود نداشت، در ابتدا اتحاد جماهیر شوروي، سپس طالبان، بعد آمریکا، بعد
داعش و الان دوباره طالبان در این کشور حضور داشته و دارند و از حدود سال 2001 که آمریکا به افغانستان رفت شانس حضور ایران

 
نیز کمتر شد. بعد هم داعش و طالبان آمدند و اوضاع بدتر شد و ما شانس اکتشاف و استخراج و معادن افغانستان را از دست دادیم . 

جعفري طهرانی خاطرنشان کرد: بنابراین توسعه معادن افغانستان نمی تواند هیچ نقشی براي اقتصاد ایران ایفا کند. مگر اینکه ما
بتوانیم تامین خوراك را براي ایران از معادن افغانستان انجام دهیم و یا ایران بتواند از طریق شرکت هاي پیمانکاري متخصص در حوزه
اکتشاف، استخراج و فرآوري پروژه هایی را در افغانستان بگیرد این موضوع باعث توسعه و اشتغال زایی هم در افغانستان و هم در ایران
می شود. ایران می تواند در زنجیره تامین مواد معدنی و فروش آنها در بازار جهانی ایفاي نقش کند که براي ایران درآمدزا خواهد بود.

 
در غیر این صورت توسعه معادن افغانستان به تنهایی روي اقتصاد ایران تاثیري نخواهد گذاشت. 

وي در ادامه در پاسخ به سوالی پیرامون وجود معادن مشترك بین ایران و افغانستان بیان کرد: ایران هیچ معدن مشترکی با افغانستان
ندارد و معادن داخل ایران با معادن داخل افغانستان کاملاً مستقل هستند. شاید از نظر زمین شناسی مشابه هم باشند اما هیچ معدن

 
مشترکی نداریم. 

منبع: ایلنا



نمایندگان موافق و مخالف وزیر پیشنهادي علوم در مجلس چه گفتند؟

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/06/02

خبرگزاري آریا- نمایندگان مجلس به بررسی صلاحیت

 
وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري پرداختند. 

به گزارش سرویس سیاسی خبرگزاري آریا، بررسی
صلاحیت محمدعلی زلفی گل، وزیر پیشنهادي علوم،
تحقیقات و فناوري در دستور کار جلسه علنی نوبت صبح

 
امروز مجلس شوراي اسلامی قرار گرفت. 

 
اظهارات موافقان 

 
وزیر پیشنهادي کارنامه موفقی در دوران فتنه 88 داشته است 

خدابخشی در پاسخ به برخی انتقادات به وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري بیان کرد: شخصیت زلفی گل انقلابی و بابصیرت

 
است و کارنامه موفقی در دوران فتنه 88 داشته است. 

محمد خدابخشی در نشست علنی امروز مجلس در جریان بررسی صلاحیت محمدعلی زلفی گل وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و
فناوري دولت سیزدهم در موافقت با برنامه هاي وي گفت: لازم می دانم پیش از بیان مطالبی درخصوص وزیر پیشنهادي به هیات
رئیسه مجلس به دلیل اینکه برنامه وزراي پیشنهادي را براي بررسی و از ابعاد ارتباط بین برنامه ها، تعادل سازي، سازگاري بین برنامه
ها و اثربخشی آن بر توسعه کشور، بودجه عمومی و امکان سنجی به کمیسیون تخصصی برنامه و بودجه ارسال نکرده است، انتقاد کنم.
هیات رئیسه اجتهاد کرده است و برنامه هاي وزراي پیشنهادي که بخشی است را به کمیسیون تخصصی برنامه و بودجه ارجاع نداده

 
است، این موضوع مورد انتقاد همه اعضاي کمیسیون است و انتظار می رود این روند اصلاح شود. 

نماینده مردم الیگودرز در مجلس گفت: موافقت ها و مخالفت هاي ما بر مبناي شاخص هایی باشد که در آموزه هاي دینی و در ادبیات
موضوع مربوط به شایسته سالاري براي انتخاب مدیران در سطوح عالی به آن اشاره شده است. خداوند در قرآن می فرماید که امانت را

 
باید به اهل آن سپرد. انتخاب وزیر یکی از این امانت هاست که باید به درستی آن را به فرد درست بسپاریم. 

وي با بیان اینکه چند معیار براي انتخاب وزیر وجود دارد، بیان کرد: وزیر باید صداقت، پشتکار و امانتداري از جمله ویژگی هاي
شخصیتی اش باشد، وزیر پیشنهادي از شخصیت جهادي برخوردار است و همچنین به لحاظ سلامت فیزیکی و روانی، می توان گفت
از عهده وزارت حجیم علوم بر می آید و از آنجا که صد مقاله ASA دارد می توان گفت از توان ذهنی نیز برخورداراست. تجارب ایشان

 
نشان می دهد توان مدیریتی و قدرت برنامه ریزي و همچنین مدیریت زمان و مدیریت تیمی را دارد. 

این نماینده مجلس تاکید کرد: سوابق علمی و سوابق کاري مفید زلفی گل مرتبط را وزارت علوم است. او در تمامی مقاطع تحصیلی از
دبستان تا دانشگاه را تدریس کرده و می تواند از عهده این وزارتخانه برآید. ما باید به وزیري رأي دهیم که مسئولیت پذیر باشد، از
کارگر ساختمانی تا زنانی که در نورآباد براي تامین معیشت کار می کنند و کشاورزان انتظار دارند هزینه هایی که براي حل مشکلات
کشور پرداخت می کنند در مسیر درستی هزینه شود، بنابراین وزیري که انتخاب می کنیم باید مسئولیت پذیري اجتماعی داشته

 
باشد که زلفی گل از این شخصیت برخوردار است. 



خدابخشی با اشاره به اینکه وزیر پیشنهادي تعامل مناسبی با نمایندگان دارد ، گفت: 126 نفر از نمایندگان تقاضاي صحبت در
موافقت با برنامه هاي وزیر پیشنهادي داشتند، از جمله ذوالنوري، فلاحی، فرشادان، رحیم زارع، مهرداد گودرزوند چگنی، کیوان
مرادیان، سید غنی نظري و... می خواستند در دفاع از وزیر پیشنهادي صحبت کنند که نشان دهنده این است که او می تواند ارتباط

 
خوبی با نمایندگان برقرار کند. 

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس بیان کرد: نوع نگاه زلفی گل به کشور متناسب با نگاه آقاي رئیسی است، چرا که در
انتخابات براي او ستاد زدند. در واقع نگاه ایشان متکی بر استفاده از ظرفیت هاي داخلی کشور است و قطعاً همکارانی که در وزارتخانه

 
انتخاب خواهند کرد، با همین نوع نگاه خواهد بود، بنابراین دکتر ایزدخواه و یزدي خواه نباید نگرانی داشته باشند. 

وي ادامه داد: همانگونه که در تاکیدات امام امت و مقام معظم رهبري بارها با آن اشاره شده است دانشگاه مبدأ تحولات و از محورهاي
اصلی پیشرفت و بهروزي کشور است، دانشگاه صرفاً یک مکان براي آموزش محتواهاي تخصصی و تربیت متخصصان نیست، بلکه
مکانی است براي پرورش نسلی فرهیخته، آگاه، متخصص و دین باور است. در وزارت علوم باید همواره بر 4 اصل تاکید کنیم. تربیت
نیروي انسانی متخصص و متعهد، ایجاد روحیه نشاط علمی و فرهنگی در جوانان و امیدبخشی به نسل آینده، توسعه فناوري نوین در

 
حوزه هاي مختلف، حل مشکلات کشور از طریق علم و فناوري که همه اینها در برنامه ایشان وجود دارد. 

خدابخشی در پاسخ به برخی انتقادات به وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري بیان کرد: شخصیت ایشان انقلابی و بابصیرت است
و کارنامه موفقی در دوران فتنه 88 داشته است، در دانشگاه بوعلی سیناي همدان از حضور چهره هاي مسئله دار جلوگیري کرد و از
آیت االله العظمی نوري حمایت قاطع کرد، در دورانی که برخی افراد به مواضع انقلابی ایشان انتقاد می کردند. همچنین تزریق مدبرانه

 
نیروهاي بسیجی در دانشگاه ثابت کرده که در مسیر اسلام، انقلاب و استکبارستیزي گام برمی دارد. 

 
زلفی گل نخبه اي شناخته شده در جامعه علمی جهان است 

نماینده مردم ایرانشهر در مجلس با بیان اینکه وزیر پیشنهادي علوم فردي صاحب نام در مجامع علمی کشور با روحیه اي تحول گرا

 
است، گفت: زلفی گل نخبه اي شناخته شده در جامعه علمی جهان است. 

عبدالناصر درخشان در نشست علنی امروز مجلس در موافقت با برنامه هاي محمدعلی زلفی گل وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و
فناوري، گفت: مجلس امروز در برهه اي حساس براي انتخاب و تصمیم گیري قرار گرفته و می طلبد در موضع گیري و تصمیم گیري

 
گرفتار احساسات نشده و با منطق و عقلانیت در مورد آینده کشور و کسانی که سکان دار وزارتخانه ها می شوند تصمیم گیري کنیم. 

نماینده مردم ایرانشهر، سرباز، دلگان، فنوج ، لاشار، بنت، آشار و آهوران در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: آقاي زلفی گل داراي
تجربه در محیط دانشگاهی کلان و صاحب نام با روحیه اي تحول گرا است، کسی که آموزش عالی، دانشگاه و نیاز دانشگاه ها را به
خوبی می شناسد و مفهوم علم و وزانت آن را درك کرده است. بی تردید توانمندي فناورانه موجب اقتدار دانشگاهی در حوزه

 
دیپلماسی و اقتصاد می شود. 

وي افزود: مجلس انقلابی خردمند با حمایت از اندیشمند فرهیخته این پیام را به جامعه دانشگاهی مخابره می کند که نگاه مجلس در
مسیر اقتدار ملی است. وزیر پیشنهادي وزارت علوم از جنس محرومیت بوده و آن را به خوبی می شناسد و براي برون رفت از آن
برنامه دارد. امروز بزرگ ترین چالش در دانشگاه، تولید علمی است که به فناوري منجر شود و این مهم به خوبی در برنامه هاي آقاي

 
زلفی گل تبیین شده است. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به مقالات و سوابق علمی وزیر پیشنهادي علوم، تصریح کرد: مقالات علمی آقاي زلفی گل
مورد استفاده بسیاري از فرهیختگان و دانشمندان دنیا قرار گرفته و در برخی مواقع تبدیل به اختراع شده است و این موضوع نشان

 
دهنده ظرفیت نخبه علمی کشور است و می تواند سکاندار وزارت علوم باشد. 

درخشان افزود: جامعه علمی زلفی گل را به عنوان نخبه علمی تلقی کرده و جامعه فرهنگی وي را به عنوان فردي فرهنگ مدار می
شناسد و این نشان دهنده جایگاه ویژه و خاص ایشان است. همچنین وزیر پیشنهادي چالش هاي عمده تولید علم و جامعه دانشگاهی
و ساختار دانشگاهی کشور را به خوبی شناخته و بی تردید شناخت مهم ترین گام براي برون رفت از چالش است. آقاي زلفی گل
توانمندي پشتیبانی جامعه علمی کشور را به عنوان وزیر علوم دارد و همانطور که همکاران هم مطرح کردند انتخاب ایشان به عنوان



 
وزیر پیشنهادي علوم موج شادي در میان افراد مختلف و دانشگاهی کشور ایجاد کرده است. 

وي با بیان اینکه زلفی گل هم چهره علمی و هم چهره انقلابی است، تصریح کرد: مقام معظم رهبري فرمودند نیروي انسانی توانمند،
نخبه و مستعد کشور بزرگ ترین سرمایه این مملکت است، حال امروز که چهره اي وزین و دانشمند قرار است سکاندار وزارت علوم
شود چگونه نمی تواند از پس این مسئولیت برآید مگر ممکن است فردي که مدارج علمی را به خوبی طی کرده و به این جایگاه رفیع

 
رسیده توانایی مدیریت وزارتخانه را نداشته باشد مگر وزراي پیشین سابقه وزارت داشتند. 

درخشان با بیان اینکه کارنامه علمی و اجرایی وزیر پیشنهادي علوم با وزراي پیشین باید مقایسه شود، اضافه کرد: مگر آقاي زلفی گل
سرباز و استاد نمونه بسیجی نظام نبودند لذا می تواند عهده دار این مسئولیت باشد. وي تنها شخصیتی است که داراي جوایز بین
المللی ارزشمندي بوده از این رو باید به چنین شخصیت هایی افتخار کنیم امیدواریم در زمان وزارت ایشان شاهد تغییرات عمده

 
باشیم. 

 
زلفی گل برنامه مشخصی براي تقویت ارتباط بین صنعت و دانشگاه دارد 

نماینده مردم سقز و بانه در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به شخصیت علمی و انقلابی وزیر پیشنهادي علوم، گفت: آقاي زلفی گل

 
برنامه مشخصی براي اجراي روش هاي آموزشی جدید، به کارگیري اساتید انقلابی و تقویت ارتباط بین صنعت و دانشگاه دارد. 

بهزاد رحیمی در نشست علنی امروز مجلس در موافقت با برنامه وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري ضمن تبریک هفته دولت و
تشکر از اصحاب رسانه براي اطلاع رسانی برنامه هاي وزراي پیشنهادي، گفت: مخالفان آقاي زلفی گل اذعان داشتند که وي در
دانشگاه همدان فعالیت داشته است. این موضوع جفایی است که در حق دانشگاه هاي مراکز استان ها می شود، مدیریت 8 ساله این
دانشگاه کمتر از اداره یک وزارتخانه نیست، ما انتظار داریم که مدیران از مناطق مختلف معرفی شوند زیرا انتخاب وزرا از میان چهره

 
هاي شناخته شده در حق این افراد جفا می کند. 

نماینده مردم سقز و بانه در مجلس شوراي اسلامی افزود: مخالفان همچنین در اظهارات خود گفتند که آقاي زلفی گل در رشته
خاصی تخصص دارد که مرجعیت علمی ندارد، این افراد باید توضیح دهند که مرجعیت علمی را چگونه تحلیل یا تفسیر کردند،
همچنین اعلام کردند که این مدل از وزارت را نمی پسندند در صورتی که می توان مدلی جز استفاده از ظرفیت هاي استاد تمام،

 
بسیجی و داراي تجربه و تخصص را متصور شد. 

وي با اشاره به ملاك و معیارهاي وزراي در تراز انقلاب اسلامی، گفت: شخصیت آقاي زلفی گل در همین چارچوب نظامی شکل
گرفته، وي دوره نوجوانی را از جبهه آغاز و در نهایت به مقام جانبازي نائل شده است. وزیر پیشنهادي علوم تمام مراحل تحصیلی خود
را در داخل کشور طی کرده و علیرغم پیشنهادهاي ارائه شده از دانشگاه هاي معتبر جهان در کنار جوانان ایرانی به فعالیت خود ادامه

 
داده است. 

رحیمی در ادامه اظهار کرد: حل مشکلات کشور در حوزه هاي مرتبط این وزارتخانه جز با به کارگیري از ظرفیت نخبگان امکان پذیر

 
نیست و وزیر پیشنهادي علوم نقش بی بدیلی می تواند در این عرصه ایفا کند. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم افزود: شجاعت و صراحت کلام وزیر پیشنهادي براي این وزارتخانه و اجراي روش هاي آموزشی
جدید و همچنین به کارگیري اساتید انقلابی از اهمیت بسیاري برخوردار است، آقاي زلفی گل همچنین طرحی براي برقراري ارتباط
صنعت و دانشگاه دارد که این طرح کارآمد می تواند عینی و قابل اجرا باشد. با انتخاب این وزیر پیشنهادي نقطه عطفی را در وزارت

 
علوم، تحقیقات و فناوري رقم خواهیم زد. 

 
وزیر پیشنهادي علوم فردي تحول خواه است 

نماینده مردم تهران در موافقت با برنامه هاي وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري گفت: برنامه هاي زلفی گل جامع بوده و

 
هدفمند کردن آموزش و پژوهش و عملیاتی کردن آن در سرلوحه برنامه هاي وي قرار دارد. 

احمد نادري در نشست علنی مجلس نوبت صبح امروز در موافقت با برنامه هاي محمدعلی زلفی گل وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و
فناوري گفت: انتخاب وي به عنوان شهروند نمونه و مدیر جهادي و انقلابی و همچنین نامگذاري یک خیابان در همدان به نام وي در



 
زمان حیاتش از جمله مواردي است که معرفی وي را توجیه می کند. 

نماینده مردم تهران، شمیرانات، ري، اسلامشهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: وجهه بسیجی وي در عرصه هاي
مختلف باعث شده دبیر مجمع بسیج اساتید استان باشد و همچنین وي چند بار در محضر رهبر معظم انقلاب سخنرانی کرده و ایده
بنیاد ملی نخبگان را مطرح کرد که خود مأمور به راه اندازي آن شد. همچنین وي ریاست دانشگاه همدان را برعهده داشت که باید

 
گفت دانشگاه، خود نمونه کوچکی از وزارتخانه است. 

وي افزود: زلفی گل 11 سال تجربه معلمی و فعالیت در حوزه آموزش عالی را دارد، همچنین وي وزنه اي علمی بوده و نظریه پرداز و

 
تحول خواه است و بنده یک دهه ایشان را می شناسم و می گویم مدیري انقلابی، علمی، توانمند و تحول گرا است. 

نادري ادامه داد: در سال 88 ایشان درِ دانشگاه همدان را مقابل فتنه گران بست و مواضع انقلابی وي زبانزد دوستان همدانی است و
اینکه می گویند چرا برخی افراد خاص از او حمایت می کنند باید گفت پاسخ ایشان این بوده که برخی از آنها را حتی یک بار هم

 
ندیده ضمن اینکه باید نظر متدینین انقلابی مانند کامران دانشجو را هم دید که وي را تأیید کرده است. 

وي در ادامه برنامه هاي وزیر را جامع دانست و هدفمندسازي آموزش و پژوهش و عملیاتی کردن آن را از سرلوحه هاي او برشمرد و

 
گفت: شهادت می دهم تمام حرف هایی که علیه وي در رسانه ها گفته شده ناروا است. 

نایب رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري مجلس شوراي اسلامی در پایان زلفی گل را فردي در تراز انقلاب اسلامی دانست و
خاطر نشان کرد: مجلس از وي حمایت می کند به شرطی که چهره تحول خواه گذشته خود را نگاه داشته و از متخصصان در بدنه

 
وزارتخانه و دانشگاه استفاده کند. 

 
اظهارات مخالفان 

 
زلفی گل نسبتی با وزارت علوم ندارد 

نماینده مردم تهران در مجلس در مخالفت با برنامه هاي وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري، گفت: نیمی از وزراي پیشنهادي

 
برنامه تحول ندارند و برنامه هاي زلفی گل نیز صرفا سیاست هاي کلی است. 

روح اله ایزدخواه در نشست علنی امروز مجلس شوراي اسلامی در مخالفت با برنامه هاي محمدعلی زلفی گل به عنوان وزیر پیشنهادي
علوم، تحقیقات و فناوري، با اشاره به فرمایش رهبر معظم انقلاب مبنی بر اینکه هنوز در تشکیل دولت اسلامی مانده ایم، گفت: 4

 
ملاك جدي براي تشکیل دولت اسلامی لازم است که عبارتند از تخصص، تعارض منافع، جوان گرایی و آرمان خواهی. 

نماینده مردم تهران، شمیرانات، ري، اسلامشهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی در ادامه با بیان اینکه وزارت علوم، وزارت تخصص
ها است، اظهار داشت: زلفی گل استاد تمام شیمی بوده و مقالات ISI زیادي دارد و همچنین استاد نمونه و پژوهشگر سلامت است اما

 
وزارت علوم چه نسبتی با وي دارد. 

وي ادامه داد: فارغ التحصیلان زیادي در رشته سیاستگذاري عمومی اعم از سیاست گذاري در حوزه هاي اقتصادي و علم و فناوري
داریم همچنین تاکنون هزار دانش آموخته در مقاطع ارشد و دکتري علم و فناوري داشته ایم و بیش از 100 دکتري علم وفناوري
داریم همچنین انجمن علمی مدیریت فناوري و نوآوري با 5 هزار عضو فعال است که باید پرسید پس این ها براي چه درس خوانده

 
اند. 

ایزدخواه در ادامه با بیان اینکه زلفی گل استاد تمام بوده و من شاگرد ایشان ام، یادآور شد: اما ایشان باید علم شیمی را توسعه دهد و

 
نسبتی با وزارت علوم ندارد؛ وزیر علوم با استاد تمامی فرق دارد و وزارت بهداشت نیز با فوق تخصص چشم و مغز تفاوت می کند. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم در ادامه درباره جوان گرایی گفت: جوان فقط به لحاظ سن نیست بلکه جوان مدنظر ما باید
کاربلد، توانمند و سیاست پژوه نیز باشد که در کشور از این افراد کم نداریم چنانچه سیاست مسکن مهر در دهه 80 توسط چند جوان
27 و 28 ساله تدوین شد و احمدي نژاد دو نفر از آن ها را به شوراي عالی مسکن برد و گفت هرچه این ها گفتند اجرا شود که نتیجه

 
آن مسکن مهر بود. 

وي در ادامه با اشاره به فرمایش رهبري که فرمودند من خدمت جوان و خرد پیر را دوست دارم، عنوان کرد: افراد با سنین بالا می



توانند بیایند و مشورت دهند اما نمی توانیم بگوییم فردي که 36 سال است معاونت جایی را دارد می تواند وزیر شود که اگر اینگونه

 
بود زنگنه ها، جهانگیري ها و نعمت زاده ها نیز وزیر بوده اند. 

ایزدخواه ادامه داد: زمانی که من 7 ساله بودم زنگنه وزیر بود، 25 سالگی ازدواج کردم، 30 سالگی فرزند اولم آمد و اکنون بچه سوم 7
ساله است و هنوز زنگنه وزیر است پس کی می خواهیم مدار بسته مدیریت و وزارت را بشکنیم، چرا به تحلیل هاي صد من یه غاز
محافل سیاسی دل داده اما به امر حضرت آقا اهمیت نمی دهیم که فرموده اند دولت جوان حزب اللهی کلید حل مشکلات کشور

 
است. 

این عضو مجمع نمایندگان استان تهران در ادامه با انتقاد از اینکه نیمی از وزرا برنامه تحول ندارند، گفت: برنامه هاي زلفی گل
سیاست هاي کلی و حرف هاي قشنگی است اما ما انتظار داریم در 6 ماهه اول تحول را ببینیم لذا آقاي رئیسی باید دولت را اصلاح

 
کند و به سمت دولت جوان حزب اللهی برود و ما نیز از آن ها حمایت خواهیم کرد. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در پایان خاطرنشان کرد: تحصیلکردگان بیکار از بی سوادان بیکار بیشتر هستند که تبدیل به

 
یک پدیده شده که باید به حل آن اهمیت داد. 

 
وزیر پیشنهادي علوم باید موضع خود را با فتنه مشخص کند 

 
نماینده مردم تهران در مجلس گفت: وزارتخانه علوم بسیار کلیدي است و سرنوشت آینده کشور به آن مرتبط است. 

سیدعلی یزدي خواه در نشست علنی مجلس نوبت صبح امروز (سه شنبه، 2 شهریور ماه) شوراي اسلامی در مخالفت با برنامه هاي
محمدعلی زلفی گل وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و فناوري، ضمن تبریک روز پزشک به شهید آشتیانی، طهرانی مقدم، محسن
فخري زاده و شهداي دفاع مقدس و شهید اندرزگو، گفت: برخی وزارتخانه ها مأموریت حال و فعلی کشور است مانند وزارت صمت و
برخی وزارتخانه ها به آینده کشور مرتبط و آینده ساز هستند و برنامه هاي آنها معطوف به آینده است مانند وزارت آموزش و پرورش و

 
وزارت علوم. 

نماینده مردم تهران، شمیرانات، ري، اسلامشهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی مطرح کرد: دو وزیري که سهم فرهنگ کشور
است وزارت آموزش و پرورش و وزارت علوم است البته وزیر پیشنهادي آموزش و پرورش کارنامه و برنامه منظم، خوب و تجربه کافی

 
ندارد. 

وي با اشاره به وزیر پیشنهادي علوم مطرح کرد: به شخصیت آقا زلفی گل احترام می گذارم اما محدوده عمل و تجربه وي به دانشگاه
همدان برمی گردد با حدود 4 یا 5 هزار نفر دانشجو در حالی که الان باید با میلیون ها نفر دانشجو، صدها واحد دانشگاهی و تعداد

 
بالایی از اساتید مواجه شود. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: اگر زلفی گل به عنوان وزیر انتخاب شود، کار فشرده و سنگینی را باید انجام
دهد. سوابق، شوراها، مصوبات، دستورکارها، اولویت ها در این وزارتخانه بسیار مهم است، افق و دکترینی در خصوص مواجهه وي با

 
آموزش عالی دیده نشده است، در برنامه وي به بعضی از موضوعات اصلا اشاره اي نشده است. 

یزدي خواه با تأکید بر موضوع تحول در علوم انسانی مطرح کرد: تحول در علوم انسانی یکی از اولویت هاي وزارت علوم است، دنیاي
غرب به هیچ کدام از فرزندان ما اجازه نمی دهد که در این حوزه ها تحصیل کنند اما ما به راحتی تمام منابع و رفرانس هایمان در

 
اختیار اندیشه هاي غربی است. وزیر پیشنهادي هیچ اشاره اي به تحول در علوم انسانی در برنامه هایش ندارد. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به موضوع مهم کنکور خاطر نشان کرد: درباره کنکور و معضلات آن که نظام آموزشی ما
را زمینگیر کرده است، زلفی گل برنامه شفاف و روشنی ندارد در حالی که مجلس در دو مرحله مصوباتی را در موضوع کنکور داشته

 
است. 

وي با اشاره به مناسبات سیاسی زلفی گل مطرح کرد: زلفی گل نماینده وزیر در برخی از شوراها و هیأت امناها و هیأت هاي ممیزي و
... است و کاملا با دولت فعلی همراه است. در 8 سالی که اساتید ما تحت شرایط شدید و فشارها بودند، هیچ جمله انتقادي از وي

 
درباره این فضا نشنیدیم. 

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی افزود: به موضوع مهاجرت نخبگان واکنش خنثایی دارد و در مصاحبه اخیر خود درباره



فرار نخبگان اعلام می کند که دنیا دهکده جهانی است و هر کس می تواند مهاجرت کند و انگیزه اي براي متقاعد کردن نخبگان

 
کشور در خدمت به داخل کشور ندارد. 

یزدي خواه ادامه داد: تفکر سیاسی زلفی گل مانند وزیر خارجه دولت دوازدهم است، اعتقادي به شعارهاي انقلاب ندارد. مرگ بر این و
مرگ بر آن براي وي موضوعیتی ندارد. وزیر پیشنهادي شرح صدر زیادي ندارد و کمتر از این موضوع برخوردار است، وقتی در مورد
فتنه از وي سوال می شود، عصبانی می شود چرا که فتنه به کشور آسیب هاي فراوانی زد و در این موضوع ما خواستار واکنش شفاف
وي هستیم. معتقد است به غیر از بنی صدر، تندیس روساي جمهور قبلی را باید ساخت و در پارك ها از آنها استفاده کرد. این سخن

 
سنجیده اي نیست. 

نماینده مردم تهران، شمیرانات، ري، اسلامشهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: در سال 84 که انتخابات ریاست
جمهوري برگزار شد، دکتر معین به همدان آمد و سخنرانی کرد، زلفی گل به دکتر معین خیر مقدم گفت و در آغاز دولت احمدي
نژاد، آقاي زلفی گل از معاونت استعفا دادند و این کار معنادار است. وي علاقه ویژه اي به خاتمی دارد و به عنوان مسئول جمهوري

 
اسلامی باید تبري خود را از خاتمی اعلام کند و سیاست هاي نظام را اعلام کند و بگوید که هیچ نسبتی با اهالی فتنه ندارم. 

وي گفت: با انتخاب ایشان شور و ضعف زائدالوصفی در جبهه منحرفین، غربگرایان و اصلاح طلبان پیچیده است. اگر وي اهل تغییر و
تحول بود دانشگاه همدان را تغییر می داد. زلفی گل یک پژوهشگر ارزشمند و یک دانشمند عزیز و عالی مقام و قابل احترام است ولی
براي وزارت علوم کفایت نمی کند. بحرانی مانند کوي دانشگاه 78 اگر اتفاق بیفتد، آیا وي مرد میدان است و می تواند این موضوع را

 
مدیریت کند؟ می تواند موضوعی مانند فتنه 88 در دانشگاه را مدیریت کند؟ چرا علی افشاري از وي در رادیو زمانه حمایت می کند؟ 
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: ما وزیري قاطع، متفکر، خلاق و اهل تحول می خواهیم، رشد علمی کشور
در این 8 سال به قهقرا رفته است، مقام معظم رهبري هر چه به دولت بی تدبیر تذکر می داد، محل اعتنا نبود؛ پروژه هاي پژوهشی ما

 
به شدت تنزل پیدا کرده است. 

یزدي خواه تأکید کرد: این وزارتخانه، وزارتخانه کلیدي کشور است و سرنوشت آینده کشور به آن مرتبط است. در هیچ وزارتخانه اي

 
نباید مماشات کنیم و در این وزارتخانه بسیار بیشتر. 

 
وزارت علوم نیاز به یک وزیر با گفتمان انقلابی دارد 

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: وزارت علوم باید وزارت تربیت نیروهاي متخصص و انقلابی و متعهد باشد. این وزارتخانه نیاز به

 
یک وزیر با گفتمان انقلابی دارد. چرا برخی جریانات سیاسی از شما حمایت می کنند؟ 

حسین رجایی در نشست علنی امروز مجلس در جریان بررسی صلاحیت محمدعلی زلفی گل وزیر پیشنهادي علوم، تحقیقات و
فناوري دولت سیزدهم در مخالفت با برنامه هاي وي گفت: برنامه هاي وي بسیار خوب نوشته شده است و با اسناد بالادستی همراهی
دارد، لکن کلی است و برنامه اقدام و عملیاتی نیست. وضعیت موجود را نشان نداده و مسیري را که وزیر باید طی کند را نیز نشان

 
نداده است. 

وي ادامه داد: برنامه وزیر پیشنهادي بازه زمانی را مشخص نکرده است، یعنی به عبارتی این برنامه نه قابل ارزیابی است و نه قابل
سنجش. برنامه هاي وزیر پیشنهادي از یکسري موضوعات هم غافل است که من برخی از آنها را تیتروار مطرح می کنم. موضوع تامین
اعضاي هیات علمی مغفول است، ساماندهی کارکنان دانشگاه ها، دانشگاه هاي بلاتکلیف مانند علمی- کاربردي، موضوع مهم تعارض
منافع در دانشگاه هاي خصوصی مغفول مانده است. دانشگاه هاي خصوصی به بنگاه هاي اقتصادي تبدیل شده اند و به کارخانه مدرك

 
صادر کردن تبدیل شده است. 

رجایی ادامه داد: برنامه وزیر پیشنهادي ناظر به یک نگاه سنتی است، چند دهه است که کشورهاي پیشرفته نگاهشان را تغییر داده
اند، اما نگاه وي همچنان سنتی است و سیستم آموزش و پژوهش در دنیا به سمت نوآوري، کارآفرینی، تولید قدرت، ثروت و... رفته

 
ولی در برنامه زلفی گل این موضوعات مشاهده نمی شود. وي 600 مقاله در زمینه شیمی دارد و بسیار دانشمند است. 

وي با اشاره به سخنان رهبري درخصوص موضوع مقاله محوري مطرح کرد: با شرایطی که ما داریم این مقاله ها نه در جهت نوآوري و
نه در جهت تولید علم بوده است و نه تولید ثروت داشته ایم و نه تولید قدرت و این نگاه ها باید تغییر کند. اما این موضوعات در برنامه



 
وزیر پیشنهادي دیده نمی شود. 

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس یازدهم ادامه داد: رهبر معظم انقلاب در سال 93 به ظلم بزرگی که نسبت به دانشجویان بورسیه
اتفاق افتاده بود صحبت کرد و خواستند که در این موضوع اقدامی شود ولی مشکلات دانشجویان بورسیه هنوز حل نشده است و باید

 
پاسخگو بود. 

نماینده مردم لنجان در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: منظومه فکري وزیر پیشنهادي درباره موضوعات کشور منسجم نیست،
جریان سیاسی وي نامشخص است و موضع گیري هاي چند سال اخیر زلفی گل قابل تأمل است و باید به جریانی که از وي حمایت
می کند، توجه کرد. کانون صنفی اساتید دانشگاه که با ریاست محمدرضا عارف تشکیل شده بود، یکی از گزینه هاي وزارت علوم دکتر

 
زلفی گل بوده است. باید روي این موضوعات دقت کرد. 

وي تاکید کرد: وزارت علوم باید وزارت تربیت نیروهاي متخصص و انقلابی و متعهد باشد. آیا این وزارتخانه نیاز به یک وزیر با گفتمان
انقلابی ندارد. باید وزیر پیشنهادي دیدگاه هاي خود را در این زمینه شفاف اعلام کند، چرا برخی جریانات سیاسی از شما حمایت می

 
کنند؟ 

 
تک بعدي بودن زلفی گل مانع از نگاه جامع به رشته هاي دانشگاهی، رشته هاي نوین و میان رشته اي است 

نماینده مردم خرم آباد و چگنی در مجلس گفت: تک بعدي بودن زلفی گل مانع از نگاه جامع به همه رشته هاي دانشگاهی و رشته

 
هاي نوین و میان رشته اي است لذا بنا نیست وضع موجود که به روزمرگی نزدیک شده است ادامه پیدا کند. 

مهرداد ویس کرمی در نشست علنی مجلس نوبت صبح امروز در مخالفت با برنامه هاي محمدعلی زلفی گل وزیر پیشنهادي علوم،
تحقیقات و فناوري تصریح کرد: با توجه به اینکه در قرعه کشی چند وزارت نام بنده به عنوان مخالف درآمده باید یادآور شوم اینجانب
در سال هاي بی کسی آقاي رئیسی در دور قبل، رئیس ستاد ایشان بودم و تاکنون از این کار پشیمان نیستم و بلکه خدا را شکر می

 
کنم البته گویا تقدیر است در قرعه فقط مواردي که مخالف ثبت نام کرده ام انتخاب شوم که قطعا خیري در آن است. 

نماینده مردم خرم آباد و چگنی در مجلس شوراي اسلامی گفت: بنده عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس هستم، البته توفیق
داشتم در دو رشته پزشکی و الهیات تحصیل نمایم. بنده با افتخار در الهیات فارغ التحصیل دانشگاه معارف اسلامی قم هستم که در
اطلاعیه دکتراي آن طلبه پایه دهم و بالاتر از آن می پذیرد و افتخار دارم به عنوان هیأت علمی گروه معارف اسلامی به مدت 14 سال

 
و تدریس 21 ساله خدمت نمایم. 

وي اظهار کرد: صاحب 17 عنوان تألیف در رشته هاي مرتبط با الهیات که یک مورد آن تحت عنوان اندیشه اسلامی 2 از جمله کتب
درسی گروه هاي معارف اسلامی است. انتقاد به یک شخص، لزوماً توهین یا انتقاد به قشري که ایشان متعلق به آن است، نمی باشد.
در رشته تفسیر قرآن خود را شاگرد کم استعداد حوزه هاي علمیه می دانم به خصوص آثار علامه طباطبایی (رضوان االله) که از مفاخر
شیعه و برخاسته از دیار ولایتمدار آذربایجان می باشد. بنده نیمه دوم سال 1373 افتخار داشتم آخرین جلد المیزان را نیز به اتمام

 
برسانم. 

عضو کمیسیون آموزش،تحقیقات و فناوري مجلس شوراي اسلامی افزود: وزارت علوم موظف است نیروهاي انسانی مورد نیاز در حیطه
علوم انسانی، علوم پایه، کشاورزي، فنی و مهندسی و هنر را فراهم آورد به گونه اي که حاصل آن نیروي انسانی مومن، متخصص و

 
انقلابی باشد. 

ویس کرمی ادامه داد: سوابق علمی آقاي زلفی گل قابل تقدیر و ایشان از مفاخر علمی رشته شیمی هستند اما به نظر اینجانب تک
بعدي بودن ایشان مانع از نگاه جامع به همه رشته هاي دانشگاهی و رشته هاي نوین و میان رشته اي است. بنا نیست وضع موجود که
به روزمرگی نزدیک شده است ادامه پیدا کند و پذیرفته نیست در گام دوم انقلاب اسلامی، تربیت بی هدف دانشجو، رساله هاي سزاوار

 
بایگانی و ارتقاء صوري اساتید دانشگاه ادامه پیدا کند بلکه بایستی گام هاي موثري در تراز گام دوم انقلاب برداشته شود. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم بیان کرد:راهبري آموزش عالی را کسی می تواند انجام دهد که در موارد علوم مختلف و تحول
دانشگاه ها صاحب نظر و صاحب سبک باشد و با تشکیل چند جلسه بسیج اساتید و همایش هاي صوري این مهم محقق نمی شود.

 
ریز و دقیق شدن آقاي زلفی گل در رشته شیمی باعث شده حتی در برنامه نویسی هم به برخی از مسائل توجه کامل نداشته باشند. 



نماینده مردم خرم آباد و چگنی در مجلس شوراي اسلامی گفت: تبیین و ترویج نواندیشی دینی در زمینه هاي مورد نیاز دانشگاهیان
و نخبگان حوزوي و دانشگاهی داراي اهمیت است که در برنامه وزیر پیشنهادي مشاهده نمی شود. همچنین فقدان برنامه اساسی براي
تولید علم خصوصاً در مورد علوم انسانی و علوم اسلامی مورد نیاز جامعه مانند اقتصاد اسلامی، روانشناسی اسلامی، جامعه شناسی

 
اسلامی و هنر اسلامی در برنامه هاي ایشان مشهود است. 

وي اظهار کرد: تحول جوامع غربی از تحول در علوم انسانی آغاز شد، گاهی یک ایده می اندیشم، پس هستم، منشأ مدرنیته اي می
شود، گفته می شود حتی ایده ساخت کامیپوتر ابتدا در ذهن یک فلیسوف شکل گرفت البته سخن مذکور به معناي تأیید ارزشی

 
مدرنیته و رنسانس نیست بلکه اهمیت علوم انسانی و تحول در این عرصه است. 

عضو کمیسیون آموزش،تحقیقات و فناوري مجلس شوراي اسلامی افزود: برنامه عملیاتی در مورد نظریه پردازي، اندیشه ورزي، کرسی
هاي واقعی نظریه پردازي براي تولید علم، عدم ارائه راهکار کارآمدسازي رساله هاي دکترا از دیگر مواردي است که باید به آن توجه
شود. همچنین فقدان برنامه در حیطه خانواده محوري و ترویج و تسهیل دانشجویی از دیگر مسائلی است که مجلس شوراي اسلامی

 
در برنامه هاي وزیر فقدان آن را اعلام کرده است. 

ا



مهلت فراخوان «فصل کارتون2» تمدید شد
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فراخوان« فصل کارتون 2» که در تیرماه منتشر شده بود تا دهم شهریور 1400 تمدید شد.

 
مهلت فراخوان «فصل کارتون2» تمدید شد 

فراخوان« فصل کارتون 2» که در تیرماه منتشر شده بود تا دهم

 
شهریور 1400 تمدید شد. 

به گزارش ایمنا و به نقل از روابط عمومی حوزه هنري استان
اصفهان، مسابقه «فصل کارتون 2» با همکاري حوزه هنري استان
اصفهان و با حمایت شرکت فولاد مبارکه با دو محور موضوعی
«دردسرهاي تولید و کارآفرینی» و «نقش صنایع پیشرو در

 
توسعه کشور» برگزار می شود. 

عنوان بخش اصلی این مسابقه «دردسرهاي تولید و کارآفرینی»
با ریز موضوعات مشکلات صنایع و تولیدکننده ها (تحریم؛ تورم؛ قاچاق و …)، موانع پیش روي تولیدکنندگان و کارآفرینان، استفاده از

 
رانت و پارتی براي واردات بی رویه، نقش کارآفرینان در رونق اقتصادي است. 

همچنین موضوع بخش ویژه این مسابقه «نقش صنایع پیشرو در توسعه کشور» است و جایزه ویژه صنعت را به همراه خواهد داشت.
مسابقه «فصل کارتون 2» ویژه اعضا خانه کاریکاتور اصفهان برگزار می شود؛ اما هنرمندان دیگر شهرها نیز می توانند به عنوان مهمان

 
در این مسابقه حضور یابند. 

علاقمندان می توانند آثار خود را براي شرکت در مسابقه «فصل کارتون» به آدرس esfahancartoon@gmail.com ارسال

 
کرده و در قسمت موضوع ایمیل قید کنند که مربوط به جشنواره «فصل کارتون 2 اصفهان» است. 

جوایز مسابقه «فصل کارتون 2» براي نفر اول 30 میلیون ریال و نفر دوم 20 میلیون ریال و نفر سوم 10 میلیون ریال تعیین شده

 
است. 

گفتنی است، آخرین مهلت ارسال اثر 30 مرداد 1400 بود که تا دهم شهریور ماه تمدید شد و علاقمندان می توانند براي کسب
اطلاعات بیشتر به آدرس تلگرامی و اینستاگرام ESFAHANCARTOON@ مراجعه نمایند.



بررسی تمهیدات لازم پیرامون استفاده بهینه از ساختمان جدید
صندوق کارآفرینی امید استان سمنان

بررسی تمهیدات لازم پیرامون استفاده بهینه از ساختمان جدید صندوق

کارآفرینی امید استان سمنان
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با عنایت به خرید ساختمان جدید صندوق کارآفرینی امید

 
استان سمنان، انجام تمهیدات لازم پیرامون استفاده بهینه و سریعتر از ملک جدید فوق الذکر مورد تاکید قرار گرفت. 

در این جلسه که با حضور اخلاقی سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان سمنان، کریمی قلعه جوق معاون مدیر پشتیبانی ستاد
مرکز، شبیري مدیرعامل شرکت ایجادکاران مهر، خیراله کارشناس توسعه مدیریت و منابع انسانی، کریمی کارشناس حقوقی و
کارشناسان املاك و طراح نقشه ساختمان در محل سالن کنفرانس صندوق کارآفرینی امید استان سمنان برگزار گردید درخصوص

 
پیاده سازي و لزوم انجام هرچه سریعتر اقدامات لازم ساختمان جدید صندوق کارآفرینی امید استان سمنان بحث و گفتگو شد. 

اعضاء حاضر در جلسه پس از بحث و گفتگو در راستاي بررسی و برآورد هزینه آماده سازي ساختمان جدید صندوق، پیرامون تمهیدات
لازم مربوط به تأسیسات ساختمان، موتورخانه، منبع ذخیره آب بهداشتی گالوانیزه، برق اضطراري، تجهیز اتاق سرور، تجهیزات

سرمایشی و گرمایشی، سالن کنفرانس، عایق بندي کانال ها، اصلاحیه ورودي آسانسور و... تصمیم گیري نمودند.



همکاران صندوق کارآفرینی امید کردستان با امام جمعه سنندج
دیدار کردند

همکاران صندوق کارآفرینی امید کردستان با امام جمعه سنندج دیدار کردند
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همکاران صندوق کارآفرینی امید کردستان با امام جمعه

 
سنندج دیدار کردند 

در ادامه کوشش هاي همدلانه همکاران صندوق کارآفرینی براي هم افزایی و همسویی مسئولان ارشد کردستان و انجام بهتر مأموریت
هاي اشتغال زایی این صندوق، مدیر و شماري از مسئولان صندوق کارآفرینی امید کردستان با امام جمعه سنندج دیدار و گفت وگو

 
کردند. 

در این دیدار که امروز در دفتر امام جمعه سنندج برگزار شد، مدیر صندوق کارآفرینی امید استان کردستان ماهیت و مأموریت و

 
فعالیت هاي صندوق را تبیین و نقش بی بدیل این صندوق در کارآفرینی در جامعه را تشریح کرد. 

« شهریار رحیمی» با اشاره به ضرورت حمایت امامان جماعت از توسعه فرهنگ قرض الحسنه براي ایجاد اشتغال، خواستار تبیین این
فرهنگ در خطبه هاي جمعه و جماعات شد و گفت ضروري است امامان محترم جمعه، افراد مؤثر اجتماعی و مسئولان، متمکنین و

 
خیرین را به سپرده گذاري براي افزایش منابع اشتغال زا در این صندوق دعوت کنند. 

در ادامه، امام جمعه سنندج، با تقدیر از خدمات قرض الحسنه صندوق کارآفرینی امید، حمایت هاي این صندوق از اشتغال به ویژه

 
براي قشر جوان را ستود. 

ماموستا «فائق رستمی»، همچنین با بیان آثار سنت قرض الحسنه در قرآن و حسنات، فعالیت هاي این صندوق را نمونه کامل
بانکداري اسلامی نام برد و گفت: حمایت هاي این صندوق می تواند اشتغال جوانان را تسریع و آنان را از کارهاي ناصحیح بازدارد و در

 
مسیر درست هدایت کند. 

او گفت: جایگاه شغلی کارکنان صندوق از دیدگاه قرآن و احادیث جایگاه مقدسی است چون کار صندوق حمایت از تنگدستان و افراد

 
کم درآمد است. 

او پیشنهاد داد کارمزد 4 درصد در حین پرداخت وام به متقاضی گرفته شود و سال هاي متمادي اخذ نگردد.



پیام تبریک سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان فارس به
مناسبت هفته دولت

پیام تبریک سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان فارس به مناسبت هفته

دولت
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سجاد پارسائیان سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان

 
فارس، سالروز گرامیداشت شهیدان والا مقام رجایی و باهنر و فرارسیدن هفته دولت را تبریک گفت. متن پیام بدین شرح می باشد: 

آغازین هفته شهریور ماه به پاسداشت یاد و خاطره شهیدان رجایی و باهنر ، به نام هفته دولت مزین گشته است. تلفیقی از شهیدان

 
مسیر خدمت و تلاشگران عرصه کار و فعالیت که هنگامه ارزشمندي در تقدیر و تجلیل از ممارست دولتمردان را به وجود آورده است. 

بی شک همه ما می بایست با تأسی از ویژگی هاي والاي اخلاقی و رفتاري شهیدان رجایی و باهنر آنان را الگوي همیشگی خود قرار
داده و با بهره گیري از رفتار این شهیدان عزیز و تلاش و کوشش در راه تعالی میهن اسلامی و در راستاي تحقق اهداف دولت ونظام

 
بسته به ماموریت مان گام برداشته و زمینه هاي رشد و پیشرفت روزافزون کشور را فراهم آوریم. 

اینجانب این فرصت را غنیمت شمرده آغاز هفته دولت و سالروز شهادت دولت مردان عمل و اندیشه هاي سبز، رجایی و باهنر و روز
کارمند را به تمامی نیروهاي پرتلاش و فعال که در مسیر خدمت به مردم و تحقق اهداف جمهوري اسلامی ایران بویژه همکاران خودم
در صندوق کارآفرینی امید ، تبریک عرض می نمایم و توفیق روزافزون این بزرگواران را در سایه توجهات حضرت ولی عصر (عج) و

تحت زعامت رهبر معظم انقلاب اسلامی از درگاه ایزدمنان خواستارم.



بررسی مسایل اشتغال شهرستان هاي لارستان، گراش، اوز،
خنج

بررسی مسایل اشتغال شهرستان هاي لارستان، گراش، اوز، خنج
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جلسه اي با حضور بهرام لطیفی معاون منطقه 7 و سجاد
پارسائیان سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان فارس با جعفر یوسفی مسئول دفتر نماینده مردم شریف لارستان، گراش، اوز، خنج

 
در مجلس شوراي اسلامی برگزار شد. 

این جلسه در در محل ساختمان ستاد صندوق استان تشکیل شد و پیرامون مسایل اشتغال شهرستان هاي مذکور و پیگیري استقرار
شعبه در شهرستان گراش تبادل نظر گردید.



بهترین برند یک قرن اخیر ایران معرفی می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/06/02

سازمان توسعه تجارت از برگزاري همایش نام و نشان قرن ایران در بهمن ماه (دهه فجر) امسال اخبر داد.

به گزارش ایسنا، حمید زادبوم – رئیس سازمان توسعه
تجارت – در این زمینه گفته: در این همایش ضمن واکاوي
علل افول و آسیب شناسی فراز و فرود برخی از برندهاي
تولیدي و صادراتی، دلایل ظهور برندهاي موفق و راز
ماندگاري آنان در ایران مورد بررسی قرار خواهد گرفت. در
این همایش سه روزه سعی بر آن است تا برندهاي موفق و
برتر کشور در قرن چهاردهم معرفی و با حمایت از الگوهاي

 
موفق راه براي توسعه برندهاي غنی و موثق هموار شود. 

رئیس سازمان توسعه تجارت همچنین به آمارهاي تجاري
ثبت شده کشور در سال جاري اشاره کرده و گفته: اولویت

تولید صادراتی از نگاه رئیس جمهوري توسعه اشتغال را در پی داشته و در نهایت منتج به رونق اقتصادي و توسعه صادرات غیر نفتی

 
خواهد شد که با مطالعه دقیق، مشورتهاي متعدد و بررسی دغدغه هاي صادرکنندگان برنامه ریزي شده است. 

وي با تاکید بر اینکه یکی از مهمترین راه هاي توسعه اقتصادي کشور توجه به توسعه صادرات غیرنفتی است، افزود: تمرکز دولت
سیزدهم بر ثبات در بخش تجارت خارجی نشان از اهمیت مضاعف این بخش براي رئیس جمهوري داشته که موجب آسودگی خاطر

 
صادرکنندگان را فراهم می آورد. 

معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در خصوص تجارت جهانی گفت: در سال 2020 صادرات کالایی دنیا به رقمی
بیش از 17.5 تریلیون دلار رسید که در مقایسه با سال 2019 کاهش 5.3 درصد را نشان میدهد. همچنین صادرات خدمات نیز به 5

 
هزار میلیارد دلار رسید. 

زادبوم اضافه کرد: در دو فصل نخست از سال جاري میلادي تجارت جهانی رشد بیش از 5 درصد را تجربه کرده و پیش بینی می شود

 
این میزان تا پایان سال 2021 به 8 درصد افزایش یابد. 

وي در تشریح تجارت خارجی کشورمان بیان کرد: ایران با توجه به ظرفیت هاي تولیدي و صادراتی می تواند در تعامل با اقتصاد

 
جهانی، به ویژه، کشورهاي دوست و همسایه و شرکاي تجاري مهم، نقش قابل توجهی در تجارت بین المللی داشته باشد. 

معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد: مبادلات تجاري کشورمان در چهار ماهه نخست سال 1400 نزدیک به
29 میلیارد دلار رسید که در این میان صادرات غیرنفتی نسبت به مدت مشابه سال گذشته به لحاظ ارزشی 65 درصد و از نظر وزنی



 
27 درصد رشد داشته است. 

انتهاي پیام



بانکداري فداکارانه به سبک بانک پارسیان

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/06/02

مجري طرح هاي اشتغالزایی بنیادبرکت در استان البرز با اعطاي لوح سپاس از تلاش هاي جهادگرانه و ارزشمندرییس و
کارکنان شعبه هشتگرد بانک پارسیان در راه اندازي طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره)

تقدیر کرد. مهدي صبوري همچنین با اعطاي لوح سپاس به صادق دلشاد همکار بانک پارسیان ...

 
 

 
محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت اجتماعی سرلوحه فعالیت کارکنان 

مجري طرح هاي اشتغالزایی بنیادبرکت در استان البرز با اعطاي لوح سپاس از تلاش هاي جهادگرانه و ارزشمندرییس و کارکنان

 
شعبه هشتگرد بانک پارسیان در راه اندازي طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) تقدیر کرد. 

مهدي صبوري همچنین با اعطاي لوح سپاس به صادق دلشاد همکار بانک پارسیان شعبه هشتگرد، از اقدام ارزشمند این همکار در

 
تکریم و گره گشایی از مشکلات مشتریان قدردانی کرد. 

صادق دلشاد همکار بانک پارسیان شعبه هشتگرد براي اینکه مشتري به دلیل بیماري، توانایی خروج از منزل و حضور در شعبه را
نداشت، با رعایت کلیه پروتکل هاي بهداشتی، براي دریافت امضاهاي لازم به منزل ایشان مراجعه کرد و صحنه زیباي بزرگ منشی و

 
شایستگی کارکنان بانک پارسیان در خدمت رسانی وگره گشایی از مشکلات هموطنان را رقم زد. 

کارکنان بانک پارسیان در سراسرکشور با وجود پاندمی کرونا، با از خود گذشتگی و ایثار و البته رعایت حداکثري پروتکل هاي

 
بهداشتی همواره تلاش می کنند که در روند ارائه خدمات به مشتریان خللی وارد نشود. 

تکریم ارباب رجوع ، وجدان کاري، صداقت ، امانت داري سر لوحه ي گفتار و کردار کارکنان این بانک قرار دارد و همواره تلاش خود را

 
در جهت جلب رضایت هموطنان به کار می گیرند. 

گفتنی است؛ در شرایط دشوار مشکلات اقتصادي ناشی از تحریم و پاندمی کرونا ، بانک پارسیان در جهت تحقق اهداف و سیاست

 
هاي مهم" اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید، و محرومیت زدایی و ارتقاي عدالت اجتماعی" گام هاي بلندي برداشته است. 

گفتنی است؛ همکاري بانک پارسیان طی سال هاي 98 و 99 با بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره)، موجبات ایجاد 35



 
هزار طرح اشتغالزایی اجتماع محور و اشتغال بیش از یکصد هزار نفر را فراهم کرده است. 



تورم بیماري مزمن اقتصاد ایران است

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/06/02

وزیر پیشنهادي صمت با اشاره به موضوع مهم صادرات عنوان کرد: صادرات همیشه مهم است، امروز مهم تر. در بازار ارز
حداقل باید 3 تا 4 میلیارد دلار بیشتر تزریق کنیم تا متعادل شود.  وزیر پیشنهادي وزارت صمت بر شریک بودن با بخش

خصوصی توسط وزارتخانه متوعبش تاکید کرد و گفت: با راه اندازي سامانه قواعد

 
بازار ارز باید متعادل شود 

وزیر پیشنهادي صمت با اشاره به موضوع مهم صادرات عنوان کرد: صادرات همیشه مهم است،

 
امروز مهم تر. در بازار ارز حداقل باید 3 تا 4 میلیارد دلار بیشتر تزریق کنیم تا متعادل شود. 

 وزیر پیشنهادي وزارت صمت بر شریک بودن با بخش خصوصی توسط وزارتخانه متوعبش تاکید کرد و گفت: با راه اندازي سامانه

 
قواعد و مجوزها امضاهاي طلایی را از بین می بریم. 

سیدرضا فاطمی امین در نشست علنی امروز (سه شنبه، 2 شهریورماه) مجلس شوراي اسلامی در تشریح برنامه هاي وزارت صنعت،
معدن و تجارت، گفت: در سال 1400 باید به جایگاه اول اقتصادي، علمی و فرهنگی در سطح آسیاي جنوب غربی با تکیه بر تولید
علم، رشد پرشتاب و مستمر اقتصادي و ارتقاء نسبی سطح درآمد دست یابیم که این موضوع سبب تحقق چشم انداز کشورمان خواهد

 
شد. 

وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: بنابراین با تمرکز بر تحقق تمدن نوین اسلامی، ملت ایران را باید به عرش برسانیم

 
لذا خداوند را شاکرم که در این برهه از تاریخ افتخار خدمت به مردم را دارم. 

وي گفت: وزارت صمت گسترده است و این روزها موضوع تنظیم بازار و وجود آشفتگی ها در این حوزه به دغدغه اي براي نمایندگان،
مسئولان و مردم تبدیل شده است؛ قیمت ها نوسان دارد و مشاهده می شود که قیمت سیمان چند برابر شده است. در این رابطه

 
دولت کجاست زیرا اگر دولت اشراف داشته باشد نباید اجازه چنین جولان هایی را بدهد. 

فاطمی امین تصریح کرد: تورم بیماري مزمن اقتصاد ایران است و درمان آن نیاز به 2 الی 3 سال زمان دارد، در دولت سیزدهم بر این
موضوع تاکید شده و تلاش خواهد شد در آینده نزدیک این موضوع ابتدا به نصف تورم سال 99 کاهش یابد و سپس به سمت تک

 
رقمی شدن حرکت کند. نقدینگی و رشد آن و تولید ارز در تورم تاثیر دارد لذا باید به این موارد توجه جدي شود. 

این عضو پیشنهادي کابینه دولت سیزدهم ادامه داد: سامانه جامع تجارت مصوب مجلس است که متاسفانه به اتمام نرسیده است لذا تا

 
پایان سال آن را به سرانجام خواهیم رساند که سبب مبارزه با قاچاق، کنترل بازار و جلوگیري از فساد خواهد شد. 

وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: رهبر انقلاب سال هاست بر تولید در اقتصاد تاکید داشته و در نامگذاري سال ها



نیز به آن اشاره کرده است بنابراین طی 6 ماه آینده تمرکز ویژه اي بر تامین مواد اولیه و رفع موانع به ویژه در حوزه موارد مربوط به

 
معیشت مردم خواهد شد. همچنین براي نرخ ارز و صادرات برنامه ویژه اي پیش بینی شده است. 

وي گفت: با تمرکز بر تولید و تکمیل سامانه جامع تجارت و تعادل بخشی به بازار ارز و کنترل بازار حتما قیمت سیمان به قبل از

 
قطعی برق بازخواهد گشت البته در این راستا پشتیبانی مجلس را می خواهیم زیرا ساختن ایران کار مشترك همه ما است. 

فاطمی امین تصریح کرد: همه نمایندگان در حوزه هاي انتخابیه خود با تعطیلی و ظرفیت پایین واحدهاي تولیدي مواجهه هستند؛
دولت نباید بنگاه داري کند اما معتقد به بازارسازي هستیم به عبارتی خود را شریک واحدهاي تولیدي و بخش خصوصی می دانیم نه

 
رقیب آن ها زیرا در صورت موفقیت این بخش کشور رشد خواهد کرد و ما پشتیبانی از بخش خصوصی را وظیفه می دانیم. 

این عضو پیشنهادي کابینه دولت سیزدهم ادامه داد: با تقویت بازارهاي داخلی و توجه به بازارهاي خارجی، تجمیع تقاضاها، هم افزایی
بین بنگاه هاي کسب وکار تلاش خواهیم کرد عملکرد خوبی را ارائه دهیم و در این راستا هر 3 ماه یکبار گزارش عملکرد مطلوب به

 
نمایندگان ارائه خواهیم کرد. 

وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: همچنین سامانه قواعد و مجوزها تا پایان سال اجرایی خواهد شد که این امر از
بروز اتخاذ تصمیمات خلق الساعه جلوگیري می کند و امضاهاي طلایی را از بین می برد. قطعا بسیاري از مجوزها باید نظارت پسینی

 
شوند. 

وي گفت: در این راستا در سال آینده بسته هاي سرمایه گذاري پیش بینی خواهد شد تا سرمایه گذارها بتوانند به راحتی موضوع

 
فعالیت خود را انتخاب کنند و نیازي حتی به اخذ مجوز هم نداشته باشند. 

فاطمی امین تصریح کرد: بیمه تامین اجتماعی، مالیات و مسئله تامین مالی 80  درصد دغدغه فعالان اقتصادي است که بسیاري از آن
ها مرتبط با وزارت صمت نیست اما ما پیگیر آن ها خواهیم بود؛ به عبارتی باید پنجره واحدي باشیم تا وقتی واحد صنفی، تولیدي و ...

 
مراجعه می کند این وزارتخانه در دولت پیگیر آن باشد. 

وي گفت: اگر ان شاالله وزیر بشوم، وظیفه ام این است که تمامی مسائل حوزه خودم را خودم پیگیري کنم و کار را به دیگران نسپارم و

 
فرافکنی نکنم. 

وي با تاکید بر موضوع مالیات مطرح کرد: از مخالفین محترم تشکر می کنم، مالیات دغدغه همه ماست، به واحدهاي صنعتی، معدنی
و تجاري قول می دهم که تحریم هاي داخلی را بردارم و تحریم هاي خارجی را خنثی کنم. این تجربه را دارم، چرا که در موضوع
بنزین این اتفاق افتاد. در سال 85 در ستاد تبصره 13 بودم، در قالب ستاد تبصره 13 موضوع دوگانه سوز کردن خودروها، کارت
سوخت و سهمیه بندي و خودروهاي فرسوده اجرا شد. در سال 86 کنگره آمریکا طرحی را براي تحریم بنزین مصوب می کرد که با
موضوع سهمیه بندي بنزین این طرح خنثی شد. اگر واحد تولیدي دچار مشکل است، این مشکل به ما بازمیگردد و باید پاسخگو باشم.

فاطمی امین تصریح کرد: مقام معظم رهبري در خردادماه سال جاري عبارتی دارند که می فرمایند؛ "محور نجات اقتصاد کشور تقویت
تولید داخلی است، تقویت تولید داخلی مبارزه با قاچاق، واردات بی رویه، کسانی که جیب خود را از طریق واردات پر می کنند و نمی
خواهند بگذارند با تولید داخلی، واردات متوقف شود و کمر تولید داخلی را با واردات می شکنند". ان شاالله منویات مقام معظم رهبري

 
را اجرا خواهیم کرد و روزي را خواهیم دید که ایشان از عملکرد وزارت صمت و عملکرد دولت رضایت خواهند داشت. 



وي با اشاره به موضوع مهم صادرات مطرح کرد: صادرات همیشه مهم است، امروز مهمتر. به سه دلیل؛ اول بازار ارز حداقل باید 3 تا 4
میلیارد دلار بیشتر به آن تزریق شود تا متعادل شود. ما یک برنامه دقیق و حساب شده برنامه ریزي کردیم، با اتاق بازرگانی و برخی
کارشناسان در مورد این برنامه مشورت، بررسی و همکاري شد و بدون فوت وقت اجراي خواهد شد. در موضوع صادرات 5 میلیارد دلار
بیش از مدت مشابه سال قبل در 6 ماه دوم هدفگذاري شده است، این کار علاوه بر اینکه تعادل بازار ارز را برقرار می کند و بر روي

 
تورم نیز تاثیر می گذارد. 

وزیر پیشنهادي صمت اشاره کرد: متاسفانه اولین بار در تاریخ ایران، 4 سال تورم بالاي 25 درصد داریم، یعنی قدرت خرید مردم به
شدت کاهش یافته و امروز بسیاري از واحدهاي تولیدي که تعطیل یا نیمه تعطیل هستند، به دلیل عدم تقاضا است. ما باید با
لکوموتیو صادرات، گردش اقتصادي را در کشور ایجاد کنیم و منابعی که از این 5 میلیارد دلار حاصل می شود، براي تامین منابع اولیه

 
و قطعات به بازار تزریق کنیم که تداوم تولید را تضمین کند. 

فاطمی امین با اشاره به دیپلماسی اقتصادي تاکید کرد: دیپلماسی اقتصادي از مهمترین اولویت هاي ما است که با مشارکت وزارت
امور خارجه این موضوع را به جلو خواهیم برد. من معتقدم توان بازدارندگی دفاعی ما تاکنون براي ما تولید قدرت کرده است. ما باید

 
بتوانیم در بخش اقتصادي هم در صحنه بین المللی تولید قدرت کنیم. 

وي ادامه داد: اگر روابط اقتصادي با سایر کشورهاي همسایه و سایر کشورها تقویت شود، قدرت اقتصادي پیشران قدرت سیاسی کشور
و قدرت فرهنگی کشور خواهد بود. اقتصاد ایران باید بزرگتر از مرزهایش باشد. ما با گسترش تبادلات تجاري جهانی می توانیم هم
مباحث خود را حل و فصل کنیم، و هم قدرت سیاسی کشور را افزایش دهیم. این برنامه مبتنی بر تجارب اثبات شده است. بنده

 
سالیان زیاد بر روي موضوع صادرات تمرکز داشتم و با همین شرایط تحریمی می توانیم در موضوع صادرات درست عمل کنیم. 

وزیر پیشنهادي صمت با تاکید بر موضوع معدن خاطرنشان کرد: معدن می تواند جاي نفت را بگیرد، ویژگی معدن این است که در
اکثر نقاط معدن داریم، یعنی اگر توسعه اي در بخش معدن بدهیم، یک توسعه اي متوازن در سراسر کشور ایجاد کرده ایم، چرا باید 5
هزار معدن ما تعطیل باشند؟ چرا باید نگران خام فروشی باشیم؟ ما به طور ویژه براي اکتشاف، استخراج و فناوري باید تلاش کنیم. در
موضوع جلوگیري از خام فروشی باید دو کار انجام شود؛ اول عوارض معکوس و بعد فرآوري. اگر نگران خام فروشی هستیم باید بر

 
فرآوري متمرکز شویم تا لکوموتیو استخراج شود. 

وي با اشاره مباحث حاشیه اي معادن مانند تعریض جاده اي، گفت: کسی از معدن بهره برداري می کند، سودش را در جیبش می
گذارد، حقوق دولتی هم نمی دهد و جاده را هم خراب می کند. هواي آن منطقه را هم آلوده می کند. حتما باید آن 15 درصدي که
در قانون معادن پیش بینی شده براي بازگشت به همان مناطق معدنی اجرایی شود که با کمک نمایندگان مجلس این اتفاق خواهد

 
افتاد. 

فاطمی امین با اشاره به موضوع خودرو تاکید کرد: خورو دغدغه همه ما است، در حوزه خودرو یک برنامه 6 ماهه گذاشته ایم و در
اختیار همه قرار گرفته است. یک برنامه دو ساله گذاشته ایم و ان شاءاالله با اجراي این برنامه 2 ساله تا 3 الی 4 سال دیگر صنعت
خودرو، افتخار ملی خواهد بود. در حوزه خودرو مشکل فنی نداریم مشکلات ما سه موضوع است. یک عدم رقابتی بودن این صنعت،
دوم تولید پایین که حدود 40 یا 100 هزار تولید است و هیچ کس کار اقتصادي نمی کند و هزینه هاي آن تامین نمی شود. این
موضوع تولید 3 میلیون خودرو به هم پیوسته است، اگر بخواهیم کاهش قیمت بدهیم و افزایش کیفیت باید قیمت تمام شده تولید

 
خودرو را پایین بیاوریم و هزینه ها را کاهش دهیم. 



وزیر پیشنهادي صمت ادامه داد: اصلاح ساختارهاي مدیریتی و اقتصادي از اولویت ها است، دولت نباید بنگاه داري کند. اگر وزیر
صنعت بشوم اصلا مایل نیستم مدیرعاملان شرکت هاي خودروسازي را تعیین کنم. در یک دوره گذار آن ها را به سهامداران واگذار
خواهم کرد. همین امسال سبد خودروهاي تولیدي مصرف سوخت آن ها را به کمتر از 8 لیتر در 100 کیلومتر خواهیم رساند و در
سال 1404 ان شاءاالله به قله صنعت خودروسازي خواهیم رسید. معضل بیکاري و اشتغال ما بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی است و
با کارهاي تولیدي ساده و کارهاي معدنی و کارهاي تجاري می توانیم فارغ التحصیلان را مشغول کنیم. باید برویم به سمت پیشران

 
هاي اقتصادي و به سمت صنایع الکترونیکی و الکتریکی و ماشین آلات صنعتی. 

وي با تاکید بر موضوع آمایش سرزمین مطرح کرد: همه نمایندگان چه در شهرهاي صنعتی و یا شهرهایی که به لحاظ صنعتی و
معدنی رشد مناسب نداشته اند بر موضوع آمایش سرزمین اعتراض دارند. ما نباید 11 میلیون حاشیه شهر داشته باشیم. این مهاجرت

 
هاي داخلی و آسیب هاي اجتماعی از این موضوع نشات می گیرد. 

 
تجلی فساد ستیزي دولت سیزدهم را در وزارت صمت خواهید دید 

وزیر پیشنهادي صمت در ادامه افزود: یکی از مهم ترین راهبردها، برنامه ها و دغدغه هاي اصلی توسعه متوازن است، ما با توزیع
عادلانه منابع و فرصت ها شرایط توسعه موازن را براي همه مردم فراهم خواهیم کرد و تا پایان سال جاري براي 450 شهرستان
متناسب با شرایط هر منطقه و با همراهی نمایندگان برنامه عملیاتی را ترسیم خواهیم کرد که تمامی اهداف و اقدامات وزارت صمت و
دولت را مشخص می کند. این برنامه مبناي عملکرد مشترك ما خواهد بود و مدیران را براساس آن انتخاب خواهیم کرد و هر 3 ماه

 
درباره پیشرفت برنامه گزارشی ارائه می کنم. 

وي با اشاره به برنامه هاي خود براي تربیت مدیران، افزود: برنامه ویژه اي براي تربیت مدیران تعبیه کردم تا براي بخش خصوصی و
دولتی استعدادهاي کشور در پهنه سرزمینی شناسایی شود و بتوانم از تمام نقاط متناسب با سهمیه هاي موجود و استعدادهاي
مدیریتی افرادي را سکاندار بخش هاي دولتی و خصوصی کنم که طی 2 سال آینده تحول آفرین باشند لذا با پروژه و زمانبندي کار را

 
پیش خواهیم برد و 2 سال بعد از آن هم کار را به دست مردم هر منطقه خواهیم سپرد. 

فاطمی امین با یادآوري نشستی که وزراي پیشنهادي با رئیس جمهور داشتند، گفت: حجت الاسلام والمسلمین رئیسی بر تعامل با
مجلس تاکید دارد و به لحاظ شخصی نیز معتقدم ارتباط با نماینده ها، ارتباط با مردم و پاسخگویی به مردم است لذا ساز وکارهاي

 
منطقه اي و شهرستانی را به گونه اي تعبیه خواهم کرد که این همکاري تقویت شود. 

وزیر پیشنهادي صمت همچنین اظهار کرد: در برنامه هاي ارائه شده اعلام کردم که با شفاف سازي و اصلاح فرآیندها، فساد، امضاهاي
طلایی، حیات خلوت ها و رانت ها را از بین خواهم برد، فساد ستیزي یکی از مهم ترین شعارهاي دولت سیزدهم است که تجلی آن را

 
در وزارت صمت خواهیم دید. 

وي با اشاره به برنامه هاي خود در حوزه اقتصاد مقاومتی، افزود: سال هاست از اقتصاد مقاومتی صحبت می شود اما اقدامی صورت
نمی گیرد. اقتصاد مقاومتی 2 بعد تاب آوري و بازدارندگی دارد که درمورد تاب آوري باید وضعیت را طوري تنظیم کنیم که اگر شوکی
وارد شد ضربه نخوریم و تا حدودي در این بخش توجه شده است اما درحوزه بازدارندگی باید به مرحله اي برسیم که در حوزه
اقتصادي همانند حوزه دفاعی شاهد بازدارندگی باشیم و شرایطی را ایجاد کنیم که با تعاملات در صحنه بین الملل ضربه زدن به

 
اقتصاد ایران براي کشورهاي متخاصم آسیب زا باشد. 



فاطمی امین هماهنگی بین بخشی را یکی دیگر از موضوعات محوري برنامه هاي خود اعلام کرد و افزود: به لحاظ قیمت ثابت بیش از
30 درصد تولید ناخالص داخلی را وزارت صمت مدیریت می کنند و 45 درصد اشتغال کشور در این بخش است که شامل اصناف،
واحدهاي تولیدي و تجاري است. در همین راستا در حوزه مسکن تامین مصالح ساختمانی را از اولویت ها قرار دادیم و برآورد لازم
براي میزان نیاز ما انجام گرفته است، ظرفیت داخلی نیز کافی است و می دانیم که اگر مسکن راه بیفتد لوکوموتیو اقتصاد کشور راه

 
می افتد بنابراین از برنامه هاي آقاي قاسمی وزیر پیشنهادي راه و شهرسازي استقبال می کنم. 

وزیر پیشنهادي صمت با اشاره به برنامه همکاري خود با شهرداري ها، یادآور شد: بخش عمده اي از آلودگی شهرها به دلیل خودروها
و آلایندگی آن ها است لذا با هماهنگی شهرداري ها درمورد توسعه اتوبوس و تاکسی هاي برقی برنامه ریزي خواهیم کرد. در خصوص
مبارزه با کرونا نیز برنامه هایی را در دستورکار قرار دادم هرچند وزارت بهداشت در خط مقدم است اما ما می توانیم با توسعه تولید

 
داخلی و کاهش قیمت کمک فراوانی به نظام آموزشی کشور بکنیم همچنین در بخش کشاورزي نیز برنامه هایی را مشخص کردم. 

وي در ادامه تصریح کرد: دولت و مجلس انقلابی با همراهی می توانند مسائل را حل کنند، مردم گرفتاري هاي بسیاري دارند و با
حرکت جهادي در حوزه صنعت و معدن می توانیم تحولاتی را ایجاد کنیم. همچنین با انتخاب مدیران شایسته و تفویظ اختیار و
همکاري با 290 نماینده مردم به عنوان مشاوران امین وزارت صمت می توانیم وزارتی چابک را داشته باشیم و اجازه هدررفتن فرصت

 
ها را ندهیم. 

فاطمی امین ادامه داد: با کمک و همراهی نماینده ها و رأي اعتماد و همچنین حمایت ویژه آن ها پس از رأي اعتماد می توانیم
کارهاي گسترده و حیاتی را دنبال کنیم، نکات و دغدغه نمایندگان را یادداشت کرده ام که قطعا پیگیري خواهم کرد.



وزیر پیشنهادي صمت در صحن علنی مجلس اعلام کرد:وزارت صمت پیشگام

هماهنگی بین بخشی می شود

منبع: روزنامه عصر اقتصادشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/06/02

وزیر پیشنهادي صمت در جلسه راي اعتماد خود در صحن
علنی مجلس شوراي اسلامی با اعلام اینکه وزارت صمت
پیشگام هماهنگی بین بخشی می شود، بر تمرکز بر تمدن
نوین اسلامی براي جبران عقب ماندگی ها به عنوان
دکترین خود اشاره داشت و در خصوص موضوعات مهم
مرتبط با صنعت، معدن و تجارت برنامه هاي خود را ارایه

 
داد. 

به گزارش شاتا، سید رضا فاطمی امین پس از استماع سخنان موافقان و مخالفان و ارایه گزارش هاي کمیسیون هاي مربوطه در
سخنانی با بیان این مطلب، افزود: دستیابی به جایگاه اول اقتصادي در آسیاي جنوب غربی با تاکید بر جنبش نرم افزاري، تولید علم،
رشد اقتصادي و ارتقاء نسبی درآمدهاي سرانه و رسیدن به اشتغال کامل در چشم انداز و افق 1404 براي ایران اسلامی پیش بینی

 
شده است که براي تحقق این موضوع وظیفه سنگین و تکلیف قانونی و شرعی بر عهده ما می باشد. 

 
تمرکز بر تمدن نوین اسلامی براي جبران عقب ماندگی ها 

وي همچنین با تاکید بر این که باید عقب ماندگی ها را با تمرکز بر تمدن نوین اسلامی جبران کنیم، تصریح کرد: تنها راه موفقیت
تحقق تمدن نوین اسلامی می باشد، تمدن نوینی که براي توسعه، اقتصاد، رشد و پیشرفت در کنار تعالی انسانی و اخلاقیات برنامه و

 
راهکار عملی دارد. 

 
پیگیري 9 موضوع مهم به صورت ویژه در وزارت صمت 

وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت در ادامه با اشاره به دغدغه هاي نمایندگان مجلس و برنامه هاي ارائه شده خود براي اداره این
وزارتخانه مهم، بیان کرد: 9 موضوع مهم از جمله تنظیم بازار، موضوعات مرتبط با تولید، صادرات، معدن، آمایش سرزمینی، توسعه
متوازن، اقتصاد مقاومتی، شفاف سازي و جلوگیري از فساد و تعامل و هماهنگی بین بخشی به صورت ویژه در این وزارتخانه دنبال می

 
شود. 

فاطمی امین با اشاره به موضوعات مرتبط با تنظیم بازار، بیان کرد: شاهد آشفتگی قیمت و نوسانات مختلف قیمتی در بازار هستیم که
این موضوع به گرده مردم فشار آورده است، دولت اگر اشراف کامل به موضوعات داشته باشد مقابل این آشفتگی قیمت می ایستند و

 
مردم دیگر نوسانات قیمتی را مشاهده نخواهند کرد. 



 
تورم نصف و سپس تک رقمی می کنیم 

وي همچنین موضوع تورم را بیماري مزمن اقتصاد ایران دانست و افزود: 2 الی 3 سال زمان می برد تا این بیماري مزمن درمان شود و

 
در افق 1402 هدف گذاري نموده ایم که تورم به نصف و سرانجام تک رقمی شود. 

وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت با اشاره به عوامل مهم و دخیل در موضوع تورم، گفت: رشد نقدینگی و موضوعات مرتبط با
نرخ ارز از عوامل دخیل در تورم است، با مدیریت، تسلط و اشراف بر مسایل و نظام توزیع می توانیم اثرات نقدینگی را بر تورم کاهش

 
دهیم که در این خصوص نیز برنامه هاي ویژه اي داریم. 

 
سامانه جامع تجارت را تا پایان سال تکمیل می کنیم 

فاطمی امین تکمیل سامانه ها را از عوامل مهم و و حائز اهمیت در کنترل بازار و پیشگیري از مفاسد دانست و ادامه داد: وزارت صمت
مکلف به ایجاد سامانه جامع تجارت شده است، این سامانه اما هنوز به بلوغ کامل نرسیده است و امسال تا پایان سال این سامانه را

 
تکمیل خواهیم کرد. 

 
توجه ویژه به تأمین مواد اولیه و قطعات مرتبط با تولید 

وزیر پیشنهادي صمت تولید را دغدغه مهم خود در این وزارتخانه دانست و با اشاره به تاکیدات و فرمایشات مقام معظم رهبري در
خصوص مسائل مرتبط با تولید، بیان کرد: مطالبات مقام معظم رهبري را در این خصوص برآورده می کنیم و در شش ماه آینده تا
پایان سال برنامه خود را بر تامین مواد اولیه، تامین اجزاء، قطعات و ماشین آلات مرتبط با تولید و رفع موانع تولید به ویژه کالاهاي

 
مرتبط و موثر بر معیشت و سفره مردم خواهم گذاشت. 

فاطمی امین همچنین توجه به صادرات را هم راستا و موازي برنامه هاي مرتبط با تولید دانست و گفت: برنامه ویژه براي صادرات
داریم، معتقدیم با اجرایی کردن سامانه جامع تجارت، تمرکز بر رشد تولید و صادرات، توجه ویژه به معیشت خانوار و متعادل کردن

 
تقاضا به زودي شاهد کنترل بازار و بازگشت قیمت اقلام مهمی از جمله سیمان به قبل خواهیم بود. 

 
همراهی مجلس براي پیشبرد اهداف توسعه اي وزارت صمت 

وي همچنین تصریح کرد: یقیناً اجراي برنامه هاي توسعه اي در وزارت صمت پشتوانه مجلس را می طلبد، مجلس و دولت انقلابی با

 
همراهی هم می توانند کشور را جلو ببرند، ساختن ایرانی آباد کار مشترك و تکلیف شرعی، قانونی و دغدغه انسانی همه ماست. 

 
شریک واحدهاي تولیدي خواهم بود 

وزیر پیشنهادي صمت در بخش دیگري از سخنان خود با تاکید بر این که دولت نباید بنگاهداري کند، اضافه کرد: موظف به
بازاررسانی داخلی و خارجی هستیم، فروش و بازار خط مقدم تولید است و وظیفه خود می دانم که شریک واحدهاي تولیدي باشم.

 
نباید به سمت بنگاهداري برویم و باید از ورود بخش خصوصی براي اشتغال زایی حمایت کنیم. 



فاطمی امین همچنین با اشاره به سوابق خود در حوزه کسب و کارها بیان کرد: رفع مشکلات مربوط به حوزه کسب و کارها به تقویت
هر چه بیشتر بازارهاي داخلی و خارجی وابسته است، در این راه تجمیع تقاضا، هم افزایی بنگاه ها و وام هاي اعتبار خریدار باید در

 
دستور کار قرار گیرد. 

 
تسهیل و تقویت محیط کسب و کار را دنبال می کنم 

وي همچنین تسهیل و تقویت محیط کسب و کار را یکی از پروژه هاي خود دانست و ادامه داد: هر سه ماه یکبار گزارش عملکرد خود

 
را در قالب برنامه هاي زمانبندي شده و هوشمند در اختیار مجلس شوراي اسلامی و نمایندگان مجلس قرار خواهم داد. 

 
سامانه قواعد و مجوزات تا پایان سال راه اندازي خواهد شد 

وزیر پیشنهادي صمت از راه اندازي سامانه قواعد و مجوزات تا پایان سال و عملیاتی کردن این سامانه خبر داد و این سامانه را یکی از

 
گام ها در راستاي بهبود محیط کسب و کار دانست. 

فاطمی امین گفت: با تکمیل و عملیاتی شدن این سامانه قوانین، بخشنامه هاي خلق الساعه و امضاهاي طلایی از بین می رود و با

 
رانت خواري مبارزه می شود، در این مسیر بسیاري از مجوزها باید مورد نظارت و رصد بیشتر قرار بگیرند و حتی لغو شوند. 

 
بسته هاي سرمایه گذاري سال آینده ارایه می شود 

وي همچنین از ارائه بسته هاي سرمایه گذاري در سال آینده خبر داد و تصریح کرد: سرمایه گذاران از سال آینده می توانند خود

 
پروژه هاي خود را مشخص کنند و سرمایه هاي خود را در مسیرهاي تعیین شده به کار گیرند. 

وزیر پیشنهادي صمت 80 درصد از مشکلات کسب و کارها را مربوط به تامین مالی، مالیات و تأمین اجتماعی دانست و بیان کرد: اگر
چه این مسائل مرتبط با دستگاه هاي دیگر است اما وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان متولی تولید و پنجره واحد کسب و کارها

 
خود را مکلف و موظف به پیگیري این امور براي حمایت از تولید می داند. 

 
فرافکنی نمی کنم و خود را پاسخگو می دانم 

فاطمی امین، همچنین تاکید کرد: به عنوان یک مسئول اگر مورد اعتماد نمایندگان مجلس قرار بگیرم و وزیر صمت بشوم خود را
پاسخگو می دانم، هرگز فرافکنی نخواهم کرد چرا که مشکلات با فرافکنی حل نمی شود، البته تعامل و هم افزایی بین بخشی ضرورت

 
دارد و همه باید در این مسیر گام بردارند. 

 
تحریم هاي داخلی را برمی داریم و تحریم هاي خارجی را خنثی می کنیم 

وي همچنین از استقبال گسترده واحدهاي صنعتی، معدنی و تجاري و حمایت آنها در روزهاي اخیر تشکر کرد و گفت: تحریم هاي

 
داخلی را برمیداریم و تحریم هاي خارجی را خنثی می کنیم که این مهم در مورد بنزین نیز تجربه شد. 

وزیر پیشنهادي صمت ادامه داد: موضوعات مربوط به دوگانه ساز کردن خودروها، کارت سوخت و خودروهاي فرسوده علی رغم همه



 
تحریم هاي آمریکا عملی شد که تجربه موفقی بوده است. 

فاطمی امین در پایان سخنان خود در این بخش با یادآوري تاکیدات مقام معظم رهبري در حوزه تولید، گفت: منویات ایشان را اجرا

 
می کنیم و روزي را خواهیم دید که رضایت ایشان از عملکرد دولت را شاهد باشیم. 

وي موضوع صادرات را به عنوان سومین محور برنامه هاي خود مورد تاکید قرار داد و افزود: باید به بازار ارز کشور حدود 3 تا 4 میلیارد
دلار بیشتر تزریق شود تا تعادل ایجاد گردد، من برنامه هاي خود را با اتاق اصناف، اتاق بازرگانی، خانه هاي صنعت و معدن، تشکل ها
و انجمن ها مطرح کرده ام و نظرات بخش خصوصی را جویا شده ام و بدون فوت وقت در صورت راي اعتماد نمایندگان این برنامه ها

 
عملی خواهند شد. 

 
هدفگذاري براي افزایش صادرات تا 5 میلیارد دلار بیش از سال گذشته در 6 ماهه دوم امسال 

وزیر پیشنهادي صمت تصریح کرد: هدفگذاري براي افزایش صادرات به میزان حدود 5 میلیارد دلار بیشتر از مدت مشابه سال گذشته
در شش ماهه دوم امسال انجام خواهد شد، این هدف گذاري البته با در نظر گرفتن تمامی شرایط مرتبط با کرونا و تحریم هاي
ظالمانه انجام شده است، ظرفیت هاي این موضوع را داریم و با این تزریق (حدود 3 تا 4 میلیارد دلار بیشتر) بازیابی تولید نیز انجام

 
خواهد شد. 

 
دیپلماسی اقتصادي با مشارکت وزارت امور خارجه دنبال می شود 

فاطمی امین همچنین با اظهار گلایه از کاهش قدرت خرید مردم گفت: با لوکوموتیو صادرات باید گردش اقتصادي ایجاد شود،

 
دیپلماسی اقتصادي مهم ترین اولویت است که با مشارکت وزارت امور خارجه این روند دنبال خواهد شد. 

 
اقتصاد ایران باید بزرگتر از مرزهایش شود 

وي همچنین با تاکید بر این که با توان بازدارندگی داخلی باید تولید قدرت کرد،افزود: در بخش اقتصادي باید تولید قدرت کرد، اگر
روابط اقتصادي با کشورهاي همسایه و کشورهاي هدف صادراتی تقویت شود می تواند پیشران تولید قدرت باشد، اقتصاد ایران باید

 
بزرگتر از مرزهایش شود تا هم قدرت اقتصادي و هم سیاسی کشور مبتنی بر موضوعات تجارت ارتقاء و افزایش یابد. 

وزیر پیشنهادي صمت به موضوعات مرتبط با معدن نیز اشاره داشت و بیان کرد: معدن می تواند همانگونه که مقام معظم رهبري
تاکید داشته اند جایگزین مناسبی براي نفت شود، عوارض صادراتی معکوس، فرآوري مواد معدنی براي جلوگیري از خام فروشی و

 
اختصاص 15 درصد از حقوق دولتی معادن به منطقه محل استقرار معدن با کمک نمایندگان مجلس در این مسیر دنبال خواهد شد. 

 
براي صنعت خودرو برنامه هاي 6 ماهه و دوساله داریم 

وي در ادامه گریزي به مسائل مرتبط با خودرو زد و تأکید کرد: در این مسیر برنامه شش ماهه و دو ساله داریم که با اجراي برنامه

 
دوساله ظرف 3 یا 4 سال دیگر صنعت خودرو افتخار ملی خواهد شد. 

وزیر پیشنهادي صمت مشکلات خود را در سه گروه عدم رقابتی بودن این صنعت، تولید پایین و ساختارهاي مدیریتی و اقتصادي



خلاصه کرد و افزود: دولت نباید بنگاه داري کند، نباید مدیران شرکت هاي خودروساز را ما انتخاب کنیم بلکه خود سهامداران باید

 
مدیران را انتخاب کنند. 

 
تا آذرماه تعهدات معوق خودروسازان را پاسخ خواهیم داد 

فاطمی امین تاکید کرد: تا آذرماه تعهدات معوق مرتبط با خودروسازان را پاسخ خواهیم داد، همچنین سبد خودرویی با مصرف کمتر

 
از 8 لیتر در 100 کیلومتر را به بازار ارائه می دهیم و انشااالله در افق 1404 در قله اي از صنعت خودرو با افتخار خواهیم ایستاد. 

وي به موضوعات مرتبط با آمایش سرزمینی به عنوان دیگر دغدغه خود در برنامه هاي ارائه شده اشاره کرد و ادامه داد: نمایندگان
مجلس نیز این موضوعات را هم در صحن علنی و هم در جلساتی که با کمیسیون هاي مختلف داشته ایم مطرح کرده اند، بیش از 11
میلیون حاشیه نشین در شهرهاي ایران داریم که حاشیه نشینی آسیب هاي اجتماعی را به دنبال دارد و یکی از دلایل مهم آن عدم

 
توسعه متوازن است که یکی از دغدغه هاي اصلی من نیز توسعه متوازن هست. 

 
توسعه متوازن منابع و فرصت ها را دنبال می کنم 

وزیر پیشنهادي صمت تآکید کرد: باید توزیع عادلانه منابع و فرصت ها در سراسر کشور فراهم شود، مردم باید به یک اندازه از منابع و
فرصت ها منتفع گردند، در این صورت به سمت حاشیه نشینی و مهاجرت نمی روند و بسیاري از مسائل اجتماعی و ناهنجاري ها در

 
این مسیر کاهش خواهد یافت. 

فاطمی امین در خصوص برنامه هاي خود براي ایجاد توسعه متوازن گفت: براي 450 شهرستان با مشورت نمایندگان مجلس و ارکان
حاکمیتی برنامه عملیاتی داریم، تمامی برنامه ها با مشاوره نمایندگان انجام خواهد شد، مدیران بر مبناي این اهداف انتصاب و ارزیابی
می شوند و برآنیم تا هر سه ماه یکبار مانند دیگر برنامه ها پیشرفت کاري خود را با نمایندگان مردم به عنوان خادمان ملت در میان

 
بگذاریم. 

 
استعدادهاي مدیریتی کشور شناسایی می شوند 

وي همچنین به تقویت مدیران گام دوم اشاره کرد و گفت: استعدادهاي مدیریتی کشور شناسایی می شوند، سهمیه هاي مدیریتی از
مناطق مختلف کشور را در بخش هاي دولتی و خصوصی فعال می کنیم تا سکاندار تحول در کشور شوند که براي این موضوع برنامه

 
دوساله زمانبندي شده است. 

 
به دنبال سازوکارهاي فسادستیز هستم 

وزیر پیشنهادي صمت با تاکید بر اینکه به دنبال سازوکارهاي فسادستیز هستم، تصریح کرد: تأکیدات مقام معظم رهبري، دولت و
ارکان حاکمیتی نیز بر این موضوع استوار است، امضاهاي طلایی با ایجاد ساز و کارهاي فسادستیز از بین می رود که مهم ترین شعار

 
دولت سیزدهم نیز بر همین منوال است. 

فاطمی امین همچنین اقتصاد مقاومتی را به عنوان دیگر محور برنامه هاي خود دانست و با اشاره به موضوعات تاب آوري و بازدارندگی
در اقتصاد مقاومتی بیان کرد: در حوزه اقتصادي نیز باید مثل موضوعات موشکی با تعاملات و سازوکارهاي بازدارندگی به پیش برویم تا



 
ضربه زدن به اقتصاد کشور براي دشمنان آسیب زا شود. 

 
وزارت صمت پیشگام هماهنگی بین بخشی می شود 

وي در ادامه به موضوعات مرتبط با هماهنگی بین بخشی اشاره کرد و گفت: بیش از 45 درصد اشتغال و بیش از 30 درصد تولید

 
ناخالص داخلی بر عهده این وزارتخانه است، ما باید پیشگام هماهنگی بین بخشی باشیم. 

وزیر پیشنهادي صمت به مثال هایی در این خصوص اشاره کرد و افزود: به عنوان مثال براي تعامل و هماهنگی بین بخشی با بخش
مسکن، تأمین مصالح ساختمانی براي ساخت یک میلیون مسکن در سال را از لحاظ سیمان کاشی و فولاد در دستور کار داریم،

 
برآوردهاي لازم انجام شده است، ظرفیت هاي لازم را داریم، اگر مسکن راه بیفتد لوکوموتیو اقتصاد می شود. 

فاطمی امین همچنین به موضوعات مرتبط با تامین تاکسی هاي برقی، بهینه سازي مصرف سوخت و نوسازي ناوگان حمل و نقل به
عنوان یکی از نقاط تعامل با شهرداري اشاره کرد و موضوع تامین تبلت با قیمت و کیفیت مناسب براي موضوعات آموزش در این

 
روزهاي کرونایی را به عنوان نقطه تعامل بین بخشی در خصوص موضوعات کرونا دانست. 

وي در پایان سخنان خود خطاب به نمایندگان مردم در مجلس شوراي اسلامی گفت: دولت و مجلس انقلابی با مشارکت همدلی می

 
توانند مسائل را حل کنند، مردم گرفتار هاي زیادي دارند که انشاالله بخش صمت با حرکت جهادي متحول می شود. 

 
وزارت صمت به وزارتخانه اي چابک و پویا تبدیل می شود 

وزیر پیشنهادي صمت تأکید کرد: با تفویض اختیار، مشورت با نمایندگان مجلس، تشکل ها، بخش خصوصی و صاحبنظران وزارت

 
صنعت، معدن و تجارت به وزارتخانه اي چابک و پویا با عملکرد خوب تبدیل خواهد شد. 

فاطمی امین گفت: با حمایت هاي ویژه نمایندگان مجلس انشاالله بعد از راي اعتماد بتوانیم گام هاي موثري برداریم و دغدغه هاي
صحیح نماینده هاي مجلس که منشعب از وضعیت مردم حوزه هاي انتخابیشان می باشد، را پیگیري کنیم.



نیازي به واردات لوازم خانگی نداریم/ قاچاق مساله اصلی صنعت لوازم

خانگی

منبع: روزنامه عصر اقتصادشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/06/02

 
لوازم خانگی 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت (صمت) با بیان اینکه با
توجه به وضعیت کنونی تولید، در بخش محصولات آماده
لوازم خانگی نیازي به واردات نیست و از طرف دیگر رقابت
تولیدکنندگان داخلی با برندهاي خارجی نیازمند فراهم
کردن برخی الزامات است، بر لزوم حمایت چهار ساله از
این صنعت تاکید کرد، پیشنهاداتی براي سرمایه گذاري

جدید و حمایت از صنعت عنوان کرد و مهمترین مسئله صنعت لوازم خانگی را قاچاق کالا دانست که با قیمت تمام شده پایین تر وارد

 
کشور می شود. 

مهدي صادقی نیارکی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه ممنوعیت واردات لوازم خانگی از سال 1397 به استناد مصوبه شوراي عالی
هماهنگی اقتصادي سران قوا اجرا شده، اظهار کرد: با توجه به محدودیت هاي ارزي و ضرورت صیانت از صنایع داخلی، شوراي عالی
هماهنگی اقتصادي سران قوا در آن سال مصوب کرد واردات برخی کالاهاي مصرفی و مصرفی بادوام که توان تولید آنها در کشور

 
وجود دارد و همچنین کالاهاي غیر ضرور به کشور محدود شود. این مجوز فعلا تا پایان سال 1400 تمدید شده است. 

5 میلیون تن ظرفیت خالی در صنعت لوازم خانگی وي با اشاره به اجراي سیاست هاي حمایتی از صنایع داخلی نظیر لوازم خانگی با
توجه به خروج برندهاي خارجی افزود: محدودیت هاي ارزي، ضرورت ها و اولویت تامین مواد اولیه در کشور  ممکن است این
ممنوعیت را در سال آتی  در صورت تصویب در جلسه شوراي هماهنگی  ادامه دار کند. یعنی ممکن است بر اساس منابع و مصارف

 
ارزي و ظرفیت تولید کشور براي این موضوع تصمیم گیري شود. 

در صنعت لوازم خانگی در حال حاضر براي تولید 20 میلیون تن ظرفیت وجود دارد که حدود 15 میلیون تن از آن استفاده می شود.
 با توجه به ظرفیت هاي این صنعت و تامین بازار داخلی توسط صنعتگران به رغم بدعهدي برندهاي خارجی تصمیم گیري براي

 
واردات، با بررسی شرایط صورت خواهد گرفت. 

این مقام مسئول تصریح کرد: وضعیت کنونی به نفع تولید تمام شد و شاهد رشد تولید در صنعت لوازم خانگی نسبت به سال 1396
هستیم که واردات آزاد بود، اما در حال حاضر عمق ساخت داخل و میزان تولید بالا رفته و اشتغال نیز ایجاد شده است. بنابراین در

 
حال حاضر در بخش محصولات آماده واقعا نیاز به واردات نداریم. 

در چه بخش هایی نیاز به سرمایه گذاري داریم؟ اما به گفته معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت، تحقیق و توسعه و
طراحی در بخش پلتفرم، هوشمند سازي و تامین مواد اولیه و عمق ساخت داخل موضوعاتی است که در دستور صنایع این بخش قرار



 
دارد و بهتر است، به جاي وارد کردن کالاي کامل به سمت سرمایه گذاري در این بخش حرکت کنیم. 

وي افزود: براي مثال عمق ساخت داخل در بخش کولر گازي حدود 30 درصد است، اما می توان با یک برنامه سریع و چابک عمق

 
ساخت داخل در این بخش را از 30 درصد به 60 درصد رساند که این شدنی است. 

به جز برخی قطعات الکترونیک سایر قطعات امکان داخلی سازي دارد بنابراین می توان ارزي که به زحمت به دست می آید و عمدتا
ناشی از فروش منابع است در بخش ماشین آلات، ابزار آلات، تجهیزات و صنعت ساخت محور استفاده شود تا کارگر ایرانی در این

 
بخش ها شاغل شود. 

صادقی نیارکی با بیان اینکه درون زایی و برون گرایی بخشی از سیاست هاي اقتصاد مقاومتی است، اظهار کرد: پخش عمده لوازم

 
خانگی مواد پلیمر و فلزي است که هر دو جزو مزیت هاي کشور است. 

در چنین شرایطی ما به سمت تولید کالاهایی حرکت می کنیم که هم در تامین مواد اولیه، مجموعه سازي و قطعه سازي عمق داخلی

 
دارند و هم محصولات با ارزش افزوده بالاتر صادر می شود. 

نیاز به حمایت 4 ساله از صنعت لوازم خانگی وي با بیان اینکه سیاست وزارتخانه، دولت و حاکمیت اتکا به توان داخل است، تصریح
کرد: چیزي که تاکنون براي ممنوعیت واردات الزام ایجاد کرده مجوز شوراي هماهنگی سران قوا بوده و من به عنوان یک کارشناس
می گویم نه براي بلندمدت، بلکه تا زمانی که سرمایه گذاري هاي در حال انجام به نتیجه برسد، یعنی یک دوره حدود چهار سال بهتر

 
هست از صنعت لوازم خانگی صیانت شود. 

صادق نیاکی با اشاره به تبلیغات گسترده برندهاي ایرانی لوازم خانگی در سطح کشور، اظهار کرد: این نشان می دهد صنعت لوازم

 
خانگی در حال ورود به مرحله بالندگی است. 

این مرحله خوبی است و باید تبدیل به مرحله عمق ساخت داخل و طراحی فنی مهندسی شود. اگر اینجا برش بزنیم همه کارهایی که
تاکنون انجام شده شکست می خورد و مسیر روبه رشدي که موجب رشد اشتغال، سرمایه گذاري، توسعه همکاري بین صنعت و

 
دانشگاه، مراکز تحقیق و توسعه و شرکت هاي دانش بنیان و غیره شده همه مقطوع می شود. 

چگونه از صنعت داخل حمایت کنیم؟ وي پیشنهاد داد که با مجموعه اي از سیاست ها محصولاتی وارد کشور شود که به آنها نیاز
داریم یا مجوزها با اعمال سیاست ها و ملاحظاتی نظیر  ایجاد تعرفه، الزام به سرمایه گذاري، درصد عمق ساخت داخل، همکاري هاي

 
مشترك و غیره در نظر گرفته شود. 

دنیا در حال حاضر به همین سمت حرکت می کند، کشورهاي دیگر بازار خود را به سادگی در اختیار کشور دیگري قرار نمی دهند و

 
ضوابط فنی را به کار می گیرند و از صنایع خود حمایت می کنند. 

بنابراین به گفته این مقام مسئول کماکان در دوره اي که سرمایه گذاري ها و قطعه سازي در حال عمق پیدا کردن است، باید
محدودیت واردات کالاهاي آماده وجود داشته باشد و به مرور زمان که عمق ساخت داخل افزایش پیدا کرد، شرایط اقتصاد کلان به

 
ثبات رسید و امکان رقابت فراهم شد تصمیمات دیگر اتخاذ شود. 



قبل از واردات باید الزاماتی براي توان رقابت داخلی ها فراهم شود او با بیان اینکه در شرایطی که نرخ سود موثر تسهیلات اعطایی با
احتساب سپرده اخذ توسط برخی موسسات پولی در ایران حدود 23 درصد و در برخی کشورهاي همسایه بین 3 تا 15 درصد است،
تولیدکننده به سختی می تواند با برندهاي خارجی بدلیل نرخ تورم تورم کننده و هزینه مالی رقابت کند، گفت: همچنین باید سایر
شرایط تولید کنندگان داخلی نیز در نظر گرفته شود براي مثال تولیدکنندگان داخلی براي انتقال پول مواد اولیه ملزم به پرداخت
کارمزد انتقال هستند و باید 130 درصد پیش پرداخت بدهد تا پول برود و کالا برگردد که این شرایط زمان بازگشت سرمایه را براي

 
صنعتگر افزایش داده است. 

در قبال حمایت، تضمین بخواهیم وي با تاکید برضرورت ایجاد بسترهاي لازم براي حمایت از تولیدات داخلی در مقابله با محصولات
خارجی، افزود: فضاي رقابت با محصولات خارجی الزامات دارد و اگر این الزامات فراهم شد می توان براي واردات تصمیم گیري کرد،

 
اما اگر به هر دلیلی نمی توان الزامات رقابت را فراهم کرد باید اتکا، توان و تخصص داخلی را اصل بشماریم و از آن حمایت کنیم. 

البته این حمایت زمان دار است و می توانیم در قبال حمایت، تضامین لازم اخذ کنیم. به این معنی که خواستار بهبود وضعیت

 
کیفیت، کاهش شکایت مشتریان، افزایش نوآوري، طراحی محصول جدید، سبد کالا و توسعه صادرات شویم. 

قاچاق، مسئله اصلی صنعت البته به گفته معاون امور صنایع وزارت صمت در حال حاضر مهمترین مسئله صنعت لوازم خانگی قاچاق
کالا است، چراکه براي کالاي قاچاق 9 درصد مالیات ارزش افزوده و حقوق ورودي براي اجزا و قطعات و مالیات بر عملکرد پرداخت

 
نمی شود و این کالا بدون فاکتور رسمی به فروش می رسد. 

حتماً باید ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و سایر دستگاه هاي مسئول به صورت ریشه اي و عمیق مبارزه با قاچاق لوازم خانگی را

 
دنبال کند. 

ورود کالاي قاچاق با قیمت تمام شده پایین تر وي با اینکه در حال حاضر نگرانی از کمبود کالا در صنعت لوازم خانگی وجود ندارد،
تصریح کرد: این صنعت نشان داد خیلی سریع می تواند ظرفیت تولید را افزایش دهد، برند خلق کند، خدمات پس از فروش ارائه دهد
و طراحی و نوآوري کند و حالا باید عرصه بر رقیب تولید داخل که قاچاق است، هیچ گونه عوارضی پرداخت نمی کند و با قیمت تمام

 
شده پایین تر وارد کشور می شود مقابله شود تا این مسیر ادامه پیدا کند. 

صادقی نیارکی درباره تاثیر شناسه کالا بر کاهش قاچاق نیز گفت: شناسه کالا نشان می دهد کالا داخلی است یا خارجی. وقتی واردات

 
سه سال به کشور ممنوع بوده مشخص است کالاهایی که در بازار وجود دارد قاچاق است. 

البته در حال حاضر شناسه الزامی است. کالاهاي خارجی که وارداتشان ممنوع نیست، همه باید شناسه بگیرد و داخلی ها هم همه

 
شناسه دارند. 

راه حل: نا امن شدن مسیر قاچاق به گفته وي در حال حاضر فقط باید مسیر قاچاق ناامن شود سرمایه ها به سمت تولید، ساخت
داخل، مجموعه سازي و قطعه سازي هدایت شود در عوض باید براي سرمایه گذاران امنیت ایجاد شود. این مسئله حتما باید در دستور

 
کار دولت و دستگاه هاي مسوول قرار گیرد. 

گفتنی است که وزیر پیشنهادي صمت اخیرا در مصاحبه با ایسنا،  در پاسخ به سوالی درباره احتمال واردات کالاهاي نهایی از جمله

 
لوازم خانگی و خودرو گفته بود که از سال 1397 به خاطر محدودیت هاي ارزي واردات خودرو ممنوع شد. 



اما این دوره زیادي طولانی شده است و دولت باید حداکثر ظرف یک سال، خود را بازیابی می کرد اما هنوز همان شرایط حفظ شده
است. ما سعی می کنیم در مدت قابل توجهی اقتصاد و تراز ارزي کشور را بازیابی کنیم و زمانی که تراز ارزي کشور متعادل شد،

رقابت می تواند مفید باشد.



کارآفرینان کسب و کار الکترونیکی حمایت می شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/06/02

خرم آباد - ایرنا - مدیرکل امور استان هاي صندوق کارآفرینی کشور گفت: کارآفرینان با هدف رشد و توسعه کسب و کار
الکترونیکی در کشور حمایت می شوند.

خرم آباد - ایرنا - مدیرکل امور استان هاي صندوق
کارآفرینی کشور گفت: کارآفرینان با هدف رشد و توسعه

 
کسب و کار الکترونیکی در کشور حمایت می شوند. 

به گزارش ایرنا، تک دهقان روز سه شنبه در آیین معارفه
مدیر صندوق کارآفرینی لرستان اظهار کرد: باید با هدف
توسعه منطقه اي و استانی و کسب و کار زنجیره اي
تشکیل شود تا نیازهاي کارفرمایان برطرف شود همچنین

 
باید در این راستا ایده به تجاري سازي تبدیل شود. 

وي افزود: صندوق کارآفرینی یک سازمان غیردولتی و

 
غیرانتفاعی است و انتفاع پذیر نیست در صندوق سپرده هایی که جذب می شوند حساسیت آن نسبت به نرخ سود کاملاً پایین است. 

 
وي گفت: از طرفی اگر منابع در اختیار مشتریان قرار می گیرد به شکل کارآموزي خواهد بود و بر مبناي سود وجود ندارد. 

وي ادامه داد: انتظارات صندوق پیش تر از منابع مالی و ظرفیت ها در حال حرکت است اگر رشد و تحول آن متوقف شود ارزش

 
خدمات کاسته می شود باید براي پویایی بیشتر الگو و آرایش تجاري را تغییر دهیم. 

دهقان گفت: باید راهکارهاي حذف خدمات و ارایه الکترونیکی را در پیش بگیریم افتتاح حساب در صندوق کارآفرینی الکترونیکی
شده و باید تمامی خدمات به صورت کاملا الکترونیک به مشتریان ارائه شود چرا که براي بالا بردن سرعت این مقوله مورد نیاز می

 
باشد. 

وي بیان کرد: به کارآفرینانی که کسب و کار الکترونیکی ایجاد کنند تسهیلات تعلق می گیرد باید در این خصوص این قشر حمایت

 
شوند و اعتبارات لازم را دریافت کنند. 

وي اظهار کرد: مناطق کم برخوردار نیازمند این نوع اعتبارات هستند همچنین ایده و طرح ارائه شده از سوي کارآفرینان موجب تأمین

 
اعتبار از سوي صندوق خواهد شد. 

مدیرکل امور استان هاي صندوق کارآفرینی کشور گفت: باید با اهداف تشویق و توسعه کسب و کارها را به هم متصل کنیم باید



 
بپذیریم که سیستم اقتصاد سنتی جاي خود را به بازار با نسخه دیجیتال داده است. 

دهقانی بیان کرد: با کارکرد حاکمیتی و با هدف توسعه در استان ها تلاش خواهیم کرد و براي توسعه کسب و کار همچنین تشویق

 
کارآفرینان کمک هاي لازم را انجام می دهیم. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان در ادامه اظهار کرد: باید به استان هاي کمتر توسعه یافته مانند لرستان توجه کافی شود

 
در این استان از تمام ظرفیت ها استفاده می شود همچنین تسهیل شرایط براي اعطاي تسهیلات فراهم گردد. 

علی آشتاب افزود: لرستان در سال 98 سیل ویرانگر را تجربه کرد و اشتغال قابل توجهی از بین رفت از بانک کشاورزي گل من تصمیم

 
که سهم خود را به خوبی پرداخت نکرد اما در صندوق کارآفرین و توسط بانک اعطاي اعتبارات به خوبی صورت گرفت. 

در پایان این جلسه از زحمات سید هادي طاهري تجلیل و مرتضی دالوند به عنوان مدیر جدید صندوق کارآفرینی در لرستان معرفی

 
شد. 

 
برچسب ها 

 
- اشتغال زایی 

 
- کارآفرینی 

- لرستان



تولید باکیفیت و رقابتی زمینه ساز عزت و شرف کشور است

منبع: داناشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/06/02

نماینده ولی فقیه در استان مرکزي گفت: تولید باکیفیت و رقابتی زمینه ساز عزت و شرف کشور است و در آموزه هاي دینی
نیز به خودکفایی و تولید اشاره هاي بسیاري شده است.

نماینده ولی فقیه در استان مرکزي گفت: تولید باکیفیت و
رقابتی زمینه ساز عزت و شرف کشور است و در آموزه هاي
دینی نیز به خودکفایی و تولید اشاره هاي بسیاري شده

 
است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از دیار
آفتاب؛ آیت االله دري نجف آبادي نماینده ولی فقیه در
استان مرکزي در بازدید از خط تولید شرکت صنایع آذر
آب اراك، گفت: تولید باکیفیت و رقابتی زمینه ساز عزت و
شرف کشور است و در آموزه هاي دینی نیز به خودکفایی و

 
تولید اشاره هاي بسیاري شده است. 

دري نجف آبادي اظهار کرد: واحدهاي تولیدي باید با کاهش هزینه هاي جاري قیمت تمام شده تولیدات خود را کاهش داده و با به

 
روز رسانی تجهیزات و عوامل تولید، کیفیت تولیدات را افزایش دهند. 

وي ادامه داد: مراکز تحقیقاتی، دانشگاهی و شرکت هاي دانش بنیان باید فعال تر از گذشته باشند و با مطالعات کاربردي، خوراك

 
تولیدي واحدهاي صنعتی، کشاورزي و خدماتی را تامین کنند. 

امام جمعه اراك بیان کرد: واحدهاي صنعتی همچون شرکت صنایع آذرآب در زمره واحدهاي مادرتخصصی حتی در سطح خاورمیانه
هستند و ساخت این واحد در شرایط کنونی بیش از 10 هزار میلیارد تومان هزینه دارد بنابراین باید قدر این ظرفیت هاي ارزشمند را

 
به خوبی دانست و از حداکثر ظرفیت آنها در جهت توسعه کشور و ایجاد اشتغال پایدار استفاده کرد. 

دري نجف آبادي افزود: تمام ظرفیت آذرآب باید در جهت تحقق منویات اقتصادي رهبر معظم انقلاب بکار گرفته شود و مجلس

 
شوراي اسلامی، دولت و قوه قضائیه نیز باید در سطوح مختلف ملی و استانی نسبت به حل مشکلات این واحد تولیدي اقدام کنند. 

وي یادآور شد: کارکنان بخش هاي مختلف آذرآب نیز باید در راستاي حفظ جایگاه این واحد تولیدي در سطح خاورمیانه با تولید
باکیفیت و رقابت پذیر هم به لحاظ قیمت و هم به لحاظ کیفیت تمام تلاش خود را به کار بسته و بدون شک با این راهکار می توان

 
آذرآب را به روزهاي رونق بازگرداند 

امام جمعه اراك خاطرنشان کرد: صرفه جویی و پرهیز از مصرف گرایی یک اصل مهم است که همه باید به آن توجه داشته باشند و با
توجه به امکانات محدود داخلی، مصرف گرایی و زندگی اشرافی، کشور را مشکلات اقتصادي مواجه می کند و مردم و مسئولان باید



 
نسبت به صرفه جویی در منابع و استفاده بهینه از امکانات برنامه ریزي کنند. 

انتهاي پیام/


















































